
چهره شناسي گزينه سوم وزارت آموزش و پرورش

كادر درمان نفس كشيد

يادداشت
علي پورسليمان؛ معلم و كارشناس آموزشي

پيش از معرفي نخستين گزينه پيشنهادي براي وزارت 
آموزش و پرورش توسط رئيس دولت سيزدهم شايد 
كمتر كسي پيش بيني و يا باور مي كرد كه هر دو گزينه سيدابراهيم رئيسي با پاسخ 
منفي و قاطع مجلس شوراي اسلامي روبه رو شوند، مجلسي كه به اذعان بسياري با 

دولت مستقر در بسياري از وجوه مشابهت و تجانس دارد.
و نكته قابل تامل آنكه همه وزراي اين دولت جز وزير آموزش و پرورش در مســند 

خود فعلا مشغول به كار هستند.
نكته مثبت و خوش بينانه اين قضيه مي تواند اين فرضيه باشد كه آموزش و پرورش 
به تدريج و با تاســيس و تقويت »حوزه عمومي« در آنكه پيش تر نبوده و يا بسيار 
كم رنگ بوده، توانسته با حساس كردن افكار عمومي و بازتعريف مفهوم سنتي آن به 
جايگاه اصلي و بي بديل خود نزديك شود و البته اين مي تواند سرآغاز فصلي نوين در 
نگاه به امر آموزش به عنوان محور توسعه و اغنا و ارتقاي ظرفيت و جايگاه از مرتبه 

يك دستگاه مصرفي به يك ارگانيسم مولد و محور توسعه باشد.
ارتقاي سطح كنشگري و پرسشــگري در حوزه آموزش در 
اشكال مختلف آن و توســط معلماني كه پيش تر براي آنان 

نقشــي فراتر از »كارمند« درنظر گرفته نمي شــد مي تواند حامل اين پيام مهم و 
راهبردي براي حاكميت باشد كه مقوله آموزش در ايران در حال پوست اندازي است.

 صداي معلمان 
نياز به بازخواني دارد
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 یک نفس 
تا جام جهانی

مرد گمشده توچال 
سر از خارج درآورد

 ايران 3گل به سوريه زد
 مجوز حضور ما در قطر صادر شده

و در بهمن ماه امضا خواهد شد

فيلم هايی كه مرد جوان از صعودش 
به توچال منتشر كرده بود، راز او را 

فاش كرد

 فرامرز قريبيان 
فردا 80 ساله می شود

چشم هايش

 Aتيــم ملــي فوتبــال ايــران در گرو 
مقدماتي جام جهاني ششمين بازي اش 
را هم با يك پيروزي راحت پشــت سر 
گذاشــت و صعودش را به قطر تا حدود 
بسيار زيادي قطعي كرد. صفحه17 را 

بخوانيد.

وقتی 3شبانه روز تلاش و جست وجوی 
تيم های امــدادی برای پيــدا كردن 
فردی كه گفته می شــد در ارتفاعات 
توچال گم شده است به نتيجه نرسيد، 
امدادگران به ماجرا مشــكوك شدند 
و با حضور پليس معلوم شــد كه اين 
فرد گم نشده بلكه از كشور خارج شده 

است. صفحه21 را بخوانيد.

بچه خيابان ري، بازارچه نواب و كوچه 
دردار كه تا خودش را شناخت با سينما 
مأنوس شد و با بچه محل ها راهي سالن 

سينما شد. صفحه16را بخوانيد.

 ديروز در صحن پارلمان شــهري 
2فوريت لايحه اصلاحيه »نحوه اخذ شهر

مطالبات حوزه شهرسازي شهرداري 
تهران« مطرح شد، اما به دليل عدم حضور شهردار 
تهران، يك فوريت آن در دستور جلسه قرار گرفت 
و اعضاي شوراي شهر تهران پس از بررسي با يك 
فوريت آن موافقت كردنــد. به موجب اين لايحه 
تخفيف 25درصدي عوارض صدور پروانه به مدت 
يك ماه تمديد مي شود و به گفته معاون شهرسازي 
و معماري شــهردار تهران، اين لايحه درراستاي 
سياست ها و رويكردهاي مديريت شهري در جهت 
مانع زدايي و سياست هاي تشــويقي براي رونق 
ساخت وساز است. رئيس شوراي شهر تهران هم در 
ضرورت ارائه اين لايحه گفت كه شــهروندان در 
زمســتان اقدام بــه دريافت پروانه ســاختماني 
مي كنند؛ ازاين رو لايحه ارائه شده تا اين تخفيف 

تمديد شود.

به گزارش همشهري، رئيس شوراي شهر تهران 
قبل از شــروع جلسه به حواشــي ايجاد شده در 
فضاي مجازي اشــاره كرد و گفت: »در روزهاي 
گذشته موضوعي در فضاي مجازي دست به دست 
شــد مبني بر اينكه بنده اعلام كــرده ام بن هاي 
دريافتي كاركنان شــركت واحــد را قطع كنيم؛ 
چون حقوقشان خيلي بالاســت و از قول شهردار 
تهران هم در اين مورد مطالبي نوشــته شــد. از 
همين تريبون عنوان مي كنم كه هيچ اظهارنظري 
درخصوص شركت واحد نداشته ام و اينها اكاذيب 
و دروغ هايي اســت كه از ســوي معاندان خارج 
كشور منتشر شده اســت.« مهدي چمران تأكيد 
كرد: »به همه كاركنان شركت واحد مي گويم كه 
فريب اين اكاذيب را نخورند؛ چراكه هم شورا و هم 
شــهرداري جز اينكه اين عزيزان در تلاش براي 
رفاه شهروندان هستند هيچ نظر ديگري نداشته 

و ندارند.« 

تخفيف 25درصدي عوارض پروانه 
اعضاي پارلمان شــهري پس از ورود به دســتور 

جلســه، بررســي يك فوريت لايحه »نحوه اخذ 
مطالبات شهرسازي شــهرداري تهران« را آغاز 
كردند و معاون معماري و شهرســازي شــهردار 
تهران براي ارائه توضيحات پشــت تريبون رفت 
و گفت كه تهران ســالانه به 80تا 90هزار واحد 
مسكوني نياز دارد، اما در ســال هاي اخير فرايند 
ساخت وســاز كاهش داشته اســت. حميدرضا 
صارمي ادامه داد: »آمار مربوط به صدور پروانه از 
اول فروردين تا 24آبان استخراج و ثبت مي شود؛ 
لذا براســاس آمارهاي موجود ســال 97حدود 
49هزار و امســال هم حــدود 30هــزار پروانه 
واحد مسكوني صادر شــده كه اعداد سير نزولي 
ساخت وساز را نشــان مي دهند.« او با بيان اينكه 
عوامل زيــادي در عدم صدور پروانــه تأثير دارد، 
تأكيد كرد: »بيش از 50تــا 60درصد اين عوامل 
در مجموعه داخلي شهرداري است؛ به طوري كه 
مجموعه اقدامات شــهرداري براي صدور پروانه 
تسهيل نشــده است؛ لذا شوراي شــهر به عنوان 
آخرين حلقه مردم ســالاري و تمرين دمكراسي 
بايد نسبت به وضع اين سياســت ها اقدام كند تا 

شوراي شهر تهران با تمديد يك ماهه تخفيف 25درصدي عوارض صدور پروانه شهرسازي موافقت كرد
مردم بتوانند از خدمات اســتفاده كنند.« معاون تخفيف زمستاني براي رونق ساخت وساز

شهرسازي معماري شهردار تهران همچنين گفت 
كه سياست تشــويقي در جهت تخفيف عوارض 
شهرســازي در مناطق پايين تأثيري نداشته، اما 
در مناطق بالا در روزهاي منتهي به اتمام مهلت 

مصوبه مراجعات زيادي داشته است.

اظهارنظر اعضا درخصوص لايحه عوارض
 پس از ارائه توضيحات معاون معماري و شهرسازي 
شــهردار تهران، اعضاي پارلمان شهري نظرات و 
پيشــنهاد هاي خود را مطرح كردند. ناصر اماني 
گفت: »اين سياســت بيشــتر به نفع انبوه سازان 
و كساني شــده كه بايد عوارض فراوان پرداخت 
كنند، اما در بافت هاي فرسوده و مناطق پايين شهر 

همچنان شاهد قفل بودن ساخت وساز هستيم.« 
او تأكيــد كرد: »زماني كــه مي گويم يك مصوبه 
بايد پيوست عدالت داشــته باشد، در موضوعات 
اين چنيني خودش را نشــان مي دهد. ســاكنان 
مناطــق كم برخــوردار كــه نمي تواننــد از اين 
تخفيف 25درصدي اســتفاده كننــد، در نتيجه 
سود ميلياردي اين تخفيف را انبوه سازان شمال 
شهر مي برند كه تمديد اين تخفيف به اين شكل 
كار تبعيض آميزي اســت.« حبيب كاشــاني هم 
 نظرش را اينگونه گفت: »با ايــن لايحه فرصتي 
را ايجاد مي كنيم تا شهروندان به جايي كه بروند 
در كشورهاي همســايه و شهرستان هاي اطراف 
سرمايه گذاري كنند، برگردند و در شهر خودشان 

اين كار را انجام دهند.«
او گفت: »تبليغات وسيعي روي اين مصوبه  صورت 
نگرفته يا زمان آن كم بوده به هر صورت بايد از اين 
مصوبه حمايت كرد.« پرويز سروري هم پيشنهاد 
داد: »اگر امكان دارد شهرونداني كه تا پايان سال 
ديون خود به شــهرداري را پرداخــت مي كنند، 
مشــمول بخشــودگي ديركرد يا عدم پرداخت 
جريمه شوند؛ چراكه با اين كار هم به مردم كمك 
مي كنيم و هم بودجه شهرداري وضعيت بهتري 
مي يابد و هم ساخت وســاز رونــق مي گيرد.« در 
پايان اعضاي پارلمان شهري با يك فوريت لايحه 

موافقت كردند.

 زينب زينال زاده
خبرنگار

ادامه در 
صفحه21

سير نزولي صدور پروانه در 4سال گذشته

سال 97 سال 98 سال 99 سال 1400

سردرگمي درلغو 
ممنوعيت تردد  شبانه
 با اينكه درخواست ها براي لغو ممنوعيت تردد شبانه، روز به روز بيشتر مي شود

وزيركشور ديشب از استمرار اين طرح خبر داد
بررسي آمارهاي ارائه شده درباره طرح ممنوعيت تردد

 پس از عدم  راي اعتماد به مسعود فياضي ، حالا دولت بايد در 7 روز، سومين وزير پيشنهادي
آموزش و پرورش  را به مجلس معرفي كند 

قبض ماليات پشت در خانه هاي لوكس
 قبض هاي مالياتي خانه هاي لوكس از آذرماه به دست مالكان مي رسد 

و آنها تا پايان بهمن ماه بايد نسبت به پرداخت آن اقدام كنند
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 صفحه13

 صفحه10

ساخت باغ راه جنوب تهران سرعت گرفت
50هكتار 
مساحت 

كل

9كیلومتر 
30متر طول

عرض

 مبدأ: 
میدان شهدای 

مدافع حرم 
 مقصد: 

رود دره كن 

بازديد شهردارتهران از پروژه باغ راه حضرت فاطمه زهرا)س( 
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 ذبيح الله خداييان، سخنگوي 
قوه قضاييه در نشست خبري قضایی

ديروز خود آخرين وضعيت 
پرونده هايي چون فايل صوتي محمدجواد 
ظريف، بيژن قاسم زاده، شبنم نعمت زاده، 
مهدي هاشمي و هادي رضوي را تشريح 
كرد تا يكي از خبرسازترين نشست هاي 

خبري خود را رقم بزند.
همچنيــن موضوعــات مهمــي چون 
ممنوع  الخروجي هــاي بي ضابطه، حمله 
سايبري به سامانه سوخت، وضعيت پرونده 
كرســنت و نقش وزير نفت وقت از موارد 
ديگري بود كه سخنگوي دستگاه قضا به 
ســؤالات خبرنگاران در مورد آنها پاسخ 
داد. درحالي كه خداييان در نشست خبري 
خود گفت كه براي بيژن زنگنه در پرونده 
كرسنت كيفرخواست صادر شده، احمد 
عليرضابيگي، نماينده تبريــز هم از نامه 
200نماينده مجلس به رئيس قوه قضاييه 

براي رسيدگي به اين پرونده خبر داد.
خداييان درباره آخريــن وضعيت پرونده 
فايل صوتي وزير سابق امور خارجه يعني 
محمدجواد ظريف، گفت: در اين خصوص 
وزارت اطلاعات و سازمان اطلاعات سپاه 
پرونده را تشكيل دادند و تحقيقات خوبي 
صورت گرفته و از تعداد زيادي افراد مطلع 
تحقيق شده و در جريان تكميل شدن در 
دادسراست. پرونده مفتوح در دادسراست 

و هنوز به دادگاه ارسال نشده است.

به گزارش ايسنا، سخنگوي قوه قضاييه در 
ادامه و در پاسخ به ســؤالي مبني براينكه 
رأي پرونده بيژن قاســم زاده كه بسياري 
او را با عنوان قاضــي فيلتر كننده تلگرام 
مي شناســند، بــه چه علت نقض شــده 
و چه نقصي داشته اســت، گفت: ايشان 
قبلا محكوم شــده بود و يكــي از جرائم 
ارتكابي اش، جرم ارتشاء بود كه محكوميت 
يافته بود و پرونده در اين بخش در ارتباط 
با ارتشــاء نقص تحقيقاتي داشته و رأي 
نقض و به دادگاه صادر كننده عودت داده 
شده و هم اكنون در حال تكميل تحقيقات 
 و اســتماع اظهــارات شــهود و مواجهه 

حضوري است.
وي افزود: قسمت ديگر از حكم صادر كننده 
نقض بلاارجاع بوده كه بر اين اســاس در 
ديوان عالي نقض شده و به دليل اينكه نقض 
بلاارجاع شده حكمي كه صادر شده بدون 
رعايت تعدد جرم بايد باشد و بعد از تكميل 
تحقيقات و صدور حكــم و اگر اعتراضي 
شود به ديوان ارســال مي شود و الا حكم 

اجرا خواهد شد.

ميزان رد مال نعمت زاده، هاشــمي و 
رضوي 

خداييان در پاسخ به سؤالي درباره اينكه 
چه ميــزان از رد مال پرونــده متهماني 
همچون شبنم نعمت زاده، مهدي هاشمي 
و هادي رضوي پرداخت شده است، گفت: 

در ســال هاي اخير متهمان دانه درشتي 
داشتيم كه محكوميت به رد مال داشتند. 
بيش از ۷0هزار ميليــارد تومان از اموالي 
كه توســط افراد دانه درشــت كه بعضي 
ابربدهكاران بانكي بودند، پرداخت شــده 
و به بيت المال برگشــته اســت. به عنوان 
مثال هادي رضوي بخشــي از رد مال را 
نقدي داده و 2فقره پــلاك ثبتي معرفي 
كرده و با احتســاب قيمــت پلاك ثبتي 
رد مال به اتمام رســيده است . همچنين 
خانم نعمت زاده بيش از ۶۳ميليارد تومان 
را تســويه كرده و بقيه در جريان وصول 
است. اينطور نيست كه همه اين متهمان 
رد مالشــان به اتمام رسيده باشد؛ بعضي 
تمام شــده و بعضي هم كــه محكوميت 

حبس دارند در حال انجام است.

پابند الكترونيك براي 3متهم معروف
وي در پاسخ به ســؤالي درخصوص اينكه 
آيا حســين فريدون، شــبنم نعمت زاده 
و هــادي رضــوي مي تواننــد از پابنــد 
الكترونيك اســتفاده كنند و بقيه حبس 
را در بيرون بگذرانند، گفت: اســتفاده از 
پابنــد الكترونيك شــرايطي دارد كه در 

قانون مجازات اســلامي پيش بيني شده 
اســت و اينطور نيســت كه همه جرائم 
مشمول آن باشــند.  نوع جرم افرادي كه 
نام برديد به شــكلي اســت كه مشمول 
نظــارت الكترونيكي نيســتند. اين افراد 
از پابند الكترونيكي اســتفاده نمي كنند 
و اگر مشــمول كاهش مجازات تعزيري 
قرار گيرند ممكن اســت در آينده از آن 

استفاده كنند.

پرونده كرسنت و صدور كيفرخواست 
براي بيژن زنگنه

ســخنگوي دســتگاه قضــا در ادامــه 
نشســت خبري خود درمــورد آخرين 
وضعيت رســيدگي به پرونده كرســنت 
گفت: در جريان انعقاد قرارداد كرســنت 
سوءاســتفاده هايي صورت گرفته اســت 
و همچنين محتواي قــرارداد نيز به نفع 
كشور ما نبوده اســت. در همان زمان هم 
ديوان محاسبات و هم سازمان بازرسي كل 
كشور و هم وزارت اطلاعات گزارش هايي 
را درباره سوءاستفاده هايي كه در جريان 
انعقاد قرارداد صــورت گرفته و همچنين 
مفاد قــرارداد به دســتگاه قضايي صادر 

كردند و در ســال ۸۶ پرونده اي در مورد 
اعضــاي هيأت مديره شــركت ملي نفت 
ايران و برخي از افــراد مرتبط با اين اعضا 
و وزير وقــت نفت در دادســراي عمومي 
و انقلاب تهران تشــكيل مي شود. بعد از 
تكميل تحقيقات در مورد تعدادي از اين 
متهمان پرونده آنها به دادگاه ارسال شد و 
در دادگاه حدود ۷ تا ۸نفر از اين متهمان 
به جزاي نقــدي و 2نفر نيز هــر كدام به 
۳سال حبس محكوم شده بودند و حكم 

اين پرونده قطعي شد، ولي هنوز اجرا نشده 
است. وي ادامه داد: بخش ديگري از پرونده 
كه در همان زمان در دادسرا مفتوح مانده 
بود در ابتداي امســال در مورد وزير وقت 
)بيژن زنگنه( و اعضاي هيأت مديره شركت 
ملي نفت در دادســرا با كيفرخواست به 
دادگاه ارسال شده كه اميدواريم دادگاه هر 

چه سريع تر به اين پرونده رسيدگي كند.

ممنوع  الخروجي هاي بي ضابطه و حمله 
سایبري اخير

خداييــان دربــاره ممنوع  الخروجي هاي 
بي ضابطه نيز گفــت: ممنوع الخروجي ها 
چند دســته هســتند؛ عده اي بــا قرار 
نظارت قضايي ممنوع الخروج مي شوند و 
حداكثر مدت آن ۶ ماه اســت و به شخص 
ممنوع الخروج اعلام مي شــود. برخي از 
ممنوع الخروجي ها با حكم دادگاه اســت 
و تعدادي از ممنوع الخروجي ها به موجب 
ماده ۱۶ قانون گذرنامه اســت كه در اين 
راستا بخشــنامه اي توســط معاون اول 
قوه قضاييه صادر شــده مبنــي بر اينكه 
هر نــوع ممنوع الخروجــي تحت نظارت 
مقامات قضايي صورت بگيــرد. برخي از 
ممنوع الخروجي ها نيز توسط واحدهاي 
اجراي ثبت صورت مي گيرد. اشــخاص 
مي توانند به درگاه ثبت من مراجعه كنند 
و ببينند كه ممنوع الخروج هستند يا خير. 
بنابراين با توجه به بخشنامه اي كه صادر 
شد، اميدواريم كه اين ممنوع الخروجي ها 
ســاماندهي شــود. دولت بايد با مراجع 
نظارتــي وارد عمل شــود و كاري كنيم 
كه مشكلي براي شــخصي در اين راستا 

ايجاد نشود.
خداييان در پاسخ به ســؤالي مبني بر 
اينكه آيا براي حمله سايبري به سامانه 
ســوخت، پرونــده اي در قــوه قضاييه 
تشكيل شده اســت، گفت: گزارشي در 
اين خصوص به دادســرا واصل شــده 
است، اما در جريان تكميل تحقيقات و 
شناسايي مرتكبان و مسببان هستند و 
كسي بازداشت نشده و پرونده در دست 

تكميل و تحقيقات است.

 هرچه به هشتم آذرماه )2۹نوامبر(، 
موعد اعلام شــده براي ازسرگيري دیپلماسی

مذاكرات وين نزديك مي شــويم، 
رايزني هاي ديپلماتيك درايــن عرصه به صورت 
فشرده تري پيگيري مي شود؛ مذاكراتي كه »لغو 
تحريم هاي غيرقانوني« به عنــوان محوري ترين 
هدف تيم مذاكره كننده ايراني درنظر گرفته شده 

 است.
به گزارش همشهري، دراين ميان به نظر مي رسد 
تبادل نظــر ايران و روســيه باهدف دســتيابي 
به همگرايي بيشتر در مســير به نتيجه رسيدن 
مذاكرات وين هر روز ابعاد گسترده تري مي گيرد 
و 2 كشور گفت وگوهاي ديپلماتيك فشرده اي را 
دراين زمينه دنبال مي كنند؛ موضوعي كه سفر اخير 
علي باقري كني، معاون سياسي وزارت امورخارجه 
و مذاكره كننده هسته اي كشورمان به مسكو نيز 

گواهي براين مدعاست.
ديپلمات ارشد كشــورمان در نخستين روزهاي 
آذرماه پس از رايزني با انريكه مورا، معاون مسئول 
سياست خارجي اتحاديه اروپا و هماهنگ كننده 
كميسيون مشترك برجام در بروكسل، به دعوت 
ســرگئي ريابكوف، معــاون وزارت امورخارجه 
فدراسيون روسيه به مســكو رفت تا رايزني هاي 
برجامي ابعاد تازه تري به خود بگيرد. به نظر مي رسد 
رفع ابهام هاي طرف روسي پيرامون مواضع برجامي 
جمهوري اســلامي رويكردي اســت كه ازسوي 
ديپلمات هاي كشورمان پيگيري مي شود؛ موضوعي 
كه درنهايت به نزديك شــدن مواضع 2 كشــور 

درجريان مذاكرات وين كمك بسزايي مي كند.

رایزني رئيسي - پوتين
در چنين شــرايطي گفت وگوي تلفنــي ديروز 
سيدابراهيم رئيسي، رئيس جمهوري كشورمان 
با ولاديمير پوتين، رئيس جمهوري فدراســيون 

روسيه گام تازه اي دراين مسير تعبير مي شود كه 
مي تواند در نزديكي مواضع برجامي 2 كشور نقش 
ويژه اي ايفا كند. برهمين اساس هم بود كه رئيسي 
دراين گفت وگو، ضمن قدرداني از مواضع روسيه در 
دفاع از حقوق هسته اي و لزوم لغو همه تحريم ها 
عليه ملت ايران گفت: جمهوري اسلامي ايران در 
مذاكرات وين كاملا جدي است و به همين ميزان 
در تأمين حقوق ملت مان مبني بر لغو تحريم ها هم 

جديت داريم.
اين درحالي اســت كه مذاكرات وين تنها محور 
گفت وگوي ديروز نبود و دوطرف درباره مســائل 
گوناگون منطقه اي و جهاني، ازجمله سند جامع 
همكاري هاي بلندمدت بحث و تبادل نظر كردند. 
رئيس جمهوري كشــورمان با اشــاره به مواضع 
و همگرايي مشــترك 2 كشــور در موضوع هاي 

دوجانبه، منطقه اي و بين المللــي، بر لزوم نهايي 
كردن سند جامع همكاري بلندمدت تأكيد كردند.

سيدابراهيم رئيســي بر اراده جمهوري اسلامي 
ايران براي توســعه روابط تجــاري و اقتصادي با 
روســيه تأكيد كرد و افزود: آمادگي داريم ســند 
جامع همكاري هاي بلندمدت ايران و روســيه را 
نهايي كنيم تا روند ارتقاي هرچه بيشتر روابط و 
همكاري هاي 2كشور با سرعت بيشتري اجرايي 

شود.
بررســي تحولات افغانستان، ســوريه و منطقه 
قفقاز هم ازجمله محورهاي ديگــري  بود كه در 
گفت وگوي تلفني ديروز روساي جمهوري 2 كشور 
مورد توجه قرار گرفت و دوطــرف تأكيد كردند 
كه هرگونه تغييــر در ژئوپلتيك و تغيير مرزهاي 

كشورهاي منطقه قابل پذيرش نيست.

حمایت روسيه از حقوق هسته اي ملت ایران 
رئيس جمهوري روســيه نيز دراين گفت وگوي 
تلفني با تأكيد بر اينكه تهران و مسكو در بسياري از 
موضوع ها از مواضع و همگرايي مشتركي برخوردار 
هســتند، ضمن حمايت از حقوق ملت ايران در 
موضوع هســته اي، گفت: اميدواريم در مذاكرات 
آينده، طرف ها، اراده سياسي كافي براي خروج از 

شرايط فعلي را داشته باشند.
ولاديمير پوتين همچنين عنوان كرد: مســكو از 
پيشنهادهاي تهران در تدوين سند جديد همكاري 
بلندمدت 2 كشور حمايت مي كند و مصمم هستيم 

اين سند هرچه سريع تر نهايي و اجرايي شود.
وي با تأكيد بر اينكه مســكو براي ارتقاي سطح 

روابط اقتصــادي و نهايــي شــدن برنامه هاي 
سرمايه گذاري هاي مشترك با ايران ارزش زيادي 
قائل است، عنوان كرد: شاهد گرايش هاي مثبتي 
بــراي ارتقاي روزافــزون ســطح همكاري هاي 
دوجانبه، منطقه اي و بين الملل هستيم و بي ترديد 

روند توسعه همكاري ها شتاب خواهد گرفت.

تحركات دیپلماتيك چيني ها
رايزني هاي ايران و روسيه پيرامون مذاكرات وين 
درحالي  اســت كه چين هم درحال نقش آفريني 
مؤثري دراين عرصه اســت. براين اساس وزارت 
امورخارجه چين با صدور بيانيــه اي، از برگزاري 
نشست سه جانبه معاونان وزراي امورخارجه ايران، 
روسيه و چين خبر داد كه احياي توافق هسته اي 
از طريق مذاكرات ويــن، از اصلي ترين محورهاي 

آن بوده  است.
براســاس اعلام پايگاه خبــري اردوپوينت، روز 
۱5نوامبر، ما ژائو، معــاون وزير امورخارجه چين، 
سرگئي ريابكوف، معاون وزير امورخارجه روسيه 
و علي باقري كني، معــاون وزير امورخارجه ايران 
در قالب نشســت ويدئوكنفرانسي، توانسته اند به 
»اتفاق نظر گسترده اي« درباره مسئله هسته اي 
ايران دست يابند؛ موضوعي كه علي باقري كني، در 
حساب كاربري اش در توييتر بر آن صحه گذاشت و 
نوشت: »نشست مجازي مفيدي با شركاي چيني 
و روســي داشــتم؛ با تأكيد بر همسويي ۳ كشور 
در مقابله با يكجانبه گرايي و تقويت همگرايي در 
مذاكرات پيش رو، مجدداً تصريح شد آمريكا بايد 

همه تحريم هاي غيرقانوني را لغو كند.«

معاون وزير امورخارجه ايــران همچنين دراين 
نشست تأكيد كرده كه تحريم هاي ظالمانه آمريكا 
عليه ايران، هزينه مقابله با يكجانبه گرايي است. 
باقري كني لغو همه تحريم هــاي مغاير با برجام و 
اقدام هاي متناقض با قطعنامه 22۳۱ به صورت قابل 
راستي آزمايي و در راستاي انتفاع اقتصادي ايران از 
عادي سازي روابط اقتصادي و تجاري ايران را شرط 
لازم براي موفقيت مذاكرات پيش رو عنوان كرده 
 است. اين نشست سه جانبه درحالي برگزار شد كه 
براساس اعلام كاخ سفيد، روساي جمهوري آمريكا 
و چين درجريان گفت وگوي ويدئوكنفرانسي اخير 
خود، علاوه بر موضوع هاي دوجانبه، منطقه اي و 
بين المللي درباره موضوع ايران و مذاكرات پيش رو 

نيز رايزني كرده اند.

افزایش شكاف ها ميان واشنگتن و تل آویو
همگرايي روزافزون مثلث راهبردي ايران، روسيه و 
چين پيرامون مذاكرات وين درحالي است كه به نظر 
مي رسد اختلافات آمريكا و اســرائيل درباره اين 
موضوع هر روز آشكارتر مي شود، تا جايي كه روزنامه 
اماراتي »نشنال« از اين اختلاف نظرها پرده برداشت 
و اعلام كرد كه با توجه به ديدارها و رايزني هاي اخير 
مقام هاي آمريكايي و اسرائيلي، واشنگتن و تل آويو 
درباره احياي توافق هسته اي اختلاف نظر دارند، اما 

آن را علني نمي كنند.
اين موضوع پس از آن آشــكارتر شــد كه ســفر 
پرهياهوي رابرت مالي، نماينــده ويژه آمريكا در 
امور ايران به منطقه خاورميانــه، كه باهدف رفع 
ابهام هاي متحدان منطقه اي اين كشور انجام شد، 
با درهاي بسته دفتر نفتالي بنت، نخست وزير رژيم 
صهيونيستي مواجه شــد و مالي نتوانست با بنت 

ديدار و گفت وگو كند.
نخستين سفر رابرت مالي به سرزمين هاي اشغالي 
درحالي با شكست مواجه شــد كه كارشناسان 
معتقدند آمريكا تلاش هاي گســترده اي را براي 
فرونشاندن خشم اسرائيل آغاز كرده كه گفت وگوي 
اخير وندي شرمن، معاون وزير امورخارجه آمريكا 
در واشنگتن با آيدان رول همتاي اسرائيلي خود نيز 

دراين راستا قابل بررسي است.
تلاش هاي علنــي رژيم صهيونيســتي براي به 
شكست كشاندن مذاكرات وين درحالي هر روز 
ابعاد وسيع تري به خود مي گيرد كه اسرائيلي ها 
از يك سو نگران افزايش قدرت و نفوذ منطقه اي 
ايران هستند و ازســوي ديگر لغو همه تحريم ها 
را مقدمــه اي بــراي قدرت يابــي روزافــزون 
جمهوري اســلامي مي پندارند؛ برهمين اساس 
اســت كه برخي معتقدند اســرائيل به »جنگ 

غيرعلني اش عليه ايران« ادامه خواهد داد.

درخواست 200نماينده از محسني اژه اي براي رسيدگي به »كرسنت«
نماینده تبریز در مجلس شــوراي اســامي گفت: نمایندگان در نامه اي خطاب به 
غامحسين محسني اژه اي خواستار رسيدگي به پرونده كرسنت شدند. به گزارش 
فارس، احمد عليرضابيگي افزود: این نامه به امضاي حــدود 200نفر از نمایندگان 
رسيده و امضاهاي آن همچنان رو به افزایش است. وي همچنين گفت: در ماجراي 
پرونده كرسنت ایران به پرداخت 2ميليارد و 400ميليون دلار غرامت محكوم شده 
است. نصرالله پژمان فر، نماینده مشــهد و كات در مجلس هم در نشست علني 
دیروز مجلس در تذكر شفاهي ضمن قدرداني از اقدام قوه قضایيه به دليل برخورد با 
دانه درشت ها و افرادي مانند سيف و عراقچي، گفت: قوه قضایيه به پرونده كرسنت 
كه مظلوميت جمهوري اسامي ایران در آن نهفته است، ورود كند و با متخلفان این 

پرونده برخورد جدي شود.

ث
مك

  سفر رابرت مالي به خاورميانه
سخنگوي وزارت امورخارجه آمریكا درباره نتایج سفر رابرت مالي، نماینده ویژه آمریكا در امور ایران 
به خاورميانه باهدف رایزني پيرامون ازسرگيري مذاكرات وین گفت: مالي، نماینده ویژه ما، همانطور كه 
هفته پيش هم اعام كردیم، براي رایزني با شركایمان در منطقه در سفر است. او در امارات متحده عربي 
بود. الان هم در اسرائيل است كه تعامات خيلي خوبي داشته است. او از بين همكاران اسرائيلي ما، با 
وزیر امور خارجه، وزیر جنگ، مشاور امنيت داخلي آن و رئيس موساد دیدار داشته است. ند پرایس 
افزود: ما در قبال شركاي اسرائيلي مان و شــركایمان در منطقه خليج فارس در اظهارات مان بسيار 
صریح و شفاف بوده ایم، در مدت 6 دور قبلي مذاكرات غيرمستقيم در وین، مرتب آنان را در جریان 
روند بحث ها گذاشته ایم. حالا هم كه در حال آماده شدن براي ازسرگيري این مذاكرات هستيم، یعني 
دور هفتم در وین. این]سفر[ فرصتي براي تبادل نظر و آمادگي براي دور هفتم است، اما رایزني ها و 
هماهنگي هاي دقيق با نزدیك تر شدن به 2۹نوامبر و مسلما با ازسرگيري مذاكرات ادامه خواهد یافت.

ث
مك

سخنگوي قوه قضاييه ديروز آخرين وضعيت پرونده هايي چون فايل صوتي ظريف، بيژن قاسم زاده، نعمت زاده، هاشمي و كرسنت را تشريح كرد
آخرين وضعيت پرونده هاي جنجالي؛ از وزير پيشين تا بازپرس سابق

ماراتن ديپلماتيك در آستانه مذاكرات وين

سياست خارجی

گزارش 2

ایران به دنبال ثبات در افغانستان
حسن كاظمي قمي در كابل با ملاعبدالغني برادر ديدار 

و گفت وگو كرد

تجربه تلخ سال هاي زمامداري طالبان بر افغانستان، سبب شده است 
سياست جمهوري اسلامي ايران در قبال حكومت »امارت اسلامي« با 
احتياط هاي ديپلماتيك، به همراه سنجش رفتار اين گروه در مواجهه 
با مردم اين كشور توأم شــود؛ رويكردي كه پس  از قدرت گيري دوباره 
طالبان در افغانســتان همواره مدنظر تصميم سازان سياست خارجي 
جمهوري اســلامي ايران بوده است.  درچنين شــرايطي تلاش هاي 
ديپلماتيك جمهوري اســلامي با هدف برقراري ثبات و امنيت در اين 
كشور ادامه دارد؛ هدفي كه در سفر اخير حسن كاظمي قمي، نماينده 
ويژه ايران در امور افغانستان نيز پيگيري شد. كاظمي قمي در جريان 
اين سفر با مقام هاي عالي رتبه طالبان ازجمله ملاعبدالغني برادر، معاون 
اول نخست وزير دولت موقت طالبان و اميرخان متقي، سرپرست وزارت 
امورخارجه طالبان و تعداد ديگري از مقام هاي بلندپايه طالبان ديدار و 
گفت وگو كرد؛ رايزني هايي كه با محوريت موضوع هاي سياسي، آموزشي، 
اقتصادي، مالي، آب و انرژي، رفاه عمومي، امور پناهندگان و از سرگيري 
پروژه هاي درحال اجرا انجام شــد.    كاظمي قمي در جريان اين سفر 
پيرامون به رسميت شناختن دولت طالبان نيز اظهارنظر كرد و گفت كه 
جمهوري اسلامي به خواست مردم افغانستان احترام مي گذارد و موضع 
ايران منطبق با خواسته هاي مردم اين كشور خواهد بود؛ موضوعي كه 
نشان دهنده عزم جزم جمهوري اسلامي ايران براي تشكيل دولتي مقتدر 

در افغانستان، با هدف تقويت ثبات در منطقه است.

تحریم هاي ظالمانه غرب
 كاظمي قمي درجريان گفت وگويي بلوكه شدن اموال مردم افغانستان 
بدون هيچ گونه ادعاي قانوني ازسوي آمريكا را بيانگر مواضع منافقانه 
اين كشور دانســت و گفت: تحريم هاي اقتصادي به ابزاري سياسي در 
دست دولتمردان آمريكا تبديل شده است. ابزارهاي نظامي، سياسي و 
امنيتي كه درگذشته به شكل بسيار وسيعي در اختيار آمريكايي ها بود، 
نتوانست مقاومت يك ملت را بشكند و قطعا اين تحريم ها نيز نمي تواند 

اثر جدي داشته باشد.

ضرورت تشكيل دولت قوي
علاوه  بر اينها تشكيل دولت قوي در افغانستان، به عنوان يكي از اصلي ترين 
راهبردهاي جمهوري اسلامي ايران در قبال اين كشور، در جريان سفر 
كاظمي قمي به افغانستان نيز مورد تأكيد قرار گرفت؛ تا جايي كه وي 
اعلام كرد تشكيل يك دولت قوي مشاركتي و فراگير كه خواسته مردم 
است و مسئولان افغانستان نيز بر آن تأكيد مي كنند، مي تواند خوش بيني 
ايجاد كند. اگر واقعاً به دنبال ثبات، امنيت، آباداني و سازندگي افغانستان 
هستيم، بايد دولتي بر پايه خواست  مردم شكل بگيرد. مسئولان حاكم 
امروز در مواضع شان بر يك حكومت مشاركتي و فراگير تأكيد مي كنند 
و اين مي تواند تشكيل حكومت را كه خواست مردم هم هست، سرعت 

بخشد.

همه تيم رسانه ای رئيس جمهور
تيم اطلاع رساني دولت عملا با معرفي علي بهادري، به عنوان سخنگو 
تكميل شد، ولي او تنها سخنگوي دولت درخصوص مهم ترين مسائل 
كشــور و مطالبات مردم نخواهد بود. رئيس جمهــور در مدت ۳ماهه 
تشكيل كابينه و شروع فعاليت دولت ســيزدهم ترجيح داده است از 
يك گروه كاري بزرگ در اطلاع رساني دولت و از ظرفيت هاي مختلف 
براي ارتباط با بدنه مردم استفاده كند. رئيسي در مهم ترين اقدام همانند 
دولت محمود احمدي نژاد استفاده كند.  سخنگويي دولت در بخش هاي 
سياسي، اجتماعي و فرهنگي را از اقتصادي دور نگه دارد. او قبل از اين 
حكم سخنگويي اقتصادي دولت را به نام احسان خاندوزي، وزير اقتصاد 
زده بود. الگوي تك سخنگويي دولت ها در دوره هاي پيشين با توجه به 
گستردگي و پيچيدگي موضوعات مختلف نتواسته بود انتظارات مردم 
را برآورده كند. سخنگويان دولت ها با وجود تحصيلات عالي از تخصص 
كافي در همه حوزه ها برخوردار نبودند. درنهايت يا زبان قاصري در ارائه 
كارنامه اقتصادي دولت داشتند يا دانش كافي براي ارتباطات اجتماعي 
و اعلام مواضع سياسي نداشتند. محمدباقر نوبخت، سخنگوي واحد 
دولت سابق در دوره رياست جمهوري حســن روحاني بود. او با زاويه 
ديد تخصصي خود نسبت به موضوعات اقتصادي بيشتر وقت جلسات 
سخنگويي دولت را به  تك گويي درباره گزارش عملكرد اقتصادي دولت 
مي پرداخت و در موضوعات سياسي و اجتماعي چندان حرفي براي گفتن 
نداشت. با اين حال نوبخت همين سخنگويي را در بخش تخصصي خود 
نيز با آشفتگي شرايط اقتصادي كشور از سال۱۳۹۶به بعد واگذاشت و 
دولت روحاني تا يك سال بعد سخنگو نداشت. علي ربيعي، وقتي به عنوان 
سخنگوي بعدي دولت روحاني انتخاب شــد جز ايفاي  شأن دستيار 
ارتباطات اجتماعي رئيس جمهور و طرح موضوعات درباره ارتباطات 
اجتماعي و موضع گيري نسبت به مســائل داخلي و سياست خارجي 
هيچ گاه نتوانست پاسخگوي اوضاع آشفته اقتصادي كشور باشد. ربيعي 
كمتر مواجهه و توضيحي درباره تورم افسارگسيخته، كمبود دوره اي 
اقلام اساسي مورد نياز مردم و آشفته بازار اوضاع ارز و طلا داشت.  سيد 
ابراهيم رئيسي شهريورماه حجت الاسلام احمد صالحي را به سمت رئيس 
مركز ارتباطات مردمي رياست جمهوري منصوب كرد. اين انتصاب پيش 
درآمد مهمي براي جمع آوري نامه ها و درخواست هاي مردم در سفرهاي 
استاني بود. رئيسي در سفرهاي استاني خود يك بار ديگر اين مركز را 
احيا و جمع آوري نامه هاي مردم را از آنها مطالبه كرده است. اخيرا در 
جمع حلقه رسانه اي نزديك به دولت، غلامحسين اسماعيلي رئيس 
دفتر رئيس جمهور نيز با صدور حكمي، محمدمهدي رحيمي را به سمت 
مديركل روابط عمومي رياست جمهوري منصوب كرد. در حكم اين مدير 
رسانه اي سابق خبرگزاري مهر بر اطلاع رساني دقيق، بهنگام و هنرمندانه 
تأكيد شد. اسماعيلي شهريورماه نيز با صدور حكمي عباس هنرمند را به 
سمت معاون ارتباطات و اطلاع رساني دفتر رئيس جمهور منصوب كرده 
و در متن حكمش نوشته بود: »انتظار دارد با ايجاد هماهنگي، هم افزايي 
و استفاده از كليه ظرفيت هاي رسانه اي در اطلاع رساني مناسب و بهنگام 
و تصويرسازي شايسته و اميدآفرين از اقدامات به عمل آمده در حوزه 
رياست جمهوري، مجدانه بكوشيد.« صولت مرتضوي، معاون اجرايي 
رئيس جمهور و سرپرست نهاد رياست جمهوري نيز شهريورماه با صدور 
حكمي، مجيد منعمي را به سمت »مشاور امور فرهنگي و رسانه اي« نهاد 
رياست جمهوري منصوب كرده بود. ازجمله مديران رسانه اي كه از دولت 
قبل هنوز در اين دولت حضور دارد و جايگزيني براي وي مشخص نشده، 
دبير هيأت دولت است كه مسئوليت برگزاري جلسات هيأت وزرا را دارد؛  

حسين سيمايي صراف اين مسئوليت را عهده دار است.

در ســال هاي اخيــر متهمــان 
دانه درشــتي داشــتيم كــه 
محكوميت به رد مال داشــتند. 
بيش از ۷0هزار ميليارد تومان از 
اموالي كه توسط افراد دانه درشت 
كه بعضي ابربدهــكاران بانكي 
بودنــد، پرداخــت شــده و به 

بيت المال برگشته است
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شهردار تهران از پروژه ساماندهی اراضی روسطحی خطوط ریلی تهران- تبریز در جنوب پایتخت بازدید كرد

ساخت باغ راه جنوب تهران سرعت گرفت

  صبح دیروز شــهردار تهران از پروژه 
باغ راه حضرت فاطمه زهرا)س( بازدید گزارش

كــرد؛ پــروژه ســاماندهی اراضــی 
روسطحی خطوط ریلی تهران- تبریز كه در 2منطقه 
17و 18در حال انجام بوده و بخشی از آن در اختیار 
مردم قرار گرفته اســت. اگرچه برخــی از مدیران 
شــهری جدید انتقاداتی را نســبت به طراحی این 
پروژه دارند. به هر ترتیب علیرضا زاكانی، روز گذشته 
با حضور در منطقه 17ساعتی را در باغ راه حضرت 
فاطمه زهرا)س( گذرانــد و در جریان این بازدید بر 
پیگیری و حل مشكلات و گره های این كلان پروژه و 
تسریع در اجرای آن تأكید كرد. او پس از بازدید از 
اراضی روسطحی خطوط ریلی راه آهن تهران ـ تبریز 
و بررســی و احصای مشــكلات و نواقص در مسیر 
اجرای باغ راه حضرت فاطمه زهــرا)س(، از طریق 
خروجی اضطــراری تونل راه آهن تهــران ـ تبریز 
)ورودی شماره 8( به محدوده تونل رفت و از فضای 
پاركینگ روی ریل و دیگر ظرفیت های موجود در 
این محدوده دیدن كرد. شــهردار تهران را در این 
بازدید عبــاس شــعبانی، معاون فنــی و عمرانی 
شــهرداری، ابوالفضل فلاح، معاون مالی و اقتصاد 

شهری شهرداری، غلامرضا شنگی، شهردار منطقه 
17، یعقوب هوشیار، شــهردار منطقه 18و هادی 
حق بین، مدیرعامل سازمان عمران مناطق همراهی 
كردند. فار نخســت پروژه بــاغ راه حضرت فاطمه 
زهرا)س( نیمه تابستان امسال به بهره برداری رسید 
و اكنون عملیات اجرای فاز دوم ایــن پروژه انجام 
می شود. برهمین اساس تلاش برای محوطه سازی  
مســیر پروژه در بخش حدفاصــل بزرگراه آیت الله 
ســعیدی تا خیابــان صاحب الزمان)عــج( )به جز 
محدوده خیابان وحید تا خیابان مرادخانی كه در فاز 
یك پروژه تكمیل شد( ادامه دارد و این در حالی است 
كه بخش حد فاصل خیابــان صاحب الزمان)عج( تا 
بلوار بهار نیز از پایان این هفته به مقاطع اجرایی فاز 

دوم پروژه اضافه می شود.

توجهبهمناطقكمبرخوردار
در شــرایطی باغ راه حضرت فاطمه زهــرا)س( با 
طول 9كیلومتر سرانه فضای سبز را در مناطق 17و 
18افزایش خواهد داد كه مدیریت جدید شهری نیز 
با رویكرد توجه به مناطق كم برخوردار شهر تهران 
فعالیت خود را شــروع كرد. افزایش سرانه مناطق 
كم برخوردار یكی از اولویت های شــهرداری تهران 
اســت و جالب اینكه شــهرداری و برخی از اعضای 
شورای شهر تهران توجه ویژه ای به باغ راه حضرت 

فاطمه زهرا)س( دارند. البته آنها نســبت به كلیات 
این طرح اشــكالاتی وارد كرده اند؛ اینكه معماری 
طرح باغ راه ایرانی-اســلامی نیســت و بهتر است 
در ادامه مســیر اجرای طرح باغ راه حضرت فاطمه 
زهــرا)س( تغییراتی در كلیات ایــن طرح به وجود 
آید. به گفته عباس شــعبانی، معاون فنی و عمرانی 
شهرداری تهران هم اكنون كلیات این طرح توسط 
سازمان مشاور فنی و مهندسی شــهر تهران مورد 
بازبینی قرار گرفته است. به نظر می رسد با مطالعات 
انجام شــده، عملیاتی كه تاكنون در باغ راه حضرت 
فاطمه زهرا)س( صورت گرفته، بر جای خود باقی 
خواهد ماند، اما طرح در ادامه احداث دســتخوش 

تغییرات خواهد شد.
تاكنون 5كیلومتر از باغ راه حضرت فاطمه زهرا)س( 
در مناطق 17و 18مورد بهره برداری قرار گرفته كه 
شامل مسیر دوچرخه سواری و پیاده روی با فضای 
سبز پیرامونی به انضمام اجرای یكی از اصلی ترین 
قطعات باغ راه به مساحت 15هزار مترمربع و احداث 
یك ســازه خدماتی كوشــك با محوطه پیرامونی 
و فضای ســبز اســت. این پروژه پس از انتقال خط 
راه آهن تهران- تبریز به زیرزمین در ســال 1392، 
روی بام این تونل در محــدوده ای به طول تقریبی 
9كیلومتر و كشیدگی شرقی- غربی و عرض متوسط 
30متر با وسعت حدود 27هكتار تعریف شده است. 

محمودمولایی
خبر نگار

عكس خبر

شهردارتهرانازمجموعهنمایشگاهیشهرآفتابدرجنوبشهر
تهرانبازدیدكردوازنزدیکدرجریــانآخرینوضعیتآنقرار
گرفت.علیرضازاكانیبانمایندگانونخبگانجامعهارامنهنیزدیدار
كرد.زاكانیهمچنیندیروزباهمتایآبادانیخود،حسینحمیدپور
وهمچنینمحمدمولوی،نمایندهمردمآباداندرمجلسشــورای
اسلامیدربارهمســائلمشترکدرمدیریتشــهریگفتوگوو

تبادلنظركرد.

عدد خبر

 3ســال پیــش ورودی غربــی ایســتگاه رودكی در 
محدوده منطقه۱۰ به بهره برداری رسید و به زودی ورودی 
شرقی این ایستگاه كه در محدوده منطقه۱۱ واقع شده 
اســت، بــا ۶رشــته پله برقــی افتتــاح می شــود. همچنین 
ورودی سوم ایســتگاه مهدیه در خط7 در آستانه افتتاح 
قرار دارد. ایستگاه متروی رودكی در محل تقاطع بزرگراه 
شهید نواب صفوی و خیابان امام خمینی )ره( قرار دارد. 

)همشهری(

و 2 ورودی متر

محمدامیــن توكلــی زاده، معــاون فرهنگــی و 
اجتماعی شــهرداری تهران اعلام كرد كه با راه اندازی  
اتوبوس های ســیار» زندگی« و اعــزام آنها به مناطق 
محروم و آســیب پذیر شــهر، تاكنون بیــش از ۴۰هزار 
نفــر از شــهروندان آســیب پذیر، معتــادان متجاهــر، 

اتباع، كودكان كار و زباله گردها واكسینه شده اند.

وند 40000شهر

ســیدجعفرتشكرهاشــمی،عضو
شورایشــهرتهران:بخشــی از مسیر 
باغ راه حضرت فاطمه زهرا)س( مسكونی 
نیســت. كارخانجات و صنایع بسیاری در 
این محــدوده ۴كیلومتری قــرار دارد كه 
فاقد كاربری هستند. انجام هزینه سنگین 
و احداث مبلمــان شــهری و امكانات در 
مسیری كه در مجاورت آن ساكنانی قرار 
ندارند، هدررفت سرمایه است. باید در این 
بخش از مسیر با حداقل امكانات، آشفتگی 
بصری را از بین برد، امــا نباید المان های 
یك پیاده راه نظیر مسیر ویژه روشندلان، 
دوچرخه، پیــاده روی و... برای این بخش 
از مســیر باغ راه حضرت فاطمه زهرا)س( 

ساخته شود.

ســیدمحمدآقامیری،عضوشورای
شهرتهران:شهرداری تهران در راستای 
ارتقــای فرهنــگ دینی با هدف نشــاط 
اجتماعی وظایفی دارد و بر همین اساس 
پروژه بــاغ راه حضرت فاطمــه زهرا)س( 
طراحی شــد، اما می بینیم كه این پروژه 
فعلی علاوه بــر اینكه با اســناد و طرح ها 
مغایرت داشــته، با منویــات مقام معظم 
رهبری درخصوص اهمیت معماری ایرانی 
و اســلامی نیز همخوانی ندارد. لازم است 
اجرای پــروژه متوقــف و در این خصوص 
بازنگری شود تا محوری ارزشمند و اسلامی 

در شأن بانوی اسلام داشته باشیم.

نظرات

مشــخصاتپروژهباغراهحضرت
فاطمهزهرا)س(:

مساحتكل: 50هكتار 
طول: حدود 9كیلومتر
عرض: متوسط 30متر

مبدأ: میدان شهدای مدافع حرم 
مقصد: رود دره كن 

فازنخســتپروژهباغراهحضرت
فاطمهزهرا)س(:

افتتاح 5كیلومتر 
3كیلومتر در منطقه 17
2كیلومتر در منطقه 18

بهره برداری از ساختمان یك كوشك 
به مساحت 130مترمربع

نظرات
عی

 ربی
ید

سع
س:  

عك
هادیحقبین،سرپرســتسازمان
عمرانیمناطقشهرداریتهران:اقدامات 
اجرایی به منظور پیشبرد فاز دوم پروژه احداث 
باغ راه حضرت فاطمه زهرا)س( كه تحولی در 
جنوب و جنوب غرب پایتخت ایجاد می كند، 
در حال انجام است. براساس تصمیماتی كه در 
نشست بررسی طرح احداث باغ راه حضرت 
فاطمه زهــرا)س( در كمیســیون عمران و 
حمل ونقل شورای شــهر تهران اتخاذ شده، 
سازمان مشاور فنی و مهندسی شهر تهران در 
حال بازنگری كلیات طرح در محدوده صنعتی 
پروژه احداث باغ راه حضرت فاطمه زهرا)س( 
است تا مجموعه اقدامات عمرانی این پروژه 
بازآفرینی شهری با نیم نگاهی به ملاحظات 

معماری ایرانی-اسلامی صورت پذیرد.

كاوهحاجیعلیاكبــری،مدیرعامل
سازماننوسازیشهرتهران: با اجرای پروژه 
باغ راه حضرت فاطمه زهــرا)س( 27 هكتار 
زمین آزاد می شــود. این پــروژه گام مثبت و 
تأثیر بی نظیری برای توســعه جنوب تهران 
است. برای طراحی این پروژه مسابقه ای برگزار 
شد تا از سراسر جهان طراحان و برنامه ریزان 
بتوانند ایده های خود را مطرح كنند. مسابقه 
در 2مرحله برگزار و در اردیبهشــت 1398، 
طرح برگزیده توسط هیأت داوران مشخص 
شد. هماهنگی های فراوانی برای اینكه فضای 
رهاشده پیشین به محلی سرزنده و فعال تبدیل 

شود، از ابتدا تاكنون صورت گرفته است.



چهارشنبه 26 آبان 41400
اقتصاد شماره  8364

   خانه خبرساز
به گزارش همشهري، ماليات بر خانه ها و باغ هاي لوكس و گران قيمت، گامي در جهت گسترش 
چتر مالياتي بر سر اغنيا محسوب مي شود كه درصورت اجراي درست و بدون استثنا و تبصره، 
مي تواند ثمرات خوبي براي ملت و مملكت به همراه داشته باشد. به عنوان مثال، اواخر سال قبل 
فروش يك خانه مولتي ميلياردي در تهران خبرساز شد كه فقط يكي از خانه  هاي اعيان نشين 
پايتخت بود و به قيمت حدود 1400ميليارد تومان به فروش رفت. بررسي ها نشان مي دهد اين خانه 
7200متري در محله فرشته تهران، با فرض اينكه ارزش روز آن، همان رقم 1400ميليارد تومان 
باشد، در سال جاري بايد 6ميليارد و 850ميليون تومان ماليات بپردازد و با توجه به اينكه تعداد 
اين املاك در مناطق اعيان نشين كلانشهرها، به خصوص تهران كم نيست، رقم نهايي ماليات 

آنها مبلغ بسيار بالايي خواهد بود.

بررسي هاي آماري همشهري نشان مي دهد در 
فاصله سال هاي96 تا پايان بهار1400 معادل 
2.4ميليون نفر به دليل درگيري جســمي و 
3هزار و213نفر به دليــل درگيري رواني در 
ســازمان پزشــكي قانوني مورد معاينه قرار 
گرفته اند؛ ســهم مردان از درگيري فيزيكي 

67درصد و سهم زنان 33درصد بوده است

چهره روز

مازوت بسوزانيم يا فسفر؟

قبض ماليات پشت در خانه هاي لوكس
 طبق قانون از آذرماه  به مدت 2ماه، قبض هاي مالياتي خانه هاي لوكس و گران قيمت به دست مالكان مي رسد 

و آنها تا پايان بهمن ماه بايد نسبت به پرداخت ماليات اقدام كنند

ايران پيرتر شــده، روند آمــار طلاق ها از  آمار
ازدواج ها ســبقت گرفته، تمايل به بچه دار 
شــدن كاهش يافته و جامعه از مشكلات 
رواني و افسردگي رنج مي برد. اين برايند آمارهاي رسمي از 
وضعيت اجتماعي و فرهنگي ايران در فاصله سال هاي96 
تا بهار1400 است و حالا بايد ديد آيا چهره ايران در 4سال 
آينده تغيير خواهد كرد و جامعه شاداب تر و جوان تر خواهد 
شد؟ درحالي كه شــهرهاي ايران با مشكلات زياد مواجه 
شده، رشــد شهرنشــيني همچنان ادامه دارد و نسبت 
جمعيت شهرنشــين از 74.4درصد در ســال1396 به 

75.8درصد در بهار امسال افزايش يافته است.

كاهش فرزندآوري در ايران
تازه تريــن گــزارش مركز آمار نشــان مي دهــد؛ تعداد 
ولادت هاي ثبت شده از يك ميليون و 487هزار و913نفر 
در سال96 به يك ميليون و114هزار و 128نفر در سال99 
رسيده يعني 373هزار و785 بچه كمتر متولد شده است. 
اين روند كاهشي فرزندآوري هم در مناطق شهري و هم 
مناطق روستايي تكرار شده و در بهار امسال هم 269هزار 
و748نفر متولد شــده اند كه در مقايسه با زمستان سال 
گذشــته 12هزار و744نفر افزايش و نسبت به بهار سال 
قبل 10هزار و816نفر كاهش داشته است. از سوي ديگر 
تعداد فوتي هاي ايران روند افزايشي داشته و از 373هزار 
و731نفر در ســال96 به 395هزار و231نفر در سال98 
رســيده و در تابستان سال گذشــته 130هزارو879نفر 

فوت كرده اند.

نبض ازدواج و طلاق
شــاخص مهم ديگري كه تغيير در زندگي ايرانيان را به 
تصوير مي كشد، نســبت طلاق به ازدواج است كه در بازه 

زماني1396 تا پايان بهار1400 به 31.5درصد رســيده 
است. آمارهاي رســمي نشــان مي دهد در بهار امسال 
158هزار و992 ازدواج در ايران به ثبت رسيده درحالي كه 
در همين مــدت 41هزار و757طلاق رخ داده كه رشــد 
ازدواج در بهار امسال نسبت به زمستان پارسال 17درصد 
و رشد طلاق هم منفي 19.8درصد بوده و تعداد ازدواج ها 
در بهار1400 نسبت به مدت مشابه سال قبل 23.6درصد 
و طلاق 16.4درصد رشد كرده است. افزون بر اين ميانگين 
سن در نخســتين ازدواج در مناطق شهري همواره بالاتر 
از مناطق روستايي بوده و در بهار گذشــته در كل ايران 
ميانگين سن، در نخستين ازدواج، بين مردان 27.6سال و 
بين زنان 23.2سال بوده است. مركز آمار ايران مي گويد: 
در بهار امسال 6پسر زير 15سال و 9هزار و753دختر بين 
10تا 14سال ازدواج كرده اند و در همين مدت 172مورد 

طلاق دختران در بازه سني 10 تا 14ساله به ثبت رسيده 
است. در همين مدت 147مرد در بازه سني 15 تا 19سال 
طلاق خود را به ثبت رسانده اند و 3هزار و 44زن هم رسما 

به ازدواج خود پايان داده اند.
بررســي روند آماري ثبت ازدواج در فاصله سال1396 تا 
پايان بهار امسال نشان مي دهد در اين مدت 9دختر زير 
10سال و 133هزار و467دختر بين 10تا 14سال ازدواج 
كرده اند. در همين بازه زماني 3741طلاق در بين دختران 

10 تا 14ساله به ثبت رسيده است.
ســازمان ثبت احوال ايران اعلام كرده در بهار گذشــته 
2749زوج در سال نخست ازدواج خود تصميم به جدايي 
گرفته اند و 11هزارو118طلاق پس از زندگي مشترك يك 
تا 5سال، 9هزار و847طلاق پس از 5 تا 10سال زندگي و 
7هزار و260طلاق هم پس از 10سال و 15سال زندگي رخ 

داده است. همچنين 4هزارو693زوج پس از 15 تا 20سال، 
3هزارو812زوج پس از 20 تا 25سال و 1349 زوج پس 
از 25 تا 29سال و 1929 زوج هم پس از 29سال تصميم 
گرفته اند به زندگي كردن زير يك سقف پايان دهند و از 

هم جدا شوند.

وضعيت اعتياد در ايران
طبق اين گزارش رســمي، تعداد مراكز درمان اعتياد در 
حالي از 2304مركز در سال96 به 2286مركز در سال99 
كاهش يافته كه خدمت گيرندگان اين مراكز از 486هزار 
و460نفر به 530هزار و375نفر افزايش يافته و از ســوي 
ديگر تعداد دستگيرشــدگان مرتبط با انواع مواد مخدر از 
413هزار و84نفر در ســال96 به 417هزار و454نفر در 
سال98 رسيده است. افزون بر اين تعداد افراد پذيرش شده 
در مراكز مجاز درمان و كاهش آسيب اعتياد به مواد مخدر و 
روانگردان در بخش دولتي از 89هزار و329نفر در سال96 
به 123هزار و169نفر در ســال98 و در بخش غيردولتي 
هم از يك ميليون و279هزار و 791نفر در سال96 به يك 

ميليون و 230هزار و331نفر در سال98 رسيده است.

جهش مرگ هاي غيرطبيعي
مركز آمار ايران مي گويد؛ در بهار امسال 10هزار و338نفر 
به دليــل غيرطبيعي جان خــود را از دســت داده اند كه 
4129نفر به دليل تصادفات رانندگي، 197نفر ناشــي از 
سلاح ســرد، 295نفر به دليل غرق شدن، 558نفر در اثر 
ســوختگي، 188نفر به علت برق گرفتگي و 560نفر هم 
در نتيجه سقوط از بلندي مرده اند. از سوي ديگر 19مرگ 
در بخــش ريلي و قطــار، 350نفر به دليل مســموميت 
با سم، 150نفر ناشــي از مســموميت دارويي، 133نفر 
به دليل مسموم شدن با منوكسيد كربن، 229درصد در 
اثر سوء مصرف مواد مخدر، 49نفر به دليل مواد روانگردان، 
515درصد با مصرف داروي مخدر و 3هزار نفر هم به دلايل 

ديگر جان خود را از دست داده اند.
اين گزارش مي افزايــد: تعداد مرگ وميرهاي ناشــي از 
حوادث كار در بهار امســال 470نفر بوده كه نســبت به 
زمستان سال گذشته 59مورد كاهش و نسبت به بهار سال 
گذشته 74مورد افزايش دارد و در سال99 هم 1817نفر 
به دليل حوادث كار جــان  باخته اند. افــزون بر اينكه در 
بهار امسال 1559نفر به دليل وضعيت شغلي شان آسيب 

ديده اند كه 165نفر آنها فــوت كرده اند. در همين مدت 
162هزار و515نزاع جسماني در كشور به ثبت رسيده كه 
نسبت به فصل زمستان سال گذشته 33درصد بيشتر است 

و 16هزار و172مورد افزايش را نشان مي دهد.

دعوا و درگيري از خيابان تا خانه
بررسي هاي همشهري نشان مي دهد در فاصله سال هاي96 
تا پايان بهار1400 معادل 2ميليون و472هزار و 804نفر 
به دليل درگيري جســمي و 3هزار و213نفر هم به دليل 
درگيري رواني در سازمان پزشكي قانوني مورد معاينه قرار 
گرفته اند كه سهم مردان از درگيري فيزيكي 67درصد و 
سهم زنان 33درصد و از نزاع رواني هم سهم زنان و مردان 

برابر بوده است.
روايت ديگر سازمان پزشكي قانوني به درگيري و آزار در 
خانواده ها اشاره دارد به گونه اي كه در بهار امسال 699مرد 
اعلام كرده ا ند كــه مورد اذيت و آزار جســمي زنان خود 
قرار گرفته اند و تعداد زناني كه نســبت به آزار جســمي 
شوهران خود به پزشــكي قانوني مراجعه كرده اند بيش 
از 20هزار نفر بوده اســت. بنابر همين گزارش 162هزار 
و55مرد و 335هزار و399زن به دليل همســرآزاري در 
فاصله سال هاي1396 تا بهار1400 شكايت خود را ثبت 
كرده و به پزشكي قانوني مراجعه كرده اند كه ادعايشان را 

ثابت كنند.

همشهري برمبناي تازه ترين آمارهاي رسمي تحليل كرد

تغيير چهره جامعه ايراني به روايت اعداد

امورمالياتــي  ســازمان  مسكن
آيين نامه دريافت ماليات از 
خانه ها و باغ ويلاهاي لوكس 
را، 40 روز پس از تصويب در هيأت وزيران، 
براي اجرا ابلاغ كرد. با اجراي اين آيين نامه، 
خانه ها و باغ ويلاهايي كــه ارزش روز آنها 
بالاتر از 10ميليارد تومان باشد، به صورت 
پلكاني مشمول پرداخت ماليات بر دارايي 

سالانه هستند.
به گــزارش همشــهري، در ســال هاي 
اخير، در جريان گســترش چتر مالياتي، 
به منظــور تغيير ريل بودجــه اي دولت از 
درآمدهاي نفتي بــه درآمدهاي مالياتي، 
دريافت ماليات از دارايي ها كه بيشتر طبقه 
ثروتمند جامعه را در بر مي گيرد، در دستور 
كار دولت ها قرار گرفته است. در بندهايي 
از قوانيــن بودجه ســالانه، درآمدهايي از 
اين محل هــا، نظير  ماليات بــر خانه هاي 
خالي و ماليات بر خانه هــا و خودروهاي 
لوكس و گران قيمت شناســايي شد؛ اما 
آهنگ پيشبرد اين سياســت ها به قدري 
كند بوده كه حتي دولت هــا  نيز هيچ گاه 
به اين درآمدها اتكا نكرده اند؛ حالا اما، در 
شــرايطي كه 40روز از تصويب آيين نامه 
اجرايي نحــوه اخذ ماليــات از واحدهاي 
مسكوني و ويلاهاي گران قيمت، ذيل بند 
خ تبصره 6 قانون بودجه سال 1400، مشهور 
به »قانون ماليات بــر خانه هاي لوكس«، 
در هيأت وزيران و ابــلاغ آن از معاون اول 

رئيس جمهوري به وزارتخانه هاي اقتصاد، 
راه و شهرســازي، كشــور، دادگستري و 
صنعت، معدن و تجارت مي گذرد، سازمان 
امور مالياتي نيز آيين نامه اجرايي در مورد 
نحوه محاســبه و دريافت ماليــات از اين 
خانه  ها را به ادارات مالياتي ابلاغ كرده تا اين 
خانه  ها فقط يك قــدم با صدور قبض هاي 

مالياتي و پرداخت حقــوق دولت فاصله 
داشــته باشــند؛ قدمي كه انتظار مي رود 
به سرعت و با تدبير سازمان امور مالياتي 

برداشته شود.

خانه هاي لوكس چقدر ماليات مي دهند؟
براساس آيين نامه اجرايي بند خ تبصره 6 
قانون بودجه 1400، واحدهاي مسكوني 
و باغ ويلاها تا ارزش روز 10ميليارد تومان 
از پرداخت ماليات معاف هستند و خانه ها 
و باغ ويلاهاي گران تر بايد  به نسبت مازاد 
بر 10ميليــارد تومان به صــورت پلكاني، 
مبالغي را سالانه به عنوان حقوق دولت به 
ســازمان امور مالياتي بپردازند. براساس 
آيين نامه بند خ ماده 6 قانون بودجه امسال، 
نرخ هــاي مالياتي خانه هــا و باغ ويلاهاي 
لوكس به اينگونه اســت كــه اين املاك 
بايد به ازاي مازاد ارزش روز از 10ميليارد 
تومان تا 15 ميليارد تومان 0.1)يك دهم( 
درصد كل ارزش را به عنوان ماليات سالانه 

بپردازند. همچنين بــه ازاي ارزش 15تا 
25ميليارد تومان، بايد 0.2)دودهم( درصد 
ماليات سالانه پرداخت شود. به ازاي مازاد 
25 تا 40 ميليارد تومان نيز بايد ســالانه 
0.3)ســه دهم( درصد ماليــات پرداخت 
شود و خانه ها و باغ ويلاهاي با ارزش بيش 
از 40ميليارد تومان هم بايد به ازاي مازاد 
40 تا 60 ميليارد تومان نسبت 0.4)4دهم( 
درصد ماليات بپردازند. همچنين خانه هاي 
با ارزش بالاي 60ميليارد تومان بايد نسبت 
به مازاد اين مبلغ سالانه 0.5)نيم درصد( 
از ارزش روز را به عنــوان ماليات به خزانه 
واريــز كنند. البتــه رقم ايــن ماليات در 
مقايسه با ارزش خانه ها و باغ هاي لوكس 
رقم دندان گيري نيست و به عنوان نمونه، 
يك خانه يا باغ ويــلاي 15ميلياردي در 
ســال جاري درنهايت فقط بايد 5ميليون 
تومان ماليات پرداخت كند و ماليات يك 
خانه 70ميليارد توماني نيز از 200ميليون 
تومان در سال فراتر نمي رود. بررسي نسبت 

ماليات به ارزش ملك در اين حوزه حاكي 
از اين است كه ماليات ســالانه يك خانه 
يا باغ ويــلاي 15ميليــارد توماني معادل 
0.03درصد ارزش روز آن خانه يا باغ ويلا 
است و اين نســبت براي خانه 70ميليارد 

توماني نيز به 0.29درصد مي رسد.

ماليات بر مولتي ميلياردرها
دريافت ماليات از ثروتمندان و توسعه رفاه 
براي اقشــار ضعيف يكي از رويكردهايي 
اســت كه در كشــورهاي توســعه يافته 
به خصوص در منطقه اســكانديناوي در 
دســتور كار دولت ها قرار گرفته و ضمن 
كمك به توزيع عادلانه ثروت، فرصت هاي 
به نسبت برابري براي دسترسي به حقوق 
شهروندي فراهم آورده است. اين رويكرد، 
كه مصداق بارز مثل »هركه بامش بيش، 
برفش بيشــتر« اســت، باعث مي شــود 
شهروندان به تناسب آنچه دارند، در تأمين 
بودجه دولت مسئول باشــند و در مقابل 
دولت به واســطه دريافــت ماليات هاي 
قابل توجه مكلف است به صورت شفاف و 
عادلانه نســبت به عملكرد خود پاسخگو 

باشد.

فرآيند شناسايي خانه هاي لوكس
در آيين نامــه  اجرايــي بنــد خ تبصره 6 
قانون بودجــه 1400 اعلام شــده وزارت 
راه و شهرســازي )به عنوان متولي سامانه 
املاك و اسكان كشــور(، وزارت صنعت، 
معدن و تجارت )به عنوان متولي ســامانه 
املاك و مستغلات(، وزارت كشور )متولي 
سازمان همياري شهرداري ها و دهياري ها( 
و ســازمان ثبت اســناد و املاك به ارائه 
اطلاعات املاك گران قيمت ظرف 15 روز 
از زمان درخواست، به سازمان امور مالياتي 
مكلف هستند. همچنين در اين آيين نامه، 
مدت زمان اتمام ثبت اطلاعات در سامانه 
املاك و اسكان كشور كه در اختيار وزارت 

راه و شهرســازي اســت پايان آذر 1400 
اعلام شده كه البته بنا به اظهارات مسئولان 
اين وزارتخانه احتمال دارد تا پايان ســال 
نيز تمديد شود. نكته ديگر اينكه براساس 
آيين نامه، ملاك قيمــت املاك لوكس، 
ارزش روز آنهاست و در املاك مشاعي، ابتدا 
ارزش كل ملك تعيين و ســپس براساس 
قدرالســهم هر مالــك، ماليات ســتانده 
مي  شود. از ديگر نكات قابل توجه آيين نامه 
اين اســت كه خانه هاي لوكــس در حال 
ساخت مشمول ماليات نيستند و پيش از 
زمان صدور گواهي پايان كار، اين خانه ها 

وارد چرخه ماليات ستاني نمي شوند. 
طبق اعلام قانونگذار، سقف زماني سازمان 
امور مالياتي براي محاسبه ارزش واحدهاي 
مســكوني و ويلاهاي گران قيمت، پايان 
آذرماه امســال اســت؛ تا 2 ماه پس ازآن 
نيز بايــد مراتب احصا شــده را به مالكان 
خانه هاي لوكس ابلاغ كنــد و اگر مالكان 
خانه هــاي لوكس تا پايان بهمن امســال 
ماليات متعلقه را پرداخت نكنند، سازمان 
امور مالياتي مي تواند رأساً اقدام به وصول 
آن كند؛ ضمن اينكه سازمان ثبت اسناد از 
انتقال سند و جابه جايي واحدهاي لوكس 
مشمول ماليات درصورت پرداخت نشدن 

آن، ممانعت خواهد كرد.
به گزارش همشــهري، با تمام اميدي كه 
براي اجراي درست اين قانون وجود دارد، 
از اين مســئله نمي توان چشم پوشي كرد 
كه بانــك اطلاعاتي مورد اســتفاده اين 
قانون يعني ســامانه ملي املاك و اسكان 
ناقص اســت و به خصوص بعد از هك در 
نيمه تيرمــاه، وضعيت پر ابهامــي دارد. 
نكته ديگر اينكه شــيوه و معيــار تعيين 
قيمت روز املاك چندان شــفاف نيست 
و احتمــالا علي الرأس شــدن ماليات بر 
خانه ها و باغ ويلاهاي لوكس و گران قيمت 
به خصوص با توجه به قدرت و نفوذ صاحبان 

آنها دور از انتظار نيست.

 خبر: محســن بهرامي ارض اقدس، عضو شوراي 
رقابت مي گويد: هنوز مصوبه اي از سران سه قوا درباره 
حذف شوراي رقابت از قيمت گذاري خودرو دريافت 
نكرده ايم، خلط مبحث شده و وزير صنعت، معدن و 
تجارت راه ميانبر پيشــنهادهاي خود را به سران قوا 
اعلام كرده و باعث شده قيمت پرايد به 195 ميليون 

تومان برسد.
  نقد: در شــرايطي كه انتقال فرايند قيمت گذاري 
خودرو از شوراي رقابت به ستاد تنظيم بازار به محل 
مناقشه اين شورا و متوليان صنعت خودرو تبديل شده 
است، مصرف كنندگان ايراني هنوز بر اثر پيامدهاي 

چند ســال اعمال فرمول قيمت گــذاري خودرو در 
شوراي رقابت دچار گرفتاري و دردسر هستند. فرمولي 
كه برخلاف وعده هاي اعضاي شوراي رقابت، نه تنها 
موجب كاهش شــكاف ميان قيمت مصوب كارخانه 
و بازار نشــد، بلكه به در جا زدن صنعــت خودرو در 
جاده كيفيت و افزايش زيان انباشــته آن به 85هزار 
ميليارد تومان و شكل گيري زنجيره  120هزار ميليارد 
توماني از رانت در بازار خودرو براي برخي افراد منجر 
شــد. در شــرايط فعلی، بعد از مانور خودروسازان و 
وزارت صنعت، معدن و تجارت بر برداشــتن گام اول 
آزادســازی قيمت خودرو با وعده عادی سازی بازار و 
نفی اين مانور از سوی رئيس جمهور، بازار خودرو بيش 
از پيش دچار سردرگمی شــده و حتی قيمت برخی 
از خودروهای ارزان قيمت دچار التهاب بيشــتر شده 
اســت. در اين وضعيت، به جای موضع گيری درست 
در قبال قيمت گذاری در صنعــت خودرو، همچنان 
بحث درمورد مسائل بديهی و درون دستگاهی ادامه 
دارد. به نظر مي رسد اعضاي شــوراي رقابت پيش از 

هرگونه اظهارنظردر مورد آنچه فعلا در بازار و صنعت 
خودرو می گذرد،  بهتر است از نتايج عملكرد گذشته 
خود درس بگيرند و صادقانه اعتراف كنند كه آنچه در 
همه اين ســال ها با بازار و صنعت خودرو انجام شده، 
كمترين نفعی به حال مصرف كننده نهايی نداشــته 
و همواره خودروسازان را نيز به بهانه سركوب قيمت، 
از قرار گرفتن در جايگاه پاســخگويی به مشتريان و 
افكار عمومی معاف كرده است. بد نيست كه اعضای 
شورای رقابت با بيشترين ميزان سابقه دخالت در بازار 
خودرو،به اين موضوع توجــه كنند كه تنها راه نجات 
صنعت و بازار خودرو، رقابت پذير كردن و آزادسازي 
قيمت است؛ در غير اين صورت با هرگونه تلاش برای 
قيمت گذاری دســتوری، اگر  از چاله قيمت گذاري 
دستوري شوراي رقابت هم خارج شويم، اين بار به چاه 
توليد و عرضه انحصاري خودرو فرو خواهيم افتاد و اين 
يعنی چراغ سبز به تداوم توليد خودروهای رده خارج 
با قيمت نجومی و التهاب بازاری كه خودروی خارجی 

منفذی برای نفوذ در آن ندارد.

مبلغ ماليات بر دارايي خانه هاي لوكس و باغ ويلاها در سال 1400- تومان

نسبت ماليات پرداختي  به كل ماليات متعلقهارزش روز خانه يا باغ ويلا
ارزش ملك )درصد(

10.000.000.00000

15.000.000.0005.000.0000.03

25.000.000.00025.000.0000.10

40.000.000.00070.000.0000.18

60.000.000.000150.000.0000.25

70.000.000.000200.000.0000.29

1.400.000.000.0006.850.000.0000.49

مجيد چگيني، مديرعامل شركت ملي گاز ايران مي گويد: برنامه اي 
براي محدود كردن گاز صنايع نداريم، اما اگر برودت هوا شدت يابد، 
صنايع سيماني بايد از مازوت اســتفاده كنند. او تأكيد مي كند: در 
قراردادهايي كه با صنايع داريم، تامين گاز در 8 ماه ســال تضمين 
شده، اما در 4 ماه آخر ســال، صنايعي كه مي توانند، بايد از سوخت 

دوم استفاده كنند.
روشن است آنچه معاون وزير نفت بر آن تأكيد دارد، مهر تأييدي 
است بر ناترازي انرژي در ايران و ناگفته پيداست كه اگر قرار بر رشد 
بالاي اقتصاد باشد، انرژي پايداري براي استمرار رشد توليد تضمين 
نمي شود. در اين شرايط سخت، هدف گذاري رشد 8درصدي اقتصاد 
با ناپايداري منابع تامين انرژي نشان مي دهد در سياستگذاري و 
هدف گذاري اقتصادي، به محدوديت ها و ظرفيت ها توجه نمي شود 
و روند رشد مصرف انرژي درنهايت باعث برهم خوردن تراز انرژي 
و وابستگي مي شــود. البته مي توان صنايع را محدود كرد كه گاز 
كمتري بسوزانند و به جاي آن از ســوخت دوم يا مازوت استفاده 
كنند، اما بديهي اســت كه اين، چاره راه نيست بلكه از سرناچاري 

است.
بحران كمبود گاز در زمســتان و خطر خاموشــي هم در تابستان 
به دليل خشكسالي و كاهش توليد برق نيروگاه هاي برقابي و كسري 
گاز در زمستان تنها يك روي سكه اســت و روي ناپيداي ماجرا را 
بايد در سطوح بالاتري جســت وجو كرد. بديهي است كه دولت ها 
وقتي نخواهند به هر دليلي تصميم سخت بگيرند، در نهايت مجبور 
به پرداخت هزينه ســخت تري هســتند و در زمانه اي كه همه در 
جســت وجوي راهي براي افزايش توليد و صادرات هســتند، در 
ايران برخــوردار از منابع عظيم نفت و گاز، در زمســتان به صنايع 
مي گويند گاز نيست، مازوت بسوزانيد، به نيروگاه ها حكم مي كنند 
كه برق توليد كنيد؛ حتي به زيان و با ســوخت كثيف. روشن است 
كه اين رويه تصميم گيري در نهايت ميزان آلايندگي هوا را افزايش 
مي دهد و نفس ها را تنگ مي كند. اكنون كه قرار اســت گاز صنايع 
قطع شود تا مازوت بسوزانند، كاش فكري هم به تنگي نفس شهرها 

و شهروندان شود.
نتيجه يك اشتباه در سال هاي دور مبني بر اينكه انرژي ارزان است، 
به مردم بدهيم تا مصرف كنند و تــرس از اصلاح تدريجي قيمت و 
اعلام پيروزي تثبيت قيمت ها، اكنون ميوه تلخي براي اقتصاد ايران 
به ارث گذاشته است. تصميم ســازان در قواي سه گانه بايد بدانند 

آنها در قبال آينده مسئوليت دارند 
و اگر به هر دليلي بموقع تصميم 
نگيرند، هزينه آن را سال ها بايد 
بدهيم. قبــول نداريد؟ همين 

رويه را ادامه دهيد 10سال 
ديگر دود ناشــي از 

كمبود انــرژي از 
اقتصاد ايران بلند 

خواهد شد. 

تعداد مرگ وميرهاي غيرطبيعي در ايران از 1396 تا بهار1400
جمعبهار 13961397139813991400علت مرگ

3687337758397963951810338164283حادثه رانندگي
7207308068701973323سلاح سرد
1026935127511882954719غرق شدن
16501581185418215587464سوختگي

6066656697391882867برق گرفتگي
17671728183021065607991سقوط از ارتفاع
4768847219290تصادف ريلي

9921157124012333504972مسموميت با سم
7477985065801502781مسموميت دارويي

7667497849261333358منوكسيدكربن
2681334010909772298317مواد  مخدر

375332207212491175مواد روانگردان
000000190820555154478داروي مخدر

000000126713933443004مصرف چندگانه
9295849293309950256639633قتل و خودكشي

نقد خبر

افتادن از چاله به چاه 
قيمت گذاري خودرو
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اقتصاد شماره  8364 

وضع بازار خودرو چگونه است؟
ایــن روزها با توجــه به آغاز فــك رهن ســند خودروهای 
پیش فروش شده تعداد فروشندگان خودرو در بازار زیاد شده 
اما خریدار چندانی وجود ندارد. این موضوع موجب شــده تا 
بازار خودرو به نوســان نرخ دلار یا احتمالات افزایش رسمی 
قیمت خودرو واكنش چندانی نشــان ندهــد. البته قیمت 
خودرو در آگهی های فروش فضای مجازی، در لفظ افزایش 
داشته اما خریداری برای خودروها، با قیمت های اعلام شده، 
وجود ندارد، زیرا قیمت های خریــد و فروش خودرو در كف 
بازار با نرخ های اعلام شده برخی مالکان در پلتفرم های فروش 
فضای مجازی تفاوت زیادی دارد. مثلا این روزها نرخ برخی 
خودروهای پرتیــراژ داخلی مانند پژوپــارس و برخی انواع 
كوئیك و تیبا سیر نزولی دارد اما در فضای مجازی روند چیز 

دیگری است.
اثر فراهم شدن امكان فك رهن بر بازار، چه 

بوده است؟
قیمت محصولات خانواده ایران خودرو به دلیل فراهم شدن 
امکان فك رهن محصولات این شركت، تثبیت شده است. 
مثلا در روزهای اخیر با افزایش تعداد فروشندگان پژوپارس 
موجب شد قیمت این خودرو با كاهش 12میلیون تومانی از 
350میلیون تومان در ابتدای هفته گذشته به 338میلیون 

تومان برسد.
به نظر شما تأثیر مباحث مربوط به آزادسازی 

قیمت ها بر بازار خودرو چقدر بوده است؟
تغییر متولی قیمت گذاری خودروهای پرتیراژ داخلی تأثیر 
چندانی بر قیمت بازار نداشته اســت زیرا برخلاف گذشته، 
تقاضای موجود در بازار خودرو، عمدتا تقاضای مصرفی است 
و متقاضی چندانی برای سرمایه گذاری در بازار خودرو وجود 
ندارد. با این شــرایط اگر عرضه خودرو در بازار افزایش یابد، 
قیمت ها نیز ریزش می كند. در هفته های اخیر تشدید فاصله 
بین قیمت كارخانه و بازار و فضای مجازی نیز ناشی از كاهش 
شدید عرضه خودرو به بازار بوده اســت. همانطور كه گفتم 
اگرچه در فضای مجازی شاهد افزایش قیمت ها هستیم اما 
بنابه اذعان فعالان صنفی و نمایشگاه داران در بازار واقعی از 

رشد قیمت خبری نیست.
اما قیمت انواع خــودروی پراید در چند روز 

گذشته ركوردهای تازه ای را ثبت كرد، علت چیست؟
 علت افزایش قیمــت انواع پراید، توقــف تولید و در نتیجه 
عرضه كم این خودروهــا در بازار بوده اســت. این موضوع 
باعث شــده دارندگان پراید، قیمت های بالایی را مثلا برای 
پراید 111كه تولید آن از یك سال و نیم پیش متوقف شده، 
در فضای مجازی اعلام كننــد. در مورد پراید 151نیز علت 
افزایش قیمت این خودرو تولید و عرضه كم آن در بازار بوده 
است. بدیهی است وقتی عرضه خودرویی در بازار كم شود 

قیمت آن نیز افزایش می یابد. اما نکته مهم آن است كه اگر 
مشتری به خرید این خودروها با قیمت های اعلام شده در 
فضای مجازی اقدام كند، متضرر می شود، متقاضیان این نوع 
پرایدها می توانند با افزایش آورده خود، خودروهایی مانند 
كوئیك و تیبا را با قیمت هایــی متعادل تر از بازار خریداری 
كنند. واقعیت آن است كه برای پراید، آن هم با قیمت های 
بالا و غیرواقعی كه در فضای مجازی اعلام می شود، مشتری 

دست به نقد وجود ندارد.
یعنی معتقدید افزایش رسمی قیمت خودرو، 

تأثیری بر بازار نخواهد داشت؟
سیاســتگذاران تنظیم بازار خودرو، بایــد در ازای افزایش 
قیمت خودروهای داخلی، از خودروسازان برای رشد عرضه 
محصولاتشان در بازار تضمین لازم را دریافت كنند. درصورتی 
كه همزمان بــا افزایش قیمت ها میزان عرضــه خودرو هم 
افزایش یابد می توان انتظار داشت در كوتاه مدت شکاف میان 
قیمت كارخانه و بازار كم شود و با گذشت چند ماه حتی شاهد 
ریزش قیمت ها در بازار خودرو خواهیم بود. درد بازار خودرو 
كمبود عرضه است و درصورتی كه عرضه خودرو با نیاز بازار 
متناسب باشد شاهد تنش قیمت نخواهیم بود. مقایسه قیمت 
خودرو از اردیبهشت 97تا كنون، بیانگر تأثیرپذیری قیمت 
خودرو از كاهش عرضه است. در اردیبهشت سال 97قیمت 
پژو 207حدود 58میلیون تومان، سانتافه 250میلیون تومان 
و بی ام و یك میلیارد و 100میلیون تومــان بود، اما به دلیل 
تداوم ممنوعیت واردات و كاهش شــدید عرضه خودرو در 
بازار، اكنون قیمت همان بی ام و به 7میلیارد تومان و قیمت 
پژو 207به 480میلیون تومان افزایش یافته است. درصورت 
افزایش عرضه خودرو، شکاف میان نرخ كارخانه و قیمت بازار 

خودرو به تدریج كاهش خواهد یافت.
روند بازار خودرو به لحاظ تعداد خریداران و 

فروشندگان چگونه است؟
خرید و فروش بسیار كم شده و به خودروهای دارای قیمت 
كمتر از 500میلیون تومان محدود شده است، البته برخی 
خودروهای جدیــد چینی كه در بازار عرضه شــده، معدود 
مشتریانی دارد، همچنین برخی مشتریانی كه خودروهای 
چینی نظیر هایما و جك كاركرده دارند، این روزها به تعویض 
خودروهای خود با برخی خودروهای تازه وارد چینی تمایل 
نشان می دهند. در مجموع مشتری خودرو بیشتر به خرید 
خودروهای جدید تمایل دارد. گرچــه اعلام و پس گرفتن 
قیمت های مصوب جدید خودرو از نظر روانی تأثیر منفی بر 
بازار داشت و زمینه را برای قیمت سازی  جدید خودرو فراهم 
كرد اما باید بپذیریم كه بازار خودرو نیز همانند سایر بازارها 
تابع عرضه و تقاضاست. وظیفه ستاد تنظیم بازار نیز هماهنگی 
برای عرضه خودرو به اندازه كافی برای كاهش فاصله قیمتی 

كارخانه و بازار خودرو است.

آیا با توجه به رشد اخیر قیمت ها، خودروی 
صفر كیلومتر مدل 1400، با نرخ كمتر از 150میلیون تومان 

می توان خرید؟
نه هیچ خودروی صفر كیلومتری را با مــدل 1400و با نرخ 
كمتر از 150میلیون تومان در بازار سراغ نداریم. ارزان ترین 
خودروهای داخلی مربوط به برخــی انواع خودروهای پراید 
با مدل 1398و 1399اســت. مثلا قیمــت پراید 131مدل 
98معادل 146تا 147میلیون تومان اســت اما این خودرو 

به دلیل توقف تولید، مدل صفر كیلومتر 1400ندارد.
وضع بازار خودروهای مونتــاژی و وارداتی 

چگونه است؟
 در بازار خودروهای مونتاژی با وجود افزایش نرخ ارز شاهد 
افزایش قیمت نیستیم. زیرا تقاضای ســرمایه گذاری برای 
خرید خودرو كاهش یافته اســت. اگرچه برخی خودروهای 
جدید چینی عرضه شده به بازار خریداران خاص خود را دارد 
و افزایش قیمت اینگونه خودروها را شــاهد هستیم. در بازار 
خودروهای خارجی به ویژه خودروهای بالاتر از یك میلیارد 
تومان نیز خرید و فروش چندانی انجام نمی شود. اگرچه قیمت 
خودروهای خارجی در فضای مجازی افزایش یافته اما چون 
تعداد فروشندگان خودرو زیاد است، خرید و فروش چندانی 

صورت نمی گیرد.
درصورت افزایش رسمی قیمت خودروهای 
داخلی، چشــم انداز بازار خودرو در شب عید امسال 

چگونه خواهد بود؟
 درصورتی كه قیمــت خودروهای داخلی اصلاح شــود اما 
همزمان زمینــه واردات خودروهای صفــر كیلومتر قبل از 
پایان سال فراهم شود می توان به ایجاد تعادل و تنظیم بازار 
شب عید خودرو امیدوار بود. اگرچه هیچ كس موافق واردات 
خودروهای خارجی در شرایط تنگنای ارزی نیست اما به دلیل 
تنظیم بازار خودرو باید این شــرایط فراهم شــود تا قیمت 
خودروهای وارداتی و تولید داخل نیــز كاهش یابد. در بازار 
خودروهای داخلی نیز باید زمینه رشد تولید و عرضه فراهم 
شود تا كاهش شــکاف میان قیمت مصوب كارخانه و بازار 
كاهش یابد، این موضوع می تواند تأثیر روانی افزایش رسمی 
قیمت خودروها را بر بازار، به ویژه در ایام شب عید كاهش دهد 

یا حتی خنثی كند.
هم اكنون با توجه به همه نكات گفته شــده، 

متقاضیان برای خرید خودرو چه كنند؟
روند بازار به گونه ای است كه برای مشــتریان واقعی خرید 
خودرو این امکان فراهم شده تا با چانه زنی بیشتر، خودروهای 
مدنظرشان را با نرخ هایی كمتر از قیمت های اعلام شده بخرند. 
این روزها نرخ های اعلام شده برای فروش خودرو، الزاما ملاك 
تعیین قیمت در بازار نیست؛ اگر كسی فروشنده واقعی باشد، 

با قیمت های كمتر نیز خودروی خود را می فروشد.

رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو در گفت وگو با همشهری اعلام كرد

سعید موتمنی: با توجه به روند فعلی بازار، مشتریان واقعی خودرو این روزها می توانند با چانه زنی بیشتر، خودروها را با نرخ هایی متعادل تر بخرند

آغاز فك رهن خودروهای پیش فروش شده به رشد عرضه در بازار خودرو منجر شده است. 

دست پیش مشتریان در بازار خودرو
كشك از لیتری 30هزار تومان گذشت

هر لیتر كشك طی یك سال گذشته بین 45تا90درصد  سوپرماركت
افزایش قیمت داشــته اســت. به گزارش همشهری، 
مقایسه قیمت  امسال كشك با نرخ های سال گذشته 
نشان می دهد از دی ماه پارسال تا امروز، كشك نیز همپای دیگر اقلام 
لبنی با شتاب در حال افزایش قیمت بوده و در برخی برندها رشد قیمت 
این محصول به بیش از 90درصد رسیده است. قیمت هر لیتر كشك تا 
پاییز ســال قبل بین 20 تا 24هزار تومان بود درحالی كه امروز این 
قیمت به 30 تا 35هزار تومان رسیده است. البته در بعضی از برندها 
افزایش قیمت زیر 50درصد بوده، به طور مثال هر شیشه 235گرمی 
كشك كامبیز تا آذر ماه سال گذشته 9.600تومان قیمت داشت و حالا 
14.500قیمت خورده اســت كه حدود 43درصد افزایش را نشــان 
می دهد. پاكت های یك لیتری كشك بیژن هم ظرف یك سال اخیر از 
24هزار تومان به 35هزار تومان رسیده اند كه 45درصد تغییر قیمت 
را نشــان می دهد اما در برخی از محصولات رشد قیمت از 90درصد 
بیشتر بوده كه كشك سیر و نعنای سمیه ازجمله آنهاست. این محصول 
امروز 15.500تومان قیمت دارد درحالی كه تا سال قبل 8هزار تومان 
به فروش می رسید. كشك از محصولات یارانه ای محسوب نمی شود و 
قیمت گذاری آن متناسب با هزینه های تولید، بر عهده شركت های 

تولیدكننده است كه با هماهنگی ستاد تنظیم بازار انجام می شود.

قیمت برخی انواع كشك در سوپرماركت های تهران
قیمت )تومان(مشخصات برند 
16.500شیشه ای 230گرمیسمیه
27.000پاكتی درب پیچی - 450گرمیسمیه
15.500با سیر و نعنا 230گرمیسمیه
17.000لیوانی 500گرمیپگاه
35.000پاكتی ساده یك كیلوییبیژن
14.500شیشه ای 235گرمیكامبیز
11.000لیوانی 250گرمیكاله
13.500شیشه ای 250گرمیبرتر
14.000لیوانی 380گرمیپگاه
15.500شیشه ای 500گرمیمجید
11.000لیوانی 250گرمیهراز

25.000شیشه ای 500گرمیكامبیز
19.000لیوانی 500گرمیرامك
32.500شیشه ای 680گرمیهراز
32.500شیشه ای 650گرمیسمیه

كاهش تولید، لیموشیرین را گران كرد
قیمت انواع مركبات در میادین میــوه و تره بار تهران  تره  بار
به طور میانگین هر كیلوگرم 11هزار تومان اســت كه 
40درصد پایین تر از قیمت انواع مركبات در سطح شهر 
است. به گزارش همشــهری، با افزایش مصرف مركبات در نیمه دوم 
امسال قیمت این محصولات بیش از پیش مورد توجه قرار گرفته و در 
این میان قیمت بالای لیموشیرین كه از پرمصرف ترین مركبات فصل 
سرماست باعث نگرانی مصرف كنندگان شده است. قیمت كنونی این 
محصول در نرخنامه سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری تهران 
هركیلو 15.900تومان اســت و در میوه فروشی های سطح شهر این 
محصول از 20تا 28هزار تومان به فروش می رســد. لیموشیرین در 
سایت های فروش آنلاین میوه و سبزی تا كیلویی 50هزار تومان هم 
قیمت خورده كه برای این میوه قیمت عجیبی اســت. گرانی امسال 
لیموشیرین به كاهش 20درصدی میزان تولید این محصول و افزایش 
هزینه های تولید و عرضه نسبت داده می شــود. اما دیگر مركبات در 
غرفه های میوه و تره بار میادین زیر 13هزار تومان هســتند و به ویژه 
پرتقال با قیمتی كمتر از 10هزار تومان عرضه می شود درحالی كه این 
محصول در میوه فروشی های سطح شهر تا 29هزار تومان قیمت دارد.

قیمت انواع میوه در میادین میوه و تره بار شهرداری
كیلو/توماننام محصولكیلو/توماننام محصول

13.500سیب زرد لبنان9.000پرتقال رسمی شمال
11.300سیب قرمز لبنان9.500پرتقال تامسون شمال
10.500سیب سبز9.500پرتقال رسمی جنوب

12.500كیوی15.900لیمو شیرین
15.000انجیر سیاه12.300نارنگی

25.000انجیر زرد12.400لیموترش
25.000گلابی9.000گریپ فروت

18.900هلو17.700خرمالو
7.700خیار گلخانه ای14.500انار
27.800موز آمریكای جنوبی15.900به

44.000نارگیل24.000انگور بی دانه قرمز و سفید
69.000آناناس25.000زالزالك

 علی ابراهیمی
خبرنگار

آمار خبر

عدد خبر
در مبادلات روز گذشته بازار سرمایه 
قیمت سهام 335شركت كاهش و 
224شركت افزایش یافت. قیمت 
سهام 15شركت هم تغییر نكرد.

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

تراز خرید و فروش در بازار سهام

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته

حد
ر وا

هزا
به 

ام 
ارق

میزان فروش 
615سهامداران حقوقی

648

3323

3290

میزان فروش 
سهامداران حقیقی

 میزان خرید
 سهامداران حقوقی

 میزان خرید
 سهامداران حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

در مبادلات روز گذشته، سهامداران حقیقی 3هزار و 290میلیارد تومان سهام 
خریدند، اما در مقابل حجم فروش سهامداران حقیقی به 3هزارو 323 میلیارد 
تومان رسید؛ این به معنای آن است كه سهامداران حقیقی دیروز 33میلیارد 

تومان نقدینگی از بازار سهام خارج كردند. این میزان سهام توسط سهامداران 
حقوقی خریداری شد.

شاخص كل بورس تهران درمبادلات دیروز 7هزارو 715واحد معادل 
0.54درصدكاهش یافت و به یك میلیون و 408هزارو 582واحد رسید.

دیــروز 15هــزارو 426 
میلیــارد تومــان اوراق بهــادار 
در بــازار ســرمایه دادوســتد 
مقــدار  ایــن  از  كــه  شــد 
3هــزارو 938میلیــارد تومــان 
ســهام  خــرد  معامــلات  بــه 

اختصاص یافت.

3938
میلیارد تومان

1,416

1,414

1,412

1,410

1,408

درآمدزایی دولت به واگذاری سهام شركت های 
دولتی اختصــاص پیدا می كنــد. در واقع بعد از 
محاســبه هزینه ها باید بخشــی از كسری منابع 
درآمدی دولت از محل واگذاری ها تامین شــود 
كه عمدتا به دلیل كسری منابع درآمدی، میزان 
درآمدی كه باید از محل واگذاری ها تامین شود، 
دچار بیش برآوردی می شــود. طبق محاسبات 
بودجه، در سال جاری باید 256هزار میلیارد تومان 
از دارایی های دولت واگذار شود درحالی كه اساسا 
میزان دارایی های در دســترس دولت، كه آماده 

واگذاری در سال جاری باشد، این مقدار نیست.
آیــا دولت هم اكنــون این میزان 

دارایی را در دسترس ندارد؟
دقیق تر بگویم؛ میزان دارایی های در دســترس 
دولت، هم اكنون به میزانی كــه در قانون بودجه 
آمده، نیست. زیرا تعداد شركت های بزرگ برای 
واگذاری كاهش یافته و عمــلا بخش عمده آنها 
واگذار شده است. به طور مثال درحال حاضر فقط 
10درصد از سهام بانك ها قابل واگذاری است یا 
به عنوان نمونه فقط بخشی از سهام شركت های 
هلدینــگ خلیج فــارس، ایران خودرو، ســایپا، 
كشــتیرانی و مخابرات برای واگذاری باقی مانده 
است. ضمن اینکه معادل همین میزان از سهام نیز 
در وثیقه یا رهن است، به طور مثال هم اكنون كل 
سهام باقیمانده ایران خودرو، سایپا، مس، فولاد و 

حتی بانك ها در وثیقه است. اینها موانع مهمی در 
برابر واگذاری هاست.

آیا امكان اینكه بخشــی از سهام 
شركت های دولتی برای تامین بودجه دولت به 

سرعت واگذار شود، وجود ندارد؟
دولت جدید تازه مســتقر شــده و مــا در حال 
بررســی رویه های گذشــته و اتخاذ رویکردهای 
مناسب هستیم. در واقع رویه های گذشته، برای 
بهینه سازی  واگذاری ها باید آسیب شناسی شود، 
این پروســه زمانبر اســت. با این حال با توجه به 
شــرایط موجود برنامه هایی برای عرضه ســهام 
شركت های جدید تدوین كرده ایم، به طور مثال در 
هفته های آینده سهام پالایشگاه شازند و شركت 
آلومینا عرضه می شود، حتی برخی شركت های 
بزرگ بورس كه سهامشان در وثیقه نیست، مانند 
هلدینگ خلیج فارس، تا پایان امســال در بورس 
عرضه می شود. همچنین به دنبال تشکیل هیأت 
پذیرش تعدادی از پالایشــگاه ها و شــركت های 
پتروشــیمی هســتیم كه تاكنــون وارد بورس 
نشــده اند، امیدواریم با اجرای قوانین، موانع این 
مسیر رفع شود. همچنین 3هلدینگ نیروگاهی 
نیز در حال طی كردن مســیر پذیرش در بورس 
هستند كه به زودی عرضه اولیه آنها انجام می شود.
چه چیزی مانع افزایش ســرعت 

عرضه ها شده است؟

یکــی دیگر از موانعــی كه موجب شــده فرایند 
خصوصی ســازی  به كندی پیش برود این است 
كه روند ارزشــگذاری و قیمت گذاری و دریافت 
مصوبات قانونی هیأت عالی واگذاری پروســه ای 
طولانی اســت ضمن اینکه امکان واگذاری این 
حجم از دارایی هایی كه در قانون بودجه آمده است 
به سرعت وجود ندارد. باید درنظر داشته باشیم كه 
بسیاری از شركت های دولتی از نظر صورت های 
مالی و شــفافیت در گزارش هــای مالی عملکرد 
مطلوبی ندارند و كار آماده ســازی  این شركت ها 

برای واگذاری یك پروسه زمانبر است.
در گذشته واگذاری بلوكی برخی 
شركت های دولتی مشكلات بزرگی به وجود 
آورد، به نظر شــما برای حل مشكلاتی كه در 
این زمینه به وجود آمد و بعضا به اعتراض های 

اجتماعی هم منجر شد، چه باید كرد؟
برای اینکه دولت بتواند بیشترین انتفاع را از محل 
واگذاری ســهام شــركت های دولتی ببرد، بهتر 
است سهام این شركت ها به صورت بلوكی واگذار 
شود اما به دلیل مشکلاتی كه درگذشته به وجود 
آمد و همینطور پرونده هــای قضایی كه در مورد 
مدیران قبلی سازمان خصوصی سازی تشکیل شد، 
ملاحظات خاصی برای واگذاری ســهام از طریق 
بلوكی وجود دارد. اتفاق های گذشته نگرانی های 
فراوانی ایجاد كرده اســت، بنابرایــن برای حل 

قیمت انواع خودرو در روزهای 
اخیر تحت تأثیر افزایش نرخ 
ارز و ادامه كشمكش ها برسر 
افزایش رسمی نرخ خودروهای 
داخلی، افزایش یافته، چنان كه 
در یك نمونه شــاخص قیمت 
برخی مدل های 98و 99انواع 
پراید به مرز 160تا 180میلیون 
تومان رسیده است. با سعید 
موتمنــی، رئیــس اتحادیه 
نمایشگاه داران و فروشندگان 
خودرو درباره تحولات روز بازار 

خودرو گفت وگو كرده ایم.

 سهام پالایشگاه ها، پتروشیمی ها 
و نیروگاه های دولتی در مسیر بورس

نقل قول خبر

كامران سلطانی زاده
عضو شورای عالی كانون صرافان: هم اكنون هیچ صرافی 

رسمی حق معاملات رمزارز را ندارد، اما شاهد خروج سرمایه 
قابل توجهی از كشور، از طریق معاملات رمزارز هستیم كه 

معتقدم می تواند در اثر بروز مشكل برای پلتفرم ها و كیف پول 
الكترونیكی هموطنان، به یك بحران همه گیر تبدیل شود.

مسعود خوانساری
 رئیس اتاق بازرگانی تهران: تا زمانی كه 

به تورم تك رقمی نرسیم، شاهد آثار فشار اقتصادی بر 
خانوارها خواهیم بود. متأسفانه سرمایه گذاری انجام 

نمی شود و مردم برای حفظ پول خود دارایی های غیرمولد 
خریداری می كنند.

 حسین قربان زاده، رئیس سازمان خصوصی سازی  
در گفت وگو با همشهری عنوان كرد

این چالش باید یك اجمــاع در نهاد های نظارتی 
به وجود بیاید.

در طول ســال های گذشته برخی 
مدیــران دولتی توانســتند از طریق هیأت 
وزیران، نام برخی شــركت های دولتی را از 
فهرست شركت های قابل واگذاری خارج كنند، 
آیا امكان باز گرداندن این شركت ها به فهرست 

واگذاری ها وجود دارد؟
متأســفانه در گذشــته برخــی وزارتخانه ها نام 
شــركت های زیرمجموعه شــان را، با وجود آنکه 
تصدیگری انجام می دهند، از فهرست واگذاری ها 
خارج كرده اند. نام برخی از این شركت ها به گروه 
3منتقل شده و برخی حتی مشخص نیست كه در 
كدام دسته بندی قرار گرفته اند. اگرچه قانونگذار 
به وزارت اقتصاد اجازه داده شركت هایی را كه از 
قابلیت واگذاری برخوردارند، بعد از كشــف، در 
فهرست واگذاری ها طبقه بندی كند اما در مورد 
شــركت هایی كه مصوبه هیأت وزیران را دارند، 

كاری نمی توان انجام داد.
در گذشــته قرار بود سازمان هایی 
مانند ایدرو و ایمیدرو در قالب یك شــركت 
واگذار شــوند اما این شــركت ها از شمول 
واگذاری خارج شده اند آیا امكان واگذاری این 

سازمان ها وجود دارد؟
ما به عنوان سازمان خصوصی سازی  فقط نقشمان 
این است كه مصوبات هیأت عالی واگذاری و هیأت 
وزیران را عملیاتی كنیم و رأسا نمی توانیم نسبت 
به واگذاری چنین ســازمان هایی اقدام كنیم اما 
سازمان خصوصی سازی  اعتقاد دارد رویکردكنونی 
در این سازمان ها باید اصلاح شــود و بسیاری از 
شركت های زیرمجموعه این سازمان ها از قابلیت 
واگــذاری برخوردارند حتی این امــکان وجود 
دارد كه خود این شــركت ها به صورت مستقیم 

واگذار شوند.

از اواســط دهه80 تاكنون 274هزار میلیارد 
تومان از سهام شــركت های دولتی واگذار 
شده اســت با این حال آنچه در ذهن مردم 
باقی مانده مشكلات و اعتراض های اجتماعی 
است كه در طول سال های گذشته در نتیجه 
خصوصی ســازی  به وجود آمده اســت. این 
اعتراض های اجتماعی كه جنبه رسانه ای پیدا 
كرده مردم را نسبت به اجرای خصوصی سازی  
در ایران بدبین كرده اســت بر همین اساس 
با حســین قربان زاده كه یك ماه و نیم است 
به عنوان رئیس سازمان خصوصی سازی  انتخاب 
شده در مورد مشــكلات خصوصی سازی  و 
همینطور برنامه های این سازمان برای تسریع 
در روند واگذاری ها گفت وگو كرده ایم. به اعتقاد 
قربان زاده برای حل مشكلاتی كه قبلا در زمینه 
واگذاری ها به وجود آمده باید یك اجماع در 

میان نهاد های نظارتی ایجاد شود.

طبق لایحــه بودجه، ســازمان 
خصوصی ســازی  بایــد امســال 95هزارو 
900میلیارد تومــان از دارایی های دولتی را 
واگذار كند ضمن اینكه 160هزار میلیارد تومان 
از دارایی های دولت هــم باید در قالب دیون 
دولتی تهاتر شود اما سازمان خصوصی سازی  
از ابتدای امسال فقط به یك درصد از تعهدات 
بودجه ای خود عمل كرده، علت تحقق نیافتن 
اهداف سازمان خصوصی سازی  در سال جاری 

چیست؟
دلیل اول بــه بیش آوردی انجام شــده در قانون 
بودجه مربوط می شــود، با توجه به تراز منابع و 
مصارف در قانون بودجــه، باید هزینه های دولت 
از محــل منابع مختلــف تامین شــود، بنابراین 
بعد از شناســایی هزینه هــا، محل های درآمدی 
دولت تعیین می شود، هر ســال بخشی از محل 
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عدد خبر

99.6درصد شهروندان شهرستان تفت تا به 
امروز در برابر ویروس كرونا ایمن شده اند.

 99.6    درصد 

100درصد از جمعیت 1500 نفری روستای 
بنادكوك دوز نخست واكسن را دریافت كرده اند.
تمام ساکنان بالای 12 سال روستای »بنادكوك« 

واکسن کرونا را دریافت کرده اند.

100  درصد

5روستای سانیچ، هدش، طزرجان، زردین 
و نصرآباد به پوشش 100درصدی واكسن نزدیك 

هستند.

وستا 5ر

88.55درصد، میانگین پوشش واكسن كرونا 
در استان یزد است.

88.55    درصد

92درصد بانوان باردار در شهرستان تفت 
واكسینه شده اند.

92  درصد

 بعد از شهرستان تفت، شهر   یزد با 89.7، 
مهریز با 89.5درصد و اردكان با 88.4درصد به  ترتیب 

در جدول بهترین شهرستان های پوشش دهنده 
واکسیناسیون، دوم تا چهارم هستند.

89.7   درصد

پرنیان سلطانی
خبرنگار 

حدود یك سال  و 9 ماه صبر 
كرده ایم كه به امروز برسیم؛ شهری

بــه روزی كه اعلام شــود 
پوشش واكسن در یكی از شهرستان های 
كشور به نزدیك 100درصد رسیده است. 
»تفت« یكی از شهرستان های استان یزد  
كه در جنوب غربی این استان واقع شده، به 
این آمار خوشایند دست یافته و براساس 
آخرین خبر، 99.6درصد شهروندانش در 
برابر ویروس كرونا واكسینه شده اند. این در 
حالی است كه در این شهرستان، روستایی 
به اســم »بنادكوك« وجود دارد كه تمام 
اهالی آن واكسینه شده اند و به این ترتیب 
به عنوان نخســتین روســتا با پوشــش 
100درصدی واكسن كرونا در استان یزد 
دست یافته  اســت. علاوه بر بنادكوك، از 
5روستای دیگر تفت هم خبر می رسد كه 
به پوشش 100درصدی نزدیك شده اند و 
ایــن یعنــی بعــد از یك ســال  و 9 ماه 

چشم انتظاری، به روزهای خوش سلامتی 
و ایمنی در برابر ویروس كرونا رسیده ایم.

   تفت؛ الگوی تمام عیار

براســاس آخرین آماری كه از دانشــگاه 
علوم پزشــكی یزد به دســت ما رسیده، 
میزان واكسیناســیون شهرســتان تفت 
اســتان یــزد، 99.6درصد اســت. این 
شهرســتان با آمار خیره كننــده اش در 
پوشش واكســن نه تنها ركوردی بی نظیر 
از خود به جا گذاشته، بلكه خودش را هم 
در جدول شهرســتان های استان یزد به 
صدر رسانده و به تنها شهرستانی تبدیل 
شــده كه بالای 90درصد شــهروندانش 
واكسینه شده اند. اینطور كه سیدابراهیم 
ســلمانی، رئیس روابط عمومی دانشگاه 
علوم پزشــكی یزد می گویــد، در جدول 
بهتریــن شهرســتان های اســتان یزد 
از نظر پوشــش واكسیناســیون، تفت با 
99.6درصد درصدر قــرار دارد. بعد از آن 
شــهر  یزد با 89.7، مهریز با 89.5درصد 

و اردكان بــا 88.4درصد بــه  ترتیب دوم 
تا چهارم هســتند. این در حالی اســت 
كه میانگین پوشــش واكســن كرونا در 
 اســتان یــزد بــه عــدد 88.55درصد 

رسیده است.

   رتبه برتر واكسیناسیون مادران باردار

اما این، همه رتبه های برتر شهرستان تفت 
در مقایسه با دیگر شهرستان های استان 

یزد و حتی كشور نیست.
 براســاس آمار ارائه شــده از سوی شبكه 
بهداشت و درمان شهرســتان تفت، این 
شهرســتان در پوشــش واكسیناسیون 
زنان بــاردار نیز بــه عدد بســیار خوب 
92درصد دســت یافته كه این عدد تفت 
را به رتبه های برتر واكسیناسیون مادران 
باردار در استان و حتی كشور تبدیل كرده 

است.
برای اینكــه از دلایل دســتیابی به این 
موفقیت چشــمگیر در شهرستان تفت با 
خبر شویم، سراغی از سیدمحمود واعظ پور، 

مدیر شبكه بهداشت و درمان شهرستان 
تفت می گیریم. 

او با بیــان این مطلب كه برتــری تفت در 
پوشــش واكسیناســیون با هر بــار اعلام 
گروه های ســنی بــرای تزریق واكســن 
مشاهده می شد، می گوید: »ما در هر مرحله 
كه گروه های ســنی مختلف بــرای انجام 
واكسیناســیون اعلام می شد، همواره جزو 
رتبه های برتر شهرستان های استان بودیم. 
دلیل این موفقیت هــم ارائه آموزش های 
صحیح به مردم و استقبال بسیار خوب آنها 

از واكسیناسیون بوده است.«

   »بنادكوك« دیزه؛ روستای100درصدی

اما در میان روستاهای مختلف شهرستان 
تفت، روســتایی به نام »بنادكوك« هم 
وجود دارد كه با پوشــش 100درصدی 
واكسن به روســتای نمونه اســتان یزد 
تبدیل شــده اســت. در این روســتا كه 
در 18كیلومتــری جنوب غربــی مركز 
بخــش نیــر و در 90كیلومتــری مركز 
شهرســتان تفــت قــرار دارد، بیش از 
هــزار و 500نفــر زندگــی می كنند كه 
این تعــداد از روســتای بنادكوك، یك 
روســتای بزرگ و پرجمعیــت در میان 
روستاهای استان یزد ساخته است. نكته 
جالب اینكــه هم اكنون تمام ســاكنان 
همیــن روســتای بــزرگ و پرجمعیت 
كه بالای 12ســال دارند، دست كم دوز 
نخست واكســن كرونا را دریافت كرده و 
 به ایــن ترتیب به ایمنی بســیار مطلوبی

 دست یافته اند.

   از تحصیلكرده ها تا بومی بودن بهورزان

اینكه چطــور روســتای بنادكــوك به 
پوشــش 100درصدی واكســن دست 
یافته، ســوالی اســت كه از  سیدمحمود 
واعظ پور، مدیر شــبكه بهداشت و درمان 
شهرستان تفت می پرسیم و با این پاسخ 
مواجه می شــویم: »جلب اعتماد مردم با 
آموزش های صحیح، تلاش شبانه روزی و 
انجام واكسیناسیون در ایام تعطیل و كمك 
گروه های مردمی و نیروهای بسیج در این 
زمینه، ازجمله اصلی ترین دلایل پوشش 
بالای واكسیناسیون در روستاهای تفت 
به ویژه در روســتای بنادكوك بوده است. 
بخشدار، دهیار و اعضای شورای روستا در 

جلب مشاركت مردم برای واكسیناسیون 
همكاری چشــمگیری داشتند كه نتیجه 
آن دســتیابی به پوشــش 100درصدی 
واكسن شد. البته كه در این میان نباید از 
نقش بومی بودن و سكونت تمام بهورزان 
در روستا و ارتباط خوب آنها با مردم غافل 
شویم. این در حالی اســت كه بالا بودن 
تعداد افــراد تحصیلكرده جــوان در این 
روستا به نسبت سایر مناطق، نقش مؤثری 
در برجسته شــدن بنادكوك در مقابله با 

ویروس كرونا داشته است.« 

   پوشش كامل در 5روستای دیگر

روســتای بنادكوك دیزه در حالی عنوان 
روســتای 100درصد ایمن در برابر كرونا 
را از آن خود كرده كه در شهرستان تفت 
5روستای دیگر نیز به زودی به این عنوان 
دســت خواهند یافت. اینطــور كه مدیر 
شبكه بهداشت و درمان شهرستان تفت 
می گوید، هم اكنون پوشش واكسیناسیون 
در 5روســتای »ســانیچ«، »هــدش«، 
»طزرجان«، »زردیــن« و »نصرآباد« به 
100درصد نزدیك شــده و به زودی این 
5روستا هم به ایمنی كامل در برابر ویروس 

كرونا می رسند.

    روزهای خوش سلامتی

با پوشــش حداكثری واكسیناسیون در 
برخی از روســتاهای شهرســتان تفت و 
به طور كلی دستیابی این شهرستان به آمار 
99.6در تزریق واكسن، میزان ابتلا به كرونا 
و همچنین بستری شــدن بیماران مبتلا 
به كووید- 19در بیمارســتان ها كاهش 
چشمگیری داشــته است. محمدحسین 
قاسمی پور، كارشــناس مسئول مبارزه با 
بیماری ها در شهرســتان تفت در این باره 
می گوید: »اطلاع رسانی خوب و همكاری 
به جای مردم به خصوص ساكنان روستای 
بنادكوك در تزریق واكســن باعث شــد 

تا روزبــه روز از تعداد مبتلایــان به كرونا 
كاسته شود. مردم هم كه نتایج واكسن در 
كاهش بیماری را مشاهده كردند، استقبال 
بیشتری نشان دادند و همین باعث كاهش 
ابتلا در شهرستان تفت و به ویژه روستای 
بنادكوك شده است.«  واعظ پور هم با اشاره 
به اثرات این مشــاركت بالای شهروندی 
در تزریــق واكســن كرونــا می گویــد: 
»واكسیناسیون كامل تأثیر چشمگیری 
در كاهــش میــزان ابتــلا و به خصوص 
بستری شــدن بیماران داشــته اســت. 
به طوری كه با شروع واكسیناسیون گروه 
سنی سالمندان، موارد بستری خصوصا در 
این گروه سنی بسیار كاهش یافت. اكنون 
نیز با واكسیناسیون افراد جوان، این میزان 
به طور قابل توجهی كاهش داشته است. در 
این میان اگر مواردی از ابتلا ثبت شــده، 
به صورت درگیری های بســیار خفیف و 
جزئی بوده است. تا جایی كه به عنوان مثال 
طی یك ماه اخیر در بنادكوك، با تشخیص 
تســت PCR تنها 4مورد ابتلا مشاهده 
شده كه از میان آنها تنها یك مورد بستری 

داشته ایم.«

   رعایت پروتكل ها تا پایان كرونا

نكته جالب توجه در میان مردم روستای 
بنادكوك و ســاكنان دیگر روســتاهای 
شهرستان تفت این اســت كه این افراد 
در كنــار اســتقبال بســیار خوبــی كه 
از واكسیناســیون داشــته اند، در رعایت 
دســتورالعمل های بهداشــتی از قبیل 
استفاده از ماسك و رعایت فاصله اجتماعی 
نیز بسیار جدی هســتند. یعنی با وجود 
اینكه واكسیناسیون كامل در این روستا 
انجام شــده، اما اهالی روستا همچنان به 
رعایت پروتكل های بهداشــتی و دوری 
كردن از تجمعات و برپایــی دورهمی ها 
پایبند هســتند و همین باعث شــده تا 
 این روستا كمترین مورد ابتلا به كرونا را 

داشته باشد.

ركوردشكنی یزد  در واكسیناسیون كرونا
گزارش همشهری از روستاهای شهرستان تفت كه به پوشش حدود 

100درصدی واكسن رسیده اند

واكسیناسیون كامل تأثیر چشمگیری در كاهش میزان ابتلا و به خصوص 
بستری شدن بیماران داشته اســت. به طوری كه با شروع واكسیناسیون 
گروه سنی ســالمندان، موارد بســتری خصوصا در این گروه سنی بسیار 
كاهش یافت. اكنون نیز با واكسیناسیون افراد جوان، این میزان به طور 
قابل توجهی كاهش داشــته اســت. در این میان اگر مواردی از ابتلا ثبت 

شده، به صورت درگیری های بسیار خفیف و جزئی بوده است 

صید انــواع ماهیان 
در گپ اســتخوانی 

نخســتین ماه فصل 
صید در حالی شروع شده است كه 
آمار و گزارش های رسیده از شركت 
شیلات گیلان خبر از كاهش صید 
1۶درصدی نسبت به مدت مشابه 

سال۹۹ می دهد.
 این در حالی اســت كه این مقدار 
نسبت به مدت مشابه طی چند سال 
گذشته)13۹۹-13۹5( 1۸درصد 
كاهش داشته است. در این مدت 
1۸۲تن ماهی كفال، 3۶تن ماهی 
سفید و 4تن كپور و سایر گونه های 
سوف، سیم و انواع كولی ها توسط 

صیادان  گیلانی صید شده است.
معاون صید و بنادر ماهیگیری اداره 
 كل شیلات گیلان در گفت و گو با 
همشهری درباره تأثیر كاهش صید 
و مشــكلاتی كه بر صیادان مجاز 

تحمیل شده است، بیان می كند: در 
این فصل سال غالب صید صیادان 
ماهی  كفال است. امسال به دلیل 
سرمای زودرس، ماهی های كفال به 
اعماق آب رفته اند، اما پیش بینی ما 
این است كه كاهش صید در فصل 
پایانی سال جبران شود و دوباره 

روند صعودی را طی كند.
 مســعود نیكپور تأكید می كند 
كه دلیل روند نزولی كاهش صید 
علاوه بر انجام صیدهای غیرمجاز 
به شرایط جوی و آلودگی های آب 
نیز ارتباط دارد. او اظهار می كند: 
صید غیرمجاز منجر شده است تا 
ســفره صیادان كه سال هاست از 
این راه زندگی خود را می گذرانند، 

كوچك تر شود.

 صید 15سال اخیر روند كاهشی 
معنا  داری را نشــان می دهد كه 
این موضوع را می توان از جوانب 

مختلف بررسی كرد.
به گفتــه او، تغییــرات جــوی، 
كاهش دمای دریــای خزر و ورود 
آلودگی های صنعتی، كشاورزی 
و شــهری در رودخانه ها موجب 
شده اســت زایشــگاه طبیعی 
ماهیان به خطــر بیفتد و مجموع 
این عوامل دست به دست هم داده 
اســت تا زمان تخم ریزی ماهیان 
در مصــب و در بالادســت دچار 
نقصان و برگشت پذیری ماهیان از 
 رودخانه به دریا طی سالیان اخیر

كمتر شود.

جبران كاهش صید در پایان سال
معاون صید و بنادر ماهیگیری اداره 
 كل شیلات گیلان افزایش یك ماهه 
زمان صید را از برنامه های حمایتی 
برای صیادان عنــوان می كند و 
می گوید: یكی از این برنامه ها كه در 
سال های گذشته نیز اجرا شده بود 
این است كه به صیادان جواز قانونی 
داده می شــود تا بتوانند زودتر از 
زمان تعیین شــده صید خود را 
 آغاز كنند. امســال هم این كار را

 انجام دادیم.
با توجه به اینكه تكثیر طبیعی و 
مصنوعی نیز در دســتور كار ما 

بوده، احتمــال می دهیم كاهش 
صید در فصل پایانی سال جبران 
شود و حتی در ماه های آینده و تا 
پایان ســال ۲ تا 3درصد افزایش 
صید داشته باشــیم. راه اندازی 
استخرهای ساحلی برنامه دیگر 
شیلات برای حمایت از ماهی گیران 
است. نیكپور در این باره توضیح 
می دهد: راه اندازی اســتخر های 
ساحلی با هدف ایجاد محلی برای 
تخم ریزی و پرورش نوزاد ماهی و 
رهاسازی در رودخانه می تواند به 
افزایش صید در سال های آینده 

منجر شود. 
خوشبختانه در سال۹7 با مشاركت 
صیادان ۲استخر ساحلی ساخته 
شــد كه این تعداد در سال۹۹ به 
1۸فقره رسیده است. هدف مطلوب 
ما این است كه این پروژه در صورت 
تخصیص اعتبار در همه پره های 

استان گیلان اجرایی شود.

شغل سخت صیادان 
معاون صید و بنــادر ماهیگیری 
اداره  كل شیلات گیلان در بخش 
دیگری از سخنان خود می گوید: 
متأســفانه این شــغل با وجود 
مشكلات و ســختی كار صیادان، 
در گروه مشاغل سخت و زیان آور 
قرار نگرفته است. پیگیری هایی 
انجام دادیم تا نرخ بیمه صیادان از 
۲7 به 10درصد برسد. كاهش نرخ 
بیمه در سال۹7 فقط در 3ماه مهر، 
آبان و آذر اجرا شد، اما متأسفانه 
به دلایل تامین نشدن اعتبار این 

موضوع ادامه نیافت.

نیكپور تأكید می كند اگر از صیادان 
حمایت نشــود این نگرانی وجود 
خواهد داشت كه عده ای به مشاغل 

دیگر روی بیاورند.
به گفته وی، هم اكنون 51شركت 
تعاونی پــره در گیــلان و فقط 
47شركت فعال هستند و 4شركت 
دیگر عملا فعالیــت ندارند و اگر 
حمایت نشوند تعداد شركت های 

غیرفعال بیشتر هم می شود.

        
به گزارش همشــهری، در استان 
گیلان تاكنون 1۸۲تن ماهی كفال، 
3۶تن ماهی سفید و 4تن كپور و 
سایر گونه های سوف، سیم و انواع 

كولی ها صید شده است.
1۶۲میلیارد ریــال ارزش ریالی 
فــروش ناخالص ماهیــان صید 
شده اســت درحالی كه میانگین 
ماهی كفــال صید شــده طی 
مدت مشابه در 5ســال گذشته 
۲۲۸تن)۲0درصد كاهش(، ماهی 
سفید 34تن)7درصد افزایش( و 
كپور و سایر گونه ها 11تن)3۹درصد 

كاهش( بود.
میانگیــن دفعــات پره كشــی 
شــركت های صیادی پــره در 
ســال های 13۹5 تــا 13۹۹، 
40۶۲مرتبه بوده كــه این میزان 
نشان می دهد صیادان گیلانی در 
تعداد پره كشی نیز 10درصد كاهش 

داشته اند. 

شهره كیانوش راد
خبرنگار 

هرچنــد ســازمان شــیلات كشــور دست خالی صیادان از صید پاییزه
آمار صیادان در ۳اســتان شمالی 
را بیــش از ۱۰هزارنفر اعــلام كرده 
است، اما مشــاهده های خبرنگار 
همشــهری و گفت وگو با صیادان 
نشــان می دهــد كــه تعــداد قابــل 
توجهــی از آنها طــی ۵ســال اخیر 

شغل شان را رها كرده اند.
براســاس آمــار، ۳۰درصــد از كل 
شركت های تعاونی هزینه و درآمد 
سربه ســر یعنی ســود صفردرصد 
دارند و این در شــرایطی است كه 
عمده صیادان خود، سهامدار این 
شركت های بدون ســود و زیان ده 

هستند. 
بنابــر اعــلام ایــن ســازمان، ســال 
گذشــته حــدود ۲۳۰۰تــن ماهــی 
اســتخوانی از خــزر صیــد شــد كه 
نسبت به سال پیش از آن كاهش 
۲۶درصــدی را نشــان می دهــد؛ 
كاهشــی كــه پیش بینی می شــود 
امســال هــم در صیــد خــزر قابــل 
رویت باشد. با وجود این، مدیركل 
دفتــر صیــد و صیــادی ســازمان 
شــیلات ایــران تأكیــد می كنــد كه 
میزان صید باثبات اســت و ســال 
گذشــته مجمــوع صید در شــمال 
كشور ۱۱هزار تن بود و امسال هم 
پیش بینی می شــود ایــن رقم بین 

۱۱تا ۱۲هزار تن باشد.

 آمار و گزارش های رسیده از شركت شیلات گیلان 
از كاهش صید 16درصدی  نسبت به مدت مشابه سال99 خبر می دهد
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حسین شهبازی
مدیر واحد مدل سازی شركت كنترل كیفیت هوا 

زمزمه  تخریب بافــت تاریخی 
میراث 
شــیراز بار دیگر و پس از آنكه فرهنگی

عــزت الله ضرغامــی، وزیــر 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
كشور تصویری از حضور خود در بافت تاریخی 
شیراز منتشــر كرد و زیر آن نوشــت: »بافت 
فرسوده« جدی شــد و قرار است پرونده طرح 
متوقف شده توسعه حرم شاهچراغ)ع( در بافت 

تاریخی شیراز بار دیگر به جریان بیفتد.
همین دیروز 180 استاد دانشــگاه و معمار و 
شهرســاز در نامه ای بــه رئیس جمهوری كه 
پیش تر و در مشــهد در جریان تخریب بافت 

تاریخی مشهد در طرح توسعه 
حــرم امام رضا)ع( 

بوده است، 

اعــام كردند: طرحــی در جریان اســت كه 
عرصه ای فراخ و وسیع در مركز بافت مذهبی-
تاریخی شهر شــیراز را به بهانه ایجاد صحن و 
حیاط مركزی هدف گرفته است و حاصلی جز 
مخدوش و قربانی كردن امر زیارت و مجاورت 

در پی نخواهد داشت.« 
ماجرای تصمیم به تداوم تخریب بافت تاریخی 
شیراز به ســفر  ماه گذشته رئیس جمهوری به 
شیراز بازمی گردد و مربوط به جلسه ای است 
كه در حضور وزیر میراث فرهنگی درخواست 
اجــرای دوباره طرح متوقف شــده توســعه 
حرم شــاهچراغ)ع( در 57هكتار از این بافت 
357هكتاری كه در فهرست بافت های تاریخی 

ایران به تصویب رسیده است، مطرح شد.
پس از این درخواســت بود كه تصویر مشهور 
»بافت فرسوده« شــیراز توسط وزیر 
میراث فرهنگی در شبكه های 
اجتماعی توسط خود او 

بارگذاری شد و كار به جایی رسید كه در چند 
روز گذشــته عاوه بر كارزار 8هــزار امضایی 
درخواست از وزیر میراث فرهنگی برای توقف 
تخریب دوبــاره بافت تاریخی شــیراز، 2نامه 
دیگر نیز از سوی معمارها و شهرسازهای ایرانی 
روی میز ضرغامی قرار گرفت كه محتوای همه 
آنها یكی اســت و آن هم درخواســت از وزیر 
میراث فرهنگی به عنوان خــط مقدم مقابله با 
تخریب بافت ها و بناهای تاریخی كشور برای زیر 
بار نرفتن وزارت میراث فرهنگی در مشروعیت 
بخشــیدن به تخریب بافت تاریخی شــیراز و 
آغاز دوباره پروژه ای است كه چند سال قبل با 
تصمیم شورای عالی معماری و شهرسازی خط 
بطان بر آن كشیده شد و تداوم تخریب بافت 

تاریخی شیراز تا امروز متوقف ماند.
 هم اكنون كمیته ای مشترك با حضور نماینده 
وزارت میراث فرهنگی، وزارت مســكن و راه 
و شهرســازی و تولیت آستان شــاهچراغ)ع( 
تشكیل و درخصوص ادامه طرح توسعه حرم 
شــاهچراغ)ع( رایزنی شده اســت. این طرح 
كه این بار با موضوع تســهیل مســیر از حرم 
شــاهچراغ)ع( تا امامزاده واقــع در محله 
»ســنگ ســیاه« در بافت تاریخی شیراز 
اجرا می شود باز هم تخریب بافت تاریخی 
مصوب شــده شــیراز را كه 357هكتار 

وسعت دارد، تسریع می كند.
 چند سال قبل و پس از تخریب چندین خانه 
تاریخی با لودر و بولــدوزر زیر عنوان طرح 

توسعه حرم شاهچراغ)ع( شورای عالی معماری 
و شهرسازی اعام كرد كه این طرح كارشناسی 
شده نیست و باید متوقف شــود و بدین ترتیب 

طرح توسعه حرم شاهچراغ)ع( نیز متوقف شد.
همان زمان آیت الله ایمانی، امام جمعه شیراز 
پس از مدت ها ســكوت در مورد تخریب بافت 
تاریخی شیراز و احداث یك خیابان 24متری 
در این بافت ارزشــمند كشــور به همشهری 
اعام كرد كــه »تنها بایــد تك  دانه های این 
بافت تاریخــی حفظ و خیابــان 24متری در 
بافت تاریخی شــیراز برای دسترسی به حرم 

شاهچراغ)ع( احداث شود.«
حســین كیانــی، معــاون اجرایی آســتان 
شــاهچراغ)ع( نیــز در گفت وگویــی كــه با 
همشهری داشت، اعام كرد كه شایعات مطرح 
شــده درباره اعمال نفوذ تولیت آســتان حرم 
شــاهچراغ)ع( بر مدیران میراثی و انجمن ها 
برای اجرای طرح توســعه در 57هكتار از این 
بافت تاریخی و همچنین اســتفاده تجاری از 
فضاهای تخریب شــده برای ساخت پاساژ و... 

كذب محض است.
به گفتــه این مقــام وقت تولیت حــرم مطهر 
شاهچراغ)ع(، آســتان مقدس شاهچراغ)ع( 
هیچ برنامه ای برای انتفــاع مالی در محدوده 
طرح 57هكتاری ندارد و ایــن موضوع حتی 

مصوب هیأت امنای این مجموعه است.

هزاران نفر از دوستداران میراث فرهنگی در نامه های جداگانه  از رئیس جمهور و وزیر میراث فرهنگی خواستند طرح تخریب بافت تاریخی شیراز را متوقف كنند 

چهره روزبافت تاریخی، فرسوده نیست

بهبود كیفیت هوا  رؤیا نیست

یگانه راه ورود به مســائل كاهش دهنده 
آلودگی هوا، شــناخت منابع این پدیده 
نامبارك است. چاره اندیشی در این مسیر 
می تواند ما را به سمت راهی با كمترین 
هزینه و دردسر برساند و بهبود كیفیت 
هوا را برابــر چشــمان مان تصویر كند. 

اندازه گیری ها و گزارش های سیاهه انتشار به وضوح مشخص كرده اند 
كه منابع متحرك ازجمله خودروها در شهرهای بزرگ آلاینده های 
اصلی هستند و در بخش منابع ساكن نظیر نیروگاه ها، پالایشگاه ها 
و صنایع به ظاهر، ســوخت پاكی مثل گاز مصرف می شود. اما وقتی 
سخن از مصرف مازوت و گازوئیل در منابع ثابت می شود، معادله كمی 
بر هم می خورد و سهم آلاینده های ناشی از احتراق مازوت و گازوئیل 
نیز باید درنظر گرفته شوند. در سال های اخیر با توجه به رویكردی كه 
در برخی نیروگاه ها و صنایع اتخاذ شده، مسئله مصرف سوخت های 
ســنگین به دغدغه عمومی تبدیل شــده اســت و وضعیت بحرانی 
آلودگی هوا را تشدید می كند. بدین ترتیب برخورد با مصرف كنندگان 
سوخت های سنگین كه عمدتا اكسیدهای گوگرد و تركیبات كربنی 
سرطان زا منتشر می كنند باید به یك رسالت مهم نزد مسئولان تبدیل 
شود. البته خودروها و وسایل حمل ونقلی نیز نباید همزمان نادیده 
گرفته شود. اسف بار اینكه در این بخش نیز مسئله سوخت های دیزلی 
و سنگین خودنمایی می كند. كامیون ها، كامیونت ها و اتوبوس های 
سرویس ادارات و عمومی همه و همه باید زیرنظر گرفته شوند و باید 
به واقع در برابر این خودروها كه بعضا تا 40ســال عمر دارند، گرفته 
شود. كامیون ها هرچند تعداد بســیار محدودی دارند اما به واسطه 
حجم بالای آلودگی كربنی كه تولید می كنند باید از تردد در شهرها 

منع شوند.
مسئله دیگر ترددهای شبانه است. یكی از مسائلی كه در آلودگی هوای 
شهرها با آن مواجه هستیم پدیده لایه اختاط است كه در روز هزار متر 
و در شب 120متر می شود و آلودگی زیر آن حبس می شود. به این ترتیب 
آلاینده هایی كه شب ها در معابر تردد می كنند به شدت آلودگی هوای 
ماناتری باقی می گذارند. پس باید شب ها برای تردد وسایل نقلیه آلاینده، 
تهمیدات كنترلی بیشتری اندیشیده شود. در بخش دیگر خودروهای 
سواری نیز سهم بالایی در آلودگی دارند. البته راهكارهای كنترلی برای 
آنها ایجاد شده اما اجرای سراسری طرح كاهش در همه شهرها می تواند 
تا حدودی مؤثر باشــد. در عین حال هرچه سواری ها كنترل شده اند، 
موتورســیكلت های كاربراتوری آزادانه هوای شهرها را آلوده می كنند 
و تا این وسایل كوچك بسیار آلاینده نباشــند، در كنترل آلودگی هوا 
توفیقی حاصل نمی شــود. روند از رده خارج شدن آنها و جایگزینی با 
موتورهای انژكتوری و برقی هم سال هاست بی اثر باقی مانده و اثری در 
روند اقدامات كاهنده آلودگی هوا نداشته است. بدین ترتیب برای رسیدن 
به نتیجه مفید و مؤثر در بهبود كیفیت هوا تنها با اتخاذ روش های مؤثر و 

كارشناسی ممكن می شود كه بر عوامل انتشار متمركز شوند.

عكس خبر

رئیس اداره حفاظت محیط زیست تهران: مأموران یگان 
حفاظت محیط زیست حین پایش مناطق حفاظت شده 

استان موفق به دستگیری شكارچیان غیرمجاز شدند.

عدد خبر

طی دو هفته اخیر فعالیت۱۵ واحد آلاینده در استان 
تهــران متوقف شــد. زهــره عبادتــی، معاون محیط زیســت 
انسانی محیط زیست استان تهران گفت: ۸۴ مورد اخطاریه 

محیط زیستی برای واحدهای آلاینده صادر شد.

۱۵ واحد آلاینده

هر هكتارجنــگل 67تن گردوغبــار را جذب می كند. 
اسفندیار خزائی، مدیركل منابع طبیعی و آبخیزداری استان 
همــدان با بیــان این خبر گفــت: هر هكتــار جنــگل ۲.۵ تن 
اكسیژن معادل مصرف ۱۰ نفر در یكسال را تولید می كنند.

67تن گرد و غبار

اراك و شــازند در رده چهــارم آلودگــی هــوای كشــور 
قرار دارند. مدیركل محیط زیست استان مركزی در این باره 
گفــت: اراك و شــازند از ابتدای امســال تا ۲۵آبــان، ۱۰۹روز 
آلوده را پشت سر گذاشته و بعد از اصفهان،البرز و تهران در 

رده چهارم كشور از لحاظ آلودگی قرار گرفته اند.

رده4 شهرهای آلوده

داوود كاظمی

محمدباریکانی
دبیر گروه زیست بوم

متن كامل در سایت روزنامه
newspaper.hamshahri.org
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3سال است كه معاون توسعه 
نهــاد كتابخانه های عمومی كشــور 
هســتید. به اطلاعات موجود درباره 
نهاد كه مراجعه می كنیم، می بینیم این 
معاونت، معاونت تخصصی در ساختار 
نهاد است و بیشترین ارتباط را با كتاب 
و كتابخوانی دارد. بعد از گذشت 3سال، 
نهاد و معاونت خودتان را چطور ارزیابی 

می كنید؟ 
تاریخچه نهاد و حدود فعالیت و وظایفش 
را به قول شــما، می شــود از »اطلاعات 
موجود« در وب استخراج كرد؛ اطلاعاتی 
شبیه اینكه نهاد از ســال ۱۳۸۲ به عنوان 
سازمانی مستقل، متولی اداره كتابخانه های 
عمومی در كشور شــده و پیش از تصویب 
قانون تأسیس نهاد، دبیرخانه هیأت امنای 
كتابخانه هــای عمومی كشــور، زیرنظر 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، مدیریت 
كتابخانه های عمومی را برعهده داشته است 
و اینكه هیأت امنا و انجمن ها از اركان اصلی 
تشكیل دهنده نهاد هستند. وظیفه مهمش  
ترویج كتابخوانی است و حدود ۳600باب 
كتابخانه را مدیریــت می كند. به دلیل در 
دســترس بودن این گونه اطلاعات درباره 

نهاد، در اینجا به آن نمی پردازم.
اما معاونت محل خدمت من، یعنی معاونت 
توســعه كتابخانه ها و  ترویج كتابخوانی، 
مجری و طراح اكثر وظایفی اســت كه در 
قانون تأســیس نهاد برعهده آن گذاشته 
شده است. این وظایف بسیار متنوع است؛ 
از برنامه ریزی برای تأســیس، ســاخت، 
تجهیز و توســعه كتابخانه ها و نظارت بر 
فعالیت  آنها گرفته تا تهیه دســتورالعمل  
برای نظارت بــر ارائه خدمات  كتابخانه ای 
و تأمین و  ترویــج منابــع كتابخانه ای و 
تعیین معیارهــای مربوط به امور مختلف 

كتابخانه های عمومی. رنگارنگ و متكثر 
بودن وظایف معاونت توسعه ایجاب می كند 
بنده و مدیران كل سه گانه معاونت به قول 
معروف، همیشه بالای سر كار باشیم. درباره 
میزان توفیق ما در سال های گذشته باید 
دیگران قضاوت كننــد، اما فقط نگاهی به 
فهرست رسانه ای شده كارها در مجموعه 
نهاد، حاصل زحمت همكاران ما در نهاد را 

نشان می دهد.
دبیركل نهــاد كتابخانه ها آقای مختارپور 
هم تیم جوان و منســجم را شكل دادند، 
رهبــری و حمایــت كردند تــا توفیقات 
حاصل شــود. جوان گرایی در نهاد، علاوه 
بر تیم جوان مدیریت ارشــد، در مجموعه 
همكاران نهاد هم پیداســت. در معاونتی 
كه بنده عهده دار آن هستم، تركیب سنی 
اكثــر همكارانم جوان اســت و به همین 
دلیــل، ویژگی های جوانی مثــل انگیزه، 
آرمان خواهی، خستگی ناپذیری، خلاقیت 
و انرژی بــالا در كنار فضای دوســتانه از 
مزایای این تیم محســوب می شود. تصور 
كنید ایــن ویژگی هــا در مدیریت میانی 
و كارشناســی بــا دانش آموختگی علم 
كتابــداری از یك طرف و ســابقه كار در 
كتابخانه از طرف دیگر عجین شــود؛ چه 
بركاتی خواهد داشــت. حداقل بركت آن 
دوری از تصمیم گیری های انتزاعی و درك 

واقعیت كتابخانه ها خواهد بود.
جا دارد همین جا به نكته دیگری اشــاره 
كنم و آن تركیب جنســیتی همكارانم در 
نهاد است. كار كتابداری، نیازمند صبوری، 
تعامل، دقت و دلسوزی است. آمار كاركنان 
نهاد نشــان می دهد كه بیش از 60 درصد 
جامعه كتابــداران ما را خانم ها تشــكیل 
می دهند. به همین نسبت، سرعت عمل، 
دقت و پیگیــری، در كنار تــوان و دانش 

مدیریتــی خانم ها باعث شــده كه تعداد 
قابل توجهی از مدیران اســتانی، ستادی 
و میانی ما خانم ها باشــند. ایــن افتخار 
نهاد است كه توانســته ایم از ظرفیت آنها 
اســتفاده كنیم. بنده همه عمر كاری ام را 
در فضای كتاب و كتابخوانی گذرانده ام و 
با این محیط ها آشنا هستم، اما كار در نهاد 
شكلی از كار فرهنگی را معرفی می كند كه 
به تعبیری، واقعی تر است. نهاد كتابخانه ها 
به دلیل در اختیار  داشــتن بیش از ۳هزار 
كتابخانه و مواجهه مســتقیم بــا مردم، 
ظرفیت شــگفت انگیزی برای كار دارد. 
نكته مهم كتابخانه این اســت كه مردم 
در آنجا فقط نباید كتاب بخوانند؛ مهارت  

زندگی را هم باید بیاموزند.
در هرحال برای برآورده شدن 
مقصودی كه از كتابخانه داریم، شرط 
اول این اســت كه به تعــداد كافی 
كتابخانه در اختیار داشــته باشیم. در 
دوره مدیریت جدیــد، روند افزایش 
كتابخانه هــا چگونه بــوده و تعداد 

كتابخانه ها چه رشدی داشته است؟ 
در دوره مدیریــت فعلــی تعداد 

كتابخانه هــای عمومی نهادی از 
۲۱6۳كتابخانه در پایان ســال 
۱۳9۲به ۲6۸5كتابخانه در سال 

۱400افزایش یافته اســت. این 
توسعه شامل گسترش فضای 

كتابخانه ای و افزایش 
بــرای  مخــازن 

خدمات دهــی 
به مــردم بوده 
است. در سال 
جدیــد نیــز 
۳5كتابخانــه 
جدید افتتاح و 

بیش از ۲0كتابخانه بازگشایی شده است. 
هم اكنون مجموع كتابخانه های عمومی 
به ۳6۳۱رسیده كه شبكه مویرگی توزیع 
آن تا روستاها گســترده شده است. البته 
با توجه به پراكندگی و رشــد جمعیت، تا 
رســیدن به تعداد كافی كتابخانه كه در 
برنامه توســعه كشــور به آن اشاره شده، 
هنوز فاصله داریم. مشــكلات بودجه ای 
نهاد هم به شدت مطرح است. امیدواریم 
با برطرف شدن این مشكلات به وضعیت 

بسیار بهتری برسیم.
وضع كتابخانه های ســیار 
چطور اســت؟ چند كتابخانه ســیار 
در كشــور داریم و چه خدماتی ارائه 

می كنند؟ 
در نهاد كتابخانه ها، بــرای توزیع عادلانه 
منابــع و نیــروی انســانی، كتابخانه ها 
را بــه ۱4درجــه تقســیم كرده ایم كه 
شــامل كتابخانه های روســتایی، سیار، 
كتابخانه های شهری در درجات مختلف تا 
استاندارد و مركزی می شود. روستایی 
كه حداقــل ۲500نفر جمعیت 
داشته باشد، صاحب كتابخانه 
می شود، اما با این استاندارد 
راه اندازی كتابخانه در همه 
60هزار روســتای كشــور 
ممكن نیست. نهاد با راه اندازی 
كتابخانه ســیار، دسترســی 
جمعیت چند روستا با 
فاصله های مختلف 
را بــه خدمــات 
كتابخانه ای فراهم 
كرده است. بخشی 
از جمعیت عشایر 
كشــور به اقتضای 
زندگــی  ســبك 

غیرســاكن  هســتند كــه كتابخانه های 
سیار راهكار مناســبی برای خدمات دهی 
به این مناطق هســتند. ما از 9كتابخانه 
ســیار در ســال 9۲بــه ۳6كتابخانه در 
ســال ۱400رســیده ایم؛ البته در كنار 
كتابخانه هــای ســیار، پیشــخوان های 
خدمات كتابخانه ای هم راه اندازی شــده 
كه دسترســی عمــوم به خدمــات پایه 
كتابخانه ای را ارتقا می دهد. 45كتابخانه 
هم داریــم كه به دلیل تخریب شــدن در 
بحران های طبیعی یا مشــكلات بنا باید 
بازسازی شــوند كه برنامه بازسازی آنها 
طراحی شده و در دســت اقدام از طریق 
مراجع اســتانی اســت. مذاكراتی هم با 
سازمان ها داشته ایم كه از محل مسئولیت 
اجتماعی خودشــان، ما را یاری كنند كه 

توافقات خوبی حاصل شده است.
در  كتابخانه هــا  اغلــب 
كشورهای دیگر از كاركرد سنتی فاصله 
گرفته اند و به صورت مدرن خدمات ارائه 
می كنند. آیا در كشور ما و در نهاد هم 

چنین كتابخانه هایی وجود دارد؟ 
گرایش مــا به امــر »مدرن« بــا حفظ 
اصالت و پایبندی به »ســنت«، در كنار 
توجه مــان به »اســتانداردها« معنا پیدا 
می كند. اگر كتابخانه ها بخواهند فعالیت 
خود را ارتقا بخشــند، ناگزیر از عمل به 
اســتانداردها هســتند. گروه استاندارد 
در معاونت برنامه ریــزی و پژوهش نهاد 
كتابخانه هــا در ۲بخش اســتانداردهای 
پایه )الزامی یا هنجاری( و استانداردهای 
كاركردی )بهســازی( تشــكیل شــد. 
خدمات كتابخانه عمومی برای كودكان 
و نوجوانان، نابینایان و سالمندان، ازجمله 
استانداردهای تدوین شده در نهاد است. 
در كنار اســتانداردها، دستورالعمل های 

اداره كتابخانه های عمومی را هم تدوین 
كردیــم. ارائه خدمــات اســتاندارد در 
كتابخانه هــای عمومــی نیازمند تعریف 
و به روزرســانی فرایندهــای عملیاتی و 
خدماتی به صورت هماهنگ اســت. این 
كار باعث منظم شــدن امور كتابداران و 
كاركنان كتابخانه ها می شود و نحوه ارائه 
خدمات برای كاربران و اعضا را تســهیل 
می كند. در ســال های گذشــته، بعضی 
دســتورالعمل های اداره كتابخانه هــای 
عمومی به روز شــد و بعضی هم در دست 
انجام است. دســتورالعمل امانت منابع 
كتابخانــه، نامگــذاری كتابخانه هــای 
عمومی، بخش اســناد، نســخ خطی و 
نفایس چاپی، بخش نشــریات، عضویت، 
كتابخانه ســیار، خدمات به ناشنوایان و 
كم شــنوایان، وجین، مبادله و رف خوانی 
منابع اطلاعاتی و تأسیس كتابخانه های 
عمومی مشاركتی و خودگردان، بخشی 

از این دستورالعمل ها هستند.
امروزه دیگر این مسئله روشن و اثبات شده 
است كه كتابخانه عمومی فقط قرائت خانه 
و مخزن نیست. در تعریف جدید، كتابخانه 
عمومــی محــل یادگیــری، كارآموزی، 
كارآفرینی، بازی، سرگرمی و ایده آفرینی 
خلاقانه در حوزه های مختلف هم هست. 
این ظرفیــت كتابخانه عمومــی به دلیل 
ماهیت عمومی، مردمــی و اجتماعی آن 
اســت. كتابخانه عمومی، بدون اجتماع، 
هویتــی نــدارد. با ایــن رویكــرد، همه 
كتابخانه های نهادی كه در دســت افتتاح 
و بهره بــرداری هســتند، ظرفیت اجرای 
برنامه های فرهنگی، هنری و اجتماعی را 

برای عموم خواهند داشت.

گفت و گو با مهدی رمضانی، معاون توسعه كتابخانه ها و  ترویج كتابخوانی نهاد كتابخانه های عمومی كشور

كتابخانه دیگر فقط یك كتابخانه نیست
نقل قول خبر

محمد الهیاری فومنی
 مدیركل دفتر توسعه كتاب و 

كتابخوانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
گفت: در سال های اخیر افزایش قیمت كاغذ و 
نرخ خدمات فنی چاپخانه ها روی قیمت كتاب 

تأثیر گذاشته اما همچنان نسبت به سایر 
كالاها افزایش چندانی نداشته است.

محمد مهدی اسماعیلی
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: در 

مقایسه با سایر حوزه های فرهنگی و هنری 
حوزه »كتاب« در وضعیت مناسبی ارزیابی 

می شود كه این موضوع محصول كار و فعالیت 
مجاهدانه ای است كه دوستان و همكاران ما 

در این حوزه از خود بروز می دهند.

یاسر احمدوند 
معاون امور فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی با حضور در برنامه صبح بخیر ایران 
گفت: تقریبا جزو 20كشور اول دنیا در آمار 

مطالعه محسوب می شویم، اما در این زمینه 
نسبت به توقع مان از كشور بزرگ و دارای 

تمدنی چندین هزار ساله، هنوز فاصله داریم.

بیژن نوباوه 
 نائب  رئیس كمیسیون فرهنگی 

مجلس شورای اسلامی گفت: باید كاری كنیم 
كه بچه ها از دوران طفولیت و از خانه و مدرسه 

كتاب خواندن را یاد بگیرند و اگر این مسئه 
در طولانی مدت اتفاق بیفتد، نتیجه و پدیده 

بسیار خوبی برای كشور ما به همراه دارد.

مسعود رنجبریان
شهردار منطقه6 در نشست مشترك با 

اعضای اتحادیه ناشران و كتابفروشان تهران 
به  مناسبت هفته كتاب گفت: در 2منطقه 
خیابان انقلاب و كریمخان كه 2 نقطه اصلی 
شهر در حوزه كتاب هستند، مأموران خدمات 
شهری به پاكسازی دستفروشان كتاب مكلف 

می شوند.

مهدی رمضانی، معاون توسعه كتابخانه ها و  ترویج كتابخوانی نهاد كتابخانه های عمومی كشور در گفت وگویی كه به مناسبت هفته 
كتاب با همشهری انجام داده، تأكید می كند كه امروزه دیگر كتابخانه های عمومی فقط قرائت خانه و مخزن نیستند و به محلی برای 
یادگیری، كارآموزی، كارآفرینی، بازی و سرگرمی و ایده آفرینی های خلاقانه در حوزه های مختلف تبدیل شده اند. این موضوع و 
رویكرد در تمام كتابخانه های این نهاد كه در دست افتتاح و بهره برداری قرار دارند، لحاظ شده است. به عبارت دیگر كتابخانه ها با آن كاركرد سنتی در حال تغییر و پوست اندازی 

برای به روز و استاندارد و امروزی شدن هستند.

سعیده مرادی
خبرنگار

 متن كامل این گفت وگو را در   
همشهری آنلاین بخوانید
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زنده ياد طاهره صفارزاده در 
مجموعه شعر »مردان منحني« نگاهي 
عليه تملق و چاپلوسي دارد كه تا سده ها 
و در آينده هاي دور هم مي توان اين نگاه 
را تعميم داد. نگاه شاعرانه و هنرمندانه 
خانم صفارزاده بنا به نظر كارشناسانه 
شما، چرا پيش از هر موضوع ديگري 
معطوف اين رذيلت انساني شده است؟

صفــارزاده را به عنوان شــاعري آوانگارد 
مي شناســيم، آن هم در سال هاي قبل از 
پيروزي انقلاب. اما تفاوت عمده او با ساير 
همگنانش در اين بود كه صفارزاده بيش 
و پيش از آنكه روشــنفكر باشد، مسلمان 
بود. مباني روشنفكري، ويژگي هاي شعر 
آوانگارد و فضاي مــدرن ذهني و زباني او 
نيز نتوانســت بر جهان بيني اســلامي او 
اثر بگذارد و تعهــدش را به مباني فكري 
اســلامي در لابه لاي واژگان و مضامين 
به روز و جهانشمول شعرش پنهان سازد. 
پس او براي معترض بودن انگيزه مضاعف 
و خاســتگاه توأماني داشــت. منظورم 
دو بعد شخصيتي او اســت كه هر دو نيز 
پررنگ بودند؛ هم »روشنفكر« بودن و هم 
»مسلمان« بودن. اغلب همگنان او يكي از 
اين دو مؤلفه را داشتند. با اين حال، غالباً 
معترض بودند اما صفارزاده براي اعتراض 
2مشوق دروني داشــت؛ هم تعلقش به 
حلقه روشــنفكران، او را وامي داشت كه 
معترض باشد، هم جهان بيني اسلامي اش 
نمي گذاشــت كه او در برابــر كجي ها و 

نابرابری زندگي ها سكوت كند.
از طرفي با نگاه به برهه زماني ســرايش 
شــعرهاي مجموعه »مــردان منحني« 

)ســال هاي ٤٩ تا ٥٦(، درمي يابيم كه 
او در ســال هايي به ســرودن اين اشعار 
پرداخت كه استبداد حاكميت از يك سو 
و خفت و خواري ملازمان دربار و گدايان 
قدرت از ســوي ديگر، بيش از هر آفتی  
طاقت ســوزي وجدان و انديشه شاعري 
مسلمان و روشــنفكر را به درد مي آورد. 
بنابراين دست به ســرودن شعرهايي زد 
كه ضمن نشــانه گيري حاكمان وقت، 
آموزه هايي اصيل و مانــدگار براي همه 
عصرها و نســل ها را به يادگار گذاشت. 
بي شك اين بخش از ويژگي هاي شعري 
او )يعني ماندگاري در عين به روز بودن( 
در جهان بيني اســلامي او ريشــه دارد. 
اسلامي راستين كه رذيلت هاي اخلاقي را 
در هر قالب و هر زماني برنمي تابد و شاعر 
انديشمند و آزاده را به اعتراض وامي دارد.

احيانــاً در ديدارهــاي 
كوتاهي كه او را ملاقات كرديد، اين 
شاعر آزاده و به قول شما »مسلمان« و 
»روشنفكر« را چگونه شخصيتي وراي 

شعرهايش يافتيد؟
من از دوران نوجواني و سال هاي آغازين 
انقلاب با اشــعار صفارزاده مأنوس بودم 
اما متأسفانه توفيق ديدار مكرر و انس با 
خود ايشان را نداشتم. يك بار در جشنواره 
شعر فجر ايشان را در تالار وحدت ديدم 
كه حاضر نشدند روي سن بيايند و جايزه 
بگيرند. در نهايت و پس از اصرارهاي فراوان 
نيز آن جايزه را به خانواده زنده ياد سلمان 
هراتي تقديم كردند. يك بار هم در اواخر 
عمرشان توسط فاضل نظري به جلسه اي 
خصوصي در حوزه هنري دعوت شدم و 
توانستم ايشان را از نزديك ملاقات كنم. 
در آن جلسه هم خانم صفارزاده، ساكت 
و متواضع در جاي خود نشســته بودند و 
حاضر نشدند شــعري بخوانند. اتفاقاً در 
آن جلســه من حرف زدم و شرح سال ها 
اشتياق و ارادت تلنبار شــده در سينه ام 
نسبت به ايشان را ابراز كردم. عجيب آنكه 
واكنش ايشــان نه فقط متواضعانه، بلكه 
معصومانه و توأم با ناباوري بود! من ايشان 
را بانويي دانشمند اما عارف و فاني در باور 
الهي خويش يافتم كه حتي براي لحظه اي 
شيفته و فريفته جايگاه و نقش كم نظيرش 

در ساحت شعر و انديشه ديني نشده بود.
از نگاه و منظر شما، 2شاعر 
زن بزرگ معاصرمــان، يعني فروغ 
فرخزاد و صفارزاده چه شــباهت ها و 

تمايزهايي با يكديگر داشتند؟
در ميان زنان شاعري 
كه دوستشان  دارم، 
فروغ و صفــارزاده 
جايگاه و نقشــي 
متفاوت دارند. 

فروغ براي من تداعي كننده 
شــاعرانگي محض و جلوه هاي 

بي بديــل صداقت زنانه اســت اما 
صفــارزاده ضمن آنكه شــاعري 
آوانگارد بود، در جاي جاي اشعارش 

ردپاي آموزه هاي اعتقادي و انقلابي نيز 
ديده مي شود. به بيان ديگر در شعر فروغ، 
شــاعرانگي بيشــتري مي بينم اما شعر 
صفارزاده نگرش و راه تازه اي در نگاهم و 

پيش پايم مي گذارد.
براي شناســاندن شعر و 
جايگاه شريف، انساني و هنرمندانه 
صفارزاده براي نســل هاي بعد، از چه 
ابزارها و راهكارهايي مي توان بهره برد؟

به نظــرم بهتريــن و مؤثرتريــن ابزار 
براي شناســاندن جهان و زبان شعري 
صفارزاده به اين نسل و نسل هاي آينده، 
خود شعر او است. شــعر صفارزاده پر از 
كليدواژه براي فهم جهان بيني شــاعر 
است. شــايد براي فهم بهتر ادعايم بد 
نباشد كه از تمثيلي اســتفاده كنم. در 
بين انديشــمندان معاصر، من كسي را 
نمي شناسم كه به اندازه دكتر شريعتي 
بتواند بي واسطه با مخاطب ارتباط برقرار 
كند و بر او تأثير بگــذارد. فهم كامل و 
اثرگذار آثار ســاير همگنان او به تفسير 
يا پانويس نياز دارد اما منظومه فكري و 
زباني شريعتي به گونه اي بود كه خودش 
كدهاي لازم براي فهم عميق سخنانش 
را در لابه لاي سخنانش به دست مخاطب 
مي داد. در ميان شــاعران انديشــمند 
مســلمان هــم صفــارزاده را اينگونه 
مي بينم. اشعار او اين ويژگي را دارد كه 

دست مخاطب را مي گيرد و با خود همراه 
مي كند. در اين همراهي، هم با ضربه ها 
و غافلگيري هاي نو به نــو مواجهيم، هم 
خود شــاعر با نمادها و اشــاره هايي كه 
مختص ذهنيت و نحوه بيان او است، به 
مرور گره از رمزها و رازهاي مضموني و 
زباني اش مي گشايد و مخاطب را با مباني 

فكري اش مأنوس مي كند.
ترجمه قــرآن كريم خانم 
صفارزاده از نــگاه و نظر هنرمندانه و 
هنرشناســانه شــما از چه كيفيتي 
برخوردار است؟ در ترجمه قرآن كريم، 
شاعرانگي و درك معناها و سويه هاي 
پنهان آيه هاي آسماني، چقدر مي تواند 
مؤثر باشد؟ در مورد خانم صفارزاده اين 
وجه شاعرانگي ايشان تأثيري بر قلم 
وي در برگردان فارسي قرآن داشته 

است؟
درخصوص ترجمه قرآن، چون با مبحثي 
خطير و كاملًا تخصصي مواجهيم اجازه 
بدهيد ادعاي اظهارنظر متقني نداشــته 
باشم. اين قدر مي دانم كه خانم صفارزاده 
هم شــاعر بود، هم قرآن پــژوه؛ بنابراين 
به عنوان يك شاعر مي توانم اميدوار باشم 
كه در ترجمه قرآن ايشــان، جنبه هاي 
تخصصي فهم آيات، قرباني شــاعرانگي 
و ارائه هاي زباني نشده باشــد. ابراز نظر 
بيشتر در اين خصوص را به عالمان ديني و 

استادان ادب فارسي مي  سپارم.

دريچه

 اكران 500طرح فرهنگي 
با شعار »كتاب خوب بخوانيم«

همزمان با 2٤آبان مــاه و آغاز هفته كتاب و 
كتابخواني، ســازمان زيباسازي شهر تهران 
٥00طرح فرهنگي با شــعار »كتاب خوب 
بخوانيم« را روي سازه هاي تبليغات شهري 

اكران كرد.
به گزارش همشــهري، رضا صيادي با اعلام 
اين خبــر گفت: به مناســبت هفته كتاب و 
كتابخواني تبليغات فرهنگي اكران شده در 
سطح شــهر با همكاري و مشاركت معاونت 
فرهنگي وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامي، 
حوزه هنري، نهــاد كتابخانه هاي عمومي و 
خانه كتاب، انتخاب شده و به نمايش درآمده 

است.
مديرعامل سازمان زيباسازي شهر تهران با 
بيان اينكه هيچ ذخيره و ميراثي سودمندتر و 
با ارزش تر از كتاب نيست و شناخت عميق از 
ذهنيات و نگاه فاخر خالقان اين هنر نيز بايد 
مورد توجه قرار گيرد ادامه داد: امسال سعي 
كرده ايم طرح هاي متفاوت تري نســبت به 
سال هاي گذشته اكران كنيم. در طرح هاي 
اكران شده بيش از 300عنوان كتاب همراه با 
نام و تصوير نويسنده و همچنين تصوير مجلد 

كتاب طراحي و اكران شده است.
به گفته صيادي، بيش از ٥00ســازه اعم از 
عرشه، بيلبورد، استرابورد، پرتابل و هاي بورد 
به منظور فرهنگسازي و آشنايي هرچه بيشتر 
شــهروندان با موضوع كتاب و كتابخواني و 
همچنين تشــويق آنها به مطالعه، براي اين 
مناسبت در سطح شهر تهران درنظر گرفته 

شده است. 
بيست و نهمين دوره هفته كتاب جمهوری 
اسلامی ايران از 2٤ آبان ماه آغاز شده و تا يكم 
آذرماه ١٤00 با شعار »جای خالی را با كتاب 

خوب پرُكنيم« در سراسر كشور ادامه دارد.

تازه هاي نشر

  بيروت 75
»غاده السمان« را در ايران بيشــتر با اشعارش 
مي شناسند، اما رمان ها و داستان هاي كوتاهش در 
جهان عرب شهرت بيشتري دارند. »بيروت۷٥« 
نخستين رمان او و از آثار برجسته ادبيات عرب 
است، تصويري از بيروت در آستانه جنگ داخلي. 
اين رمان چند سال پيش از شروع جنگ داخلي 

منتشر شــد و بعضي منتقدان آن را به نوعي پيشــگويي اين رويداد 
دانسته اند. بيروت ۷٥ از سفر ٥ نفر به بيروت آغاز مي شود. فرح، ياسمينه، 
طعان، ابومصطفي و ابوملا، ٥مســافر اتومبيلي هســتند كه از دمشق 
به سوي بيروت مي رود. نويسنده كوشيده هريك از آنها را به عنوان نماد 
بخشي از جامعه به سرعت در حال تغيير عرب بازنمايي كند. بيروت ۷٥ 
نوشته غاده السمان را سميه آقاجاني به فارسي برگردانده و نشر ماهي در 

١٤3صفحه به بهاي ١۷هزار تومان آن را منتشر كرده است.

  خريدنِ لنين
»خريدن لنين« پس از مجموعه »خوبي خدا« 
دومين مجموعه داســتاني اســت كه با ترجمه 
و انتخاب اميرمهدي حقيقت منتشــر شــده 
اســت. اين كتاب مجموعه ١١ داستان كوتاه از 
نويسندگان برجســته اي است كه بعضي از آنها 
در ايران شناخته شــده اند )مانند توبياس ولف، 

ريچارد براتيگان و جان آپدايك( و بعضي ديگر كه كمتر شناخته شده يا 
ناشناخته هستند )مانند ميروسلاو پنكوف، فرانك كانري، اليكس الُين، 
جان گاردنر، بابي ان ميسن، وانس بورجِيلي و برندان گيل(. نام كتاب، 
خريدن لنين، برگرفته از عنوان داستاني است كه از ميروسلاو پنكوف در 
اين مجموعه آمده است. پنكوف سال 200۷ جوايزي را براي اين داستان 
از آن خود كرده است. نشــر ماهي اين كتاب ١۷٦صفحه اي را به بهاي 

30هزار تومان منتشر كرده است.

  قول
رمان »قول« با عنوان فرعي »فاتحه اي بر رمان 
پليسي« يكي از معروف ترين و پركشش ترين 
آثار فريدريش دورنمات اســت كــه محمود 
حسيني زاد آن را به فارسي برگردانده و از سوي 
نشر ماهي منتشر شده است. اين رمان جذاب، 
اولين بار از ســوي عزت الله فولادوند به فارسي 

ترجمه شده بود. در اين رمان، كارآگاه ماتئي با اينكه بيش از ٥0سال 
ندارد، در آستانه بازنشستگي است. ماتئي كارآگاهي متكي به فكر و 
بسيار توانمند است و همكارانش آنچنان از توانايي وي در اعجابند كه 
اسمش را گذاشته اند »مات اتومات«. در آخرين روز كاري ماتئي در 
دفتر كارش، گزارش مي رســد كه جسد مثله شده دختر كوچكي در 
جنگل نزديك دهكده اي دورافتاده پيرامون زوريخ پيدا شــده است. 
ماتئي به مادر دخترك مقتول قول مي دهد كه قاتل فرزندش را تسليم 
عدالت خواهد كرد. اين قول زندگي ماتئي را زير و رو مي كند. اين رمان 

١٩2صفحه اي به بهاي 2٤هزار تومان منتشر شده است.

شعر زنده ياد طاهره صفارزاده چنان اعتبار 
و ارزشــي دارد كه برخي از بزرگان شعر و 
ادبيات ايران، شعر و شخصيت  اش را يك 
سر و گردن از ديگر شاعران زن هم عصر او بالاتر مي  دانند. صفارزاده، شخصيتي 
متواضع و مهربان داشت. كساني كه با او اندك سلام و عليكي هم داشتند، در خلال 
ارتباط صميمي با او كه لاجرم شكل مي گرفت، اين مهم را به سادگي درمي يافتند. 
27آبان ماه، سالروز تولد اين شاعر فقيد است. افشين علا، شاعر و پژوهشگري 
اســت كه اتفاقاً خاطره هايي به يادماندني از ديدار با صفارزاده دارد. با او، شعر و 

شخصيت صفارزاده را مرور كرده ايم.

فرشاد شيرزادي
روزنامه  نگار

افشين علا، شاعر و منتقد ادبي، از ديدار با طاهره صفارزاده و شعر و شخصيت او مي  گويد

شعر صفارزاده نگرشي نو به جهان است

صفــارزاده ضمــن آنكه 
شاعري آوانگارد بود، در 

جاي جاي اشعارش 
ردپــاي آموزه هاي 
اعتقادي و انقلابي 

نيز ديده مي شود
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»مسعود فیاضی« دومین گزینه وزارت 
آموزش و پــرورش پس از »حســین گزارش

باغگلی« نتوانســت رأی اعتمــاد را از 
مجلس كسب كند و او نیز از تصدی پست وزارت آموزش 
و پرورش جا ماند تا یكی از بزرگ ترین دســتگاه های 
اجرایی كشور تا معرفی گزینه پیشنهادی دیگری، بدون 
وزیر به كار خــود ادامه دهد. دولت ســیزدهم پس از 
گذشــت بیش از ۸۰ روز از آغاز بــه كار، وارد چالش 
جدیدی شــده. این در حالی اســت كه 2  ماه از سال 
تحصیلی گذشــته و همچنان بازگشــایی مدارس با 
مشكلاتی روبه روست، اما مشكل گزینه های پیشنهادی 

دولت به مجلس چه بوده؟ این وزارتخانه با چه مشكلاتی 
دست و پنجه نرم می كند و وزیر پیشنهادی باید در چه 
حوزه هایی برنامه داشته باشد؟ در ضرب الاجل مشخص 
 شــده، دولت باید چه گزینه ای را با چه مشــخصاتی

معرفی كند؟

دلایل انتخاب و رد صلاحیت 
مســعود فیاضی متولد 1354با تحصیلات عمران از 
دانشگاه تهران است. او پس ازحســین  باغگلی، برای 
تصدی در مسند وزارت آموزش و پرورش معرفی شد. 
دلیل سیدابراهیم رئیسی برای انتخاب فیاضی آمادگی 
او برای اجرای سند تحول و روحیه انقلابی اش بوده. از 
سویی موافقان معتقد بودند كه او برنامه ای برای ختم 
ســند 2۰3۰ دارد. اما مخالفان نیز بــه مواردی چون 

نداشــتن ســابقه مدیریتی در محیط آموزشی اشاره 
كردند و معترض بودند كه چرا وزیر پیشنهادی از میانِ 
یك میلیون فرهنگی پیدا نمی شود؟ بعضی مخالفان 
به مدرك دكتری فیاضی اشــاره كردند كه از یك نهاد 
قانونی است كه تحت پوشــش وزارت علوم نیست. با 
همه این تفاسیر دولت 7روز دیگر باید وزیر پیشنهادی 
خود را به مجلس معرفی كند. وزیری كه بی شــك با 

چالش های زیادی در این وزارتخانه روبه رو خواهد بود.

چالش های وزیر جدید
دغدغه های بزرگی پیش روی این وزارتخانه قرار دارد، 
از تامین نیروی انسانی، تامین كسری بودجه، تسویه 
مطالبات و معوقات و بسیاری موارد دیگر كه به علت 
نداشــتن متولی دائم بدون پیگیری و نظارت كافی 

باقی مانده است. با این تفاســیر رتق و فتق امور در 
این وزارتخانه باز هم برای مدتی دیگر عقب می ماند. 
فرهنگیان آموزش و پرورش 2خواسته اصلی دارند؛ 
اولی تعیین تكلیف طرح رتبه بندی معلمان و دومی 
ساماندهی مدارس برای بازگشــایی پس از 2سال 
سخت كرونایی. مطالباتی كه طرح آن فرهنگیان را 
خسته كرده و گمانه زنی های بی پایانی كه انگار چندان 
تأثیری در انتخاب های دولت نداشــته است. گزینه 
نهایی وزارت آموزش  و پرورش كه با گرفتن اسامی 
پیشــنهادی نمایندگان عضو كمیسیون آموزش و 
تحقیقات مجلس بود، امروز به این نقطه رسیده است.

وزیر آموزش و پرورش باید چه كسی باشد؟
محمدرضا نیك ن ژاد، كارشــناس آموزش و پرورش 
 دربــاره رد گزینــه پیشــنهادی دولــت می گوید:

» گزینه های پیشــنهادی چه از منظــر علمی، چه 
به لحاظ ســازمانی و تجربی برای ساختاری به این 
اهمیت و گستردگی مناسب نبودند. وزارتخانه ای با 
15میلیون دانش آموز، یك میلیون معلم و 5۰میلیون 
آدم مرتبط با این وزارتخانه، باید با حساســیت های 
ویژه ای انتخاب شود. این فقط دولت سیزدهم نیست 
كه به چنیــن انتخاب مهمی بی توجه اســت، بلكه 
دولت های پیشین هم كمتر به وزیر آموزش و پرورش 
خود نسبت به وزرای اقتصادی اهمیت می دادند. چون 

اولویت، آموزش و پروش نیست.«
 نیك ن ژاد توسعه  انســانی را لازمه رسیدن به توسعه  
اقتصادی، اجتماعی، سیاسی، فرهنگی و... می داند: 
»وقتی انسان توسعه یافته نداشته باشیم، نمی توانیم 
در هیچ یك از موارد دیگر به توسعه دست پیدا كنیم. 
بی گمان كشوری كه توسعه انســانی نداشته باشد، 
به توســعه اقتصادی نخواهد رســید. در یك نگاه 
میان مدت 4 سال به آموزش و پرورش، به نظر تجربه  
آموزش در ایران در 2 دســته قابل بررسی است. آن 
دسته مدیران انتخاب شــده ای كه خارج از ساختار 
بودند، البته نه به این معنا كه سابقه مدیریتی نداشته 
باشــند، بلكه مدیریت كلان را در بخش های دیگر 
به عهده داشتند و در ســاختار سیاسی كشور دست 
داشتند. طرف دیگر وزرایی كه از بدنه انتخاب شدند. از 
آنجایی كه بدنه آموزش و پرورش بدنه سنگینی است 
و چابكی لازم را ندارد، نتوانستند تغییراتی در ساختار 
ایجاد كنند. زیرا این ســاختار چنان در فرد نهادینه 
شــده كه قادر به تغییر آن نیســت. اما اگر از میان 
مدیران ارشد و میانی آموزش پرورش مدیری انتخاب 
شود، گزینه مناسب تری خواهد بود. آن هم به خاطر 
یك ویژگی؛ قدرت بسیج نیروها درون سازمان.« به 
اعتقاد این معلم باســابقه، مدیران بیرون از سازمان 
قدرت چنین نفوذی را نداشته و با كارشكنی   داخلی 

روبه رو خواهند بود.
نیك نژاد با تأكید بر اینكه مجلس همراه دولت اســت، 

می گوید: »بنا به این قانون كه مدیر مدرسه باید سابقه 
5سال مدیریت داشته باشــد، گزینه های پیشنهادی 
برای وزارت عجیب اســت، زیرا این افراد حتی سابقه 
معلم بودن و در كلاس، درس دادن هم ندارند. وزیر باید 
با خواسته های فرهنگیان آشنایی داشته باشد. خاك 
كلاس را خورده باشد. این در حالی است كه بسیاری از 
این مدیران واقعا نمی دانند در این محیط چه می گذرد. 
آموزش و پرورش نیاز به یك نگاه تخصصی با مطالعات 
كشوری و جهانی دارد. تا حدودی آشنایی با تجربه های 
جهانی لازم است، زیرا آموزش امری انسانی است كه این 
كشور و آن كشور ندارد. آموزش و پرورش از تجربه های 

انباشته انسانی در جهان است.« 
به اعتقــاد این كارشــناس آموزش و پــرورش، وزیر 
پیشنهادی باید بررسی كرده باشد كه مشكلات ساختار 
آموزش و پرورش چیست: »معلم ها همیشه در همه این 
سال ها ناراضی بوده اند و هیچ كس در همه این سال ها 
نتوانسته تغییری در این ساختار ایجاد كند. این تغییرات 
می تواند در بخش محتوا، آموزشی، فیزیكی، غیرفیزیكی 
و ساختاری باشد. كســی می تواند مؤثر باشد كه این 
ساختار را بشناسد و آشنایی با ساختار آموزشی جهان 
داشته باشد تا بتواند تغییراتی را كه مدنظر دارد تا حدی 
پیش ببرد. هیچ كس انتظار ندارد كسی كه 4سال در 
كار است ساختار آسیب دیده آموزش و پرورش را تغییر 
دهد، بلكه اصلاح بعضی از موارد نیز برای نظم دادن به 

این ساختار كفایت می كند.«

یادداشت چهره شناسی گزینه سوم وزارت آموزش و پرورش
 پس از حسین باغگلی، مسعود فیاضی هم نتوانست رأی اعتماد مجلس را كسب كند. حالا دولت باید در 7روز،

 سومین وزیر پیشنهادی برای آموزش و پرورش را به مجلس معرفی كند 

  زهرا رستگارمقدم 
خبر نگار

نفر در ایران نابارورند. محمدابراهیم پارســانژاد، 
رئیس انجمن باروری و ناباروری ایران گفت: حدود ۱۲ تا 
۱۵درصــد از كل زوج های ایرانی نابارور هســتند كه برابر 
با جمعیتی در حــدود ۴ تــا ۵میلیون نفر اســت. به گفته 
او، علت هــای زنانــه نابــاروری حــدود ۶۵ درصد مــوارد و 
علت هــای مردانه نیــز ۳۵درصــد ناباروری ها را تشــكیل 
می دهد. این اعداد تقریبی است و این موارد همپوشانی 

نیز دارند.

5000000

 در ایــران بیــش از ۵/۵میلیــون نفــر از افــراد بــالای 
۲۵ســال مبتلا به دیابت هســتند و به عبــارت دیگر حداقل 
۱۱درصــد جمعیــت بــالای ۲۵ســال از بیمــاری دیابــت رنــج 
می برند. حداقل 7۵درصد آنان از بیماری خود آگاه هستند. 
۵۳7میلیون نفر افراد ۲۰ تا 7۹ساله در جهان به دیابت مبتلا 
هســتند كه پیش بینی می شود تا ســال۲۰۴۵ تعداد آنها از 

مرز 7۸۴میلیون نفر عبور كند.

5500000

ایرانیــان فرســودگی ســتون فقــرات را تجربــه 
می كنند. علیرضا زالی، رئیس دانشــگاه علوم پزشــكی 
شهیدبهشــتی گفت: مطالعات در ایران گواه این است 
كه بعد از ۵۰سالگی حدودا ۸۰درصد ایرانیان اعم از زنان 
و مردان بحث فرسایش و یا فرسودگی ســتون فقرات را 
به صورت فزاینده تجربه می كنند، به شكلی كه این عدد 

در افراد بالاتراز ۶۰سال به ۹۵درصد می رسد.

80درصد 

 درصد ساكنان محله هرندی مهاجران غیرایرانی اند 
كه به گفته مردم در ۳ ماهه اخیر تعدادشان به شكل قابل 
توجهی افزایــش یافتــه اســت. ناصر امانــی، عضو شــورای 
شــهر تهــران گفــت: در محله ای كــه ۲۴هــزار نفــر جمعیت 
دارد، روزانــه ۸ هــزار معتــاد تــردد می كننــد. در خیابــان، 
كوچه هــا، خانه های مخروبــه و متروكه زمین هــای بی دفاع 
و رهــا شــده، معتادان بــه راحتــی و انبــوه در حال اســتعمال 

مواد مخدر هستند.

60

گزینه های پیشــنهادی چه از منظر 
علمی، چــه به لحــاظ ســازمانی و 
تجربی بــرای ســاختاری بــه این 
اهمیت و گستردگی مناسب نبودند. 
وزارتخانه ای با 15میلیون دانش آموز، 
یك میلیون معلــم و 5۰میلیون آدم 
مرتبط بــا ایــن وزارتخانــه، باید با 

حساسیت های ویژه ای انتخاب شود

جلسه رأی اعتماد به وزیر آموزش و پرورش
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   اعلام آزمايش موشك ضد ماهواره 
مقام هاي غربي مدعي شده اند كه روسيه طي آزمايش موشك فضايي خود اقدام به انهدام ماهواره اي متعلق به خود اين 
كشور شده است. »ند پرايس«، سخنگوي وزارت امور خارجه آمريكا مدعي شد كه موشك روسيه، بيش از 1500قطعه 
ضايعات مداري قابل رديابي را ايجاد كرده است. بن والاس، وزير دفاع بريتانيا نيز همين موضوع را تكرار كرد. والاس در 
پستي كه در توييتر وزارت دفاع منتشر شد، گفت: »اين آزمايش موشكي مخرب ضد ماهواره توسط روسيه نشان دهنده 
بي توجهي كامل به امنيت، ايمني و پايداري فضا است.« »مارك ونده هي« كه در ميانه  يك ماموريت يكساله است، آن 
را »يك روز ديوانه كننده، اما كاملًا هماهنگ« خواند و به مركز كنترل شب بخير گفت. او مي گويد: »مطمئناً اين يك راه 
عالي براي پيوند و اتحاد به عنوان خدمه فضايي ايستگاه بود كه با نخستين روز كاري ما در فضا شروع شد.« اوايل روز، 
آژانس فضايي روسي »روسكوسموس« از طريق توييتر اعلام كرد كه به فضانوردان درخصوص استفاده از كپسول هاي 
لنگر انداخته خود دستوراتي داده شده تا آنها بتوانند در موقع لزوم به سرعت فرار كنند. ناسا همچنين اشاره كرده است 
كه بعدتر، خدمه به طور معمول در حال انجام عمليات و امور كاري خود بودند.« آنتون شكاپلروف، فرمانده روس ايستگاه 
فضايي بين المللي در صفحه خود در توييتر نوشت: »دوستان، همه  چيز عادي است!« اما به نظر مي رسيد كه ابر زباله در 
هر مداري كه مي گذرد، هر نيم ساعت يك بار، يك تهديد ايجاد مي كند. به ماتياس مورر فضانورد آلماني گفته شد كه 
كيسه خواب خود را از آزمايشگاه اروپايي به مكان امن تري براي شب منتقل كند. حدود 20هزار قطعه زباله فضايي ازجمله 
ماهواره هاي قديمي و خراب در حال رديابي هستند. هفته گذشته، قطعه اي از يك ماهواره قديمي چيني كه متعلق به يك 
آزمايش موشكي در سال2007بود، به طرز ناراحت كننده اي به ايستگاه فضايي بين المللي نزديك مي شد. البته اگرچه 

بعدا ديگر به عنوان يك خطر، ديده نمي شد، اما به هر حال ناسا، ايستگاه فضايي را جابه جا كرد.

 تقريبا از سال هاي 94و 95بود كه 
برخــي از كاربــران موبايــل، با فناوري

 missed(تماس هاي از دست رفته
call( روي گوشــي هاي خود با كد كشــورهاي 
مختلف به ويژه از آفريقا روبه رو مي شدند. بعضي از 
كاربران به گمان اينكه اين تماس ها از سوي اقوام، 
دوستان و آشنايان خارج كشور آنها گرفته شده، 
با اين شماره ها تماس مي گرفتند. غافل از اينكه 
اين تماس هاي ناشــناس با هدف سودجويي و 
كلاهبرداري با كاربران گرفته شده است و كاربران 
در پايان ماه، ناگهان با يك قبض نجومي روبه رو 
مي شدند. آن زمان، بعضي از مسئولان، قبض هاي 
نجومي را مرتبط با تلويزيون هاي ماهواره اي اعلام 
كردند. اگرچه اين پاســخ براي عــده اي صدق 
مي كرد، اما بسياري ديگر، هرگونه تماس با اين 
تلويزيون ها را منكر شدند. حالا مدتي است كه اين 
تماس ها دوباره شايع شــده و كاربران در فضاي 
مجازي در مورد آنهــا اطلاع رســاني و بعضا از 
مســئولان وزارت ارتباطــات و اپراتورها گلايه 
مي كنند. خاســتگاه اوليه اين نوع تماس ها كه 
 )Wangiri(معروف به كلاهبرداري وانگيــري
است، چندين سال است در كشورهاي مختلف 

رواج دارد.

ماجرا چيست؟
 همه  چيز به خط هاي هوشمند يا IN بازمي گردد. 
خط هوشمند همان سرويسي است كه مشترك 
پس از تماس با آن علاوه بر هزينه مكالمه هزينه 
ديگري را به صــورت ثانيه اي براي اســتفاده از 
سرويســي خاص مي پردازد. پس از ميس كال 
تماس فرد با اين شــماره باعث مي شود علاوه بر 
هزينه تماس بين الملل هزينــه گوش كردن به 
مثلا يك صداي ضبط شده هم به عنوان سرويس 

به صورت دلاري روي قبض او بيايد.
يك منبع آگاه به همشــهري مي گويد: »در اين 
مواقع عموما زدوبندي بين كرير شــركت هاي 
تلفن هاي همــراه يا مخابــرات به وجود مي آيد. 

درواقع اين شــبه توافق بين كسي كه ترافيك 
شركت مخابرات را تحويل مي گيرد و قرار است 
آن را به كشــور ثالث منتقل كند و كســاني كه 

تماس مي گيرند، رخ مي دهد.«
اين منبع آگاه در توضيح اين اتفاق ادامه مي دهد: 
»وقتي كسي 2صفر را شــماره گيري مي كند، 
اپراتور اين تماس را به شركتي منتقل مي كند كه 
آن را به كشور مقصد برساند. اما اصولا اين تماس 
هرگز به كشورهاي مقصد)كشورهاي آفريقايي( 
نمي رســد و در ميان راه به وسيله همان كسي 
كه توسط اپراتور يا ســرويس دهنده تلفن ثابت 
به عنوان كرير انتخاب شــده، drop يا اصطلاحا 

قطع مي شود.«
او همچنين با اشــاره به اينكه اين شركت رقم 
صورتحســاب را به صــورت ارزي از اپراتورهــا 

مي گيرد، مي گويد: »مخابــرات يا اپراتورها هم 
بايد اين رقم را با ريال از مشتركان دريافت كند 
و هيچ پولي هم توسط آن شركت به كشور ثالث 
پرداخت نمي شــود. چراكه اساسا آن تماس به 
يك تلفــن گويا)IVR( در آن شــركت كرير رد 
داده مي شــود. به عبارت ديگر، ايــن تماس به 
كشور ديگر منتقل نمي شــود كه بابت آن پولي 

پرداخت شود.«
اين منبــع آگاه البته به اين موضوع هم اشــاره 
مي كند كه احتمالا اين فســادي اســت كه نه 
مديران اپراتورهــا -كه در اين حــوزه فعاليت 
مي كنند- و نه مديران ارشد آنها، در آن دخيل اند.  
به گفته او »اپراتورهــا اين امــكان را دارند كه 
اين اتفــاق را متوقف كنند، اما متأســفانه اين 
كار از ســوي همه اپراتورها انجام نمي شــود و 
حتي صورتحســاب هاي آن شــركت ها را سر 
وقت پرداخــت مي كنند و آنها هــم اصطلاحا 

زيرميزي ای به اين تيم مي پردازند.«
اين منبــع آگاه، تنهــا راه حل را بــلاك كردن 
اين نوع تماس ها از ســوي اپراتورهــا مي داند 
تا به كرير نرســند. او ادامه مي دهــد: »درواقع، 
fraud manage�  اپراتورها با سيستمي به نام

ment مي توانند متوجه شــوند كه اين تماس، 
كلاهبرداري)Fraud( اســت و بــه اين ترتيب 
مي توانند مانع آن شوند و حتي كرير را به خاطر 

انتقال اين تماس جريمه كنند.« 

 اپراتورها مي توانند با استفاده از سامانه هاي كار آمد مانع از شيوه جديد كلاهبرداري شوند
كه باعث قبض هاي نجومي براي مردم شده است

پس از اوج گيري روزهاي اخير بيت كوين اين رمز ارز سقوط جديد را 
تجربه كرده است

زباله هاي فضايي، 
ايســتگاه فضايي 
لمللــــي  بيــن ا
)ISS( و 7فضانورد ســاكن آن را تهديد مي كند. 
4آمريكايي، يك آلماني و 2فضانورد اهل روسيه 
مجبور به پناه گرفتن در كپسول هاي لنگر انداخته 
خود شده  و كارشان مختل شده است. به گزارش 
وب سايت الجزيره، فرماندهي فضايي آمريكا گفت 
كه در حال رديابي ميداني از زباله هاي فضايي در 
حال گردش است كه نتيجه آشكار فروپاشي يك 

ماهواره است.
اين وضعيت باعث  شــده كه زباله ها در مدارهاي 
بعدي به طور ناخوشــايندي به ايســتگاه فضايي 
نزديك شوند و فضانوردان را ملزم  كرد كه هر نيم 
ساعت يك بار تا زمان خواب، چندين بخش ازجمله 
آزمايشــگاه اروپايي را ببندند و دوباره باز كنند. 
كارشناسان مي گويند تســليحات ضد ماهواره اي 

كه اهداف خود را در هم مي شكند، با ايجاد ابري 
از قطعات كه مي تواند با اشياء ديگر برخورد كند، 
يك خطر فضايي ايجاد می كند كــه به نوبه خود 
مي تواند زنجيره پرتاب ها از زمين به مدار را تعطيل 
كند. فرماندهي فضايي ايالات متحده در بيانيه اي 
گفت: »ما فعالانه در حال كار براي توصيف ميدان 
زباله هســتيم و اطمينان حاصــل مي كنيم كه 
همه كشورهاي فضايي اطلاعات لازم براي مانور 
ماهواره ها را درصورت برخورد دارند.« مركز كنترل 
مي گويد كه افزايش تهديد ممكن است براي چند 
روز ديگر ادامه داشته باشد و ادامه تحقيقات علمي 
و كارهاي ديگر فضانوردان را مختل كند. 4نفر از 
7خدمه پنجشنبه شب به پاسگاه مداري رسيدند. 
ارتش آمريكا اعلام كرده اســت كه از يك رويداد 
»توليد زباله« در فضا آگاه است و يكي از مقامات 
نيز مي گويد كه به نظر مي رسد روسيه يك آزمايش 

تسليحات ضد ماهواره اي انجام داده است. 

بي تفاوتي اپراتورها به كلاهبرداران ميس كالي

عمادالدين قاسمي پناه
خبر نگار

به سوي آينده

دوز سوم در مقابل بي واكسن ها 

كمبود واكســن در جهان همچنان ادامه دارد. درحالي كه بسياري از 
كشورها در حال ارائه دوز تقويتي واكسن كوويد-19به مردم كشور 
خود هستند، رئيس سازمان بهداشت جهاني اخيرا اين ماجرا را يك 

رسوايي تمام عيار دانست.
مســئله تزريق دوز تقويت كننده واكســن كوويد-19ايده جديدي 
نيست. از سال گذشته كه واكسيناسيون آغاز شد، دانشمندان نسبت 
به دوز تقويت كننده احســاس نياز مي كردند. اكنون در بســياري از 
كشورها تزريق دوز ســوم يا تقويتي به ويژه براي گروه هاي پر خطر 
يعني افراد بالاي ۶۰ سال و كادر درمان در دستور كار قرار گرفته است. 
رژيم صهيونيستي و آمريكا نخســتين دولت هايي بودند كه به دنبال 
موج ابتلاي افراد پس از واكسيناسيون كامل به كوويد-19، شروع به 
ذخيره واكسن ها و ارائه دوز سوم يا تقويتي كردند تا با افزايش سطح 

ايمني كاهش يافته، از مردم خود محافظت كنند. اما همان زمان رئيس 
سازمان بهداشت جهاني از كشورهايي كه ارائه دوز تقويتي را در برنامه 
خود قرار داده بودند درخواســت كرد فعلا اين كار را متوقف كنند تا 
واكسن به اندازه كافي به سراسر دنيا برسد. اخيرا نيز دانشمندان دولتي 
انگليس به همه افراد بالاي 4۰سال توصيه كرده است دوز سوم واكسن 
خود را دريافت كنند. به گفته آنها 3 دوز واكسن ريسك ابتلا به بيماري 
را تا 93درصد كاهش مي دهد. تاكنون در انگليس 12/۶ميليون نفر 
دوز سوم واكسن خود را دريافت كرده اند. واكسن هاي تقويت كننده 
به طور گســترده از سوي مقامات بهداشــتي در كشورهاي بسياري 
ازجمله ايران، به افراد بالاي ۶۰ســال و با اولويت بندي در حال ارائه 
است. بسياري از دانشــمندان مي گويند پس از حدود 18۰روز اثر 2 
دوز واكسن كاهش پيدا مي كند. اما هنوز در اين باره يك قطعيت علمي 
وجود ندارد. در مقابل ســازمان بهداشت جهاني كه فعاليت مناسبي 
براي تعادل در توزيع واكسن طي 2 سال اخير نداشته است مي گويد 
درحالي كه ميليون ها نفر در كشــورهاي ديگر براي تزريق دوز سوم 
صف بسته اند كشورهاي آفريقايي فراموش شده اند. براساس داده هاي 
سازمان جهاني بهداشت، انتظار مي رود تنها 5كشور آفريقايي به هدف 
سال 2۰21يعني واكسينه كردن كامل 4۰درصد از شهروندان خود 
برسند. تدروس ادهانوم قبريســوس در اين باره گفت: هر روز ۶برابر 
تعداد واكسن هاي اوليه كه در كشورهاي فقير در حال تزريق است، 

دوز تقويت كننده در كشورهاي ثروتمند تزريق مي شود.

ديروز تقريباً تمامــي ارزهاي ديجيتال 
شناخته شــده و شناخته نشــده دنيا با رمزارز

روبــه رو شــده و  ارزش  كاهــش 
نمودارهاي شــان نزولي شــد. به گزارش خبرگزاري 
رويتــرز، بيت كويــن، به عنــوان بزرگ تريــن و 
شناخته شده ترين رمزارز جهان، تا پيش از ظهر ديروز 
سقوط مشهودي داشت و پس از آنكه هفته پيش موفق 
به ركوردشــكني شــده بود، حالا به زير ۶۰هزار دلار 
رسيده است. گفته  شــده ارتقاي بلاك چين و آپديت 
جديد اين رمزارز هم يكي از اصلي ترين دلايل كاهش 
قيمــت بوده، امــا به نظر مي رســد، امضــاي لايحه 
»زيرساخت« توسط جو بايدن، رئيس جمهوري آمريكا 
مهم ترين علت كاهش قيمت بيت كوين و ساير ارزهاي 
ديجيتال باشــد. اين لايحه پر ســر و صــدا، قوانين 
سخت گيرانه اي را براي رمزارزها و كسب وكارهايي كه 
با ارزهاي ديجيتال در ارتباط هستند، در پيش خواهد 
داشــت. با اين حــال تحليلگر ان ارزهــاي ديجيتال 
مي گويند به نظر نمي رســد كه هيچ خبري منجر به 
كاهش قيمت شده باشــد و چنين كاهشي مي تواند 
ناشي از كسب ســود پس از دوره رشد شديد قيمت 
 ،Stack Funds است. متيو ديب، مدير عملياتي در
مؤسســه مديريت دارايي هاي ديجيتال مســتقر در 

ســنگاپور، گفت: »هيچ خبر مهمي وجــود ندارد.« 
بيت كوين روز يكشــنبه يــك ارتقاي بــزرگ به نام 
»تپ رود« را پشت سر گذاشت كه بلاك چين آن را قادر 
مي سازد تراكنش هاي پيچيده تري را انجام دهد. اين 
آپديت به طور بالقوه موارد اســتفاده از ارز ديجيتال را 
گســترش داده و آن را براي پــردازش قراردادهاي 
هوشمند با اتريوم كمي رقابتي تر مي كند. قراردادهاي 
هوشمند، تراكنش هايي هستند كه خود اجرا مي شوند 
و نتايج آن به ورودي هاي از پيش برنامه ريزي شــده 
بســتگي دارد. از ســوي ديگر اگرچه ممكن اســت 
بي خبري و موضوع فروش رمزارز براي كســب سود، 
دليلي بوده كه روند قيمت اين ارزها نزولي شــده، اما 
موضوع تصويب لايحه »زيرساخت« هم تداوم اين روند 

را باعث شده است. اين لايحه يك تريليون دلاري به 
ارتقاي دسترسي به اينترنت، تامين بودجه براي ساخت 
جاده ها، پل ها، صفحه هاي خورشيدي، ايستگاه هاي 
شارژ خودروهاي برقي و ســاير طرح هاي زيرساختي 
بــزرگ اختصــاص داده خواهد شــد. وب ســايت 
»كوين دسك« هم در اين باره نوشت كه صنعت ارزهاي 
ديجيتال در مورد الزامات گزارش مالياتي در لايحه اي 
كه به دنبال گســترش تعريف كارگــزار براي اهداف 
خدمات درآمد داخلي بود، بســيار نگران اســت. اين 
لايحه همه كارگزاران را ملزم مي كند تا معاملات خود 
را براساس كد مالياتي فعلي گزارش دهند. ماده ديگري 
كه صنعت رمزارزها با آن مخالفت كرده اند، اين است 
كه دريافت كنندگان تراكنش هاي بيش از 1۰هزار دلار 
ملزم هستند تا اطلاعات شــخصي فرستنده را تأييد 
كرده و شماره تامين اجتماعي، ماهيت تراكنش و ساير 
اطلاعات را ثبت كنند و تراكنــش را ظرف 15روز به 
دولت گــزارش دهند. طرفــداران صنعــت ارزهاي 
ديجيتال نگران بودند كه اين تعريف بســيار گسترده 
باشــد و نهادهايي مانند اســتخراج كنندگان و ساير 
طرف هايي را كه در واقع معاملات را تسهيل نمي كنند، 
درگير كند. موردي كه به نظر مي رســد حالا در اين 

لايحه به وضوح مشخص باشد.

لايحه اي كه بيت كوين را شكست

ايستگاه فضايي در وضعيت قرمز 
زباله هاي فضايي ناشي از آزمايش موشك ضد ماهواره 
روسيه باعث شده تا فضانوردان در ايستگاه بين المللي به 
حالت آماده باش درآيند و هر لحظه آماده فرار از آن شوند

شكايت ثبت كنيد 
بهترين روش براي مقابله با اين كلاهبرداري 
بي توجهــي به تك زنگ هاي كشــورهاي 
ناشناس است. اما اگر شــما هم قرباني اين 
كلاهبرداري شــده ايد بي تفاوت نباشيد و 
شــكايت خود را از طريق سامانه 195ثبت 
كنيد. هر چند شايد شما فكر كنيد كه هزينه 
را پرداخت كنيد كار راحت تري خواهد بود، 
اما رقم هاي حتي خرد ضرب در مشتركان، 
كلاهبرداران و فاسدان را به پول هنگفتي 

مي رساند.

ساسان شادمان منفرد
خبر نگار
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تخت ها هنوز خالی نشده و 
روزانه چند هزار نفر مبتلای 
مثبــت داریــم. نمی توانیم 
بگوییم بــا وجود عبــور از 
پیک پنجــم و رقم نخوردن 
پیک های مرگبــار و حاد به 
دلیل پوشش واکسیناسیون 
دیگر کار تمام شــده و فشار 
از دوش پرستاران برداشته 

شده است

آمــار مبتلایــان  دیروز

6430
واکسن های تزریق شده)دوز(

99628185
آمــار جان باختگان دیروز
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الزامات ويژه براي 
واكسيناسيون معلولان

 افــراد داراي معلولیــت، 
ناتواني هــا و محدودیت هاي 

خاص نیاز به ملاحظات ویژه اي درخصوص مواجهه با شرایط 
اضطراري و در حال حاضر شرایط ویژه ناشي از همه گیري 
ویروس کرونا  دارند. 4رویكرد درخصوص معلولان در جامعه 
وجود داردکه عبارتند از: محرومیــت، تبعیض و جدایي، 
ائتلاف و دربرگیري و شمول. بهترین حالت، »دربرگیري 
وشمول« است. در چنین شرایطي همه مردم، اعم از افراد 
سالم یا داراي معلولیت باهم و در کنار هم زندگي مي کنند. 
امور  روزمره خود را مانند ســوار و پیاده شدن از اتوبوس 
تا ســایر فعالیت هاي اجتماعي و شغلي در کنار هم بدون 
نیاز به دریافت کمک و ترحم بي مورد به ســهولت انجام 
مي دهند. در یــک نوع طبقه بندي وتقســیم بندي انواع 
افرادآسیب پذیر دچار مشكل، ناتواني و معلولیت، به انواع 
مختلفي طبقه بندي مي شوند که از آن جمله اند: 1.افراد 
با مشــكلات و معلولیت حرکتي 2.افراد با مشــكلات و 
ناتواني هاي غیرقابل رویت که خود به انواع مختلفي تقسیم 
مي شود؛ یعني افرادي که ناتواني ارتباطي، ادراکي، حسي، 
یادگیري و ذهني دارند و همچنین بیماران خاص. 3.افراد 
دچار مشكلات و ناتواني هاي شنوایي، 4.افراد با مشكلات و 
ناتواني هاي بینایي، 5.افراد با مشكلات گفتاري. 6.افراد مسن 
دچار مشكلات و ناتواني ها و داراي نیازمندي هاي خاص7.
افراد داراي چند نمونه از محدودیت ها ومعلولیت ها به طور 
همزمان. با کمي تامل در مي یابیم که از نظر شهرســازي 
به طور عمومي و از جنبه برنامه ریزي شهري به طور اخص در 
شرایط عادي تدابیر لازم براي تردد راحت و بي دغدغه این 
شهروندان تا حدود زیادي فراهم نبوده یا حداقل با موانعي 
روبه رو است. این موضوع زماني اهمیت بیشتري پیدا مي کند 
که شرایط اضطراري را درنظر بگیریم و بخواهیم شرایطي 
مطلوب براي این بخش از جامعه درنظر بگیریم. در شرایط 
فعلي که مخاطره بیماري ناشــي از ویروس کرونا جاري 
است این مشــكل و محدودیت براي افراد خاص و داراي 
معلولیت، خود را بیشتر نمایان مي کند. شاید با طرح چند 
سؤال ساده بتوان حساسیت موضوع را بیشتر روشن کرد. 
به طور مثال آیا مي دانیم که محل سكونت معلولان و افراد 
داراي محدودیت هاي خاص کجاست تا بتوان در شرایط 
اضطراري، مدیریت  بهتری داشت؟ آیا با نیازهاي این قشر 
از جامعه آشنا هستیم؟ آیا برنامه شــرایط اضطراري و به 
تناسب آن برنامه هاي اقتضایي متناسب با نوع معلولیت ها 
و محدودیت ها در شهرها متناســب با ویژگي هاي خاص 
خودشــان در دست اقدام است؟ این ســؤال ها و بسیاري 
پرسش هاي دیگر، به همه ما اعم از اینكه جزو مردم باشیم 
یا مسئولان یادآوري مي کندکه این شهروندان  نیاز به توجه 
ویژه دارند. آیا تابه حال براي لحظه اي با خود اندیشیده ایم 
که یک فرد دچار معلولیت یا مثلا یک نابینا یا ناشــنواي 
عزیز در شرایط رخداد مخاطره زمین لرزه، سیلاب یا هر 
مورد دیگر در قالب هر یک از شرایط اضطراري )حوادث، 
سوانح، بلایا، بحران ها و فجایع( چگونه باید عمل کند؟ آیا با 
این شهروندان مصاحبه هدفمند در قالب تهیه یک برنامه 
داشته ایم؟آیا اندیشــیده ایم فردي که از ویلچر استفاده 
مي کند و دست ها یش مي تواند در معرض آلودگي باشد 
چگونه از مواد ضدعفوني کننده نصب شده در اماکن عمومي 

استفاده کند؟ آیا ارتفاع مناسب دارد؟و...
زماني مي توانیم بگوییم یک شــهر، شــهري براي همه 
است که تاب  آوري لازم را داشته باشد و براساس چرخه 
مدیریت جامع شــرایط اضطراري و بحران )پیشگیري، 
کاهش اثرات، آمادگي، تاب آوري، پاســخ، بازیابي شامل 
بازسازي و بازتواني( نیازهاي گروه هاي مختلف ساکن در 
یک شهر را مدنظر قرار دهد. حداقل در قالب یک برنامه 
مي توانیم در شــهرها، ارتباط بین معلولان و افراد دچار 
محدودیت را از یک طرف با سطوح مختلف شهري و ستاد 
مدیریت بحران مناطق شــهرداري از طرف دیگر برقرار 
کنیم تا بتوانیم در شرایط عادي )پیشگیري، کاهش اثرات، 
آمادگي وبرنامه ریزي تاب آوري( براي این شــهروندان، 
برنامه ریزي لازم را به گونه اي انجام دهیم تا در شــرایط 
اضطراري )پاســخ، مدیریت و فرماندهــي و اجراي تاب 
آوري( بتوانیم مدیریتي منســجم تر و هوشمندانه تري 
را اعمال کنیم. به راســتي، تهیه نقشه هاي عارضه یابي 
مدیریت ریســک معلولان و افــراد داراي محدودیت و 
آسیب پذیر، محل زندگي، تردد و اشتغال آنها و بسیاري 
از شــاخص هاي دیگر درباره این افراد در سطح محله ها، 
نواحي، مناطق و شــهرها یک ضرورت اســت که باید با 
قید فوریت به آن پرداخته شــود. استفاده از سامانه هاي 
 ،)IoT(  هوشمند و فناوري هاي نوین ازجمله اینترنت اشیا
 اینترنت بــدن )IoB(، هوش مصنوعــي، هوش تجاري

 )Business Intelligence(، داشبوردهاي مدیریتي و 
بسیاري از موارد دیگر به صورت یكپارچه و منسجم ضمن 
افزایش سرعت کار، سلیقه اي عمل کردن را منتفي کرده 
و برنامه محوري را جایگزیــن آن مي کند. نتیجه اینكه 
در کلانشهر تهران با واکسیناسیون مردم آسیب پذیر و 
تمرکز توجهات بر این افراد، و برنامه ریزي براي رسیدگي 
به مردم آسیب پذیر به طور »خانه به خانه« و »جا به جا« 
و اعزام واحد سیار از طریق سامانه 137براي رسیدگي به 
واکسیناسیون افرادي که توان مراجعه به مراکز اعلام شده 
را ندارند و وجود برنامه اي مدون در این خصوص، حاکي 
از رویكرد جدید در شهرداري تهران مبني بر مردم محور 
بودن فعالیت ها و توجه ویژه به افراد آسیب پذیر در راستاي 
ارتقای تاب آوري به عنوان گامي ارزشمنداست. این ابتداي 

راه است و باید متفاوت اندیشید.

داروهاي بيماران »اي بي« رايگان شد
مدیرعامل سازمان تامین اجتماعي از رایگان شدن داروهاي بیماران  اي بي )پروانه اي( 

در تعهدات جدید بیمه اي خبر داد و گفت: »در شوراي عالي بیمه بعضي از داروهاي خبر
بیماري هاي خاص تحت پوشــش بیمه قرار گرفته اند.« به گزارش ایلنا، میرهاشم 
موسوي در توضیح بیشتر درباره رایگان شدن تست  پي سي آر، گفت: »انجام تست کرونا، در مراکز 
ملكي و درماني تامین اجتماعي رایگان بود و بیماران براي بستري در این مراکز، نباید پول پرداخت 
مي کردند. در همین مدت بیش از 5هزار میلیارد تومان براي درمان هزینه شد. حالا قرار است این 
هزینه ها در مراکز غیرملكي براساس استانداردهایي که از سوي وزارت بهداشت اعلام مي شود، رایگان 
شود.« موسوي در ادامه درباره صدور نسخه الكترونیكي و همكاري نكردن برخي داروخانه ها گفت: 
»نسخه الكترونیكي یک تغییر رویكرد بوده و بخشي از مشكلات آن طبیعي است، اما اکنون حدود 
99درصد نسخه الكترونیكي اجرایي شده و یک درصدي هم ممكن است مشكلاتي وجود داشته باشد، 
اما محكم پاي کار نسخه الكترونیكي ایستاده ایم. حتي به مسیري مي رویم که رسیدگي به اسناد 
پزشكي هم الكترونیكي شود.« موسوي در ادامه در پاسخ به سؤالي درباره بیمه کارگران ساختماني 
هم توضیح داد: »درخصوص بیمه کارگران ساختماني ضرایبي که قبلا بوده، به طور دقیق محاسبه 
نمي شد. محاسباتي که ما داشتیم حدود 12هزار میلیارد تومان از زمان اجرا تاکنون کسري منابع 

بوده است. اصلاح ماده 5 در مجلس صورت گرفت و کمیسیون تأیید کرده است. «

مراکز درماني آرام  شده اند. 
التهابــي کــه در ماه هاي گزارش

گذشــته، همزمان با پیک 
پنجم کرونا بر بیمارستان ها حاکم بود، 
کاهش قابــل توجهــي پیــدا کرده، 
بخش هاي سرپایي و بستري خلوت تر 
شده اند، تخت هاي بســتري بیشتري 
خالي شده و حالا پرستاران ، بهیاران و 
پزشكان، پس از 21 ماه پرتنش، آرامش 
بیشتري را تجربه مي کنند؛ اتفاقي که 
پاییز سال گذشــته هم رخ داد و پس از 
پیک ســوم، با اجــراي ســختگیرانه 
پروتكل هاي بهداشتي و اعمال قرنطینه، 
تعداد بستري ها کم شد و مراکز درماني، 
تجدید قوا کردند. حــالا اما کار اصلي را 
واکسیناســیون کــرده، آن هم پس از 
چندین ماه ســخت و پرمرگ. 2 پیک 
اخیر، یعني پیک هاي چهارم و پنجم که 
در 6 ماه امسال رخ داد، نظام سلامت را 
فرسوده کرد، هر چند که همین حالا هم 
مدیران بخش هاي مختلف بیمارستان ها 
به همشــهري مي گویند کــه وضعیت 
آنقدرها هم آرام نیست و با اینكه مراجعه 
بیماران کرونایي کم شــده اما افزایش 
مراجعه ســایر بیماران بالا رفته. با این 
حال، باز هم شرایط نسبت به گذشته و 
در اوج پیک ها، قابل قبول تر است. کادر 
درمان حالا فرصتي بــراي مرخصي و 
اســتراحت پیدا کرده اند اما همچنان از 
محقق نشــدن وعده ها و مطالبات شان 
درباره پرداخت  حق کرونا ، اضافه حقوق 
و... گلایه دارنــد. در کنار همه اینها هم 
نگران رقم خوردن پیک ششــم آن هم 
به دلیل بي توجهي به رعایت پروتكل ها به 
امید واکسیناســیون و واکسینه نشدن 
میلیون ها نفر علیه کرونا هستند. مراکز 
درماني در وضعیت آماده باش قرار دارند، 
چرا که همین حالا هــم روزانه بین 6 تا 
7هزار بیمار جدید به شــمار مبتلایان 
اضافه مي شود و مرگ ها هنوز دوررقمي 
نشــده اســت. براســاس اعلام وزارت 
بهداشــت، 3هزارو477نفــر در بخش  
مراقبت هــاي ویــژه مراکــز درماني 
بســتري اند که هر روز به شمار فوتي ها 

اضافه مي  شود.

تجهيزات هم نياز به استراحت دارند
محمدرضا ساور، سوپروایزر بیمارستان 
یافت آباد اســت و پس از ماه ها فعالیت 
فشــرده در بیمارســتان آن هــم در 
شــیفت هاي طولاني، حــالا فرصتي 
براي ســفر به زادگاهش پیدا کرده. او 

به همشهري مي گوید: »تقریبا از اوایل 
آبان روند بیماري کاهش پیدا کرد. کرونا 
ســطوح زنجیره اي دارد؛ مراجعات که 
کاهش پیدا کند، بستري ها کم مي شود، 
با کاهش بســتري ها هــم مریض هاي 
بدحال کمتــر مي شــوند و در نتیجه 
فوتي ها افزایش پیــدا نمي کند. همین 
حالا هم اغلــب بیماراني کــه مراجعه 
مي کنند کساني اند که واکسن نزده اند 
یا یک دوز واکســن دریافت کرده اند.« 
او معتقد اســت با وجود فرصتي براي 
تجدید قواي کادر درمــان اما ویروس 
کرونا هنوز از بین نرفته و احتمال افزایش 
ابتلا وجود دارد: »یک ماه و دو ماه زمان 
مناسبي براي تجدید قواي کادر درمان 
و نوسازي مراکز درماني نیست. حداقل 
باید تا پایان ســال زماني باشد که کادر 
درمان بازتوانــي کند. از ســوي دیگر 
ماه هاست که تجهیزات بیمارستاني هم 
به صورت مداوم در حال استفاده هستند 
و به شدت نیاز به نوسازي دارند. با توجه 
به اینكه با افزایش بیماران بدحال نیاز به 
دستگاه هاي تنفسي و ونتیلاتور ضروري 
اســت، باید زماني براي بازســازي این 
تجهیزات وجود داشــته باشد، در غیر 
این صورت مراکز درمانــي و بیماران با 
مشكل مواجه خواهند شــد.« به گفته 
ســاور، کادر درمان این بیمارســتان 
مطالبات ریالي ندارند امــا قرار بود که 
فوق العــاده خاص درنظر گرفته شــود 
که هنوز محقق نشــده و اینطور به نظر 
مي رسد که باید انتظار شنیدن خبرهاي 
خوب درباره پرستاران را در روز پرستار 

داشت.

كادر درمان فرسوده شده
ماندانا قنواتي، رئیس بیمارستان رازي 
اهواز هم به مطالبات کادر درمان به ویژه 
پرستاران اشاره مي کند و به همشهري 
مي گوید:»کادر درمان هنوز حق کرونا 
و ایثارگري شــان را دریافت نكرده اند ، 
حتي آنهایي که در یک سال و نیم اخیر 
در بخش کوویــد-19 فعــال بوده اند. 
نباید کادر درمان را دلســرد کرد. کرونا 
همچنان ادامــه دارد و پایاني براي آن 
نیســت.« او در ادامه به کاهش میزان 
مراجعه  بیماران مبتلا به کرونا در مراکز 
درماني خوزستان اشاره مي کند: »پاییز 
سال گذشــته هم با اجراي پروتكل ها، 
آرامش نســبي در بســیاري از مراکز 
درماني کشــور پس از فروکش کردن 
پیک ســوم رقم خورد با این تفاوت که 
آمارهاي بستري و مرگ  کمتر از اعداد 
امروز بود. در شرایط فعلي شرایط کاري 
براي کادر درمان بهتر شــده و حداقل 

پرســتاران مي توانند مرخصي بروند و 
از شــیفت هاي تعطیل  خود اســتفاده 
کنند.« به گفته او، در بیمارستان رازي 
اهواز در 2  مــاه تابســتان، 212تخت 
بستري اشــغال بود، 650 تا 750بیمار 
به طــور روزانه تریاژ مي شــدند و 400 
تا 500بیمار ســرپایي بــراي دریافت 
رمدســیویر مراجعه مي کردند، اما حالا 
روزانه 100نفر براي رمدسیویر مراجعه  
مي کنند، 100نفر بستري اند و در تریاژ 
هم 100 تا 150بیمــار وجود دارد. این 
پزشــک درباره اینكه اگر پیک دیگري 
رقم بخورد، کادر درمــان توان تحمل 
فشــارهاي گذشــته را دارد، مي گوید: 
»سال گذشته فكر مي کردیم که کروناي 
انگلیسي بدترین نوع ویروس باشد، چرا 
که بــا 3 برابر ظرفیــت کار مي کردیم، 
اما کرونــاي دلتا آمد و مجبور شــدیم 
7برابر بیشتر کار کنیم. اکنون هم سویه 
دلتاپلاس در اروپا شــایع شــده و آمار 
بســتري و مرگ افزایش یافته اســت. 
پیش بیني درباره آینده بیماري، سخت 
است اما به نظر مي رسد در ایران وضعیت 
مناســب تري وجود داشــته باشد چرا 

که از زمان واکسیناســیون بسیاري از 
گروه هاي سني، زمان چنداني نمي گذرد 
و افراد ایمني مناسب را دارند. همچنین 
تزریق دوز بوستر بالاي 60سال و افراد 
در معرض خطر هم شــروع شده و این 
مســئله باعث مي شــود درصورت رقم 
خوردن پیكي دیگر شرایط به وضعیت 

حاد گذشته نباشد.«

كمبود نيرو، مرگ هاي كرونايی را بالا برد
کادر درمان به ویژه در بخش پرستاري 
سال هاست که با کمبود نیرو مواجه بوده 
و این موضوع در پیک هاي کرونا بیش از 
گذشته نمایان شده است؛ این را محمد 
شریفي مقدم، دبیرکل خانه پرستاري 
ایران به همشهري مي گوید: »هم اکنون 
به ازاي هر هزار نفــر جمعیت، کمتر از 
1.5پرســتار داریم و این در حالي است 
که سازمان بهداشت جهاني استاندارد 
5تا 6پرستار را براي هر هزار نفر تعیین 
کرده است. در کشــورهاي اروپایي به 
ازاي همین جمعیت 10پرستار وجود 
دارد. اما پرستاران کشور با وجود کمبود 
نیرو با فشــار کاري مضاعف و سختي 

طاقت فرســا در 21 ماه شــیوع پاندمي 
کرونا مواجه بوده اند.« با اینكه او این دوره 
را زماني براي نفس کشــیدن پرستاران 
مي داند، اما معتقد اســت که حال و روز 
پرستاران خوش نیســت و این موضوع 
ارتباطي به کرونا ندارد، بلكه مشكلات 
ریشه اي و ســاختاري که سال هاست 
حل نشده، منجر به رقم خوردن چنین 
وضعیتي شده است:» نیروي پرستاري 
در ایران نصف حداقل استاندارد جهاني 
است و حتي مي توان گفت که در دوره 
کرونا کمبــود نیرو منجر بــه افزایش 
مرگ ومیرهــا شــد، چرا کــه بیماران 
نمي توانستند خدمات خوبي بگیرند.« 
به گفته این فعال حوزه پرستاري، کرونا 
به جز گرفتن جان 160نفر از نیروهاي 
پرستاري، خسارت هاي روحي و جسمي 
هم به همراه داشته است: »تا پیک سوم، 
واکسن نبود و به دلیل ماهیت بیماري که 
نیازي به جراحي ندارد و درمان قطعي 
هم براي آن نیست، بیشترین خدمات 
به صورت مراقبتي ارائه مي شــد. همین 
مسئله باعث وارد شدن بیشترین فشار 
کاري روي بخش پرستاري بود. نهایت 
اقدام وزارت بهداشــت بــه کارگیري 
نیروهاي 3 ماهه شرکتي بود که با عبور 
از هر پیک، حذف مي شدند. اینها را باید 
به ابتــلاي مكرر کادر درمــان به کرونا 
اضافه کرد که عوارض جســمي زیادي 
برایشان داشــت. همین وضعیت منجر 
شد تا ایران بالاترین فوتي هاي پرستاران 
در اثر ابتلا به کرونا را داشــته باشد. او 
ادامــه مي دهد: »تخت هــا هنوز خالي 
نشــده و روزانه چند هزار نفر مبتلاي 
مثبت داریــم. نمي توانیــم بگوییم با 
وجود عبور از پیک پنجم و رقم نخوردن 
پیک هاي مرگبار و حاد به دلیل پوشش 
واکسیناســیون دیگر کار تمام شــده و 
فشار از دوش پرســتاران برداشته شده 
اســت، تنها زماني مي توان این ادعا را 
داشــت که نیروهاي تازه نفس تزریق 
شوند.« به گفته شریفي مقدم، هم اکنون 
200هزار کادر پرستاري در کشور وجود 
دارد که 140هزار نفر متعلق به وزارت 
بهداشــت و 60هزار نفر هم براي سایر 
دستگاه ها هســتند. با جذب 150هزار 
پرستار مي توان به کف حداقل استاندارد 
رسید و کمي از شــرایط بغرنج کمبود 
نیروي کنوني فاصله گرفت. براســاس 
اعلام شریفي مقدم، با اینكه بودجه هاي 
کلاني براي مقابله با کرونــا در اختیار 
نظام ســلامت قرار گرفت، اما توزیع آن 
حداقل براي بخش پرستاري، ناعادلانه 
بود. آنها در اولویــت دریافت فوق العاده 
خاص هستند، چرا که میزان پرداختي 

آنها به ویژه در مقایسه با کار سخت شان، 
بسیار کم است.

جايگزيني غيركوويدي ها
با اینكــه به اســتناد آمارهــاي اعلام 
شده از ســوي وزارت بهداشت، تعداد 
بیماران، کمتر شده، اما خبرهایي که از 
بیمارستان ها و مراکز درماني به گوش 
مي رســد، حكایت از افزایــش مراجعه 
بیماران غیرکرونایي است که تا پیش از 
این نمي تواستند براي درمان به مراکز 
درماني مراجعه کنند. علي اکبر قرباني، 
پرستار بیمارســتان فرقاني قم، به این 
موضوع اشــاره مي کند و به همشهري 
مي گویــد: »هنوز تعــدادي از بیماران 
پیک اخیر، در بخش  مراقبت هاي ویژه 
بستري اند. تعدادي از آنها سالمنداني اند 
که علاوه بر کووید19، بیماري هاي دیگر 
هم دارند و احتمال مرگ شان بالاست، 
برخي هم جوان هستند و نیاز به مراقبت 
طولاني دارند.« قرباني تأیید مي کند که 
فشار مضاعف کادر درمان به دلیل کاهش 
مراجعه هاي بیماران مبتلا به کرونا کمتر 
شــده، با این حال تأکید مي کند کادر 
درمان زماني مي توانند نفس بكشــند 
که 50درصد نیروها حداقل به مرخصي 
یک تا 2 ماهه آن  هم بــا حقوق و مزایا 
بروند: »پرستاران در پیک پنجم کرونا، 
70ساعت بیشــتر از ســایر کارمندان 
دولتي کار کردند، نزدیک به 2 سال است 
که شرایط واقعا مشقت آور است، حالا به 
این وضعیت، شــرایط روحي پرستاران 
را هم باید اضافه کــرد. در همین پیک 
پنجم، روي 5تخت بخش کرونا اعضاي 
خانواده کادر درمان بستري بودند که در 
طول 10روز، تمام آنها فوت کردند. این 
غم بزرگي براي کادر درمان بیمارستان 
است و واقعا آنها را فرسوده کرده است.« 

گزارشی از مراکز درماني و بخش هاي کرونای بیمارستان ها که با کاهش مراجعه  بیماران سرپایي و بستري مواجه شده اند

كادر درمان  نفس كشيد

 بيژن ياور
مدرس دانشگاه و پژوهشگر حوزه مدیریت 

بحران، ریسک و پدافند غیرعامل

2000

هر
2 م

5

هر
2 م

6

هر
2 م

7

هر
2 م

8

هر
2 م

9

هر
3 م

0

ان
 آب

1

ان
 آب

2

ان
 آب

3

ان
 آب

4

ان
5آب

ان
6آب

ان
7آب

ان
 آب

8

ان
9آب

ان
 آب

10

ان
 آب

11

ان
 آب

12

ان
 آب

13

ان
 آب

14

ان
 آب

15

ان
 آب

16

ان
 آب

17

ان
 آب

18

ان
 آب

19

ان
 آب

20

ان
 آب

21

ان
 آب

22

ان
 آب

23

ان
 آب

24

ان
 آب

25

4000

6000

8000

10000

12000

0
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خيابان ديگر شباهتي به پاييز 
سال گذشته ندارد. در روزهاي 
ابتدايــي اين طرح ســاعت 
به 9شب نرســيده خيابان از ماشين ها خالي مي شــد و سكوت جاي 
همه هياهوها را مي گرفت اما حالا ديگر اين محدوديت هم مثل ســاير 
محدوديت ها به نوعي از معنا تهي شده است. آنچه از طرح ممنوعيت تردد 
شبانه مانده، ترافيك سنگين ساعت هاي نرسيده به 10شب و قبض هاي 

جريمه اي اســت كه براي افراد صادر مي شود. به نظر مي رسد هيچ كدام 
از نهادهاي درگير، موافق ادامه اين طرح نيســت اما همچنان تردد در 
خيابان ها براي شهروندان هزينه تراشــي مي كند. محسن منصوري، 
استاندار تهران پيش تر در اين باره گفته است: لغو ممنوعيت تردد شبانه 
در اختيار ستاد ملي مقابله با كروناست. پليس راهور ناجا هم موضع قطعي 
خود را در اين باره به تازگي اعلام كرده كه »پليس مخالف طرح تردد شبانه 

در اين مقطع است و اين نكته را نيز به وزارت كشور اعلام كرده ايم.« 

فراتر از عدد

مائده اميني
 روزنامه نگار

معيشت عليه علم آموزي

در اين نزديك به دوسال كه كرونا و بحران اقتصادي شانه به شانه 
هم تاختند، جولان دادند، جان ها گرفتند و زندگي هاي بي شماري 
را متلاشي كردند، كمتر كسي حواســش به كودكان و نوجواناني 
بود كه آرام و بي صدا كوله مدرسه را زمين گذاشتند، براي هميشه 
با درس و مشــق خداحافظي كردند و راهي بازار كار شدند يا در 
پستوي خانه ها ماندند تا درس خواندنشان باري روي دوش خانواده 
نباشد. افرادي كه بعد از مدتي عنوان دانش آموزي از آنها گرفته و 
برچسب ترك تحصيلي يا بازمانده از مدرسه به آنها زده شد. آمار 
آنها از 970هزارنفر شروع و به 3ميليون نفر ختم مي شود. 970هزار 
نفر را هفته گذشته سرپرست فعلي وزارت آموزش و پرورش اعلام 
كرده و 3ميليون نفر را محسن حاجي ميرزايي، وزير سابق آموزش 
و پرورش _در قالب دانش آموزاني كه در دو سال گذشته هيچ گاه 
به شبكه آموزشي دانش آموزان )شــاد( وصل نشدند و سر كلاس 

مجازي نيامدند_ بارها عنوان كرده بود.
جز اين آمارهاي رســمي كه از درهاي ســاختمان وزارت آموزش و 
پرورش در خيابان قرني بيرون آمده، بارها و بارها مديران اســتاني و 
معلمان از جاي خالي دانش آموزان شــان در مدرسه و كلاس درس 
صحبت كرده بودند. به طور نمونه احمد اسكندري نســب، مديركل 
آموزش و پرورش اســتان كرمان يازدهم آذر 1399 گفته بود ۴هزار 
و۵10دانش آموز كرماني در مقطع اول متوسطه ترك تحصيل كرده اند 
و 3هزار و۶77 نفر از ۶۵هزار كودك هفت ساله براي ثبت نام در پايه اول 
ابتدايي مراجعه نداشته اند. همچنين كورش مودت، مديركل آموزش 
و پرورش استان خوزستان در همان تاريخ اعلام كرده بود ۴هزار و۵00 
دانش آموز در خوزستان ترك تحصيل كرده اند كه بيشترين آمار متعلق 
به دختران است. او توضيح داده كه در سال گذشته 11هزار دانش آموز 
در مقطع ابتدايي وارد مدرسه نشده اند. كارشناسان آموزشي و معلمان 
اين اتفاق را يك سونامي خطرناك در نظام آموزشي ايران مي دانند و 
معتقدند دولتمردان بايد هرچه سريع تر با برنامه هاي فوري مانع رشد 
آن شوند. آنها معتقدند كه اگر تعداد كودكان و نوجوانان تارك تحصيل 
را در كنار ميزان افت تحصيلي ساير دانش آموزان قرار دهيم، فاجعه 
ابعاد بزرگ تر و بيشتري پيدا خواهد كرد. بنا داريم در اين ستون علت 
افزايش آمار دانش آموزان تارك تحصيل، تبعات آن براي آينده نظام 
سياســي، اقتصادي، فرهنگي جامعه و در نهايت راه هاي بازگرداندن 
اين افراد به مدرســه را از زبان محمدرضا عبدي، معلم و كارشناس 

آموزشي بررسي كنيم.

چرا ترك تحصيل؟
در وزارت آموزش و پرورش و پژوهشگاه هاي تابع آن تحقيق گسترده 
و مدوني پيرامون علل و چرايي افزايش آمار تــرك و بازماندگي از 
تحصيل، صورت نگرفته يا اگر گرفته محرمانه منتشر شده است، اما 
از شكل پديده كه بازماندگي در پايه اول ابتدايي و ترك تحصيل در 
مقطع متوسطه دوم است و همچنين از نوع دربرگيري استان ها كه 
بيشتر مناطق مرزي و محروم را شامل مي شود، مي توان به سرچشمه 
اين بحران كه مسائل اقتصادي است، پي برد. در ابتدا تأكيد كنم كه 
عامل اصلي كاهش نرخ پوشش تحصيلي در ايران به  خصوصي سازي 
آموزش در كشــور و كاهش كيفيت آموزش دولتــي برمي گردد. 
همچنين سرانه پايين اشتغال فارغ التحصيلان دانشگاهي در كشور 
به طور مستمر باعث شده انگيزه علم آموزي در ايران كاهش پيدا كند. 
من حتي قبول ندارم كه كرونا به تنهايي عامــل بازماندگي يا ترك 
تحصيلي است. اين بحران از سال 97 به واسطه تورم هاي پي در پي 
و گراني هاي افسارگسيخته آغاز شده بود و طبقه فرودست جامعه را 
مجبور به اين انتخاب كرد كه هزينه آموزش فرزندان شان را از سبد 
خانوار حذف كنند. كرونا و شــكل آموزش مجازي كــه نياز به ابزار 
هوشمند و اينترنت داشت، تنها هيزمي بود كه در آتش اين بحران 

ريخته شد و به آن دامن زد.

آينده بي سوادي و كم سوادي
افزايش جرائم اجتماعي نخســتين پيامد فقر آموزشــي است. 
به عبارت ديگر آســيب هاي اجتماعي مانند افزايش كودكان كار 
و تكدي گري رابطه مستقيمي با فقر آموزشي دارد. در مرحله بعد 
شاهد كاهش سرمايه انساني مفيد در بخش هاي مختلف صنعت، 
كشــاورزي، اقتصاد، خدمات، فرهنگ و... خواهيــم بود، اتفاقي 
كه توسعه پايدار را با مشــكل مواجه مي كند. كاهش همبستگي 
اجتماعي و شكل گيري نيروهاي گريز  از  مركز در مناطق پيراموني و 
حاشيه اي شهری از تبعات ديگر اين پديده است و البته ده ها آسيب 

ديگر كه در ظرف زمان خود را نشان خواهد داد.

راهكار جلوگيري از ترك تحصيلي چيست؟
دولتمردان بايد ســهم آموزش را از درآمد ناشي از توليد ناخالص 
ملي افزايش دهند. هم اكنون ســهم آموزش و پرورش در دنيا از 
توليد ناخالص ملي ۴.۶درصد اســت، درحالي كه در كشور ما به 
كمتر از 2درصد مي رســد. همچنين ســهم آموزش و پرورش از 
بودجه عمومي كشورمان 8.9 درصد است، درحالي كه اين رقم در 
سال 92، 18درصد بود. اگر اين شاخص ها بهبود پيدا كند و كيفيت 
آموزش در مدارس دولتي افزايش يابد، شاهد خواهيم بود كه آمار 

ترك تحصيل در كودكان و نوجوانان كاهش خواهد يافت.
همچنين بايد آموزش و پرورش برنامه ای را مدون كند كه علل ترك 
و بازماندگی از تحصيل هر دانش آموز به صورت فردی مشخص شود 
و به فراخور حال هركدام زمينه های بازگشتشان به مدرسه فراهم 
شود. توســعه مدارس دولتی در مناطق محروم و افزايش سرانه 
دانش آموزی برای اين بحران می تواند به صورت مقطعی و حتی 

بلند مدت راهگشا باشد.

در مجلس هــم به نظر می رســد توافقی بر ســر 
ادامه اين طــرح وجود نــدارد. محمدباقر قاليباف 
در جلســه علني مجلس شوراي اســلامي گفته 
اســت: »در جريان بررســي كليات لايحه اصلاح 
قانون رسيدگي به تخلفات رانندگي آقاي نوروزي، 
نماينــده رباط كريم موضوعي را بيــان كرد مبني 
بر اينكه چرا مــردم بايد به خاطر تردد از ســاعت 
10شــب تا 3صبح جريمه شــوند و اين كار جيب 
مردم را خالي مي كند اما در توضيح اين موضوع بايد 
گفت در زمان اوج شيوع ويروس كرونا، كادر درمان 
به اين نتيجه رســيدند كه بيشــترين منشأ شيوع 
ويروس از شب نشيني هاي مردم است، لذا تصميم 
بر ممنوعيت تردد شبانه گرفته شد تا شب نشيني ها 
به حداقل برسد و ممنوعيت هم از 10شب تا 3صبح 
درنظر گرفته شــد. بايد به اين نكته توجه شــود تا 
مردم خدايي نكرده فكر نكننــد دولت براي تامين 
كسري بودجه  يا نيروي انتظامي براي كسب درآمد 
اين كار را انجام مي دهد؛ اين اقدام تنها براي حفظ 

جان مردم است.«

حالا در حالي  كه تقريبا هم دســتگاه ها با ادامه اين 
طرح مخالف اند به نظر مي رسد توپ در زمين وزارت 
كشور و ستاد ملي مبارزه با كروناست. يك منبع آگاه 
در وزارت كشور، به همشهري مي گويد: ممنوعيت 
تردد شبانه مصوبه خود ستاد ملي مبارزه با كروناست. 
اين موضوع در آن ســتاد با حضور رئيس جمهور و 
اعضاي ديگر تصويب شــده و طبعا لغوش هم بايد 
در همان ســتاد و با حضور همه اعضا انجام شــود. 
اين مقام مســئول تأكيد مي كند: وزارت كشــور، 
تصميم گيرنده نهايي نيست. صرفا پيشنهاد و مشاوره 
مي دهد و در حد يــك عضو در اين ســتاد، امكان 
مداخله دارد. او به همشهري خبر مي دهد: بحث هاي 
كارشناسي مربوط به لغو اين طرح انجام شده، اعضاي 
تصميم گيرنده منتظرند واكسيناسيون كامل تر بشود 
و درصد بيشتري از جامعه هر دو دوز خود را دريافت 
كنند و بعد دستور لغو ممنوعيت تردد شبانه صادر 
شود. به عقيده اين منبع آگاه، ابهامي در اين مسير 
وجود ندارد و ظرف يك ماه آينده، اين اتفاق خواهد 
افتاد. ولي اسماعيلي، نماينده مجلس و عضو ستاد 
ملي مبارزه با كرونا هم چند روز پيش به عصر ايران 
گفته بود: بنده بارها اين مسئله را در ستاد ملي كرونا 
مطرح كــرده ام كه پايه علمي و عقبه كارشناســي 
اجراي چنين طرحي چيســت و هنــوز به بنده كه 
عضو اين ستاد هســتم جوابي داده نشده است. اين 
سوي ماجرا در ستاد استاني هم، تقريبا همين فضا 
حاكم است. نادر توكلي، معاون درمان ستاد مقابله با 
كرونا، هم به همشهري مي گويد: ما هم موافق ادامه 
دادن اين طرح نيستيم و پيشــنهاد لغو اين طرح از 
ســتاد كروناي استان به ســتاد ملي در جلسه هاي 
كارشناسي داده شده است. احتمال دارد كه لغو آن 
در دستور كار هفته آينده ستاد ملي قرار داشته باشد.

ما خسته ايم!
كنار بزرگراه رسالت ايســتاده ام. ساعت از ده و نيم 
گذشته. راننده يكي از ماشــين هاي گذري درباره 
علت ترددش در اين ساعت به همشهري مي گويد: 
گاهي برايم پيامك تذكر مي آيد، گاهي هم جريمه 
مي شوم. خانم ما خسته شده ايم. مگر مي شود بيشتر 
از يك سال كار و زندگي را در اين ترافيك وحشتناك 
تا قبل از ساعت10، تعطيل كرد؟ او ادامه مي دهد: 

من شغلم فني است.
 براي خريد لوازم يدكي مدام در شــهر رفت وآمد 
مي كنم. در ترافيك هاي غروب كارم زمان بر مي شود. 
از وقتي اين طرح اجرا شــده درآمد من 30درصد 
كمتر شده؛ چرا كه مشــتري ها در اين بازار رقابتي 
سراغ كساني مي روند كه هر ســاعت شبانه روز كه 

بخواهند در دسترس باشند.
ماشين ها به ســرعت رد مي شــوند. تا چراغ قرمز 
خواجه عبدالله پياده مي روم و از صاحب يك پژو20۶ 
سفيد مي پرسم ممنوعيت تردد شــبانه چه تأثير 
بر روتين زندگي اش گذاشــته؟ اين راننده پاســخ 
مي دهد: من به عنوان كسي كه تا ساعت 8 و 9شب 
بايد شــركت باشــم و در محل كارم حضور داشته 
باشم و از طرفي هم چون نگران سلامتي ام هستم 
نمي توانم ســوار اتوبوس و مترو با آن همه ازدحام 
شــوم، نمي فهمم اين طرح چه كمكــي به كنترل 

شيوع كرونا كرده است؟ 
نظر خانمي كه پياده از كنار خيابان مي گذرد، جلب 
مي شــود. او هم به ميان صحبت ها اضافه مي شود 
و مي گويد: من اين ساعت شــب براي خريد پياده 
آمده ام چون دوربين ســر كوچه ما ترددهاي ما را 
ثبت مي كند. واقعا زندگي مان مختل شــده؛ تا كي 

براي موارد ساده بايد تنش داشته باشيم؟  

لغو احتمالي ممنوعيت تردد شبانه
هيچ كس موافق ادامه طرح نيست اما به نظر مي رسد هر كدام از نهادها توپ را در زمين نهاد ديگر 

مي اندازند

همه مخالف ادامه طرح اند
به نظر مي رسد كارد به استخوان همه رسيده اســت. نتايج يك نظرسنجي آنلاين كه روزنامه همشهري 
در يكي از پلتفرم هاي مجازي برگزار كرده نشان مي دهد كه 97درصد افراد با ادامه طرح ممنوعيت تردد 
مخالف اند. 74درصد شركت كنندگان در اين نظرسنجي كه تعداد آنها به 352نفر مي رسد، گفته اند كه در 
ابتدا قبل از ساعت اعلام شده در خانه بودند اما ديگر رعايت كردن اين ساعت برايشان معني ندارد و از 
ادامه دادن اين وضعيت خسته اند. 26درصد اما گفته اند كه به واسطه شرايط مالي بدي كه با آن دست و پنجه 
نرم مي كنند نمي توانند ريسك كنند و بعد از ساعت10 در خيابان باشند و هنوز بر سر قرار قبلي هستند اما 

سختي هاي بسياري را متحمل مي شوند.
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ارقام محدوديت 
بررسي اعداد بيرون آمده از آمارهاي ارائه شده درباره ممنوعيت تردد

ليلا شريف
روزنامه نگار

اجراي طرح محدوديت تردد شبانه در شهرهاي 
مختلف قرمز، نارنجي، زرد و آبي كرونايي از سال 
گذشــته كليد خورد اما تداوم آن در شرايطي 
كه دوركاري حذف و برخي از مدارس فعاليت خود را آغاز كرده اند، گلايه مردم و البته برخي از 
مسئولان را به دنبال داشت. محدوديت تردد در مدتي كه بر سفرهاي شهري و بين شهري حاكم 

بود، موجب شد تا مبالغي به عنوان جريمه در فهرست جرائم مردمي درج شود.

 آذرماه سال 99
ممنوعيت تردد شبانه برای وسايل نقليه 

مختلف در سطح شهر از ساعت
 ۹ شب تا ۴ صبح ابلاغ و اعمال شد.

كاهش 80درصدی تردد

در روزهای ابتدايی اعمال محدوديت تردد 
 كرونايی، صبح ها ۲۰درصد و عصر ها
 ۳۸ درصد كاهش تردد در سفرهای 

 درون شهری ايجاد شده و همچنين تردد
 ۹ شب تا ۴ صبح در برخی مقاطع ۸۰ درصد 

كاهش پيدا كرده بود.

به نظر مي رسد ســتاد مبارزه با كروناي 
استان تهران هم موافق ادامه دادن اين 
طرح نيست و پيشــنهاد لغو اين طرح از 
ستاد كروناي استان به ســتاد ملي در 
جلسه هاي كارشناسي داده شده است. 
احتمال دارد كه لغو ممنوعيت تردد در 
دســتور كار هفته آينده ستاد ملي قرار 

داشته باشد

مسئولان
در مخالفت با 
ممنوعيت  تردد شبانه
 چه گفتند؟

سرهنگ جهانی
 معاون اجتماعي و فرهنگ ترافيك پليس راهور

 با توجه بــه بارندگي ها و افزايش اســتفاده از 
خودرو هاي شخصي از ســتاد كرونا درخواست 

شد كه محدوديت تردد شبانه لغو شود.

سردار سيدكمال هاديانفر
رئيس پليس راهور ناجا

 به عنوان پليس3بار با وزارت كشور مكاتبه و درخواست 
كرديم كه اين طرح لغو شود، چرا كه اثرگذار نيست. به ما 
هم گفتند كه اگر شمار جانباختگان روزانه كرونا به كمتر 

از 100 نفر برسد امكان لغو منع تردد شبانه وجود دارد.

عليرضا نادعلی
 سخنگوي شوراي شهر تهران
 آقاي دكتر زالي گفته بودند كه محدوديت هاي تردد شبانه تأثيري 
در جلوگيري از گسترش بيماري كرونا ندارد.

هر ۲۴ ساعت يكبار

 اين جريمه ها توسط دوربين ها شهری 
ثبت می شوند و مبلغ جريمه در هر بار

 ۲۰۰ هزار تومان است.

جريمه های 
540هزار نفركرونايی

در هفته هاي منتهي مرداد سال جاري و ابتداي شهريور كه ستاد ملي كرونا براي جلوگيري 
از ترددهاي تعطيلات ايام سوگواري محرم، محدوديت تردد را در كشور تشديد كرده بود، 

 بيش از 540 هزار نفر در سراسر كشور محدوديت تردد شبانه را نقض كرده و هر يك
 200 هزار تومان جريمه شده اند.

كمتر از ۱۰ درصد
 براساس گزارشي كه شهريورماه در روزنامه 

همشهري چاپ شده بود، كمتر از 10 درصد جرايم 
كرونايي – از ابتداي وضع محدوديت هاي تردد تا 

تاريخ مذكور- وصول شده بود.

500هزار تومان
 جريمه تردد شهرهاي نارنجي 

500 هزار تومان و جريمه 
شهرهاي قرمز نيز يك ميليون 

تومان است. 450ميليارد تومان
 قرار است 450 ميليارد تومان 

بابت نقض تمامي محدوديت هاي 
مربوط به منع تردد شبانه و 

محدوديت هاي تردد شهر هاي 
قرمز و نارنجي كرونايي به حساب 

دولت واريز شود.

300هزار تومان
در زمان اجراي 

محدوديت هاي كرونايي 
و براساس ماده 17 قانون 

نظام صنفي تصويب شد كه 
اگر صنوف محدوديت ها را 
رعايت نكنند از 300 هزار 

تومان تا يك ميليون و 500 
هزار تومان جريمه شوند.
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شهري

رونق مسكن سازي در سنندج با »نيشتمان« 

ساخت شهرك نيشتمان در مساحتي به وسعت 
۴۰۳هكتار و دربرگيري جمعيتي درحدود ۲۸هزارنفر، 

به زودي آغاز مي شود

مسكن سازي از حوزه هايي است كه 
در ســال هاي اخير با ركود نسبي در 
كردستان همراه بوده، اما قرار است با ساخت شهرك نيشتمان در 
سنندج، خانه سازي در استان جان تازه اي بگيرد؛ شهركي كه قرار 
است در راستاي اجراي طرح »اقدام ملي مسكن« در مساحتي به 
وسعت ۴۰۳هكتار ساخته شود و جمعيتي درحدود ۲۸هزارنفر 
را در خود جاي دهد. به گفته مسئولان استان، اين شهرك داراي 
۴محله خواهد بود كه شيوه معماري و ساخت وسازها درآن براساس 
سازگاري با اقليم شهر سنندج اســت و مي تواند الگويي براي 
شهرسازي مدرن در استان تلقي شود. اين موضوع در حالي  است 
كه افزايش جمعيت شهرنشين، كمبود زمين و افزايش محله هاي 
حاشيه اي از مهم ترين دلايل ايجاد و تصويب طرح جامع شهرك 
نيشتمان در سنندج عنوان شده  است . طرح ساخت اين شهرك كه 
اواسط مرداد ماه امسال مصوب شده است، بخشي از راهبرد ساخت 
96هزارمسكن طي ۴سال آينده  است كه اخيرا از سوي استاندار 
كردستان مطرح شد؛ راهبردي كه درصورت تحقق، تحول مهمي 
در حوزه مسكن سازي در استان خواهد بود و به خانه دارشدن تعداد 

زيادي از مستأجران كردستاني مي انجامد.

انجام مطالعات جامع
مديركل راه و شهرسازي كردســتان در گفت وگو با همشهري با اشاره به 
ابلاغ مصوبه طرح جامع ساخت شــهرك نيشتمان سنندج مي گويد: اين 
طرح از سوي شوراي عالي شهرسازي و معماري كشور مصوب و به استان 
ابلاغ شده است تا مراحل اجرايي ساخت آن آغاز شود. عرفان مرادي اظهار 
مي كند: اين طرح در راستاي اجراي دستورالعمل ترويج شهرك سازي در 
كشور مصوب شده است و درمرداد امسال از سوي شوراي عالي شهرسازي و 
معماري ايران در نامه اي به استاندار كردستان و مديرعامل شركت عمران 
شهرهاي جديد ابلاغ شده  اســت. وي ادامه مي دهد: در ساخت شهرك 
نيشتمان سنندج همه جوانب زيست محيطي، مطابقت با معماري منطقه 

و... درنظر گرفته شده  است.
مراحل و دلايل تصويب طرح

مرادي تصريح مي كند: مطالعات و بررسي نحوه اجراي اين طرح سال گذشته 
و پس از برگزاري جلسه هاي متعدد در شوراي برنامه ريزي و توسعه استان 
كردستان به تصويب رسيد. وي درباره مهم ترين دلايل تصويب طرح جامع 
شهرك نيشتمان سنندج مي گويد: براساس افق طرح جامع شهر سنندج، 
ظرفيت جمعيت پذيري اين شهر در حال پايان اســت. كمبود زمين در 
سنندج براي تأمين نياز طرح ملي مسكن نيز از عواملي بود كه زمينه ساز 
تصويب اين طرح ازسوي شــوراي عالي معماري  و شهرسازي كشور شد. 
مرادي مي افزايد: از سوي ديگر گسترش روستاهاي پيرامون شهر سنندج 
از ديگر دلايلي بود كه تصويب ساخت شهرك ۲۸هزارنفري نيشتمان را 
در اين  شهر توجيه پذير مي كرد، زيرا بايد هرچه سريع تر براي رفع چنين 
معضلي، راهكارهاي اساسي انديشيده و به سرعت اجرايي شود. اين مسئول 
ادامه مي دهد: افزايش حاشيه نشيني و سكونتگاه هاي غيررسمي، وجود 
شــهرك صنعتي، فرودگاه، آرامستان، پادگان لشــگر۲۸ پياده ارتش در 
ســنندج، ناهمواري هايي مانند كوه، تپه، رودخانه و... از محدوديت هاي 
توسعه فيزيكي شهر سنندج به شمار مي رود كه ايجاد شهرك نيشتمان را 

بيش از پيش ضروري كرده  است.
مزاياي ساخت شهرك

مديركل راه و شهرسازي كردســتان همچنين با بيان اينكه ۸۸درصد از 
اراضي پيشنهادي اين شهرك در اراضي ملي واقع شده  است، مي گويد: 
۱۲درصد از زمين هاي اين شهرك جزو مســتثنيات بوده و قرار است با 
كاربري باغ  و كشاورزي دراين محدوده تثبيت شود. مرادي ادامه مي دهد: 
براساس بررسي هاي كارشناسي انجام شده، تلاش ما بر اين است كه در 
اجراي طرح شهرك نيشتمان از الگوهاي معماري بومي و نزديك به اقليم 
شهر سنندج استفاده شود. ترويج معماري بومي از اولويت هايي است كه 
در ساخت وسازهاي اين شهرك مدنظر قرار خواهد گرفت. وي با بيان اينكه 
مكان ساخت شهرك نيز مشخص و تعيين شــده  است، عنوان مي كند: 
براساس تصميم هاي اتخاذشده، ظرف مدت ۶ماه بايد مقدمات اجراي طرح 
فراهم و گزارش پيشرفت كار به دبيرخانه شوراي عالي ارائه شود. سرعت 
و كيفيت به صورت توأمان در ساخت اين شهرك مدنظر خواهد بود. اين 
مسئول از مزاياي ساخت اين شهرك به اشتغال زايي، رونق ساخت وساز و 
جلوگيري از ساخت وسازهاي غيرمجاز اشاره مي كند و مي گويد: شهرك 
نيشتمان مي تواند سرآغاز فصل نويني از شهرسازي در اين استان باشد و 
به گشودن گره هاي زيادي در اين زمينه كمك كند. علاوه  بر اين اشتغال 
قابل توجهي در جريان ساخت اين شهرك ايجاد مي شود كه مي تواند به 

روند كاهش بيكاري در استان كمك كند.
سندداركردن اراضي ملي 

مديركل راه و شهرسازي كردســتان در بخش ديگري از صحبت هاي 
خود به سندداركردن اراضي ملي نيز اشاره مي كند و مي گويد: اين كار با 
جديت تمام در حال انجام است. مرادي مي افزايد: حفاظت از اراضي ملي، 
از موضوع هاي مهمي است كه در سال هاي گذشته همواره در دستوركار 
بوده و تاكنون اقدام هاي مناسبي نيز در اين زمينه انجام شده  است. وي 
ادامه مي دهد: در ۶ماه نخست سال جاري بيش از ۱۶هكتار از اراضي ملي، 
با هماهنگي دستگاه قضايي و نيروي انتظامي از متصرفان بازپس گرفته 
شده است كه گام مهمي در حفاظت از اراضي ملي به شمار مي رود. مرادي 
ارزش اين ميزان از اراضي ملي پس گرفته شــده از متصرفان را چيزي 
درحدود ۶۴ميليارد تومان عنوان مي كند و مي گويد: اين روند با قدرت 
ادامه مي يابد و تعامل و اتفاق نظر مناسبي در اين زمينه در ميان مسئولان 
مربوط در استان وجود دارد كه چشــم انداز اميدواركننده اي به وجود 
آورده  است. وي با بيان اينكه از ابتداي امسال تاكنون نيز ۴۶۸هكتار از 

اراضي ملي سنددار شده  است، 
تصريح مي كند: سندداركردن 
اراضي ملي در استان كردستان 
به منظــور تثبيــت مالكيت 
دولت و جلوگيــري از تعرض 
افراد سودجو انجام مي شود؛ 
موضوعــي كــه در اولويــت 
فعاليت هــاي اداره كل راه 
و شهرســازي قــرار دارد. 
مديــركل راه و شهرســازي 
كردستان اضافه مي كند: در 
اين زمينه در ۶ماه نخســت 
سال جاري ۶۴۹ مورد از اسناد 
دفترچه اي، به اسناد تك برگ 
تبديل شده است و اين فرايند 
با قوت ادامــه دارد و گام هاي 
مؤثري در اين زمينه برداشته 

مي شود.

فرحناز چراغي
خبرنگار

16  هكتار

88  درصد

در 6ماه نخست امسال بيش از 
16هكتار از اراضــي ملي با 
هماهنگي دستگاه قضايي و 
نيروي انتظامي از متصرفان 

بازپس گرفته شده  است.

اراضــي  از  ۸۸درصــد 
پيشنهادي شهرك در اراضي 
ملي واقع شده  و 1۲درصد از 
زمين هاي اين شــهرك جزو 

مستثنيات بوده است .

دغدغههاياستانيپستهكاران
پســته كاران دامغاني گلايه دارند با توجه 
به كمبود آب در منطقه، اجراي طرح هاي 
لوله گــذاري و ايجاد اســتخر ذخيره آب 
بسيار ضروري است اما مسئولان توجهي 
به ارائه اين تسهيلات ندارند. پسته كاران 
يزد نيز ضمن ابراز نارضايتي نســبت به 
كيفيت سموم و مواد مغذي لازم، خواستار 
برگزاري كارگاه ها و كلاس هاي آموزشــي 
براي باغداران براي علمي كردن روش هاي 
كاشت و برداشت هســتند. مسئله ديگر 
مورد اعتراض پسته كاران كشور، ناكارآمدي 
بيمه محصولات اســت؛ آنها انتظار دارند 
بيمه محصول، جايگزين بيمه هزينه شود 
تا خساراتي كه باغدار بر اثر شرايط جوي و 

طبيعي متحمل مي شود، جبران شود.

ث
مك

امسال توليد پسته در استان هاي پسته خيز كشور مانند كرمان، يزد، دامغان، فارس و 
خراسان نسبت به سال ۹۹با كاهش ۴۰درصدي همراه بوده است

گلايه هاي دامداران
يك دامدار شهرستان دامغان با انتقاد از تفاوت نوع توزيع كشاورزي

نهاده هاي دامي در ميان دامداران عشايري و دامداران 
ثابت و روستايي مي گويد: چند سال است دامداران را به ۲گروه »دامدار 
عشاير« و »دامدار غيرعشايري و روستايي« تقسيم كرده اند. دامداران 
عشاير زيرپوشش و تحت حمايت سازمان امورعشــايري قرار دارند و 
برنامه هاي حمايتي از آنان توسط اين سازمان انجام مي شود و اقدام هاي 
حمايتي از ساير دامداران نيز ازسوي سازمان پشتيباني امور دام انجام 
مي شود. مرتضي شكري می گويد: ســازمان امورعشايري به دامداران 
زيرپوشش خود علاوه بر خدماتي مانند معرفي به بانك براي دريافت 
تســهيلات و حمايت هاي ديگر در زمينه تأمين نهاده ها، جو تحويل 

دامداران مي دهد، اما ما دامداران غيرعشــاير از اين خدمات بهره مند 
نيستيم و نهاده دامي هم به صورت كنسانتره در اختيارمان قرار مي گيرد. 
البته صرف نظر از اظهارات اين دامدار، امســال حتي عشاير نيز ازنظر 
تأمين نهاده هاي دامي با مشــكلاتي مواجه بودند كــه هنوز هم اين 
مشكلات به گفته آنان پابرجاست، اما درباره تفاوت ميزان و نوع توزيع 
نهاده ها مسئولان مربوطه معتقدند تبعيضي وجود ندارد و همه اقدام ها 

براساس برنامه ريزي هاي مدون انجام مي شود.

سياست هاي توزيع
معاون بهبود توليدات دامي سازمان جهادكشاورزي سمنان با تأييد 
اينكه طي ۲ماه اخير تأمين و توزيــع نهاده هاي دامي با كمي تأخير 

دامداران سمناني
 به دنبال نهاده هاي دامي

محدود بودن غذاي طبيعي دام در سمنان موجب شده است نياز دامداران اين 
استان به نهاده هاي دامي بيشتر از برخي استان ها مانند مازندران يا گيلان باشد

انجام شده است، به  همشهري مي گويد: سال گذشته و در ۴ماه نخست 
ســال جاري وضعيت توزيع نهاده هاي دامي مناســب بود و به وفور 
در اختيار دامداران قرارگرفت. از ابتداي ســال جاري تاكنون حدود 

۱۸هزارتن نهاده خام فقط در اختيار عشاير قرار گرفته است.
مصطفي شاه حســيني مي افزايد: در زمينه نهاده هاي دامي، عشاير 
بخشي از نهاده هاي موردنياز خود را از سازمان امورعشايري دريافت 
مي كنند اما قسمت عمده آن از طريق وزارت جهادكشاورزي توزيع 
مي شود. درسال جاري كل نهاده اي كه ازطريق سازمان جهادكشاورزي 
و همچنين سازمان امورعشايري در اختيارشــان قرارگرفته، حدود 
۱۸هزارتن بوده است. وي درباره دلايل بروز شرايط موجود در تأمين 
نهاده هاي دامي و كمبود آن می گويد: سال هاي قبل با خريد جو توليد 
داخل و اختصاص تســهيلاتي از منابع داخلي و صندوق كشاورزي، 
شرايطي فراهم مي شــد كه جو توليد داخل به موقع خريداري شود، 
اما متأســفانه قيمت جو توليد داخل از جو وارداتي بيشــتر شد و با 
مشكل مواجه شديم. شاه حسيني درباره توزيع نهاده ها درميان ۲گروه 
دامداران اين استان اظهار مي كند: در توزيع نهاده ها تصميم براين است 
كه با توجه به هويت گذاري دام به شخص توليدكننده، نهاده از طريق 
بازارگاه، به صورت مستقيم تحويل داده شود. تقسيم نهاده ها در استان 
به صورت شهرستاني و براساس معيارهايي مانند ميزان توليد، انجام 
شدن واكسيناسيون دام، هويت گذاري و برخي ضرايب شهرستاني، از 

طريق تشكل ها در هر شهرستان انجام مي شود.

اولويت با كنسانتره است
معاون بهبود توليدات دامي سازمان جهادكشاورزي سمنان با اشاره به 
نقش اتحاديه هاي دامداران، اتحاديه عشايري و اتحاديه كارخانه ها در 
چرخه برنامه ريزي و توزيع نهاده ها تصريح مي كند: در هر شهرستان 
براي هر نوع دام، يك تشكل داريم. يعني در هر شهرستان يك شركت 
تعاوني گوسفندداران و يك شــركت تعاوني گاوداران وجود دارد كه 
نهاده هاي دامي با هماهنگي اين شــركت ها توزيع مي شود. نهاده از 
طريق سامانه بازارگاه به صورت مستقيم و استاني خريداري و وقتي 
به استان تحويل داده شد به كنســانتره تبديل مي شود و در اختيار 
دامداران قرار مي گيرد. شاه حســيني ادامه مي دهد: برخي دامداران 
روستايي اين پرسش را مطرح مي كنند كه چرا دامداران عشاير نهاده 
دامي را به صورت خام دريافت مي كنند و دامداران روستايي ناچارند 
كنسانتره تحويل بگيرند؟ سياست وزارت جهادكشاورزي و سازمان 
امورعشايري اين است كه نهاده خام توزيع نشود، چون با تبديل اين 
نهاده هاي خام به كنســانتره علاوه بر افزايش فايــده نهاده، حجم و 
مقدارش ۲تا ۳برابر افزايش مي يابد. وي اضافه مي كند: اتفاقا توصيه 
ما اين است كه دامداران به دنبال نهاده خام نباشند، چون كنسانتره 
هم فوايدش بيشتر است و هم با بيشتر شدن نهاده دامي نسبت به جو 
خام، به دامداران بيشتري تحويل داده مي شود. نهاده خام را به اندازه 
نياز دام استان ما در اختيار قرار نمي دهند و مجبوريم به همين ميزان 

كه تحويل داده مي شود، بسنده كنيم.

دامداران سمناني با وجود وارد شــدن به فصل پاييز كه نياز به نهاده هاي دامي براي 
تغذيه دام ها بيشتر از نيمه نخست سال است، همچنان چالش هايي در زمينه تهيه 
نهاده ها دارند و معتقدند برنامه ريزي براي توزيع نهاده هاي دامي بين دامداران در اين 
استان شرايط مناسبي ندارد. دامداران اين استان بيش از يك ميليون و 6۰۰هزار دام سبك و حدود 1۰۰هزار دام سنگين 
دارند كه بخش عمده اي از اين دام ها متعلق به عشاير است. براساس آمارهاي موجود، حدود يك ميليون و 1۰۰هزار دام 
سبك و حدود ۴7۰۰دام سنگين در سمنان متعلق به عشاير است و بقيه دام ها به ساير دامداران، از جمله دامداران روستايي 
تعلق دارد. با توجه به محدود بودن غذاي دام در سمنان از نظر طبيعي، نياز دامداران اين استان به نهاده هاي دامي بيشتر از 
برخي استان ها مانند مازندران يا گيلان است كه دامداران در آن به غذاي طبيعي دام بيشتر دسترسي دارند. به همين دليل 
بخش مهمي از نيازهاي غذايي دام ها در سمنان به ويژه در نيمه دوم سال بايد با توزيع نهاده هاي دامي در ميان دامداران 
تأمين شود.  اما در سال جاري بسياري از دامداران اين استان معتقدند توزيع نهاده هاي دامي شرايط مساعدي ندارد و از 
طرفي هم با توجه به وجود ۲دسته دامدار عشاير كوچ رو و دامداران ثابت در اين استان، برخي از اين فعالان حوزه دام از 

متفاوت بودن نوع توزيع نهاده هاي دامي بين اين  دو گروه دامدار در استان سمنان، انتقاد دارند.

اشكان جهان آراي
خبرنگار

از اخبار تلخ و نگران كننده اين روزها در بازار صادرات و واردات، از دست رفتن جايگاه ايران 
در بازار خشكبار منطقه و بازارهاي جهاني است. كاهش بيش از ۴۰درصدي توليد پسته در 
سال جاري در مقايسه با سال گذشته و در همين ارتباط، جايگزيني پسته آمريكا با پسته ايران 
در بازارهاي جهاني از دغدغه هاي باغداران و صادركنندگان حوزه خشكبار است. كاهش سطح توليد و صادرات مشكلي است كه به 
همه استان ها و شهرهاي پسته خيز كشور مانند كرمان، يزد، دامغان، فارس و خراسان قابل تعميم است. باغداران تحريم و پيامدهاي آن 
ازجمله كيفيت پايين نهاده هاي كشاورزي، مشكل بي آبي و نبود سيستم آبياري قطره اي، فقدان ارائه تسهيلات ارزان قيمت، پرداخت 
نشدن خسارت محصول در زمان سرمازدگي توسط سازمان هاي بيمه و ضعف صنايع تكميلي و فرآوري از قبيل كارخانه هاي پيشرفته 
پوست كني و سردخانه را عامل اصلي كاهش توليد مي دانند. مسئله مهم ديگر كاهش صادرات پسته است؛ تأثير نوسان قيمت ارز بر 
قيمت نهاده ها و به ويژه اصرار دولت به ورود ارز نيمايي و تعهدات ارزي است كه موجب بي انگيزگي صادركنندگان و انباشت پسته در 
انبارهاي مختلف شده است. پرسش جدي درباره وضعيت نابسامان فروش پسته در داخل و كاهش صادرات آن اين است كه آيا اين 

وضعيت تداوم خواهد داشت و در سال جاري نيز بايد شاهد تداوم مشكلات پيشين در بازار پسته باشيم؟

مرضيه ثمره حسيني
خبرنگار

 نابودي يك چهارم محصول پسته
بنا به گفته دبيركل انجمن پســته ايران، گزارش

توليد پســته در ســال جاري نسبت به 
ســال۹۹كاهش ۴۰درصدي داشته؛ يعني 
در ســال۹۹حدود ۲5۰هزار تن پسته از 
استان هاي مختلف كشــور برداشت و از 
اين مقــدار بيش از ۲۳۰هــزار تن صادر 
شد. وضعيت توليد پسته در سال جاري اما 
متفاوت است؛ وخامت شرايط جوي و تجربه 
دماي بالاي ۲5درجه در اوايل فروردين و بروز ناگهاني 
سرما در روزهاي ۱7و ۱۸فروردين۱۴۰۰آسيب زيادي 
به درختان پسته زد و در شهرهاي مختلف مانند يزد، 
خراسان، فارس و كرمان، شكوفه ها و پسته هاي تازه 
به بارنشسته را خشكاند. فقدان بارندگي و نبود آب كافي 
از ديگر مشكلات پسته كاران در سراسر كشور بود و 
در كنار اين بي آبي، در خرداد و تير امســال، گرماي 
زودرس كه در برخي نقاط كرمان به ۴5درجه رسيد، 
محصول پسته كه اتفاقا در حال مغزگرفتن بود را سوزاند. 
همه اين اتفاقات موجب شــد امسال حدود يك چهارم 

محصول باغداران به دليل نوسان هاي جوي از بين برود.

راه حل كاهش مخاطرات جوي
دبيركل انجمن پسته ايران درباره راهكارهاي مصونيت 
از آســيب هاي جوي براي توليد پســته به همشهري 
مي گويد: علمي شدن شــيوه هاي كشاورزي و باغداري 

در افزايش توليد و پرهيــز از مخاطرات تغييرات جوي 
بسيار مهم است. به عنوان مثال قطره اي كردن آبياري 
هم مشــكل كمبــود آب را حل مي كنــد و هم فصل 
آبياري را از يك ماه به ۱۰روز كاهش مي دهد. حســين 
رضايي استفاده از ماشــين هاي باد، توليد مه، استفاده 
از تجهيزات گرمايشــي و منعكس كننده نور را هم در 
كاهش آسيب ســرما و گرمازدگي محصول پسته مؤثر 
مي داند. اما نكته اينجاست كه استفاده از اين تجهيزات 
بسيار هزينه بر است و بنا به گفته باغداران، دولت نه خود 
توجهي به مكانيزه شدن كشاورزي دارد و نه تسهيلات 
لازم براي به كارگيري آن را در اختيار باغدار قرار مي دهد.

تدبير موقت صادركنندگان پسته
در كنار مشكلات توليد، پيمان سپاري ارزي، صادرات 
پســته را دشــوار كرده اســت به طوري كه درصورت 
رفع نشدن اين موانع ارزي، امســال و سال هاي آينده 
همچنان با كاهش توليد و صادرات پسته مواجه خواهيم 
بود. به ويژه اينكه معيشــت بيــش از 5ميليون نفر در 
۲7استان كشور به توليد و صادرات پسته بستگي دارد. 
از سال۹7كه پيمان سپاري از سوي بانك مركزي اعمال 
شــد قيمت پســته ايران در بازارهاي جهاني كاهش 
يافت. اين مسئله در كنار وجود تحريم كه نقل و انتقال 

پول و عمليات بانكي را بسيار دشوار 
كرده، موجب كاهش صادرات پسته 
و متضررشدن باغداران شده است. 
صادركنندگان پســته با تشــديد 
تحريم هــا مجبور شــدند با صرف 
هزينه هاي هنگفت از شــبكه هاي 
هزينه بر و پيچيــده اي براي انتقال 
سود حاصل به چرخه اقتصاد كشور 
و بازگرداندن ارز اســتفاده كنند كه 
اين شــيوه پرزحمت دادوستد نيز 
ممكن است از طرف آمريكا با تحريم 
كشورهاي طرف ايران محدود شود.

راهكار حل پيمان سپاري  ارزي
 به صورت  كلي هــر اقتصادي كه از 
تك  نرخي بودن خارج شــود، فساد 
و رانت توليــد مي كنــد و در روند 
رســيدن كالا به دست مردم مشكل 
ايجاد مي شود. بنابراين حل مسئله 
چندنرخي بــودن ارز در ارتبــاط با 
صادرات پسته بســيار اهميت دارد. 
دبيركل انجمن پســته ايــران در 
اين باره مي گويد: فاصله ارز نيمايي 

با ارز آزاد بسيار زياد اســت كه اين فاصله بايد كاهش 
يابد. اجراي اين راهكار مستلزم تفاهم با صادركننده ها 
و همكاري ارگان هاي مختلف ازجملــه وزارت جهاد، 
وزارت اقتصاد، مجلس، ســازمان توسعه تجارت، بانك 
مركزي و وزارت صمت اســت. رضايــي نكته بعدي را 
ضرورت ازبين بردن فاصله بيــن ارز آزاد و ارز حاصل از 
صادرات پسته مي داند و مي افزايد: راه حل اين مشكل، 
هدايت تقاضاها يا اقلام مجاز وارداتي است به اين معنا 
كه مازاد بر ارز با منشــأ دولتي را به سمت ارز حاصل از 
صادرات كالا بريم. يعني به عنوان مثال ارزي كه در خارج 
از صادرات پسته به دست آورده ايم به واردات اقلام مجاز 

مانند همين واكسن كرونا اختصاص دهيم.

تهاتر كالا
ارز تهاتري پيشــنهاد ديگري است كه مي تواند به حل 
مشكل ارزي صادركنندگان پسته كمك كند. به عنوان 
مثال، صادركننده پسته، محصول خود را به چين صادر 
مي كند، ارز حاصله در چين موجود اســت، در همين 
حال، فرد يا شــركتي كه واردكننده كالاهاي اساسي 
اســت، مي تواند از ارز صادركننده پسته براي تسهيل 
در واردات مدنظر خود اســتفاده كند. رضايي در ادامه 
راهكارهاي حل مشــكلات ارزي می گويد: ايجاد خط 
سبز ويژه براي واردات مجاز به شرط تامين ارز موردنياز 

از ارز حاصله از صادرات پســته يا كالاي كشاورزي نيز 
به عنوان راهكار مي تواند مؤثر باشد. پيشنهاد اصلاحي 
ديگر در ارتباط با عملكرد بانك مركزي اســت؛ بانك 
مركزي بهتر است ضمن حصول اطمينان از بازگشت 
ارز صادركننــدگان، بر كنترل نقل 
و انتقــالات ارزي و ريالي مرتبط با 

صادرات پسته اصرار نكند.

فرصت صادرات را از دســت 
ندهيم

آنچــه درباره صادرات پســته مهم 
اســت، از دســت ندادن بازارهاي 
جهاني در فصولي اســت كه پسته 
ايران خريدار دارد. هرچند صادرات 
پســته در مهــر امســال چندان 
نااميدكننده نبــود به طوري كه در 
مهر امسال حدود ۱7هزار تن پسته 
صادر شــد درحالي كه صادرات در 
مرداد ۸هزار تن بود و در شــهريور 
بــه ۱۳هزار تــن رســيد. دبيركل 
انجمن پسته ايران با تأكيد بر حفظ 
فرصت هاي صادرات پسته مي گويد: 
از مهر تا دي  هر سال به دليل وجود 
مراســم هاي مهمي مانند جشــن 
كريســمس در اروپا، جشــن هاي 
بومي هندي ها و جشــن چيني ها 
فرصت خوبي براي صادرات پســته 
ايران است كه نبايد امســال اين فرصت را براي فروش 

۱۳5هزار تن پسته توليدشده از دست بدهيم.

موانع داخلي سد راه پسته كاران است
كارشناسان اقتصادي بر اين باورند كه آمريكا با توليد 
۴۰۰هزار تن پسته در سال، بازارهاي جهاني پسته كه 
حدود يك قرن در اختيار ايــران بوده را تصاحب كرده 
اســت و اين مســئله منافع ايران در بازارهاي پسته را 
تهديد مي كند. رضايي اما بر اين باور اســت كه آمريكا 
تهديدي براي بازار پسته ما نيست، اتفاقا آمريكا با يافتن 
بازارهاي جديد در طول چند سال گذشته، پاي ايران 
را نيز به ايــن بازارها باز كرده و حتــي موجب افزايش 
قيمت پسته نيز شده است. او تأكيد مي كند كه زماني 
كه بازار پسته فقط در دست ايران بود، قيمت هركيلو 
پسته ۴دلار بود، اما بعد از ورود آمريكا و يافتن بازارهاي 
جديد، قيمت پسته تا ۱۰دلار افزايش يافت؛ هم اكنون 
هم ما پسته را با قيمت ۸دلار مي فروشيم كه نسبت به 
گذشته رضايت بخش تر اســت. دبيركل انجمن پسته 
كشور در پايان معتقد است آنچه نسبت به آمريكا تهديد 
جدي تري براي صادرات پسته ايران است، مشكلات و 
موانع توليد در داخل اســت كه بايد با همكاري دولت 
رفع شــود تا باغداران و صادركنندگان اين محصول از 

دلسردي و خمودگي فعلي رها شوند.

۲5۰هزار تن پسته در 
سال ۹۹در ايران توليد 

شد كه امسال اين ميزان 
۱۳5هزار تن بوده است.

معيشت بيش از 
 5ميليون نفر در 

۲7 استان كشور به 
توليد و صادرات پسته 

بستگي دارد.

به طور معمول، ۸۰درصد 
پسته ايران صادر مي شود 

و فقط ۲۰درصد آن به 
مصرف داخلي مي رسد.

  250
هزار تن

  5
ميليون  نفر

  80
درصد

دبيركل انجمن پسته ايران: 
از مهــر تا دي  هر ســال 
برگــزاري مراســم هاي 
مهمــي مانند جشــن 
كريســمس در اروپــا، 
جشن هاي بومي هندي ها 
و جشن چيني ها فرصت 
خوبــي براي صــادرات 
پسته ايران است كه نبايد 
امسال اين فرصت را براي 
فروش ۱۳5هزار تن پسته 
توليدشده از دست بدهيم
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سیاست شماره  8364

 در شش  دور مذاكره
 در دولت دوازدهم چه گذشت؟

براساس گفت وگوي كاظم غريب آبادي، نماينده پيشين ايران در سازمان هاي بين المللي 
و عضو تيم مذاكره كننده، هفت محور اصلي اختلافي ميان تهران و واشنگتن در روند وين 

وجود دارد:
1  آمريكا كل تفاهم را به پذيرش بندي درخصوص انجام گفت وگوهاي آتي در مورد مسائل 

منطقه اي گره زده است.
2  هيأت آمريكا حاضر به لغو دســتور اجرايي دونالد ترامپ در زمينه تحريم تسليحاني 
نشده كه مغاير با قطعنامه22۳1 است؛ چرا كه براساس اين قطعنامه تحريم  تسليحاتي ايران 

مهر ماه۹۹ به پايان رسيد.
۳  آمريكا در شــش دور مذاكره حاضر به لغو تحريم هاي ترامپ عليه بيش از 500نفر از 

اشخاص حقيقي و حقوقي و لغو قانون تحريمي كاتسا نشده است.
4  همچنين هيأت  آمريكايي حاضر به دادن تضمين درباره عدم خروج دوباره از توافق نشد 

كه يكي از مهم ترين محورهاي اختلافي محسوب مي شود.
5  آمريكايي ها حاضر به بحث درباره خسارات وارده به ايران در اثر خروج غيرقانوني ترامپ 

از توافق هسته اي نشده اند.
6  درباره فعاليت هاي و تعهدات هسته اي ايران خواسته هايي فراتر از برجام مطرح كردند، 

درحالي كه هيأت ايران از آغاز تأكيد كرد كه فقط براي احياي برجام گفت وگو مي كند.
7  راســتي آزمايي لغو تحريم هاي آمريكا و ترتيب بازگشت به اقدامات متقابل نيز يكي 
ديگر از اختلاف هاي تهران و واشنگتن در مذاكرات وين بر سر احياي توافق هسته اي است.

نظرسنجي از كارشناسان سياست خارجي درباره سرنوشت مذاكرات وين
حشمتاللهفلاحتپيشه

كارشناس مسائل بين الملل

فعلا نه، چرا كه تأخير در احياي 
برجام عوامل منفي را بــر عوامل مثبت غلبه 
داده است ولي سرنوشــت محتوم اين مسئله 

توافق است.

مهديمطهرنيا
تحليلگر مسائل سياست خارجي

به نتايج مذاكــرات وين بدبين 
هســتم، چراكه معتقدم هر دوطرف با مواضع 
سختي وارد مذاكرات شده اند و اين موضوع كار 
را براي دستيابي به نتيجه روشن سخت مي كند.

كورشاحمدي
كارشناس مسائل بين الملل

برداشــت من اين اســت كه دولت 
سيزدهم و به طور كلي اصولگراها به سمت واقع بيني 
در قضيه برجام پيش مي روند اما اين تنها يك وجه 
قضيه است. وجوه ديگري هم دارد كه مشخص نيست 
چه مي شود. لذا مي توانم بگويم به احتمال 60درصد 

توافق مي شود و 40درصد نمي شود.

قاسممحبعلي
كارشناس مسائل بين الملل

درنهايت توافق مي شود اما شايد 
زمان بر بوده و هزينه زيادی داشته باشد.

ابوالقاسمدلفي
كارشناس مسائل بين الملل

اگرچه پاســخ بله و خيربه اين 
سؤال سخت است و شــرح و حواشي دارد، 

درنهايت بله توافقي خواهد شد.

جعفرقنادباشي
تحليلگر مسائل منطقه

درحال حاضر نسبت به سرنوشت 
مذاكرات ويــن خوش بين هســتم، چراكه 
معتقدم طرف غربي ناگزير از دادن امتيازاتي 
به جمهوري اسلامي ايران است. پيش بيني من 
اين است كه در روزهاي آينده شاهد گشايش 

برخي روزنه هايي خواهيم بود.

محسنپاكآيين
كارشناس مسائل بين الملل

معتقــدم در دور اول توافــق 
نمي شود اما شــرايط براي توافق در دورهاي 

بعدي فراهم خواهد شد.

ابوالفضلظهرهوند
ديپلمات ارشد

معتقــدم مذاكرات ويــن دورنما و 
نتيجه روشني به همراه نخواهد داشت، چراكه به نظر 
من آمريكايي ها تحريم ها را تا رســيدن به هدف 

نهايي شان لغو نمي كنند.

دياكوحسيني
كارشناس مسائل بين الملل

هر چند سؤال بســيار كلي اي 
طرح شده اما فكر مي كنم درنهايت توافق انجام 

مي شود.

سعداللهزارعي
كارشناس مسائل بين الملل

با توجه به مواضع تيم جديد ايران 
در مذاكرات هســته اي كه در راستاي تأمين 
حداكثري منافع ملي و رفــع همه تحريم ها 
حركت مي كنند، به سرنوشــت مذاكرات وين 
خوش بين هســتم و فكر مي كنم دستيابي به 

نتايج قابل قبول، در دسترس است.

اميرعليابوالفتح
كارشناس مسائل بين الملل

اگر دوره زماني ۳ماهه را درنظر 
بگيريم پاسخ من منفي است اما در ميان مدت 

شانس توافق را بيشتر مي دانم.

محمدصادقكوشكي
كارشناس مطالعات منطقه اي 
و استاديار دانشكده حقوق و 
علوم سياسي دانشگاه تهران

به نظرم مذاكرات ويــن نتيجه خاصي به همراه 
نخواهد داشــت، چراكه اروپايي ها و آمريكا 

حاضر به لغو تحريم ها نيستند.

وی دور تند مذاكره   ر
كارشناسانسياستخارجيدرنظرسنجيهمشهريبهاينسؤالپاسخدادهاند

كهدرنهايتتوافقحاصلميشوديانه؟!

برجام دوباره به ايستگاه وين رسيده است؛ جايي كه قرار است هشتم آذر دور جديد گفت وگوها بر سر احياي توافق هسته اي و لغو تحريم ها آغاز 
شود. به اين ترتيب ۳ماه پس از تشكيل دولت سيزدهم، ايران به ميز مذاكره بازمي گردد. همانطور كه از نخستين روزها نيز رئيس جمهور و وزير 
خارجه تأكيد كردند ايران از هر طرح ديپلماتيك كه منجر به لغو تحريم ها شود استقبال مي كند اما دولت در زمينه مذاكره عملگرا و نتيجه گراست. 
حسين اميرعبداللهيان، وزير خارجه، گفته است ايران مذاكراه براي مذاكره را نمي پذيرد و درصورت اقدام عملي آمريكا در جهت لغو تحريم ها 
حاضر به بازگشت متقابل به تعهدات خود در چارچوب توافق هسته اي است. اما اينكه تهران و واشنگتن سرانجام برسر احياي توافق هسته اي 
به توافق مي رسند سؤالي است كه پاسخ آن در گرو مولفه هاي بسياري قرار دارد. بنابراين بايد خواسته هاي ايران و آمريكا در مسير مذاكرات و 

چالش هاي رسيدن به توافق را مورد بررسي قرار داد.

وكار مذاكرات وين چگونه بود؟ ساز
تاكنون نشست هاي اصلي مذاكرات وين در قالب كميسيون مشترك 
برجام ميان اعضاي 1+4 برگزار شده است. در نخستين دور مذاكرات 
در وين كارگروه هايي در دوره هسته اي و تحريم ها تشكيل شد كه در 
آن نمايندگان كشورها بر سر فهرست تحريم ها و تعهدات هسته اي 
رايزني مي كردند. پس از دور سوم، كارگروهي با عنوان ترتيبات اجرايي 
نيز به روند وين اضافه شد كه وظيفه تنظيم ترتيب اجراي تعهدات 
متقابل تهران و واشنگتن براي احياي توافق هسته اي را برعهده داشت. 
نتيجه رايزني هاي اين كارگروه ها در نشست هاي كميسيون مشترك 
بررسي مي شــد و بر مبناي آن گفت وگوها پيش مي رفت. پس از هر 
دور گفت وگو نيز كشورها براي مشورت و تصميم گيري درباره نتايج 
به دست آمده از گفت وگو به پايتخت هاي خود بازمي گشتند و پس از 
يك هفته تا 10 روز مذاكرات در وين از سر گرفته مي شد. همچنين در 
شش دور مذاكره، هيأت آمريكا در امپريال هتل با فاصله 500متري 
از هتل ايران در وين، مســتقر بوده و به شكل غيرمستقيم مواضع و 
جمع بندي نهايي هيأت ايران به آنها و برعكس منتقل شده است؛ چرا 
كه ايران تأكيد دارد كه آمريكا به دليل خروج از برجام نمي تواند طرف 
مستقيم گفت وگو باشد و علي باقري كني، معاون وزير خارجه و رئيس 
هيأت فعلي ايران در مذاكرات نيز بر اين موضع تأكيد كرده است. البته 
بايد ديد كه دور هفتم يا دور جديد اين مذاكرات با چه سازوكاري برگزار 

خواهد شد و روند پيشين ادامه پيدا مي كند يا نه.

وردين 13  فر   
نخستين نشست مجازی

نخستيننشستكميسيونمشتركبرجامپسازرويكارآمدندولتجديد
درآمريكاوباهدفرايزنيبراياحيايبرجامبهصورتمجازيبرگزارشد.اين
نشست،هجدهميننشستكميسيونمشتركبرجامپسازامضايتوافق
هستهايبودكهوظيفهآنبررسياجرايتوافقوميزانپايبنديكشورهابه
آنبودهاست.درايننشستكشورهابرسرادامهمذاكراتبهشكلحضوردر

وينتوافقكردند.

وردين 17 تا 20   فر   
گردهمايی  در گراندهتل

اعضاي1+4برايگفتوگودربارهچگونگيبازگشتبهبرجامدرگراندهتلوين
گردهمآمدند.رياستهيأتايراندراينمذاكراتراسيدعباسعراقچي،معاون
وقتوزيرخارجه،برعهدهداشتوتعدادديگريازكارشناسهاونمايندگان
دستگاههايمرتبطمثلوزارتنفتوبانكمركزيومسئولانيازوزارتخارجه
ازجملهكاظمغريبآبادي)نمايندهپيشينايراندرسازمانهايبينالمللي(
عراقچيرادرمذاكراتهمراهــيميكردند.همچنينهيأتيازآمريكانيزبه
رياسترابرتمالي،نمايندهاينكشوردرامورايران،دروينحضورداشت.از
آغازمذاكرات،اروپاييهاوبهويژهنمايندهاتحاديهاروپا،مواضعدوكشوررادر
نقشميانجيردوبدلميكردند.البتههيأتهايروسيهوچيننيزديدارهاي

دوجانبهوچندجانبهايباهيأتآمريكادروينداشتند.

موضع ايران  
مهمترينوپربسامدترينموضعهيأتايرانازدورنخستمذاكرات،لغوهمه
تحريمهاياعمالشدهدردوراندونالدترامپبودكهبهگفتهعباسعراقچي

شامل1500موردميشود.

7 تا      11     ارديبهشت   
ايرانوآمريكادرســوميندورمذاكراتچهگفتند:هفتمارديبهشت،ايران،
روسيه،انگليس،فرانسه،آلمان،چينواتحاديهاروپابرايادامهمذاكراتاحياي
برجامبهوينبازگشــتند.درايندورازمذاكرات،كشورهاتصميمبهتسريع
مذاكراتگرفتندوهمگيتأكيدكردندكهبرايرسيدنبهتوافقمسيردشواري
پيشروست.ازسويديگررابرتمالي،نمايندهآمريكانيزرايزنيهاباكشورهاي

منطقهايازجملهعربستانرادربارهبرجامومذاكراتوينآغازكرد.

موضع ايران  
ايراندرايندورازمذاكراتهمچنانبرلغوهمهتحريمهاوالبتهراستيآزمايي
آنتأكيدداشت.بهاينترتيب،مذاكراتبرسرفهرستهايلغوتحريمهاي
قابللغووچگونگيراستيآزماييادامهپيداكرد.عباسعراقچيدرپاياناين
دورازگفتوگوهاتأكيدكردكههدفايرانتامينمنافعملياســتودراين
مسيرهرچندايرانهرچهســريعتربهنتيجهرسيدنمذاكراتاستامازمان

اولويتاولنيست.

موضع آمريكا  
درطرفمقابلهيأتآمريكاييكهبهشكلغيرمستقيمدروينباايرانمذاكره
ميكردبرلزومبازگشتايرانبهتعهداتبرجاميپيشازلغوتحريمهاتأكيد
داشت.ازسويديگرآمريكاييهااعلامكردندكهآمادهلغوتحريمهايمغاير
بابرجامونههمهتحريمهاهســتند.بهاينترتيبرايزنيهابرســرفهرست
تحريمهايقابللغو،چگونگيلغوآنهاوچگونگيبازگشــتايرانبهتعهدات

برجاميبهمرحلهپيچيدهايرسيد.

17   تا 29    ارديبهشت   
ادامه  بيم  واميدها در دور چهارم

عباسعراقچي17ارديبهشتدرراسهيأتايرانبرايازسرگيريدورچهارم
مذاكراتواردوينشد.درنخستيننشستدورچهارم،كشورهاتوافقكردند
كهبرايمدتبيشتريدروينبمانندتامذاكراتبهپيشرفتملموسيدست
يابد؛اتفاقيكهرخدادودرپايانايندورازگفتوگوها،عباسعراقچي،رئيس
هيأتايرانگفت:الانميتوانيمبگوييمكهبهچارچوبتوافقرسيدهايم.به
ساختارتوافقدستپيداكردهايمومتناصليتوافقوضميمههاييكهخواهد

داشتمشخصشدهاست.البتهمذاكراتدرموردمتنبهپاياننرسيدهودر
موردبسياريازبندهايتوافق،هنوزدرحالمذاكرهايم.عراقچيگفتكههنوز
بسياريازمسائلكليديمذاكراتحلنشدهباقيماندهاستوبهاينترتيب

بيمواميدهابرايرسيدنبهتوافقادامهپيداكرد.

4 تا    12   خرداد   
تنظيم پيش نويس توافق

دورپنجــمگفتوگوهادرشــرايطيادامهپيــداكردكهحســنروحاني،
رئيسجمهورپيشــين،29ارديبهشــتوعدهدادهبودكهتحريمهاياصلي
تاپاياندولتدوازدهملغوخواهدشــد.ايننخســتيندورگفتوگوپساز
مشخصشدننامزدهايانتخاباترياستجمهوريدرايرانبود؛موضوعيكه
بيشازپيشمذاكراتراتحتتأثيرقراردادهوبرموضعگيريهاياروپاييهانيز
اثرگذاشتهبود.هرچندجزئياتيازمذاكراتبهشكلعموميمنتشرنميشد
امازمزمههايتدوينمتنتوافقرفتهرفتهشنيدهوگفتهشداختلافاتكمي
برايرسيدنبهنتيجهباقيماندهاست.حسنروحاني،رئيسدولتدوازدهم،
درهمينزمينهگفت:مســائلاصليماباآمريكاحلوفصلشدهوحالاچند
مسئلهفرعيباقيماندهاستكهآنهاراهمبامذاكرهبهنتيجهميرسانيم.عباس
عراقچينيزضمنابرازاميدواريبرايبهنتيجهرسيدنمذاكراتتأكيدكردكه
همچنانمسائلكليديايباقيماندهاست.رابرتمالي،رئيسهيأتآمريكا
نيزابرازاميدواريكردكهدردورپنجممذاكراتپيشرفتهايبيشتريبهدست
بيايد.بااينهمهدورپنجمنيزبدونرسيدنبهنتيجهايملموسبهپايانرسيدو
هيأتايرانبرايوقفهاييكهفتهايوابلاغنتايجمذاكرهبهنهادهايبالادستي

بهتهرانبازگشت.

22 تا 30 خرداد   
 دور ششم در تب وتاب انتخابات

ششــميندورمذاكراتدرميانهتبانتخاباتآغازشــدو2روزپسازپايان
انتخاباترياستجمهوريبهپايانرسيد؛انتخاباتيكهسيدابراهيمرئيسيدر
آنبهپيروزيرسيد.گفتهشدكهكشورهاپسازششدورمذاكرهدرويندر

ايندورازمذاكراتبهپيشنويستوافقدستپيداكردهاندوبرايتصميمگيري
نهاييبهكشورهايشانبازميگردند.عباسعراقچيتأكيدكردهبودكهاحياي
برجامپسازاينبهتصميمهايجديواشنگتنبرايرفعهمهتحريمهابستگي
دارد.درسويمقابل،طرفآمريكايينيزتلاشميكردتوپرابهزمينايران
بيندازدومقاماتاينكشورتأكيدداشتندكهاحيايبرجامبهتصميمايرانبراي
بازگشتبهتعهداتهستهايوابستهاست.بااينهمهكشورهابهپيشنويسي
دستيافتندودرايرانكميتهايمتشــكلازهمهنهادهابرايبررسيآندر

شورايعاليامنيتمليتشكيلشد.

مواضع حسن روحاني در فاصله انتقال قدرت
دراينبينحسنروحاني،رئيسجمهور،درچندسخنرانيوعدهدادهبودكه
تحريمهابهزوديودردولتدوازدهملغوميشودومذاكراتبهنتيجهخواهد
رسيد.بااينهمهتامردادماه،يعنيتاريختحليفسيدابراهيمرئيسيوسپس
تشكيلكابينهسيزدهمدرشهريور،تصميممشخصيدربارهمذاكراتويناعلام
نشد.درنهايتنيزروحانيگفتكهبهدليلقانوناقدامراهبرديمجلسكهدر
آذرماهتصويبشد،دولتنتوانستهبهتوافقدستپيداكند.بهگفتهروحاني
درصورتنبوداينقانوندولتدراسفندماهبهتوافقميرسيدوتحريمهالغو
ميشد.ايندرحاليبودكهمحمدباقرقاليباف،رئيسمجلسوديگرنمايندگان
مجلسيازدهم،معتقدبودندكهقانوناقدامراهبرديمنجربهازســرگيري

مذاكراتوينوعزمغربيهابراياحيايبرجامشدهاست.

سيگنال هاي مثبت در آغاز راه دولت سيزدهم
رئيسيامادرنخستينسخنرانيرسميخوددرمراسمتحليف،سيگنالهاي
مثبتيدرزمينهمذاكرهوبازبودنبابديپلماسيدردولتسيزدهمفرستادكه
مورداستقبالهمهطرفهاقرارگرفت.حسيناميرعبداللهيان،وزيرخارجه
دولتسيزدهمنيزدرنخستينروزهايخودوعدهدادكهازهمهظرفيتهاي
ديپلماتيكبرايلغوتحريمهااستفادهميكند.اوالبتهگفتكهوزارتخارجه
دردورانجديدفقطمتمركزبربرجامنيستودرمسيربهبودوتوسعهروابطبا

اولويتهمسايگانوديگركشورهافعاليتخواهدكرد.

رايزني هاي برجامي وزير خارجه
رايزنيهايبرجاميوزيرخارجهابتداباكشــورهايروسيهوچينوسپسبا

سهكشوراروپاييآغازشد.حسيناميرعبداللهيانازدوكليدواژهنتيجهگرايي
وعملگراييبرايمشخصكردنموضعدولتســيزدهمنسبتبهمذاكرات
استفادهكردودرمهرماهنيزاعلامشدكهتصميمايراندراينزمينهبهزودي
اعلامميشود.وزيرخارجهسپسبرايشــركتدرمجمععموميسازمان
مللدرمهرماهواردنيويوركشد.اودرنيويوركاعلامكردكهايرانبهزودي

مذاكراتبا1+4برسراحيايبرجامراازسرميگيرد.

22  مهر   
نخستين نشست برجامی دولت سيزدهم

22مهرماهنخستيننشستوزارتخارجهبامحوريتبرجامبرگزارشد.دراين
تاريخعليباقريكني،معاونوزيرخارجه،ميزبانانريكهمورا،نمايندهاتحاديه
اروپاوهماهنگكنندهكميسيونمشــتركبرجامبود.اينمذاكراتپشت
درهايبستهبرگزارشدامانتيجهآنمثبتاعلامشدودوطرفتصميمگرفتند

ادامهرايزنيهادربروكسل،يعنيدرمقراتحاديهاروپا،برگزارشود.

   3  آبان
وكسل وپا در بر ديدار دوباره مقامات تهران و ار

عليباقريكنيدرراسهيأتيبرايديدارورايزنــيبامقاماتاتحاديهاروپا
واردبروكسلشد.اينمذاكراتبرايروشنشدنمسيروينوتسريعرسيدن
بهتوافقدرمذاكرات1+4بود.حســيناميرعبداللهيــاندراينزمينهگفته
بودكهدولتسيزدهمنميخواهدازبنبستواردمذاكراتوينشودوبراي
بهنتيجهرسيدناينمذكراتارادهعمليآمريكاوديگرطرفهايبرجاملازم
است.درمذاكراتبروكسلدوطرفبرسرازسرگيريمذاكراتاحيايبرجام

دروينبهتوافقرسيدند.

6  آبان   
وسيه نخستين مقصد رايزنی های برجامی  ر

روسيهنخستينمقصدرايزنيهايدوجانبهوبرجاميمعاونوزيرخارجهبود.
اودراينسفرباهمتايروسخودونمايندهويژهرئيسجمهورروسيهدرامور

خاورميانهديدارودربارهمسائلدوجانبه،منطقهايوبرجامگفتوگوكرد.

10   آبان   
 ادامه رايزنی  با همتايان شرقی

پسازسفربهمســكو،رايزنيتلفنيباقريباهمتايچينيخودموردتوجه
بسياريقرارگرفت.باقريدرتوييتيبااعلامخبراينگفتوگونوشتكهاز
مواضعچيندربارهبرجاموتحريمهايآمريكاقدردانيودربارهبرجاموطيفي

ازموضوعاتدرعرصهبينالمللرايزنيكردهاست.

12   آبان   
اعلام تاريخ دقيق از سرگيری مذاكرات وين

معاونوزيرخارجهســرانجاماعلامكردكهايرانهشتمآذردروينمذاكرات
احيايبرجامولغوتحريمهاراازميگيرد.باقريتأكيدكردكهاينمذاكراتبا

هدفلغوتحريمهايغيرقانونيوغيرانسانيانجامميشود.

18، 19، 20، 21   آبان   
وپايی معاون وزير خارجه تور ار

پسازمشخصشــدنتاريخازســرگيريمذاكرات،توراروپاييمعاونوزير
خارجهآغازشــد.عليباقريبهترتيببهكشورهايفرانسه،آلمانوانگليس
ســفروباهمتايانخودديدارورايزنيكرد.محوررايزنيهاياوموضوعاتو
مســائلدوجانبهومذاكراتوينولغوتحريمهابود.باقريهمچنينپساز
تروئيكاياروپاراهيمادريدشدوبامعاونوزيرخارجهاسپانياوانريكهمورا،

هماهنگكنندهكميسيونمشتركبرجام،ديدارورايزنيداشت.
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ازگذشتهها

افتخارات

اولين گفت وگوي بلند 
   فرامرزقريبيــانازدوران
جوانــيخيلياهــلمصاحبه
وارتبــاطبامطبوعــاتنبود.
قريبياننخستينگفتوگوي
بلندشراباماهنامهفيلمانجام
داد؛ماهنامهايكهخودشدر
آنمقطعدرابتــدايراهقرار
داشــت.گفتوگويقريبيان
درشــماره۱۱ماهنامــهفيلم
)نوروز۱۳۶۳(چاپشد؛زماني
كهقريبياندورتازهفعاليتشرا

آغازكردهودرچندفيلمسينمايپسازانقلابحضوريافتهبود.تيتر
مصاحبه»دوستدارمدريكنقشكمديبازيكنم«دريادهاماندو
بعدهاقريبيانبابازيدر»دونفرونصفي«بهآرزويشرسيد.قريبيان
دراينگفتوگوبراينخستينبارازچگونگيعلاقهمنديبهبازيگريو

ورودشبهسينماحرفزد:
  منهممثلبسياريازهمسنوسالهايم،سينماراباسريالهاي
صاعقهوشزموخنجرمقدسشناختمكهدرآنموقع،بازيگرانآنها
رانميشناختم.بعدازآنســريالها،باچارليآشناشدمكههربچهو
بزرگياورادوستداشــت.بعدهابهكارگريكوپرواسپنسرتريسي

علاقهمندشدم.
   يكيازآرزوهايم،بازيدريكنقشكمدياستوفكرميكنمدر
چنيننقشيهمموفقباشم.متأسفانهچنينپيشنهادينشدهاستو

اصولاًاكنونچنينفيلمهاييساختهنميشود.

اولين كارگرداني
   فرامرزقريبياننخســتينباردرســال۱۳۶۵بافيلم»جدالدر
تاسوكي«كارگردانيراتجربهكرد؛فيلمحادثهپردازيكهتااندازهاي
علايقسينماييسازندهاشرانمايانميكرد.قريبيانامكانبازيگري
درجدالدرتاسوكيرانيافت)ظاهراًوزارتارشادموافقبازيقريبيان
درفيلمنبود(وتنهاكارگردانياشكرد.فرامرزقريبياندرگفتوگويي
كهدرشماره۵۳ماهنامهفيلمچاپشدازدلبستگياشبهفيلموسترن

وسينمايآمريكاوعلاقهاشبهكارگردانيسخنگفت:
   ايناواخراحســاسكردم
فيلمهاييكهبازيميكنمكمي
يكنواختشدهاند.اينبودكه
بعدازبازيدرفيلم»گمشده«
تصميمگرفتمواردگودشوم.
براياينكهمجبورنشــومهر
كاريراقبولكنم،يكتعاوني
خانوادگيتشكيلداديمبهنام
سازمانسينمايي۶۴.هميشه
دلمميخواستتوانخودمرا
دراينزمينــهآزمايشكنمو

ضمنافكرميكنمبهترازبعضيفيلمسازانيكهبرايشانبازيكردهام،
فيلمساختنرابلدم.وليبهدليلاينكهنميخواستموكمروييهم-كه
جزوخصلتهايمناست-اجازهنميدادكهبرومپيشاينوآنوتقاضا
كنم،صبركردمتازمانيكهخودمبتوانمسرمايهاوليهراازطريقكمك

اعضايخانوادهتامينكنم.
   منشديداًتحتتأثيرسينمايوسترنهستم.سعيمندراينفيلم
اينبودكهتاآنجاكهميشودكار،فرمكلاسيكداشتهباشد.اسماصلي
قصهاولسلامبيگانهبودوبعدهابهبيگانهتغييرپيداكرد.بعدفكركردم
حالاكهازنظرفرمبهآندورهنزديكاســت،بگذاراسمشهميادآور
سينمايوسترنباشد.اينراصادقانهميگويم.انكارنميكنموبدمهم

نميآيد.منكلاتحتتأثيرسينمايآمريكاهستم.

اولين حاشيه 
   همهميدانندكهفرامرزقريبياناهلجنجالوحاشيهنيست.
يكاتفاقامامردآرامســينمايايرانراهمناخواستهواردحاشيه
كرد.دردهه۶0قريبيانمدتيممنوعالكارشد.دليلشهمشكايت
تهيهكنندهفيلم»مرگپلنگ«بود؛فيلمــيكهفيلمبردارياش
طولانيشدهبودودرخواســتقريبيانبراياضافهدستمزدبعداز
پايانفيلمبرداريمرگپلنگ،منجربهممنوعالكارشدنششد.درآن
سالهاوزارتارشادرويدستمزدبازيگرانحساسبودوگوياسقفي
همبرايدستمزدهاتعيينكردهبود.مجموعهاينهاباعثشدقريبيان
گريزانازجنجالوحاشيهگرفتارودچارمشكلشود.گپكوتاهاو
كهدرشماره۹۲ماهنامهفيلم)آبان۶۹(منتشرشدهتوضيحدهنده

شرايطياستكهبهممنوعالكارشدنشمنجرشدهبود:
   »روزيكهكارنداشتهباشممردهام،ومنيكسالاستكهبيكارم.«
ايندوجملهازدرددلهايغمگنانهفرامرزقريبياناستكهمدت۶ماه
اجازهبازيدرفيلمهارانداشتهاست.ويدراينبارهميگويد:»بيخبر
ازهمهجابهمنگفتهشــدكهتا۶ماهاجازهبازينــدارم.علتشراكه
جوياشدمگفتندكهسرفيلممرگپلنگدستمزدزياديگرفتهايو
تهيهكنندهشكايتكردهاست.قضيهازاينقراراستكهبرخلافقرارداد،
كارفيلمبرداريهفتماهطولكشيدومنتقاضاياضافهدستمزدكردم
كهتهيهكنندهبدونهيچاعتراضيقبولكرد.بگذريمكهوقتييكياز
چكهارابراينقدكردنبهبانكبردم،برگشتخورد.شكايتكردمكه
نتيجهاششــدجلوگيريازكارمن.بههمينعلت،ازمدتيپيشدر
گوشهخانهنشستم.باهمهچيزوهمهكسقطعرابطهكردمودرشرايط
روحيوجســميبديقرارگرفتم.تااينكهيكيازدوستانباخبررفع

ممنوعيتازبازيمنآمد...«

  خيليهاايفاينقشقدرتفيلم»گوزنها«رانخســتين
معارفهجديوگستردهتماشاگرانبافرامرزقريبيانميدانند؛
البته۲ســالقبلازاكرانگوزنها،فيلم»خــاك«بابازياو
اكرانشــدهبودوفرامرزقريبيانبرايبازيدرنقشمسيب،
جايزهســپاسهمگرفتهبود.ضمناينكهخاكدومينفيلم
پرفروشســال،فيلمبرگزيدهجشــنوارهفيلمسپاسوفيلم
منتخبمنتقدانازسال۵۲همبود.بعدازايفاينقشكوتاهي
دريكســكانسازفيلم»بيگانهبيا«كهفيلمناموفقيازكار
درآمدهبود.دراينفاصله۵ســاله،ازاكرانفيلمبيگانهبيادر
سال۴۷تانمايشعموميفيلمخاكدرسال۵۲،قريبياندر
آمريكابهكاروتحصيلدررشتهبازيگريمشغولبودودراين
فاصلهكارگردانفيلمشكستخوردهبيگانهبيا،بهمهمترين
وشاخصترينفيلمســازايرانيتبديلشــدهبود؛آنقدركه
ميتوانستبرايدوستوبچهمحلقديمياشنامهبنويسد
وبهبازگشــتبهوطندعوتشكندودرفيلمشاورامقابل
مهمترينسوپراستارآنزمانقراردهد.پسنخستينمعارفه
تماشاگرباقريبيانباخاكرقمخوردوبعدتوفانگوزنهاازراه
رسيد.بازيدرنقشچريكشهريكهبازخميبرپهلوبهرفيق
قديمياشپناهميبرد،امكانيبودبرايتبلوررفاقتوموقعيتي
بودبرايابرازاعتراضسياسيدرزمانهايكهبهنظرميرسيد
حكومت،هرصدايمخالفيراخفهيادستكمكنترلكرده
اســت.ازهماننمايشاولفيلمگوزنهادرجشنوارهجهاني
فيلــمتهــران،درآذر۵۳قريبيانباايفاينقــشچريكبه
محبوبيترســيدوبااكرانعمومينسخهسانسوريفيلمدر
بهمن۵۴،اوجايگاهتثبيتيافتهايدرســينمايايرانيافته
بود.يكسالبعداودرفيلم»غزل«كهاثريشاعرانهبود،حالا
ديگربهعضوثابتگروهكيمياييتبديلشدهبود.كارگرداني
كهدرآنسالهاهرچهميساختموردتوجهتوامانمردمو
منتقدينقرارميگرفتوايفاينقشدر۳فيلماينكارگردان،
پرسونايسينماييبازيگريراساختكهباچهرهايمهربانو
چشمانيپراحساس،شمايليازسينمايمعترضشدهبود.در
اينسالهاالبتهقريبياندرفيلمهايتجارتيمرسومهمبازي
كردكهگرچههيچكدامآثارمهمــيازكاردرنيامدندوامروز
اغلبشانفيلمهاييفراموششــدهمحسوبميشوندوليدر
تداومحضورحرفهاياشنقشآفرينشدند.اودردهه۵0اين
بخترايافتكهبامهمترينستارههايسينمايايرانهمبازي
شودوهماينكهبهعنوانبازيگرسينمايمتفاوتدرتوليدات
منسوببهموجنويسينمايايرانحضوريابد.اينگونهبودكه
در»سايههايبلندباد«مقابلدوربينبهمنفرمانآرارفتو
علاقهاشبهبازيدرفيلمهايمتفاوتباعثشدپيشنهادگروه
گمناميكهدرتداركتوليد»جنــگاطهر«بودندرابپذيرد؛
گروهيكهدرفاصلــهتوليدتااكرانجنــگاطهر،تبديلبه
متوليانسينمايايرانشــدند.دراينفاصلهانقلاباسلامي

ايرانبهپيروزيرسيدهبود.

 پسازپيروزيانقلاباسلامی،بسياريازعواملسينماي
ايرانياخودشانصحنهراخاليكردندياكنارگذاشتهشدند.در
غيبتبيشترستارههايسينمايقبلازانقلاب،فرامرزقريبيان
ازمعدودبازيگرانيبودكهبهواسطهكارنامهموجهش،مشكلي
برايادامهفعاليتنداشــت.درابتدايدهه۶0ودرسينماي
انقلابيآنســالهافرامرزقريبيانهمانشــمايلقهرمان
معترضرادرفيلمهاييچون»ريشــهدرخون«،»پرونده«،
»بازپرسويژه«و...بازتوليدميكردودرنخستينفيلممذهبي
تاريخيبعدازانقلاب،»ســفير«نقشاصليرابازيميكرد.
ســيمايمصممونجيبومردانهاشاورابهبازيگريتبديل
كردكهمناسبسينمايدهه۶0بودودرعينحالشمايلي
ستارهگونهمداشت.بازيســينمايياشدرهنگامهايكه
تئاتريهابهمقابلدوربينسينماآمدهبودند،غنيمتمحسوب
ميشد؛حتياگردرروزگارپركاريتنبههرپيشنهاديبدهد.

قريبياندردهه۶0يكيازستارگانمهمسينمايايرانبود
واينموقعيترادردستكمنيميازدهه۷0همحفظكرد.

  همكاريمجددبامسعودكيمياييپسازوقفهايپانزده
سالهدر»ردپايگرگ«فصلتازهايبرايقريبيانرقمزد.بعد
ازسالهاقريبياندرنقشيظاهرشدكهپرسونايسينمايياش
راغناميبخشــيدوبهايســتونگاهشمعناميداد.ســوار
شدنشبراســبوتاختنشدرخيابانهايتهرانفقطاداي
دينبهســينمايمحبوب)فيلموســترن(نبودومفهومياز
تكافتادگيقهرمانزخمــيراتداعيميكرد.مثلگوزنها
اينبارهماوبازخميبرپهلو،پسازســالهاغيبتميآمدو
عالمسوداييعشقومعرفتراتجسمميبخشيد.مردبينام
»تجارت«امتدادبخشهمانمردانگيوايســتادگيبودكه
اينباردرسرزمينبيگانهميكوشيدباسلاحجهانسوميبه
ستيزبينديشد.درگذرازپنجاهسالگيقريبياندوبارهقهرمان
كيمياييشــدهبود.نقشاشدرفيلم»رئيس«درميانههاي
دهه80راهمدرامتدادردپايگرگوتجارتقرارداد.مردي
كههمچنانبهاصولوفاداربودوباچشمانشمعجزهميكرد.
قريبياندرهرهمكاريبامســعودكيمياييحضوريرامعنا
ميبخشيدكهبرخاســتهازدركيمشتركواشرافيكاملبر

جهانتاليفياثربود.

 دريكمقطعپانزدهســاله،قريبيانيكــيازپركارترين
بازيگرانسينمايايرانبود.درنيمهدومدهه۷0كهسينماي
حادثهپردازروبهافولگذاشــتاوهمكمكارترازسابقشدو
كارگردانيوبازيفيلم»چشمهايش«نشاندادوقتينقش
مناســبودلخواهوجودندارد،خودشدستبهكارميشود.
شكستتجاريچشــمهايشامكانادامهاينمســيرراازاو
گرفت.بازيدر»مردباراني«فقطســومينســيمرغبلورين
جشنوارهرابرايقريبيانبهارمغاننياورد؛انعطافاودرايفاي
نقشهايمتنوعومتفاوتراهميادآورشــد. شروعدهه80
بايكيازبهتريــنومتفاوتتريننقشهايزندگياش،حكم
آغازفصليتازهراداشت.پيرمردمارگيرفيلم»رقصدرغبار«
اوجهنرفرامرزقريبيانرادرابتدايشصتسالگيبهنمايش
ميگذاشــت.همكاريموفقبااصغرفرهاديجواندرفيلم
بعديهمادامهيافتواودريكــيازمعدودنقشهايمكمل
كارنامهاش،هنرشدربازيگريدرسكوتوبهرهازچشمانش

رادر»شهرزيبا«نمايانكرد.

 فيلمدشــوار»گناهكاران«كهقريبيانعــلاوهبربازيبه
كارگردانــيوتهيهكنندگياشنيزپرداخــتآخرينتلاش
منفرداودرسينمايايرانبود.باشكســتتجارياينفيلم
كهدرجشنوارهفجربااستقبالمواجهشــدهبود،قريبياناز
سينمايايرانفاصلهگرفتوكمكارترازسابقشد.پيشنهاد
حاتميكيابرايبازيدر»خروج«ميتوانستهمانفرصتي
باشدكهقريبيانسالهاانتظارشراكشيدهبود.درفيلميكهاز
بهترينهايحاتميكيانبود،اوبهترينبودويكتنهميكوشيد
بابازياشفيلمراجلوببــرد.اعلامخداحافظيازبازيگريدر
نشستخبريفيلمخروج،همهراشــوكهكرد.هرچنداعلام
تمايلبهبازيدرفيلميازمسعودكيميايي،پايانبازيبراي
كارنامهبازيگريرقمزدكهدرفيلمهايشمعمولاًجايابهام
باقاطعيتسروكارداشــت.مردآرامسينمايايرانكهدهه
۵0شمايلسينمايمعترض،دهه۶0ستارهپولساز،دهه۷0
بازيگريدرجستوجويفرصتهايمناسببرايدرخششو
دهه80بيشترمشتاقنقشآفرينيهايبهكلمتفاوتباآنچه
تاآنروزبازيكردهبودودهه۹0راهمبيشتربهسكوتوتأني
گذراند.فرامرزقريبيانبچهبازارچــهنوابوكوچهدردار،كه
فردا80سالگياشراجشنميگيرد،يكيازشمايلهاياين
سينماست.درروزگاريكهبرايقهرمانيديراستناماوهنوز

هميادآورقهرمانياست.

بچه خيابان ري، بازارچه نواب و كوچه دردار كه تا خودش را شناخت با سينما مأنوس شد و با بچه 
محل ها راهي سالن سينما شد. عالم بچگي و نوجواني با عشق به سينما در محله اي اصيل و سنتي 
سپري شد .  متولد ۲۷ آبان ۱۳۲۰ در تهران، تحصيلات ابتدايي را در دبستان ترقي گذراند و سپس 
دوره دبيرستان را در مدرسه بطي  طی كرد. قريبيان بزرگ شده خيابان آبشار و بازارچه نواب و كوچه دردار است. از سال هاي 
نوجواني با مسعود كيميايي و اسفنديار منفرد زاده دوست بود؛ هر سه نفرشان به سينما علاقه داشتند. وقتي كيميايي برادران 
اخوان را راضي كرد تا براي ساختن فيلم »بيگانه بيا«سرمايه گذاري كنند، اخوان ها از او خواستند تا به طور آزمايشي سكانسي 

را كارگرداني كند. بازيگران آن سكانس فرامرز قريبيان و احمدرضا احمدي بودند.
 برادران اخوان كار كيميايي را پسنديدند؛ اما سرمايه خود را به شرطي در اختيار كيميايي قرار دادند كه به جاي قريبيان و 
احمدي از بهروز وثوقي و فرخ ساجدي، كه بازيگران صاحب نامي بودند، استفاده كند. قريبيان در بيگانه بيا، دستيار كارگردان 
شد و در صحنه كوتاهي از فيلم بازي كرد. كيميايي بعدها از آن صحنه هاي آزمايشي در عنوان بندي فيلم »تجارت« استفاده 
كرد. قريبيان پس از آن ترجيح داد براي تحصيل بازيگري به آمريكا برود. در مدرسه ويژوال آرت ثبت نام و تحصيل كرد. 
در اين فاصله، كيميايي كارگردان صاحب نامي شده بود و ساختن فيلم ديگري به نام »زخمي ها« را تدارك مي ديد. مسعود 
كيميايي نامه اي به قريبيان نوشت تا درصورتي كه تمايل دارد براي بازي در فيلمش به او ملحق شود. قريبيان تحصيلاتش را 
نيمه تمام رها كرد و به ايران بازگشت. ساختن زخمي ها امكان پذير نشد و كيميايي فيلم »خاك« را در سال ۱۳5۲شروع كرد 

و به فرامرز قريبيان نقشي تقريباً همتراز با بهروز وثوقي واگذار كرد. 
بازي قريبيان در نقش چريك شهري در فيلم »گوزن ها« و سپس آموزگاري انقلابي در فيلم هاي »جنگ اطهر« محمدعلي 
نجفي و »سايه هاي بلند باد«بهمن فرمان آرا، موجب شد تا بلافاصله در روزهاي بعد از انقلاب، كه بسياري از بازيگران مطرح 
سينما ممنوع الفعاليت  شده بودند، در مقام بازيگري فعال به كارش ادامه دهد. او يكي از بازيگران پركار و محبوب دهه6۰ بود 
و از دهه۷۰ كوشيد تا در هر فرصت مقدوري به پرسوناي سينمايي دهه پنجاهش بازگردد. از دهه 8۰كم كار و گزيده كار شد و 
كوشيد تا هر حضورش مقابل دوربين واجد معنا باشد.   به عنوان بازيگر سينماي معترض كارش را شروع كرد و با فيلم انتقادي 
اجتماعي »خروج« نقطه پايان بر فعاليت بازيگري اش گذاشت. هرچند كمي بعد اعلام كرد علاقه مند است دوباره در فيلمي 
اعتراضي از مسعود كيميايي جلوي دوربين برود. قريبيان كه فردا 8۰ سالگي اش را جشن مي گيرد در طول نيم قرن فعاليت 
هنري از خود يادگارهايي به جا گذاشته كه تعدادي شان آثار فراموش نشدني سينماي ايران هستند و آنچه از بازي اش مي توان 

در يك كلمه خلاصه كرد اتفاقا عنوان يكي از فيلم هايش است؛ »چشم هايش«.

ستاره پولساز 
فرامرزقريبياندردورهايطولانييكيازموفقترين

بازيگرانسينمايايراندرگيشهبود 

 بازيگــرفيلمهــايمــوجنويي
دهه۵0،ازهمانشروعفعاليتشطعم
موفقيتدرگيشهراچشيد.»خاك«
دومينفيلمپرفروشســال۵۲شد
و»گوزنهــا«پرفروشتريــنفيلم
ســال۵۴.بعدازپيــروزيانقلاب،
قريبيانبهعنــوانيكــيازمعدود
بازماندگانسينمايگذشته،بهيكي
ازستارگاندورانيتبديلشدكهبه
ســتارهگريزيوحتيستارهستيزي
شــهرتداشــت.دراينســالهااو
با»سفير«فتحگيشــهراآغازكردو
خيليزودبادورانتازهمنطبقشد.
ســفيرپرفروشترينفيلمسالشد.
بازيدرنقــشســتوانحقگودر
فيلم»سناتور«،قريبيانرابهستاره
فيلمهــايحادثهپــردازآندوران
تبديلكرد.دراينسالهاالبتهفقط
اكشــنهاياوخوبنميفروختو
فيلم»گمشــده«بابــازياويكياز
پرتماشــاگرترينفيلمهايدهه۶0
بــود.هرچنــدتماشــاگر،قريبيان

رابيشــتردرنقشمردانحادثهجو
وبرخــوردارازعناصــرقهرمانــي
ميپسنديدكهاوجش»كانيمانگا«
بود؛دومينفيلمپرتماشــاگرپساز
انقــلابوازمحبوبترينفيلمهاي
ســينمايجنگ.دردهــه۷0اوبه
همراهجمشيدهاشمپوربافيلمهاي
حادثهپردازانهشــاننبضگيشــه
شهرســتانهارادردســتداشتند.
منتقدانازفيلمهاييچون»گريز«و
»آخرينخون«استقبالنميكردند
وليتماشاگراننظرديگريدربارهاين
فيلمهاداشــتند.دردهه۷0قريبيان
همچنانپولســازبود. اگرفهرســت
۱00فيلمپرتماشاگرسينمايپساز
انقلابرامروركنيممتوجهميشويم
كهفرامرزقريبيانبهاندازهانگشتاندو
دستفيلمبسيارپرتماشاگردركارنامه
دارد؛بازيگريكهروزگاريتماشاگر
برايعملياتقهرمانانهاش،ســوتو
كفميزد؛حالاكهسالهاســتنه
قهرمانكنشــمندوجذابيبرپرده
ماندهونهازســنتســوتوكفدر

سالنهاخبرياست.

بيش از يك ستاره 
»دو نفر و نصفي« و شايد هم بيشتر. نه اصلا نمي خواهم درباره شمايل آن مرد مهربان 
فيلم با نمك و خوش اقبال آغاز دهه ۷۰ چيزي بنويسم بلكه هرچه فكر مي كنم به 
گمانم بهترين عنوان براي بازيگر محبوب ما و ستاره بيش از دو دهه سينماي ايران 
يك جورهايي با همين نام رفيق است. فرامرز قريبيان در تمام ســال هاي پركاري و درخشش بيش از يك ستاره 
اثرگذار بود و البته فروتن، حسابي و متين. قريبيان فارغ از »قدرت« سال هاي جواني، همواره در ميانسالي و بعد از آن 
هم »رقص در غبار« پلشتي ها و هميشگي هاي سطحي سينما را بي ارزش انگاشت و صلابت يك ابربازيگر باتجربه و 
حرفه اي را جوري هجي كرد كه همواره مي توان به آن رجوع كرد، درس آموخت و تجربه اندوخت. فرامرز قريبيان در 
شمايل يك سوپراستار هيچ گاه حرف بي مورد و تصميم بيهوده نگرفت و در سال هاي كم كاري به هر پيشنهاد معمولي 
به اميد تكرار روزهاي خوش، بله نگفت. آنچه انتخاب كرد دوست مي داشت و كارنامه شلوغش با گزينه هاي ضعيف 
آغشته نشد. قريبيان در »شهرزيبا«ي سينماي ايران به اتاق تنهايي و ابهت خودش پا گذاشت، خودش را نيالود و 

شرافت را به كلمه سوپراستار سنجاق كرد. سرش سلامت و تولدش مبارك ما كه او را همدوره ايم.

مسعود مير
روزنامهنگار

شهاب مهدوي
روزنامهنگار

شاهرخ شانجاني
روزنامهنگار

چشم هايش
فرامرزقريبيانفردا80سالهمیشود

 بهترين بازيگر نقش مكمل مرد از ششــمين جشنواره فيلم سپاس 
)۱۳5۲( براي فيلم »خاك«

 بهترين بازيگر نقش اول مرد از ششمين جشنواره فيلم فجر )۱۳66( 
براي فيلم »ترن« 

 بهترين بازيگر نقش اول مرد از يازدهمين جشنواره فيلم فجر )۱۳۷۱( 
براي فيلم »بندر مه آلود« 

 بهترين بازيگر نقش اول مرد از هجدهمين جشنواره فيلم فجر )۱۳۷8( 
براي فيلم » مرد باراني« 

 بهترين بازيگر نقش اول مرد از جشــنواره حراره )۲۰۰۱( براي فيلم
» چشم هايش« 

  بهترين بازيگر نقش مكمل مرد از جشنواره آسيا پاسفيك )۲۰۰۳( براي 
فيلم »رقص در غبار« 

 بهترين بازيگر مرد جشنواره مسكو )۲۰۰۳( براي فيلم رقص در غبار
 جايزه ويژه هيأت داوران جشنواره بين المللي هند )۲۰۰۴( براي فيلم 

» شهر زيبا« 

   تجربه سينمای كمدی با » دو نفر و نصفی«

    موفق ترين فيلم در گيشه؛ » كانی مانگا«

    در شمايل قهرمان  در فيلم كماندويی » پايگاه جهنمی«

   محبوب ترين نقش در سال های آغازين؛ قدرت فيلم   » گوزن ها«

   اعلام خداحافظی با بازيگری در نشست خبری فيلم   » خروج«
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 کانی مانگا 

 پایگاه جهنمی 

 می خواهم زنده بمانم 

 مرگ پلنگ 

 سناتور 

 ۷ میلیون و ۵۸۱ هزار و ۶۹۵ نفر

 ۳ میلیون و ۳۵۴ هزار نفر و ۲۲۳ نفر

 ۳ میلیون و ۲۱۸ هزار و ۴۲۷ نفر

 ۲ میلیون و ۸۳۰ هزار و ۵۹۹ نفر

۲ میلیون و ۷۹۸ هزار و ۳۰ نفر
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پرتماشاگرترين فيلم های فرامرز قريبيان
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تيم ملي فوتبــال ايران در گــروهA مقدماتــي جام جهاني 
ششــمين بازي اش را هم با يك پيروزي راحت پشــت ســر 
گذاشت و صعودش را به قطر تا حدود بســيار زيادي قطعي 
كرد. در نخســتين هفته از دور برگشت اين رقابت ها، ديشب 
هر دو تيم برتر گروهA يعنــي ايران و كره جنوبــي با برتري 
كامــل، حريفان خود را شكســت دادند و يــك گام ديگر به 
 Bجام جهاني2022نزديــك شــدند. درحالي كــه در گروه
عربستان، استراليا و ژاپن رقابت نزديكي براي صعود مستقيم 
دارند، در اين سمت تيم هاي ايران و كره جنوبي هيچ دغدغه اي 

براي صعود ندارند و فقط اتفاقات عجيب و غريب و معجزه آسا 
مي تواند مانع صعود اين دو تيم شود.

    3گل و كلين شيت امير
دراگان اسكوچيچ در سيزدهمين بازي اش همراه با تيم ملي ايران 
از نشستن روي نيمكت محروم بود. سرمربي كروات كه در دقايق 
آخر بازي لبنان اخراج شده بود، ديشب در ورزشگاه ملك عبدالله 
اردن بازي را از روي سكوها دنبال كرد. او تيم تحت فرمانش را با 
3تغيير نسبت به بازي قبل به زمين فرستاد. عليرضا بيرانوند بعد 

از مدت ها نيمكت نشين شد و جايش را به امير عابدزاده داد. اميد 
نورافكن بعد از محروميت يك جلســه اي به تركيب برگشت و در 
عوض اين بار عليرضا جهانبخش محروم بود. غيبت جهانبخش، 
بعد از مدت ها حاج صفي را به تركيب اصلي برگرداند و وحيد اميري 
هم با حضور نورافكن در دفاع چپ به سر جاي اصلي اش برگشت. 
همين اميري پاس گل اول را به سردار آزمون داد و يك پنالتي هم 
براي ايران گرفت تا حاج صفي گل دوم را بزند و ايران را 2بر صفر 
برنده به رختكن بفرستد. اگرچه زمين ورزشگاه ملك عبدالله چمن 
ناهمواري داشت اما ملي پوشان ايران آنچه لازم داشتند از همين 

زمين ناهموار برداشت كردند. تيم ملي كه در نيمه اول به نتيجه 
دلخواهش رسيده بود در نيمه دوم هم موقعيت هاي زيادي را از 
دست داد تا اينكه بالاخره علي قلي زاده توانست در دقايق پاياني با 
حركات تكنيكي و دريبل چندين بازيكن سوري گل سوم را به ثمر 

برساند و شكست ميزبان را سنگين تر كند.

    كسي جلودار ايران نيست
ايران با 3امتياز بازي ديشــب 16امتيازي شــد و با قاطعيت به 
صدرنشيني اش ادامه داد. كره جنوبي هم با برتري 3بر صفر مقابل 

عراق 14امتيازي شد و فاصله اش را با تيم سوم جدول بيشتر كرد. 
امارات ديشــب با برتري يك بر صفر مقابل لبنان، رتبه سوم را از 
حريفش گرفت اما با 6امتياز از 6بازي واقعا شانس چنداني براي 
صعود مستقيم ندارد. صعود ايران روي كاغذ هنوز قطعي نشده اما 
صعود نكردن ايران هم نيازمند اتفاقاتي عجيب و غريب است. حتي 
اگر ايران 4بازي باقيمانده اش را ببازد امارات حداقل 10امتياز و 
لبنان لااقل 11امتياز از 4بازي لازم دارند تا به ايران برسند. طبعا 
رسيدن به اين امتيازات براي تيم هايي كه از 6بازي بيشتر از 6امتياز 

نگرفته اند، يك رؤياي دست نيافتني خواهد بود.

ايرانسوريه 3 0

یک نفس تا جام جهانی
 ايران و كره جنوبي 3گل به سوريه و عراق زدند و به صعود نزديك تر شدند 

مجوز حضور ما در قطر صادر شده و در بهمن ماه امضا خواهد شد

ان|
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   عك
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دوست ندارم به تيم ملي بروم
 گفت وگو با زهرا عليزاده، ستاره مسابقات فوتبال باشگاه هاي آسيا ؛ دختري كه آرزويش رسيدن

 به يك تيم معتبر اروپايي است اما دعوت تيم ملي را رد مي كند

ليلی خرسند| زهرا عليزاده بازيكن عجيبي است؛ او 
كه از روستاهاي ياسوج به فوتبال ايران معرفي شده، 
دوست ندارد ديده شود! شــايد باور كردنش سخت 
باشد اما او براي اين ديده نشدن همه تلاشش را مي كند. 
اينكه به سختي مي شود براي مصاحبه راضي اش كرد 
يا اينكه به ندرت حاضر مي شود مطلب يا عكسي را در 
صفحه اينستاگرامش بگذارد، شايد عادي به نظر بيايد 
اما يك بازيكن چطور مي تواند به تيم ملي نه بگويد؟ 
هر ورزشكاري در هر رشــته اي نهايت آرزويش اين 
است كه به تيم ملي برسد اما زهرا به تيم ملي فوتبال 
دعوت شده و جواب رده داده است! عليزاده بازيكن 
شهرداري سيرجان است و چند روز قبل با تيمش در 
اردن نايب قهرمان جام باشگاه هاي آسيا شد. او همان 
بازيكني است كه دروازه بنيادكار را با يك چيپ زيبا باز 
كرد و در بازي بعدي با خطاي شديد دروازه بان گوكولام 

هند بيهوش شد و به بيمارستان رفت.

  ضربه اي كه دروازه بان هند 
به سرت زد خيلي سنگين بود. شانس 

آوردي به خير گذشت.
لحظه اي كه ضربه به ســرم خورد، در جا 
بيهوش شدم. نه قبل بازي و نه خود بازي 
را يادم نمي آيد. اصلا يادم نيســت كه كي 
به هوش آمدم. استخوان زير چشم و كنار 
ابرويم شكست. توي چشمم خون جمع 
شده و زير چشــمم هم كبود است. بايد 
3هفته تا يك ماه در استراحت مطلق باشم. 
ميانه خوبي با اســتراحت كردن ندارم اما 
مجبورم استراحت كنم، چون اگر شكستگي 
بيشتر شــود، احتمال دارد نابينا شوم. در 
بيمارستان اردن سي تي اسكن انجام دادند 

و گفتند سرت مشكلي ندارد اما به سيرجان كه برسم، باز هم 
پيش پزشك مي روم.

 حتما در آن لحظه خانواده ات خيلي اذيت 
شدند.

مادر و خواهر و بقيه اقوام داشتند بازي را تماشا مي كردند. 
مادرم از وقتي اتفاق افتاد تا زماني كه با من حرف بزند، يك 
بند گريه مي كرد. من كه گوشي پيشم نبود. در اين فاصله با 
خانم جهان نجاتي )سرمربي تيم( تماس گرفته بود و كمي 
آرام شــده بود اما وقتي به هوش آمدم و با هم حرف زديم، 

نمي توانست چيزي بگويد، فقط گريه مي  كرد.

 حيف شد؛ هم در آن صحنه نتوانستي گل 
بزني و هم بازي اردن را از دست دادي.

صحنه اش درست مثل صحنه بازي با ازبكستان بود. اگر گل 
مي زدم، گل قشنگي مي شد. در بازي با اردن هم مي خواستم 

بازي كنم ولي كادر فني اجازه نداد. در استاديوم بودم و تا 
زماني كه بروم روي سكوها  بنشينم، اردني ها با چشم دنبالم 

مي  كردند. مي خواستند ببينند بازي مي كنم يا نه.
 گل هاي قشنگي مي زني. هم گلي كه پارسال 
در ليگ به سپاهان زدي خيلي ديده شد و هم گلت به 
بنيادكار را خيلي ها پسنديدند. در تمرينات اين مدل 

گل زدن را تمرين مي كني؟
اســتعداد ذاتي اســت كه خدا داده. البته تمرين هم زياد 
مي كنم. ما براي همين مسابقات جام باشگاه ها در يك ماه، 

64جلسه تمرين داشتيم، روزي نزديك به 5ساعت.

  اگر در بازي آخر بودي، بازي را مي برديد؟
نمي دانم اگر بودم چه مي شــد ولي با وجــود باخت هم 
مي توانستيم قهرمان شويم. اما داور در حق ما بد كرد. شرايط 
2 تيم برابر بود و ما يك كارت زرد بيشتر از اردني ها داشتيم 
ولي داور به اردني ها كارت نمي داد. داور به 
نفع ما پنالتي گرفت ولــي به بازيكن اردن 
كارت زرد نداد. چند صحنه ديگر هم كارت 
داشت كه نداد. داور وسط زمين با بازيكنان 
اردن خوش وبش مي كرد. بازيكن آنها يك 
قيچي برگردان زد، داور بهش دست داد و ما 

همين جوري مانديم!

  قبول داري كــه در بازي با 
گوكولام هند و امان اردن، خوب نبود؟

بازي هند را خيلي يادم نيست اما خاطرم 
هست كه خيلي تحت فشار بوديم. بچه ها 
مي گويند در دقيقه58 بازي كه من مصدوم 
شدم، بريده بودند. آنها بيش از حد انتظار 
بودند. در بازي بــا اردن هم بچه ها خيلي 
ضعيف بودند. بازي اول ما با بازي آخر خيلي 
فرق داشت. آنها خيلي آماده بودند، بدن هايشان با ما خيلي 

فرق مي كرد.

 چرا تيم شما خوب بدنسازي نمي كند؟
مربي هر چــه دارد براي تيــم مي گذارد ولــي بعضي ها 
نمي خواهند زندگي  حرفه اي  داشته باشند و شايد به خاطر 
اين اســت كه ما از خيلي از تيم ها عقب هستيم. بعضي از 
بازيكنان به يك جايي كه مي رسند، قانع مي  شوند. ازبك ها را 
مي برند، همه  چيز برايشان تمام مي شود اما من به چيزي كه 

هستم راضي نيستم. مي خواهم پيشرفت كنم.

 زهرا براي پيشرفت چه كار مي كند كه بقيه 
نمي كنند؟

من يك سال و نيم در سيرجان تنها ماندم تا تمرين كنم. اين 
سختي ها را تحمل كردم تا آماده باشم. با اين سختي ها من 

هنوز اول راه هستم.

 به كجا مي خواهي برسي؟
دوســت دارم به يكي از ليگ هاي معتبــر اروپا بروم. 

جايي كه بتوانم پيشرفت كنم.
  امكانش هست؟

چرا نباشد؟ كافي است به اراده ات ايمان داشته باشي.

  تيم ملي هم كه دعوت شدي.
دوســت ندارم در اردوهاي تيم ملي باشــم. ترجيح 
مي دهم تا جايي كه مي توانم كارم را در باشگاه ادامه 
بدهم. بعضي ها فكر مي كنند سقف رؤياي يك آدم تيم 
ملي است ولي من اينطور نيستم. مي دانم من اشتباه 

مي كنم ولي مي دانم اين چيزي است كه مي خواهم.

 كارت خيلي عجيب است. در تيم ملي 
بيشتر ديده مي شوي.

تيم ملي اصلا با روحيه من ســازگار نيست. دوست 
دارم تنها باشم، از شلوغي خوشــم نمي آيد. ترجيح 
مي دهم در تنهايي خودم كار كنم. خوشــم نمي آيد 
در ديد باشــم. ترجيح مي دهم در سكوت كار خودم 

را پيش ببرم.

  با اين روحيه لابد اهل فضاي مجازي 
هم نيستي؟

هســتم ولي صفحه ام خيلي فعال نيســت. استوري 
بگذارم و بگويم دارم تمرين مي كنم  يا به همه بگويم 
من بهترين بازيكن زمين شدم، نمره ام بالا مي رود؟ 

نمي رود.

 فوتبال را در چه حد دنبال مي كني؟
فوتبال زنان را خيلي نمي بينم ولــي فوتبال مردان 
را دنبــال مي كنم. بازي هــاي منچســتريونايتد را 
به خاطر رونالــدو مي بينم. بازي   هاي رئال، بارســا و 
يوونتوس را هــم حتما مي بينــم. در فوتبال داخلي 
 هم طرفــدار پرســپوليس هســتم و بازي هايش را  

مي بينم.

 حوصله كري را هم كه نداري؟
اتفاقا كــري را خيلي خــوب بلدم. افســانه چترنور 
اســتقلالي اســت و موقع داربي بين ما جنگ است. 
تيم مان گل بزند يا گل بخورد، همديگر را مي كشيم. 

جمع مان جمع خوبي است، همدليم.

 سر بازيكن خاصي هم تعصب داريد؟
نه، ســر بازيكن يقه همديگر را نمي گيريم. بازيكن 
نيست كه تيم را مي سازد، اسم تيم است كه بازيكن 
را مي سازد. من بازي مهدي قائدي را واقعا مي پسندم 
ولي الكي به افسانه مي گويم اين كيه بازي بلد نيست!
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نكته بازي   

آماربازي

پس عجب باشگاه بزرگي بوده!

لباس كه ديگر مي دهند

شما مشغول مذاكره با اسدي بوديد

محمدرضا آزادي يكي از مهاجمان 
استقلال است كه پشت ترافيك 
شديد اين خط باقي مانده. آزادي 
بايد با 2 فوروارد خارجي استقلال، 
قاســمي نژاد، مطهــري و آرمان 
رمضاني رقابت كند. به همين دليل هم 
شــايعاتي در مورد اقدام او براي جدايي از جمع آبي پوشان به 
گوش رسيد. با اين حال آزادي همه شايعات را تكذيب كرده و 
گفته: »وقتي پيشنهاد استقلال رسيد، من 4 ميليارد تومان به 
پانتوليكوس بخشيدم كه بتوانم به اين تيم بيايم. در يونان حتي 
به من پيشنهاد كاپيتان دومي هم دادند، اما قبول نكردم و به 
استقلال آمدم.« حالا ما نمي دانيم قرارداد آزادي چقدر بوده 
كه او 4 ميلياردش را بخشيده، اما همين كه اين پسر را بعد از 
فقط 10بازي و صفر گل زده مي خواستند كاپيتان كنند، نشان 

مي دهد پانتوليكوس چقدر تيم بزرگي بوده!

بعد از پيروزي تيم ملي كشورمان برابر 
لبنان، تعدادي از بازيكنان با انتشار 
يك پست مشترك نسبت به برخي 
كمبودها در اين تيم اعتراض كردند. 
مسئله در كار نبودن پرواز اختصاصي، 
عدم اعتراض فدراسيون به ميزباني هاي 
ضعيف رقبا، تحويل داده نشدن لباس هاي جديد به بازيكنان، 
تعويق پاداش ها و... ازجمله محورهاي اعتراض دســته جمعي 
بازيكنان بود. در چنين شرايطي اما عزيزي خادم، رئيس فدراسيون 
فوتبال وارد گود شده و گفته: »در كره جنوبي هم با آن اقتصاد، 
تيم ملي پرواز اختصاصي ندارد.« بسيار خب، قبول كرديم استاد، 
اما آنجا لااقل لبــاس كه به اندازه كافي بــه بازيكنان مي دهند؛ 
نمي دهند؟ اينكه ديگر ربطي به اقتصاد و ساير مسايل ندارد؛ دارد؟ 
ســريع مي گرديد و براي توجيه يك ضعف در اردوگاه رقبا پيدا 

مي كنيد، اما حاضر نيستيد نقاط قوت خودتان را افزايش بدهيد.

كميته تعيين وضعيت شكايت باشگاه 
پرسپوليس از سعيد حسين پور را 
رد كرد. حسين پور يكي از جوانان 
اين سال هاي پرسپوليس بود كه 
بازيكن بااستعدادي به نظر مي رسيد. 
با اين حال او كمتر مورد استفاده قرار 
مي گرفت و حتي در مقطعي به ماشين سازي تبريز قرض داده 
شد. بعد از اين اتفاقات حســين پور قراردادش با پرسپوليس 
را به بهانه عدم دريافت مطالباتش به طور يكطرفه فســخ كرد. 
پرسپوليس هم از اين بازيكن شاكي شد، اما نهايتا شكايت اين 
باشگاه به جايي نرسيد. حالا حسين پور مختار است كه به عنوان 
بازيكن آزاد به هر تيمي خواست برود. احتمالا اين خبر خوبي 
براي سرخ ها نخواهد بود، اما هر چه پيش آمد تقصير خودشان 
بود. در روزهايي كــه آنها بايد به اين ســرمايه جوان خود بها 

مي دادند، در همان پست دنبال نازكشي از رضا اسدي بودند!

متريكا

تيم پيكان كه با بردن بازي عقب افتاده اش 

به صدر جدول رفت و شريك استقلال شد، 7/09
به لحــاظ عملكرد فني نمــره پايين تري 
نسبت به تيم مجيدي دارد. سايت آناليز 
متريكا در پايان هر بازي به تيم ها نمــره فني مي دهد و با ميانگين اين 
نمرات يك جدول رده بندي شــكل مي دهد كه در آن تيم ها براساس 
عملكرد فني شان رتبه بندي مي شوند. در اين جدول، ميانگين نمرات 
استقلال طي 4هفته اول 7/09از 10بوده اما ميانگين نمرات پيكان 7بوده 
است. هر دو تيم استقلال و پيكان 5گل زده و يك گل خورده دارند اما 
آمارهاي متريكا نشان مي دهد تيم مجيدي خيلي بيشتر از تيم مجتبي 
حسيني موقعيت گل ايجاد كرده است. ميانگين اميد گل استقلال در هر 

بازي 1/61بوده و ميانگين اميد گل پيكان 1/02در هر بازي.

 اما جالب است بدانيد صدرنشين جدول 

متريكا كه براســاس نمــرات فني تيم ها 7/18
تنظيم شده نه اســتقلال است نه پيكان. 
صدرنشــين اين جدول، يعني تيمي كه 
به لحاظ فني بهترين تيم ليگ طي 4هفته ابتدايي بوده سپاهان اصفهان 
است. شاگردان محرم نويدكيا كه به 3برد و يك باخت رسيده اند در اين 
4بازي به طور ميانگين امتياز فني 7/18را به دست آورده اند. سپاهان در 
بازي هفته دوم مقابل نفت مسجدسليمان نمره8را گرفت كه بهترين 
نمره اين تيم بود. بعد از زردپوشان، تيم گل گهر با ميانگين امتياز 7/12در 
رتبه دوم قرار دارد و آلومينيوم اراك و استقلال تيم هاي سوم و چهارم 
هستند. پرسپوليس در اين رده بندي رتبه ششــم را دارد و با ميانگين 

امتياز6/94فعلا 5تيم را بالاتر از خودش مي بيند.

اما در انتهاي جدول فني متريكا، تيم هاي 

هوادار، صنعت نفت، پديــده و فولاد قرار 6/36
دارند كه كمترين نمــرات را در آناليزها 
به دســت آورده اند. نكته جالــب در اين 
جدول قعرنشــيني فولادي هاســت كه بــا ميانگين امتيــاز 6/36از 
10پايين تر از تمامي تيم ها قرار گرفته انــد. اين تيم با هدايت عبدالله 
ويسي طي 4بازي 4امتياز گرفته و در جدول ليگ رتبه يازدهم را دارد. 
اما اعداد متريكا نشان مي دهند 5تيمي كه در جدول ليگ پايين تر از 
فولاد هستند، عملكرد فني شــان بهتر از اين تيم بوده است. فولاد با 
نمره6/36در رتبه شانزدهم جدول فني است؛ تيم بي سروسامان مشهد 
كه معلوم نيست پديده اســت يا شــهرخودرو با امتياز6/41در رتبه 
پانزدهم قرار دارد؛ نفت آبادان با 6/52چهاردهم است و هوادار با 6/56در 

رتبه سيزدهم قرار دارد.

ليگ برتر ايران)جام خليج فارس( -فصل بيست ويكم
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نفت مسجدسليمان - مس رفسنجان

پرسپوليس - صنعت نفت

پديده - ذوب آهن

صنعت نفت - گل گهر

پيكان- فجرشهيد سپاسی

مس رفسنجان - پرسپوليس

فولاد - هوادار

سپاهان - تراکتور

استقلال - نساجی

ليگ برتر- هفته پنجم

ليگ برتر- هفته ششم
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مقدماتي جام جهاني - مرحله نهايي

پنجشنبه ۷ بهمن 1400

سهشنبه 1۲ بهمن 1400

پنجشنبه 4 فروردين 1401

سهشنبه 9 فروردين 1401

ايران - عراق

ايران - امارات

کره جنوبی - ايران

ايران - لبنان

    از روستا
 به اينجا رسيدم

  يك سال ونيم است 
خانواده ات را نديدي، سخت 

نيست؟
من خودم خواستم كه سيرجان 
بمانم. اصالتا ياســوجي ام و اهل 
روستاي صالحون. در اين مدت 
كه كرونا بود، نمي شد آنجا تمرين 
كرد. از باشگاه سيرجان خواستم 
به من خوابگاه بدهند. يك مدت 
انفرادي تمريــن مي كردم و بعد 
هم كه تمرينات تيم شروع شد. 
اين دوري سخت است ولي تماس 
تصويري كه مي گيــرم، دلم آرام 
مي شود. كلا آدم وابسته اي نيستم 
و تنهايي را بيشــتر مي پسندم. 
وقتي تنهايي، بهتر مي تواني كار 
كني. كسي نمي گويد چرا اين كار 
را كردي و چرا نكردي. اين دوري، 
تمريني براي مستقل شدن است.

   فوتباليست شدن 
براي يك دختر روســتايي 

سخت نبود؟
ســختي ها براي كســي كه در 
روستا زندگي مي كند، چندبرابر 
اســت. موقعي كه من در شكم 
مادرم بودم، پدرم عمرشــان را 
به شما دادند. 11ســالم بودكه 
فوتسال را شروع كردم و يك سال 
بعد به تيم ملي دعوت شــدم. در 
اين ســن آمدن به تهران سخت 
بود. من بودم و مــادرم. همه به 
مادرم مي گفتند چــرا اين همه 
برايش وقت مي گذاري اين چيزي 
نمي شود. رشد كردن در فضايي 
كه پــر از انرژي منفــي بود، كار 
هركسي نيســت. تنها كاري كه 
كردم اين بود كه كوتاه نيامدم. من 
آدم يك دنده اي هســتم، اينقدر 
پافشــاري مي كنم تا به چيزي 
كه مي خواهم برسم. مامان روي 
درســم حســاس بود.  مي گفتم 
اگر اجــازه ندهي فوتبــال بازي 
كنم، درس هــم نمي خوانم. من 
ســر فوتبال خيلي گريه كردم. 
نمي خواستم به خاطر حرف بقيه، 

از آرزوهايم دست بكشم.

 روســتا امكاناتي 
براي فوتبال داشت؟

هيچي نداشــت. من همه  چيز را 
مديون خانم فرهادپور هســتم. 
او براي من خيلي عزيز است. در 
زنگ ورزش مدرســه، مرا براي 
مسابقات مدارس انتخاب كرد و 
من از همان مســابقات به اينجا 
رسيدم. يك سال در ليگ فوتسال 
بازي كردم و از 4سال پيش هم با 
شهرداري سيرجان قرارداد بستم.

  از قراردادها راضي 
هستي؟

در ورزش زنــان قراردادهــا 
هيچ وقت راضي كننده نيست. در 
ليگ خيلي بخواهند به زنان پول 
بدهند، سيصد چهارصد ميليون 

تومان است.

  الان مــادرت از 
شرايطت راضي است؟

چنــد وقت پيــش مي گفت كه 
مايه افتخار من هســتي. همين 
كه ســرش جلوي كســاني كه 
مي گفتنــد زهــرا نمي توانــد، 

بالاست، براي من كافي است.

دايي در سوريه؟ بي خيال
بيرون از ايران كه هيچ، شهريار از تهران هم خارج نمي شود

ديروز ســاعاتي پيش از بازي ايران و سوريه اين 
شايعه در محافل رسانه اي مطرح شد كه شايد علي 
دايي، چهره سرشناس فوتبال ايران روي نيمكت 
تيم ملي ســوريه جانشــين نزار محروس شود. 
محروس سوري نتايج خوبي روي نيمكت تيم ملي 
كشورش نگرفته و در اين چند روز بارها شايعاتي 
در مورد احتمال بركناري او منتشر شده بود. پيش 
از بازي با ايران هم اين حــرف و حديث ها تكرار 
شــد، منتها اين بار جذابيت خبر براي ايراني ها 
آن بود كه از علي دايي به عنوان گزينه جانشيني 
او ياد كردند. با اين حال اما تجربه نشان مي دهد 
بعيد است دايي چنين پيشنهادي را بپذيرد. او از 
زمان آغاز مربيگري هرگز تيم هاي دور از تهران 
را نپذيرفته، گرچه گاهي پيشــنهادهاي جذابي 

هم داشته اســت. شــهريار به خاطر دغدغه هاي 
تجاري اش در پايتخت، در تمام اين سال ها صرفا 
در تيم هايي مثل پرســپوليس، راه آهن، ســايپا، 
نفت تهران، صباي قم و... مربيگري كرده اســت. 
او حتي حاضر نشده قيد زندگي در تهران را بزند 
و به تبريز يا اصفهان برود؛ حالا تصور اينكه دايي 

براي كار راهي سوريه شود بسيار دور از 
ذهن است. جالب تر اينكه او خودش 
مي گويد در 2 سال گذشته و بعد از آن 
مدل عجيب بركناري از ســايپا، حتي 

ممنوع الــكار هم نبوده و پيشــنهادهاي 
مربيگري را »كلا« رد كرده اســت. بنابراين 
به نظر مي رسد شــايعه اخير را هم نبايد زياد 

جدي گرفت.

اتفاقا كري را خيلي 
خوب بلدم. افسانه 

چترنور استقلالي است 
و موقع داربي بين ما 
جنگ است. تيم مان 

گل بزند يا گل بخورد، 
همديگر را مي كشيم. 
جمع مان جمع خوبي 

است، همدليم
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فرصت سوزي به سبك طارمي
مهديميتوانستآمارنهچندانخوبگلزنياش

رابهبودببخشد
در كيفيت و توانايي هاي مهدي طارمي هيچ ترديدي نيست، اما حقيقت آن است كه 
آمار گلزني او در تيم ملي را هم نمي توان »خارق العاده« دانست. مهدي هم اكنون در 
رده هفتم برترين گلزنان تاريخ فوتبال ملي ايران قرار دارد. او در 55 بازي ملي 26 گل 
به ثمر رســانده و اين يعني به طور ميانگين در هر مسابقه آمار 47 صدم گل را ثبت 
كرده است. به عبارت ديگر معدل گلزني طارمي هنوز به نيم )يعني يك گل در هر دو 

بازي( هم نرسيده. سردار آزمون، دوست و زوج فني طارمي در اين 
زمينه عملكردي بسيار بهتر نسبت به مهدي داشته است. آزمون در 
59 بازي ملي 38 گل زده و به ميانگين 64 صدم رسيده است. حتي 

كريم باقري به عنوان يك هافبك دفاعي هم ميانگين گلزني بســيار 
بهتري نسبت به طارمي دارد. باقري در 87 بازي ملي 50 گل به ثمر رسانده كه معدل 
57 صدم گل زده در هر مسابقه را نشان مي دهد. به طور كلي 7 گلزن برتر تيم ملي 
عبارتند از: علي دايي با 109 گل، كريم باقري با 87 گل، جواد نكونام با 39 گل، علي 
كريمي و سردار آزمون با 38 گل، كريم انصاري فرد با 28 گل و مهدي طارمي با 26 گل. 
طارمي مي توانست با حضور در اردوي فعلي تيم ملي و گلزني به لبنان و سوريه آمارش 

را بهبود ببخشد كه اين فرصت را با دست خودش از بين برد.

امضا؛ گل محمدی
یحییحالابایددرایتومهارتفنیاشرانشانبدهد

يحيی گل محمدی در 2سال اخير هرگز در چنين موقعيتی قرار نگرفته 
بود؛ جايی كه ناچار شود پرسپوليس را از برزخ بيرون بكشد و جايگاه 
خودش را به عنوان بهترين سرمربی ايرانی موجود تثبيت كند. بله؛ 
او 2 قهرمانی ليگی با اين تيم به دست آورد و يك بار هم تيمش را به 
فينال ليگ قهرمانان آسيا رساند، اما كم نبودند كسانی كه برانكو 
ايوانكوويچ و حتی گابريل كالدرون را در بخشی از اين موفقيت ها 
سهيم می كردند. حالا اما مدت زمان قابل توجهی از جدايی هر دو 
سرمربی گذشته و پرسپوليس در بخش جذب بازيكن و مسائل تاكتيكی 
و نوع بازی بيش از پيش رنگ و بوی يحيی را به خودش گرفته است. در 
چنين شرايطی كار در شروع فصل جديد كمی گره خورده است. حذف 
از آسيا با يك شكست بسيار بد برابر الهلال عربستان و سپس شروع 
نه چندان مقتدرانه ليگ بيست ويكم در فاز نتيجه گيری و سبك بازی، 
ترديدها را در مورد گل محمدی بيش از پيش كرده است. حالا فشار 
روی اين مربی زياد اســت و خودش هم به وضوح متوجه اين ماجرا 
شده است. يحيی بايد روند قهرمانی های پرسپوليس را حفظ كند. 
او دلش نمی  خواهد اسمش به عنوان كسی كه نوار اين موفقيت ها 

را قطع كرد، در تاريخ ثبت شود؛ بنابراين كار بسيار سختی دارد.

  تحول در سيستم، يك تصميم تاريخی
شرايط در پرسپوليس طوری پيش رفته كه يحيی گل  محمدی 
برای نجات تيم، با توجه به ابزار موجود متوســل به دگرگونی 
سيستم شده است. تغيير چينش اوليه بازيكنان در زمين آنقدرها 
چيز عجيب و غريبی نيســت و خيلی از مربيان در مسابقات 
زيادی اين كار را انجام می دهند، اما اينكه شما مثلا سيستم پايه 
چهار دفاعه را به سيستم سه دفاعه تغيير بدهيد، چيزی شبيه 
انقلاب است. به هر حال پرســپوليس سال ها با اين فرمت بازی 
كرد و موفق بود. برانكو و كالدرون در هيچ شرايطی چنين تغيير 
بزرگی را در تيم اعمال نكردنــد. مربی آرژانتينی حتی با وجود 
در اختيار داشــتن همزمان جلال حسينی، شجاع خليل زاده و 
محمدحسين كنعانی زادگان باز به سيستم سه دفاعه روی نياورد 
و به طور گردشی از اين سه مدافع ميانی سود می برد. حالا يحيی 
با جلال مسن تر و ديگر مدافعان ميانی كه در سطح كنعانی و شجاع 
نيستند، چنين ايده ای در سر دارد. او در بازی با گل گهر يك نيمه 
از اين روش استفاده كرد و گويا در مسابقه تداركاتی با پديده هم 
بار ديگر آن را آزموده است. به هر حال بايد ديد پرسپوليس بعد 
از تعطيلات با چه شمايلی در ميدان حاضر می شود و چه نتايجی 
می گيرد. هر چه هســت اما حالا مسئوليت يحيی روی نيمكت 
بســيار پررنگ تر شــده، چون اين تيم تا حد زيادی با افكار و 

انديشه های او به روز شده است.

پليآفداغتر
ازجامجهاني

 قهرمانان 2يوروي اخير نتوانستند
سهميه مستقيم بگيرند

بعد از پرتغال، قهرمان يورو2016، ايتالياي قهرمان يورو2020 هم نتوانست 
جواز صعود مستقيم به جام جهاني2022 را به دست آورد و به اجبار به پلي آف 

تبعيد شد. سختي پلي آف اين دوره در اين است كه تيم ها بايد 2 حريف را 
ببرند تا از گروه هاي سه گانه چهار تيمي، سهميه راهيابي به قطر را بگيرند.

انگليس
هريكینكهدربازيقبليانگلیسمقابــلآلبانيهتتریككردهبود،دربازيآخر
درزمینســنمارینوپوكركردتانشاندهدمشــكلاتابتدايفصلراكهمخالفت
باشگاهتاتنهامباانتقالاوبهمنچسترسیتيبرایشرقمزدهوآمارگلزنياشراخراب
كردهبود،بهفراموشيسپردهاســت.كینبهچهارمینبازیكنتاریختیممليپساز
وودوارد)1909(ودیكســيدین)1957(تبدیلشــدكهموفقميشوددر2بازي
پیاپي7گلبرايتیممليبزند.جداازاین28ســاليميشدكههیچبازیكنيدرتیم
مليانگلیسنتوانستهبوددریكبازي4گلبزند.آخرینباردیویدپلاتویانرایتدر
برابرهمینسنمارینوتوانستهبودنددریكبازيپوكركنند.هريمگوایرهمكهبعد
ازپایانمصدومیتشحتيیكبازيخوببرايمنچستریونایتدانجامندادهبود،در
دومینبازيمليپیاپياشبرايانگلیسگلزد.اوحالابا7گلزدهوباسبقتگرفتن
ازجانتريوبابيچارلتون6گله،بهترینمدافعگلزنتاریخسهشــیرهامحســوب
ميشــود.انگلیساینبازيرا10برصفربرد.اینهفتمینحضورپیاپيانگلیسيها
درجامهايجهانيخواهدبودكهبهترینركوردمخترعفوتبالنویناست.برد10بر
صفردرزمینسنمارینوهمبهترینپیروزياینتیمدرتاریخدیدارهايمليخارج
ازخانهبود.آخرینباريكهانگلیسيهاموفقبهپیروزيباچنیننتیجهايشدهبودند
برميگرددبهسال1964و2سالپیشازاولینقهرمانيشــاندرجامجهانيكهبه

آمریكااینتعدادگلرازدند.

ايتاليا
ایتالیایيهاكهبهتازگيقهرمانیوروشــدهوپسازآندرلیگملتهاهم
با2باختچهارمشدند،سهمیهمســتقیمجامجهاني2022رابهراحتياز
دستدادند.مانچینيكهبرايبازيدرزمینایرلندشمالي5مصدومداشت،
نتوانستازپساینحریفضعیفبرآیدوبهتساويبدونگلتنداد.باتوجه
بهبرد4برصفرخانگيسوئیسدربازيبابلغارستان،ایتالیایيهااگریكبر
صفرهمایرلندشماليراميبردند،موفقبهصعودنميشدندچوندرتفاضل،
یكگلنسبتبهسوئیسكمميآوردند.حالادرایتالیاانگشتاتهاماتبه
سمتجورجینیويبرزیلينشانهرفتهوهمهاورامقصراینناكاميميدانند.
هافبكآتزوريوچلسيدر2بازيرفتوبرگشتمقابلسوئیس،2پنالتي
درمصافبایانزومرخرابكرد.آلبرتیني،ســتارهسابقتیممليدربارهاو
گفته:»اگرجايجورجینیوبودمودربازيبعديبرايتیممپنالتيبهدست
ميآمد،سریعبهسمترختكنفرارميكردم.«اودرسپتامبرونوامبر2021
ایندوپنالتيراخرابكرد.اویكپنالتيهمدریوروازدستدادهبودتادر
مجموعهر3پنالتيآخرشدرتیممليراهدردادهباشد.جورجینیوفصل
قبلهم2پنالتيدرچلســيخرابكردهبود.درجــدولگروهCمقدماتي

جامجهاني،ســوئیسبا18امتیازبهعنوانصدرنشــینبهجامجهانيراه
یافتوایتالیابا16امتیازراهيپليآفشد.اگرآن2پنالتيجورجینیوگل
ميشــدند،ایتالیابا20امتیازبالاترازسوئیس16امتیازه،سهمیهمستقیم
ميگرفت.بدنیستبدانید4سالقبلآتزوريبامربیگريونتورادرراهیابي
بهجامجهاني2018روســیهناكامماندهبودند.اینبراينخســتینباراز
سال1958یعنيظرف60سالبودكهنامایتالیادرفهرستنهایيمسافران
جامجهانيدیدهنميشدوشایدبراينخســتینباردر2دورهپیاپيغیبت
اینتیمپرطرفدارحسشود.آنهادرآنسالبااسپانیاهمگروهبودندكهبا
اختلاف5امتیازينسبتبهاینتیمدومشدندوبهپليآفرفتندودراین
مرحلهدرمجموع2دیداررفتوبرگشتیكبرصفربهسوئدباختند.حالا
همانسناریودرحالتكراراست.اتفاقاهمینچندروزپیشبودكهونتورا
ازمربیگرياعلامبازنشستگيوفوتبالدوستانكشورشراخوشحالكرد.
قهرمان4دورهجامجهانيتاكنون97باردرمسابقاتانتخابياینتورنمنت
بازيكردهكه67تايآنرابرده،23بارمساويكرده،200گلبهثمررسانده

و60گلهمخوردهاست.

جمع غايب ها
تالحظهتنظیماینگزارشبازيدیشــبهلندونروژبرگزارنشدهبود
واكنونكهاینمطلبراميخوانیدبایدخبردارشــدهباشیدكهتیم
پرطرفدارهلندهمبهپليآفرفتهیامســتقیمراهيجامجهانيشده.
اگرایناتفاقافتادهباشدوهلندراهممثلایتالیاوپرتغالدرپليآف
ببینیم،ممكناســتدرجامجهانيآیندهدلتنگستارههايزیادي
باشیم.اگرهلند،پرتغال،ایتالیاوحتيسوئدنتوانندبهقطرصعودكنند،
ستارههایيمثلكریستیانورونالدو،برناردوسیلوا،برونوفرناندز،ژوتا،
ژائوفلیكسوچندینســتارهدیگرازپرتغالوهمچنینجورجینیو،
دوناروما،كیهلینيوبونوچي،كیهزاوبقیهستارههايایتالیاوممفیسو
واینالدوموديیونگوستارههايهلندرادرجامجهانينخواهیمدید
وایندرحالياستكهتیمهايكمجذابیتيازآسیا،آفریقا،آمریكاي
شماليومركزيوحتيآمریكايجنوبيبهجاياینستارههادرقطر
حضورخواهندداشــت.ضمناینكهستارههايدیگريمثلگرتبیل
وآرونرمزي)ولز(،زلاتانوكولوسفســكي)ســوئد(،لواندوفســكي
)لهســتان(،داویدآلابا)اتریش(،هالندواودگار)نروژ(،چالهاناوغلو

)تركیه(و...همدرخطرازدستدادنجامجهانيقراردارند.

صعود كرده ها
ازقارهاروپاكشــورهاياســپانیا،
صربســتان،فرانســه،بلژیــك،
دانمارك،كرواسي،آلمان،سوئیس
وانگلیسسهمیهمستقیمگرفتند
وتیمهايپرتغال،سوئد،اسكاتلند،
روسیه،مقدونیهشــمالي،اتریش،
جمهــوريچــك،ولــز،ایتالیــا
ولهســتانبهپلــيآفراهیافتند.
روزجمعــه5آذر1400مراســم
قرعهكشــيایــنمرحلــهبرگزار
ميشود.مســابقاتپليآفهمدر
روزهــاي28،25،24و29مارس
8،5،4و9فروردیــن1401( (
برگزارخواهدشــدوبلافاصلهدر
12فروردیــن1401قرعهكشــي

جامجهانيانجامميشود.

یادداشت

مربي دلخواه تان را اسم ببريد
 اگر همين امروز دراگان اسكوچيچ

 از تيم ملي اخراج شود...

بهــروزرســایلي|یورشهايبيوقفــهوهمهجانبــهمنتقدانو
پیشكسوتانبهســرمربيتیممليهمچنانادامهدارد.درفاصله
2بازيبالبنانوسوریه،سهمیهحملهبهاوازسويدستكم20
چهرهنامدارفوتبالایرانحفظشد.مجیدجلاليادعاكردسردار
آزمونازدراگاناسكوچیچحرفهايتراستیابهتعبیرسادهتر،در
تیممليبامعضلبازیكنبزرگ-مربيكوچكمواجههستیم.در
ادامهحشمتخانمهاجريگفتاســكوچیچبازیكنانرانسبت
بهخودشبياعتمادكردهاست.بعدنوبتبهحمیداستیليرسید
كهبگویدبازيبالبنانراصرفابراثرخلاقیتفرديبازیكنانمان
بردیم.محمدپنجعلي،دیگرچهرهصاحبنــامفوتبالایرانبود
كهبهكمپین»اســكوچیچآزاري«پیوســت.اومدعيشدمربي
كرواتباروابطبهنیمكتتیممليرســیدهوهیچهنريندارد.
فرشــادفلاحتزادههمازدیگرنفراتيبودكهایننهضتراادامه
داد.دستیارسابقفیروزكریميباانتقادشدیدازسرمربيتیمملي
مدعيشــدهدرجامجهانيبایدبهیكایرانيفرصتكاروكسب
تجربهدادهشود!بههرحالعقایدوسلایقمختلفاستوهركسي
اختیاردارددیدگاهشرامطرحكند.قرارهمنیستاینجابگوییم
اسكوچیچبهترینمربيجهاناستیاهیچعیبوایراديندارد.
بااینحالوقتيایناجماعواصرارشــدیدبر»نخواستن«وجود
دارد،لازماستكهازكیفیت»خواستن«همسؤالشود.دوستان
عزیزيكهدرطولهفتهچندینمصاحبهعلیهكادرفنيتیمملي
انجامميدهند،یكلحظهتصوركنندهمینامروزدراگاناخراج
شد؛پلنپیشنهاديآنهاچیست؟چهكســيرابرايجایگزیني
مربيكرواتمناسبميبینند؟آیاتوافقيدراینموردوجوددارد؟

  با مربي ايراني چطوريد؟
زمانيكهازحضورمربيایرانيروينیمكتتیممليسخنگفته
ميشود،حتيبرخيازسرســختترینمخالفاناسكوچیچهم
شاكيميشوندوچنینمسئلهايرانميپذیرند.فرضكنیداین
تیمبهجامجهانيرسیدوآنجاعليدایي،امیرقلعهنویيیایحیي
گلمحمديروينیمكتایراننشســتند؛چهاحساسيخواهید
داشت؟فراموشنكنیمقبلازحضوراسكوچیچروينیمكتتیم
مليهمقراربودیكنفرازبیندایيوقلعهنویيســرمربيشوند.
اینتصمیمبیشتربهخاطرتبعاتقرارداداسفبارباماركویلموتس
وجیبخاليفدراسیونگرفتهشدهبود.الانهمهمانمشكلات
پابرجاستوشایداگرقراربهتغییركادرفنيباشد،بازهممربیان

ایرانيدراولویتقراربگیرند.

  مربي خارجي؟ فقط شبيه ويلموتس نباشد!
عمدهمنتقداناسكوكهرويبركناريفورياوپافشاريميكنند،
ازلزومحضوریكمربيبزرگخارجيروينیمكتتیممليحرف
ميزنند.اینبازایدهبهترياســت،اماخوشــحالميشویماگر
گزینههايمصداقيوعینيدوســتانرابشناسیم.آنهادقیقاباید
اسمببرندكهكداممربيمدنظرشاناست.یكسريگزینهبسیار
مشهورداریمكهحضورشاندرایرانبهرؤیاميماند.اسميترین
آنهازینالدینزیداناستكهبهقولمازیارناظميزمانيقراربود
بااوطلوعكنیم!آیازیزوبهایرانميآید؟جناروگتوزووآندراپیرلو
همیكي،دوسطحپایینترهستندكههمگرانازآبدرميآیندو
هممعلومنیستبرايكاربهكشوريشبیهایرانبیایند.گزینههاي
منطقيتريهمدردسترسهستند،مثللورنبلانكهدرآستانه
اخراجازالریانقطراست.فرضكنیداوبهایرانبیاید؛بعدهمین
رفقاایرادنخواهندگرفتكهســرمربياخراجــيتیمدهملیگ
قطركهچپوراستهمبهپرســپولیسميباختهچرابایدروي
نیمكتتیممليبنشیند؟نونواســپیریتو،سرمربياسبقوموفق
ولورهمپتونهمميتواندیكيازگزینههايدیگرباشــد،هرچند
تجربهاخیراودرتاتنهاموحشتناكبود.بهطوركليدربحثجذب
مربيخارجي،اولابایدببینیمبعــدازكلاهبرداريبزرگمارك
ویلموتسبودجهكافيبرايجذباوداریمیانه.2میلیونیوروبا
قرضازتامیناجتماعيبهطورنقديبهویلموتسپرداختشده
وبهاحتمالزیادبایدچندمیلیونیوروهــمغرامتبهاوبدهیم.
ثانیاتاآخردنیااینهراسباماوجودخواهدداشتكهمبادایكي
ازایناسمهايبزرگووسوسهكننده،مثلمربيبلژیكيشیادو
فرصتطلبازآبدربیاید.بــههرحالخودویلموتسهمزماني
كهبهایرانآمد،آبازلبولوچههمهراهافتــادهبود.اوكارنامه
خوبيداشت،اماكسينميدانستچهخوابيبرایماندیدهاست!
خلاصهوسطاینهمهتخریبســرمربيتیمملي،بدنیستاگر
اسمگزینههايمدنظرتانرابهزبانبیاورید؛البتهبهشرطاینكه
بامنطقوحقیقتموجوددرفوتبالایرانســازگارباشد.اسكورا

بیرونكنید،اماقبلشچالهرابكنید.
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زلاتان ايبراهيموويچ كه در دقايق پاياني ديدار سوئد 
مقابل اسپانيا به دور از چشم فليكس بريش، داور 

آلماني مسابقه يك خطاي عمدي و ناجوانمردانه روي 
آسپليكوئتا داشت  و تنها با يك كارت زرد جريمه 

شد، ممكن است براي حضور در نخستين 
بازي تيمش در مسابقات پلي آف با 

محروميت روبه رو شود.
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بازي هاي متمركز

6 از 6

تمرينات تيــم ملي بســكتبال براي پنجره اول مســابقه هاي 
انتخابي جام جهاني2023 در جريان است. 18بازيكن، تركيبي 
از جوانان و باتجربه های تيم را تشــكيل داده اند. در اوضاعي كه 
بسكتبال ما پشــتيبان جوان لازم دارد، اين اتفاق خوبي است. 
بازيكني مثل متين آقاجانپور در كنار مهدي كامراني تركيبي 
از بازيكنان 2 نسل اســت اما به صرف اينكه بازيكن جوان را به 
اردو دعوت كنيم نتيجه نمي گيريم. چه بسا شوآف جوانگرايي 
در دوره هاي گذشــته منجر به اين شد كه امروز با دعوت كردن 
از بازيكن 40ساله اميدواريم مشكلات تيم ملي در بازيگرداني 
برطرف شــود. روند آرام و منطقي پيشرفت جوانان از بسكتبال 
باشگاهي تا ملي، »فرايند محور« بوده و نيازمند زمان و مختصات 

خاص خود است.

مسابقه هاي بسكتبال باشگاه هاي ايران كه به صورت متمركز برگزار 
مي شود، به نيم فصل رسيد. قرار اســت دور برگشت نيز به همين 
منوال در تهران برگزار شود. برخي تيم ها تقاضا كرده اند با فروكش 
كردن موج كرونا بازي ها رفت و برگشت باشد اما بعيد است با توجه 
به زمانبندي بازي هاي تيم ملي در پنجره هاي جام جهاني اين اتفاق 
بيفتد. ميزباني در اوضاع كرونايي تهديدي بود كه بايد آن را به فرصت 
تبديل مي كرديم. تعدادي تيم  فاقد امكانات لازم ميزباني در اوضاع 
كرونايي )غيركرونايي( هستند تا عدم توسعه زيرساختي همچنان 
به عنوان معضل بزرگ ورزش ايران شناخته شود. درحالي كه برنامه 
توســعه اي در اين بخش با ســرمايه گذاري و تخصيص بودجه و 

اعتبارات كافي مي تواند كرونا را هم از پاي درآورد.

تيم بسكتبال زنان ايران در مسابقه هاي سطح ب كاپ آسيا، بين 
6تيم ششم شد. بازيكنان ما به لحاظ »نفر« و برخي شاخص هاي آمار 
فردي بد نبودند اما عملكرد تيمي خوبي نداشتند. فيبا در گزارشي 
نوشت: »ايران شبيه بسكتبال 3 نفره بازي مي كند.« اين توصيف فيبا 
در پاسخ به آشفتگي و بي نظمي بازي ايران صورت گرفت اما پيش 
از حضور بازيكنان در ميدان بازي هاي اردن، سؤالاتي هم توسط ما 
مطرح شده بود، مانند فرايند انتخاب، آماده شدن و كوچينگ تيم 
ملي. با توجه به حذف برخي بازيكنان، عنوان ششم چندان دور از 
ذهن نبود چون با نمرات منفي در قسمت هاي مختلف ساخت يك 

تيم، نبايد به عملكرد تيم در مسابقه اميدي داشت.

واليبال، شاكي از بازي هاي فشرده
مربيان واليبال به برگزاري فشرده ليگ و حضور تماشاگران ايراد گرفته اند. رئيس سازمان ليگ مي گويد افراد حاضر در سالن ها تماشاگر نيستند، عوامل پخش تلويزيوني  هستند

زير حلقه

جوانان و تيم ملي

ليگ برتر واليبال به هفته هشتم رسيده اما نحوه برگزاري مسابقات و كيفيت بازي ها 
بعضي  از واليبالي ها - به خصوص مربيان - را راضي نكرده است. اين فصل هم مثل همه 
فصل هاي قبلي اعتراض به داوري، كيفيت سالن ها و... وجود دارد اما مشكل اصلي تيم ها 
فشرده بودن مسابقات است. رفت وآمد بين شهرها مربيان را كلافه و بازيكنان را خسته 
كرده و مهم تر از خستگي، مربيان نگرانند كه بازيكنان مصدوم شوند و هفته هاي آينده 

توان رقابت نداشته باشند.
ليگ واليبال سال پيش به خاطر شــرايط كرونايي متمركز برگزار شد اما اين فصل با 
خواست خود باشگاه ها مسابقات رفت وبرگشتي است. البته باشگاه ها درخواست ديگري 
هم داشتند؛ با 14تيمي شــدن ليگ، فصل طولاني شود. خواسته دوم آنها مورد توجه 
فدراسيون و سازمان ليگ قرار نگرفت و ســؤال از فدراسيون اين است كه چرا براي به 
پايان رساندن ليگ عجله دارد؟ شهرام عظيمي، رئيس سازمان ليگ به اين سؤال پاسخ 
مي دهد: »به خاطر منافع تيم ملي.« از اوايل سال آينده تيم ملي درگير مسابقات است 
و عظيمي مي گويد چاره اي نيست جز اينكه ليگ، امســال به پايان برسد: »سرمربي 
تيم ملي جزو مربيان باشگاهي است. از طرفي بازيكنان تيم ملي هم بعد از پايان ليگ 

مشخص مي شوند. براي ما منافع تيم ملي مهم است نه منافع افراد ديگر.«

  رضايي: مسابقه بازيكن را مي سازد نه اردو
برنامه فدراسيون اين است كه بازيكنان در اردوها براي تيم ملي آماده شوند و به همين 
دليل باشگاه ها را تحت فشار گذاشــته تا در چند ماه ليگ را تمام كنند اما اين برنامه 
موافقان زيادي ندارد. سعيد رضايي كه ســابقه مربيگري در تيم ملي را دارد و امسال 

هم مربي تيم فولاد سيرجان است، اعتقاد دارد طولاني بودن ليگ به نفع تيم ملي است: 
»مسابقه است كه بازيكن را آماده نگه مي دارد نه اردو. استراحت در واليبال ما خيلي زياد 
است. بازيكنان ملي دو سه ماه استراحت مي كنند و بقيه بازيكنان پنج شش ماه. اگر هر 
تيمي در ليگ، يك هفته يك بازي و يك هفته 2 بازي انجام بدهد، ليگ طولاني مي شود 

و بدن بازيكنان هم آماده  مي ماند. اين به نفع تيم ملي است.«
فولاد سيرجان كه در جام باشگاه هاي آسيا قهرمان شد، بايد در جام  باشگاه هاي جهان 
شــركت كند اما در برنامه ريزي ليگ حتي اين موضوع ديده نشده است. آنها كه اين 
فصل خريدهاي خوبي نداشتند، فعلا در رده يازدهم جدول هستند. رضايي مي گويد 
فشرده شدن ليگ به ضرر تيم هايي مثل سيرجان اســت كه بازيكنان زيادي ندارند: 
»بازيكنان فرصت ريكاوري ندارند و در بازي هاي فشرده احتمال مصدوميت شان زياد 
است و اين به تيم هايي مثل ما كه در شروع فصل خوب يارگيري نكردند، صدمه مي زند. 

وقتي هم تعداد بازيكنان آسيب ديده بالا مي رود، كيفيت ليگ پايين مي آيد.«

   شهنازي: اردوي بلندمدت منسوخ شده است
ناصر شهنازي، مربي سايپا هم يكي از معترضان به بازي هاي فشرده است: »پيشنهاد 
ما اين بود كه ليگ اواسط ارديبهشت سال آينده تمام شود اما فدراسيون اصرار دارد در 
پايان سال ليگ هم تمام شود. دليلشان هم برگزاري اردوهاي تيم ملي است. برگزاري 
اردوهاي بلندمدت منسوخ شده است.« تا امسال تيم ملي سرمربي خارجي داشت و شايد 
برگزاري اردوهاي بلندمدت توجيه داشت ولي امسال  سرمربي تيم ملي ايراني است و 
در ليگ تيمداري مي كند. شهنازي مي گويد: »فدراسيون كه معتقد است علم مربيان 

ايراني بالاست و بازيكنان هم در باشگاه ها زيرنظر همين مربيان تمرين مي كنند، پس 
چرا اصرار دارد كه حتما بازيكن در اردو آماده شــود؟« بازي هاي فشرده چند بازيكن 
مصدوم روي دست شهنازي گذاشته اما او دغدغه تيم هاي شهرستاني را دارد: »ما تهران 
هستيم و خيلي مشكل نداريم اما بعضي از تيم ها براي يك بازي مجبورند دو سه پرواز 

انجام بدهند. بازي هاي فشرده بيش از همه به آنها لطمه مي زند.«

   گلايه از ناظران
با اينكه قرار بود مسابقات بدون تماشاگر برگزار شــود، اما از همان هفته اول بعضي از 
باشگاه ها با تماشاگر از مهمانان ميزباني كردند. باشگاه ها مي گويند ناظران فدراسيون 
اين مسئله را جدي نمي گيرند. عظيمي در اين باره توضيح مي دهد: »ما به تيم ها اجازه 
داده ايم براي هر بازي 15نفر مهمان در سالن داشته باشند. تيم هايي كه در شهرهاي 
ديگر مهمان هستند، كسي را با خودشان به سالن نمي برند و تيم ميزبان اجازه مي گيرد 
از امتياز آنها استفاده كند. در اين شرايط 30نفر روي سكوها مي نشينند. در بازي هايي 
هم كه پخش تلويزيوني هســت، نزديك به 30نفر براي پوشــش به ســالن مي آيند. 
نظافت چي سالن، مسئول تداركات و افراد ديگر هم هستند. اين افراد وقتي در سالن 
جمع مي شوند، مهمان تصور مي كند تعداد تماشاگران ميزبان زياد است.« عظيمي تأييد 
مي كند كه بعضي از تيم ها تخلف مي كنند اما اين حرف او كه براي پوشــش تصويري 
يك بازي به حضور 30نفر در سالن نياز است، بيش از حد اغراق آميز به نظر مي رسد. البته 
شاهدان مي گويند در بعضي از شهرها تعداد تماشاگران از نفراتي كه عظيمي مي گويد 

خيلي بيشتر است.

افشين رضاپور 
كارشناس بسكتبال
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افقي:
 1- روحانــي مبــارزي كــه 
خواستار مشــروطه مشروعه 

شد
2- از زبان هــاي زنــده دنيا- 

اصلاح خرابي- بزرگ تر
3- رنگ موي فوري- باد بسيار 

گرم- دلفريب- ضمير جمع
4- به سُم ستور مي كوبند- از 

القاب امراي ترك- امتحان
5- پزشك نامي يونان باستان- 

خواب
6- بدزباني- خشك- از اجزاي 

مهم موتور خودرو 
7- نــــام پــدر حضــــرت 
مريم)س(- فدراسيون جهاني 
كشــتي- زادگاه حضــرت 

ابراهيم)ع(
8- ســتون بدن- بازسازي- 
رنگي بــراي قالــي- حيوان 

وحشي
9- رود مــــرزي ايــران و 
جمهوري آذربايجان- ثبات- 

زيان
10- پيمــــان تجارت آزاد 
آمريكاي شــمالي- شــكل 
ظاهري- نمك اسيدفسفريك
11- از عناصر اربعه- ارجمند

12- فراوان تريــن كبوتــر- 
منتشر كننده كتاب- بزرگي 

و شرف

13- غــوزه پنبه- نــام قديم 
مدينه- هــر بنــد از قانون- 

گرداگرد دهان
14- خــوب- برابربــودن- 

برادري
15- نقاش ايراني و از شاگردان 
كمال الملــك كه بيشــتر از 
طبيعــت بي جــان نقاشــي 

مي كشيد
  

عمودي:
1- خجلــت زده- مهمانخانه 

ماهانه
الهــي-  پيامبــران  از   -2

خوشامدگويي- جمع شيء
3- خاشاك- افســار- شاخه 

نورسته- شخص
4- همراه افــاده- گرامي- از 

ارز هاي ديجيتال
5- هزارميليون- سومين پسر 

آدم و حوا
6- همسايه استوني و ليتواني- 

مرطوب- چراگاه
7- ايده آل- توبه كننده- بسيار 

زياد
8- تكيه بر پشتي- زيلوباف- 

جاي ذخيره كردن- خاندان
9- پوست نخل- با رشوه دادن 
چربش مي كنند!- قطار برقي 

شهري
10- مثــل و ماننــد- كارگر 

كشتارگاه- افتتاح
11- گازي بــا بوي تنــد و زننده- 

دانشگاه معروف انگلستان
12- تظاهركردن- مجموعه قوانين 

چنگيزخان- خطاب غيرمودبانه
13- تكرار حرفي- درست نويسي- 

اصلاح سياسي- كتف
14- سبز تيره- براندازي حكومت از 

طريق نظامي- ديوانگي
15- محفظه زير شيشه جلوی اتاق 

15خودرو- شعبده بازي

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4073
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.
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   حمایت از دستفروشان خدمت بزرگی است
طرحی كه قرار است شــهرداری تهران برای دستفروشان اجرا كند 
خدمتی به قشر ضعیف و مستضعف است كه بسیاری از آنها آبرودار 

هستند و به دلیل ضعف اقتصادی مجبور به دستفروشی هستند.
حسنی از تهران 

  شبكه های استانی برنامه های خود را به زبان محلی پخش كنند
پیشنهاد می كنم شبكه های هر اســتان، برنامه ها را با زبان و گویش 
همان خطه نمایش دهند. این كار علاوه بر جذابیت برای ساكنان این 
مناطق و جذب بیشتر مخاطب به تلویزیون، موجب زنده نگه داشتن 

این زبان ها و گویش ها و انتقال آن به نسل آینده می شود.
توكلی شهمیرزادی از كرج

  شرایط فراهم شود هیچ جوانی از ازدواج بدش نمی آید
تسهیل همه جانبه باوام ازدواج زوج ها، اعطای وام بلاعوض، كمك در 
خرید لوازم منزل و سهل گیری طرفین درتمامی مراحل و در یك جمله 
تعامل با جوانانی كه در شرف ازدواج هستند با هر نقش و عاملی، باعث 
گسترش و نهادینه ترشــدن فرهنگ مقدس ازدواج می شود. بدیهی 
است كه وقتی یك جوان ببیند شــرایط سهل و برمداراست راغب به 

ازدواج خواهد شد.
عسگرآبادی از تهران 

   روستای جهان آباد به بروجرد الحاق شود
مصوبه الحاق روستای 5هزار نفری جهان آباد به بروجرد 7سال است 
بلاتكلیف مانده و خبری از تأیید نهایی آن نیســت. این روســتا در 
5كیلومتری بروجرد براســاس اعلام مسئولان شرایط الحاق به شهر 
را دارد و مطالبــه مردمی در این خصوص موضوعی جدی اســت. از 

مسئولان تقاضا داریم این مصوبه را زودتر عملیاتی كنند.
جهان زاد از بروجرد

  شرط داشتن كدپستی را از ادارات و ثبت نام ها حذف كنند
از مسئولان تقاضا دارم شرط داشتن كدپستی برای ارائه خدمات بانكی 
و غیره را حذف كنند! چون این شرط باعث اتلاف وقت و هزینه مردم 

مخصوصا مستأجرها شده است.
موسوی از شهرقدس

  یك معبر و دونام در هیچ جا پسندیده نیست
 از عزیزان شهرداری منطقه۱۹تهران تقاضا داریم تابلو راهنماهایی كه 
به نام »شقایق« است را از بلوارشهید خلبان علیار محمدی بردارند. 
شقایق نام قدیمی این خیابان است كه هنوز اثرات آن باقی است و یك 

معبر با 2 نام پسندیده نیست.
فریدی از تهران 

   مشكلات ته لنج كاران را حل كنند
یكی از راه ها ارتزاق مردم ساحل نشین تجارت دریایی خرد است كه 
مدت هاست دچار مشكل شده اســت و مردمانی كه كارشان تجارت 
ته لنجی است بیكار مانده اند. صدها خانواده چشم شان به دولت است 
كه مشكلات ته لنج كاران را حل كرده و اجازه دهند آنها بی دغدغه مثل 

ده ها سال گذشته به تجارت خرد خود مشغول باشند.
عالی زاده از بوشهر

  كارت طلایی خودروسازان ناكارآمد است
خودروی من دارای كارت طلایی اســت. در تیرماه تصادف كردم و از 
اول مرداد ماه تاكنون خودروی من در نمایندگی ساپیا مانده و تا امروز 
از تعمیر و تحویل خودرو خبری نیســت. اگر تمام هزینه های ایاب و 
ذهاب خود را به تعمیرگاه آزاد داده بودم حداقل اكنون می توانســتم 
از خودرو ام استفاده كنم و در این ۱0ســال گذشته هم هزینه بیمه 
پرداخت نمی كردم. این در حالی اســت كه شــركت، زمان فروش 
ارائه كارت طلایی را به عنوان یك مزیت معرفی كرده و رقم بیشتری 

دریافت می كند.
شقاقی از تهران

   شركت برق قبل از قطع آن اطلاع رسانی كند
مدت هاســت برگه های كاغذی قبض برق جمع شــده و همه امور 
پیامكی و اینترنتی شده است، این موضوع به دلیل تأخیر در رسیدن 
پیامك ها یا بعضا جابه جایی مستأجران یا ناآگاهی از كار با اینترنت و 
گوشی هوشمند برخی قبض ها به دست كاربران نمی رسد. اداره برق 
بدون لحاظ كردن این موضوعات و بدون اطلاع رسانی قبلی ناگهان 
اقدام به قطع برق می كند یا بعد از آنكــه اقدام به قطع كرد پیامكش 
دریافت می شود. تقصیر امثال ما چیست كه باید هزینه وصل مجدد 

هم بپردازیم؟
خالقی از تهران 

صداي معلمان نیاز به بازخواني دارد
نمي توان و شایسته هم نیست كه افراد تصمیم گیر  ادامه از 

و سیاستگذار خارج از اتمسفر آموزش و تربیت صفحه اول
بخواهند فــارغ از دغدغه ها و نیازهاي اصلــي و واقعي این ركن مهم 

آموزش یعني »معلم« براي آنان تعیین وزیر كنند.
البته برخي نمایندگان مجلس هم با سخنان و تذكراتي كه مي توان 
بخشي از آنها را »حرف دل معلمان« نامید نشان دادند كه نقشي فراتر 
از »ماشین راي« براي معلمان قائل بوده و به تدریج »نگاه ابزاري« در 
این جامعه در حال نزدیك شدن به »نگاه انساني« و »خردمحور« است.

هم اكنون آموزش و پرورش ما با مسائل و حتي بحران هاي مختلفي 
درگیر است. »حل مسئله« و فائق آمدن بر چرخه ناكارآمدي و فلاكت 

چیزي نیست كه با دستور، بخشنامه و یا سخنراني حاصل شود.
حل مشكلات این بخش گســترده و تأثیرگذار در كشور در مرحله 
نخست نیازمند اعتماد سازي  و كاهش فاصله میان دیدگاه بالا و پایین 

فارغ از تسویه  حساب هاي جناحی است.
معلمان كه همواره در گروه هاي نخست مرجع قرار داشته مي توانند 
ســرمایه اجتماعي را به بیرون از دستگاه متبوع شــان اشاعه دهند، 
مشروط بر آنكه خودشان در خانه شان به بازي گرفته شوند و »صداي 
معلمان« شنیده شود. این امري دشوار و خیلي پیچیده نیست مشروط 
بر آنكه حاكمان و كارگزاران از روزمرگي مزمن رها شده و نگاهي نو، 
علمي و مدرن بر الزامات یك آموزش كارآمد با محوریت تربیت انسان 

منتقد و پرسشگر داشته باشند.

شماره تلفن ارتباطی با خوانندگان...........................

ارسال پیام كوتاه خوانندگان......................................
02123023337
02123023916

با مردم

@bamardom_hamshahri   ................................ تلگرام با مردم

كوتاه از حادثه

مرگ دردناك كودك 
8ساله داخل خودرو

مرد جوان وقتي با اصرار پســرش براي ماندن 
در داخل ماشین روبه رو شد، او را درحالي كه 
بخاري ماشین نیز روشن بود تنها گذاشت، اما 
نیم ساعت بعد كه به آنجا برگشت با صحنه اي 

هولناك روبه رو و دنیا روي سرش خراب شد.
به گزارش همشهري، چند روز قبل به قاضي 
مصطفي واحدي بازپرس جنایي تهران خبر 
رسید كه پسربچه اي 8ساله به طرز مشكوكي 
جانش را از دست داده است. آنطور كه مأمور 
كلانتري گزارش كــرده بود، این پســربچه 
درحالي كه قلبش از تپش ایستاده بود توسط 
اورژانس به بیمارستاني در تهران انتقال یافته 
بود و در آنجا تیم پزشكي هر چه تلاش كرده بود 
موفق به احیاي او نشده بود. در ادامه تحقیقات 
معلوم شد كه این پســربچه داخل خودروي 
پدرش بوده كه به كام مرگ رفته است. یكي از 
شاهدان به مأموران گفت: شب حادثه صداي 
فریادهاي مردي را شنیدم كه مقابل ساختمان 
ما ایستاده بود و به شیشه ماشین پژو 405خود 
مي كوبیده و درخواست كمك مي كرد. او فریاد 

مي زد كه »پسرم را از دست دادم.« 
سراسیمه به سمت او رفتم. آن مرد مي گفت كه 
پسرش داخل ماشین از هوش رفته و به دلیل 
قفل شــدن درهاي ماشــین، نمي توانست او 
را نجات بدهــد. صحنه دردناكي بــود و پدر 
مستأصل شــده بود. من قفل فرمان آوردم و 
شیشه ماشین را شكســتم. در همین هنگام 
همســایه هاي دیگر بــه اورژانــس، پلیس و 
آتش نشــاني زنگ زدند. با شكســتن شیشه 
ماشین، پســر 8ســاله را كه نیمه جان بود از 
صندلي جلوي ماشــین بیرون كشیدیم و با 
حضور اورژانس مشخص شد كه كودك به كام 
مرگ رفته است.حتي عملیات احیا هم فایده اي 
نداشت اما پدرش بي تابي مي كرد و مدام براي 
نجات پسرش درخواســت كمك مي كرد و به 
همین دلیل اورژانس با اصــرار پدرش او را به 
بیمارســتان انتقال داد كه بعدا متوجه شدم 
تلاش ها براي بازگشــت كودك بــه زندگي 

بي نتیجه مانده است.
تیم جنایــي در گام بعدي بــه تحقیق از پدر 
كودك پرداخت. او كه هنوز در شوك از دست 
دادن فرزندش بود، با گریه گفت: به دلیل اینكه 
از ماشــینم زیاد اســتفاده نمي كردم معمولا 
باتري اش دچار مشــكل مي شــد. آخرین بار 
باتري ساز به من گفت براي اینكه باتري ماشین 
دچار مشكل نشــود هراز گاهي آن را روشن 
كنم و دوري بزنم. آن شــب پسر8ساله ام از 
من درخواست كرد كه او را هم با خودم ببرم. 
مي خواست با هم در خیابان چرخي بزنیم.  اي 

كاش قبول نمي كردم...
وي ادامه داد: آن شب به همراه پسرم از خانه 
خارج شدیم. او در صندلي جلو نشست و یك 
دفعه یادم افتادم كه باید در خانه كاري انجام 
بدهم. به پســرم گفتم به خانه برگردیم، اما او 
گفت داخل ماشین منتظرم مي ماند تا برگردم. 
گمان نمي كردم كارم خیلي طول بكشــد، اما 
پسرم از من خواست بخاري ماشین را روشن 
كنم، چون هوا سرد بود. من هم استارت زدم، 
بخاري را روشن كردم و به داخل خانه برگشتم.

پدر داغدیده ادامه داد: كارم حدود 30دقیقه 
طول كشید و وقتي برگشتم، هرچه تلاش كردم 
در ماشین را باز كنم، نشد؛  پسرم وقتي داخل 
ماشین بوده ازداخل درها را قفل كرده بود. از 
پشت شیشــه دیدم كه او بي حال در صندلي 
افتاده و تــكان نمي خورد. هرچه به شیشــه 
مي كوبیدم فایده اي نداشت و پسرم همانطور 
بي حركت مانده بود. وحشــت كرده بودم و به 
شیشه مي كوبیدم و كمك مي خواستم تا اینكه 
همسایه ها رسیدند و با شكستن شیشه، پسرم 
را از داخل ماشــین بیرون كشیدند. اورژانس 
مي گفت احتمالا به دلیل روشن بودن بخاري 
دچار گازگرفتگي شده اســت. از سوي دیگر 
ماشین من دوگانه ســوز است و احتمال دارد 
كه انتشــار گاز به داخل ماشین موجب مرگ 

جگرگوشه ام شده باشد.
با این اطلاعات بازپرس جنایي دستور تعیین 
یك كارشناس حوادث را صادر كرد تا با بررسي 
خودرو مشخص شود كه آیا دوگانه سوز بودن 
آن باعث حادثه شــده یا سیستم سي ان جي 
خودرو نقص فني داشته و این حادثه دردناك 

را رقم زده است.

 زن كرمانشاهي و كودكش 
در پياده رو بلعيده شدند

به دنبال ســقوط زني بــه همراه 
كودكــش بــه درون گودالي كه داخلی

ناگهان زیــر پایشــان در یكي از 
پیاده روهاي كرمانشاه سبز شد، دادستان دستور 
تشــكیل پرونده قضایي براي رســیدگي به این 

حادثه را صادر كرد.
در روزهاي گذشته كلیپي در شبكه هاي اجتماعي 
منتشر شد كه صحنه هولناكي را نمایش مي داد. 
در این كلیپ زني نوزاد 27روزه اش را در آغوش 
گرفته و در حال عبور از پیاده رویي در كرمانشاه 
اســت كه ناگهان زمین دهن بــاز مي كند و زن 

37 ساله و نوزادش را مي بلعد.
به دنبال این حادثه بیژن مرادي، شهردار منطقه 
یك  كرمانشاه با ارائه توضیحاتي گفت: این چاه ها 
مربوط مي شود به چاه هاي دفع فاضلاب خانگي 
كه پیش از ســاخت و تاسیس شــبكه فاضلاب 

شهري توسط مالكین احداث شده است.
وي ادامه داد: در حدود 40-30 سال گذشته كه 
منازل مسكوني این منطقه ساخته شده است براي 
دفع فاضلاب خانگي چاه هاي دفع فاضلاب جذبي 
حفاري مي كردند. پس از ایجاد شــبكه فاضلاب 

شهري در این مناطق این چاه هاي دفع فاضلاب 
توسط مالكین از رده خارج شدند و باید خود مالك 
این چاه ها را خاكریزي و پر مي كرد كه بعدها دچار 

ریزش دهانه نشود.
وي بیان كرد: از ســال هاي گذشــته تاكنون در 
معابر منطقه هیچ اثري از اینگونه چاه ها مشاهده 
نشده است و از طرفي تاكنون توسط مالكین این 
منطقه به شــهرداري از وجود چنین طرح هایي 
اطلاع رساني نشده كه شهرداري براي رفع خطر 
و پر كردن این چاه ها اقدام كند. شهردار منطقه 
یك شهرداري كرمانشاه گفت: پس از این اتفاق به 
تمامي پلاك هاي ثبتي سطح منطقه  یك به صورت 
كتبي اخطارداده شد كه اگر در گذشته از چاه هاي 
فاضلاب جذبي استفاده مي كردند به شهرداري 
اعلام كنند كه با همكاري مالــك این عملیات 

خاكریزي و پر كردن آن سریع انجام شود.
به گزارش فارس، به دنبال وقــوع این حادثه به 
دستور دادستان كرمانشــاه پرونده قضایي براي 
خاطیان تشكیل شده و در شعبه پنجم بازپرسي 
دادســراي عمومي و انقلاب در حــال تحقیق و 

بررسي است.

مرد گمشده توچال سر از خارج درآورد
فیلم هایی كه مرد جوان از صعودش به توچال منتشر كرده بود، راز او را فاش كرد

خواننده معروف محلی یاسوج كه 
پــس از حادثــه انفجــار گاز در پیگیری

خانه اش دچار ســوختگی شدید 
شده بود پس از ۱۱روز جدال با مرگ روی تخت 

بیمارستانی در شیراز به كام مرگ رفت.
به گزارش همشهری، حادثه  هولناكی كه برای 
ســجاد رزمجو رقم خورد ســاعت ۱۱:۱2ظهر 
جمعه ۱4آبان رخ داد. آن روز به آتش نشانی 
یاسوج خبر رسید كه 
انفجــار شــدیدی 
در طبقــه دوم یك 
خانــه دو طبقه رخ 
داده اســت. وقتی 
تیــم  نخســتین 
امدادی در محل 

حاضر شــد، با توجه به شكستگی در و پنجره ها 
معلوم شد كه انفجار ناشــی از انتشار گاز در این 

خانه بوده و پس آن آتش سوزی رخ داده است.
همچنین معلوم شــد هنــگام وقــوع حادثه 
صاحبخانه كه یكی از خوانندگان معروف محلی 
است در آنجا حضور داشــته و به شدت مصدوم 

شده است.
در این شــرایط حریق مهار و خواننده معروف 
كه دچار سوختگی شدیدی شــده بود به مركز 
درمانی منتقل شد. او كه مردی 40ساله بود دچار 
80درصد سوختگی شده و پزشكان همه تلاش 
خود را برای درمان او انجام دادند اما وی شامگاه 
دوشنبه و پس از ۱۱روز جدال با مرگ، سرانجام 

تسلیم مرگ شد.

انفجار وقتی برق آمد 
حامد خلفی، یكی از دوستان صمیمی و نزدیك 
خواننده معروف، درباره این حادثه به همشهری 
می گوید: سجاد دوست 20ساله من بود و هنوز در 
شوك هستم و نمی توانم مرگش را باور كنم. علاوه 
بر رفاقت نزدیكی كه میان ما بود، هر دو 
همكار هم بودیم. یك استودیو راه اندازی 
كردیم كه من عكاسی و تصویربرداری 
می كردم و ســجاد خوانندگی و 

نوازندگی.
او ادامه می  دهد: سجاد عاشق 
كارش بود و علاوه بر خوانندگی، 
سازهای مختلف هم می نواخت؛ از گیتار و سه 
تار گرفته تا ویولن و سنتور. او صدای خیلی 
خوبی داشت و از كودكی عاشق خوانندگی 
بود تا اینكه تلاش كرد و به آنچه هدفش بود 

رسید اما در اوج كارش پر كشید و زنده نماند.
به گفته خلفی، خواننده معــروف وقتی قربانی 

حادثه شد، در خواب بود.
او توضیح می دهد: سجاد معمولا شب هایی كه 
كار داشت یا قرار بود برنامه اجرا كند، از همسرش 
می خواســت تا به خانه پدرو مادرش برود. آنها 
فرزندی نداشتند و همسرش به دلیل اینكه شب 
در خانه تنها نماند به خانه پدرش می رفت. آخرین 
اجرای سجاد پنجشنبه ۱3آبان ماه بود. هر دو با 
هم به مجلسی رفتیم و سجاد هم  ساز نواخت و 
هم خوانندگی كرد. پس از مراسم، حدود ساعت 
۱2نیمه شب به خانه بازگشت و خوابید. هیچ كس 
به درستی نمی داند كه دلیل اصلی انفجار چه بوده 
است، اما ظاهرا گاز نشت كرده بود و اتصال برق 

باعث وقوع آن شده بود.
مرد جوان می گوید: ســجاد در مدتــی كه در 
بیمارستان بستری بود به درستی نمی توانست 
صحبت كند چــون حنجره اش دچار آســیب 
شدیدی شده بود. اما آنطور كه من متوجه شدم، 
آن شب برق های منطقه رفته بود. سجاد هم پس 
از آنكه به خانه رسید به اتاق رفت و خوابید. غافل از 

اینكه گاز دچار نشتی شده و زمانی كه او در خواب 
بوده، در فضای خانه اش پخش شده است. پس از 
آن و زمانی كه برق آمد، احتمالا اتصالی رخ داده و 

ناگهان خانه منفجر شده است.
خلفی ادامه می  دهد: همسایه ها با شنیدن صدای 
انفجار با آتش نشانی تماس گرفتند و پس از این 
اتفاق ســجاد كه به شــدت مصدوم شده بود به 
بیمارستانی در یاسوج انتقال یافت. پزشكان در 
لحظات اولیه سوختگی را 80درصد اعلام كردند 
و پس از 2 روز برای ادامه درمان به بیمارستانی 
در شیراز منتقل شد. ســجاد در كما بود و روز 
چهارشنبه گذشته چشمانش را باز كرد و به هوش 
آمد. حتی با كمك اطرافیان چند قدم راه رفت و 
غذا و نوشیدنی خورد. این اتفاق مثل یك معجزه 
بود و همه ما را خوشــحال كرد. پزشكان در این 
مدت موفق شــده بودند بافت های سوخته را از 
بدن سجاد خارج كنند و وضعیت امیدوار كننده 
بود. اما درســت زمانی كه تصــور می  كردیم او 
از مرگ نجــات یافته و به زودی از بیمارســتان 
مرخص می شود، یكشنبه شــب دوباره حالش 
وخیم شــد و به كما رفت. یك شب بعد، یعنی 
دوشنبه شب قلبش از تپش ایستاد و همه ما را در 

شوكی بزرگ فرو برد.
به گفته این مرد، سجاد همیشه به زندگی امیدوار 
بود، به كارش و حرفه ای كه دنبال می كرد علاقه 
داشت. علاوه بر خوانندگی، تعدادی هنرجو هم 
داشت كه به آنها  ساز آموزش می داد و حالا افراد 

زیادی داغدار از دست دادن او هستند.

جزئیات مرگ خواننده معروف یاسوجی در انفجار خانه اش

 11روز جدال با مرگ
روی تخت بیمارستان

وقتی 3شبانه روز تلاش و جست وجوی تیم های امدادی 
برای پیدا كردن فردی كه گفته می شــد در ارتفاعات 
توچال گم شده اســت به نتیجه نرسید، امدادگران به 
ماجرا مشكوك شدند و با حضور پلیس معلوم شد كه 

این فرد گم نشده بلكه از كشور خارج شده است.
به گزارش همشهری، پنجشنبه گذشته خانواده مردی 
با مراجعه به هلال احمر شــمیرانات مدعی شدند كه 
این مرد برای صعود به توچال از خانه خارج شــده اما 
دیگر برنگشــته و آنها نگران وی هستند. خانواده این 
مرد می گفتند كه وی هنگام صعود به توچال عكس ها 
و ویدئوهایی هــم از خود در صفحه اینســتاگرامش 
منتشــر كرده اما پس از آن دیگر خبری از وی نشده 

و احتمال دارد كه گرفتار حادثه شــده باشــد. با این 
اظهارات، عملیات جست وجو و نجات آغاز شد و تیمی 
از امدادگران هلال احمر به همــراه تیم امداد و نجات 
فدراســیون كوهنوردی تلاش برای پیدا كردن مرد 
گمشده را آغاز كردند. از آنجا كه آخرین تصاویر منتشر 
شده در صفحه اینستاگرام این مرد مربوط به ایستگاه 
5توچال بود، عملیات جست وجو از این نقطه آغاز شد 
و امدادگران راهی ارتفاعات شــدند اما هر چه گشتند 
اثری از وی پیدا نكردند. ایــن در حالی بود كه آن روز 
خبر گم شدن 2فرد دیگر هم در توچال به امدادگران 
اعلام شده و آنها بعد از چند ساعت تلاش موفق شده 
بودند این دو نفر را پیدا كنند.  درحالی كه نخســتین 

روز جســت وجوها برای نجات مرد گمشده به نتیجه 
نرسیده بود، امدادگران روز بعد نیز تلاش های خود را 
از سر گرفتند و این بار تیم های تازه نفس نیز به عملیات 
جســت وجو اضافه شــدند اما باز هم ردی از این مرد 
به دست نیامد. این تلاش ها یك روز دیگر هم ادامه یافت 
و وقتی هیچ اثری از مرد گمشده پیدا نشد، امدادگران 
به ماجرا مشكوك شدند. شــك آنها وقتی بیشتر شد 
كه خانواده مرد گمشده نگرانی چندانی از خود نشان 

نمی دادند. از سوی دیگر بررسی صفحه اینستاگرام این 
مرد نشــان می داد كه وی در جریان صعودهای قبلی 
خود به توچال فقط به انتشــار عكس  اكتفا كرده بود 
اما این بار ویدئوهایی از خودش منتشر كرده و در آنها 
توضیح می داد كه »امروز، پنجشنبه 20آبان ماه است و 
من در منطقه... هستم و در حال صعود به قله توچال.«

نحوه انتشار ویدئوها به گونه ای بود كه به نظر می رسید 
این مــرد قصد صحنه ســازی دارد و در این شــرایط 

سارق ســابقه دار كه در جریان نخستین دستگیری 
یك پایش را از دســت داده بود، پس از آزادی با پای 

مصنوعی راهی سرقت می شد.
به گزارش همشهری، بیست و دوم آبان ماه مأموران 
كلانتری ۱24قلهــك هنگام گشــت زنی در یكی 
ازخیابان های شــمال تهران 2مرد را هنگام سرقت 
موبایل فردی مشاهده كردند و برای دستگیری آنها 
وارد عمل شدند. 2 سارق پس از قاپیدن گوشی موبایل 
طعمه خود از محل متواری شدند تا اینكه پلیس را در 
یك قدمی خود دیدند. با وجود این حاضر به تسلیم 
نبودند و به فرار خود ادامــه دادند تا اینكه در جریان 
عملیات تعقیب و گریز، مأموران تیرهوایی شــلیك 
كردند كه همین باعث شد تا 2 موبایل قاپ دستگیر 
شوند. ماموران كلانتری در بازرسی از متهمان، علاوه 
بر كشف گوشی های سرقتی، مسئله عجیبی را كشف 
كردند. آنطور كه معلوم شــد یكی از ســارقان پای 
مصنوعی داشت و با این شرایط نیز سرقت می كرد. 
تحقیقات نشان داد كه او چند سال قبل هنگام سرقت 
توسط پلیس شناسایی شد و تصمیم به فرار گرفت. 
در آن عملیات تعقیب و گریز، دزد سابقه دار كه قصد 
داشت هرطور شده از دست پلیس فرار كند در خیابان 
تصادف كرد و همین موجب شد تا پای راست خود را 

از دست بدهد. سرهنگ محمد قاسم طرهانی جانشین 
پلیس پیشگیری پایتخت در این باره گفت: متهمان 
پس از انتقال به كلانتری اعتراف كردند كه به صورت 
سریالی در مركز و شمال تهران دست به موبایل قاپی 
می زدند. سرهنگ طرهانی خاطرنشان كرد: تحقیق 
از متهمان برای شناسایی شاكیان دیگر ادامه دارد و 
پرونده آنها نیز برای انجام تحقیقات تكمیلی به مرجع 

قضایی فرستاده شد.

زخمي شدن 2 بي گناه در درگیري مسلحانه اشرار 
رئیس پلیس پیشگیري تهران بزرگ از بازداشت دو شرور مسلح در غرب تهران خبر داد كه با تیراندازي نظم 
عمومي را برهم زده و باعث زخمي شدن 2رهگذر شده بودند. به گزارش همشهري، سرهنگ جلیل موقوفه اي 
گفت: این درگیري در غرب تهران رخ داد و در جریان آن 8شرور با استفاده از سلاح شكاري ساچمه زني با 
هم درگیر شدند كه تیراندازي آنها باعث شد 2شهروند رهگذر از ناحیه كمر مجروح و به بیمارستان منتقل 
شوند. وي افزود: تیم عملیات كلانتري مهرآباد در تحقیقات ابتدایي متوجه شدند درگیري به دلیل اختلاف 
بین دو گروه خلافكار بوده و آنها بعد از تیراندازي بلافاصله با دو خودروي پراید و پژو 20۶ فاقد پلاك، از محل 
متواري شدند. در این شرایط مأموران كلانتري با رصد هاي اطلاعاتي و تحقیقات میداني هویت این افراد را 
شناسایي كردند و این اطلاعات را در اختیار تمام واحد هاي گشت در تهران قرار دادند. این مقام انتظامي گفت: 
تحقیقات ادامه داشت تا اینكه مأموران كلانتري ۱۱8ستارخان یكي از متهمان را در غرب تهران شناسایي و 
در یك عملیات بازداشت كردند. این متهم هنگام دستگیري، با استفاده از سلاح سرد به مأموران حمله ور، اما 
توسط مأموران مهار و بازداشت شد. موقوفه اي با بیان اینكه نفر دوم هم طي عملیات غافلگیرانه در مخفیگاه 
خود دستگیر شد، افزود: متهمان پس از انتقال به كلانتري در بازجویي ها به جرم خود مبني بر درگیري و 
تیراندازي اعتراف كردند. رئیس پلیس پیشگیري تهران بزرگ عنوان كرد: پرونده متهمان براي سیر مراحل 

قانوني به مرجع قضایي معرفي شد و تلاش ها براي دستگیري دیگر متهمان ادامه دارد.

امدادگران تصمیم گرفتند از پلیس كمك بگیرند.
ماجرا به مأموران پلیس گزارش شد و بررسی ها برای 
یافتن ردی از مرد گمشــده ادامه یافــت و زمانی كه 
مأموران نام و مشخصات این مرد را در سیستم پلیس 
وارد كردند، معلوم شــد كه او روز جمعه با بلیتی كه 
داشــته به فرودگاه امام خمینی )ره ( رفته، كارت پرواز 
تهیه كرده، سوار هواپیما شده و درنهایت كشور را ترك 
كرده است. به دست آمدن این اطلاعات ثابت كرد كه 
مرد جوان نه تنها گم نشده بود، بلكه عمدا صحنه سازی 
كرده بود كه نشــان دهد در توچال گم شــده و بعد 
كشور را ترك كرده و با این نقشه، تیم های امدادی را 

3شبانه روز سر كار گذاشته است.
به گفته حمید مساعدیان، مســئول كارگروه امداد و 
نجات فدراســیون كوهنوردی، ظاهرا این فرد بدهی 
8میلیاردی هم داشته و ســازمان امدادی درصورتی 
كه شكایتی از این فرد به خاطر گزارش دروغین داشته 

باشد می تواند آن را در مرجع قضایی مطرح كند.

موبايل قاپی با پای مصنوعی



چهارشنبه 26 آبان 221400
ادبوهنر شماره  8364

پلان

راز قهرمان فرهادي
اصغر فرهادي سرانجام از اسرار چگونگي شــكل گيري ايده ساخت 
فيلم »قهرمان« پرده برداشت.اصغر فرهادي در گفت وگو با ددلاين در 
جريان برگزاري رويداد »فصل جوايز لس آنجلس«  فاش ساخت كه ايده 
ساخت فيلم قهرمان زمان زيادي ذهنش را به خود مشغول كرده بود و 
مدت طولاني تمرين ذهني و مرور وقايــع و رويدادهاي دنياي واقعي 
باعث شده فيلمنامه قهرمان به فيلمي كه مورد تمجيد منتقدان قرار 

گرفته تبديل شود. 
فرهادي در ابتداي اين گفت وگو به اين مسئله اشاره كرد كه نطفه ايده 
اوليه ساخت فيلم قهرمان )كه برنده جايزه بزرگ كن در سال 2021شد( 
در زماني كه دانش آموزي دبيرستاني بودم در ذهنم ريشه دوانده بود. 
در آن زمان همكلاسي هايم يك نمايش بريتانيايي را به من نشان دادند 
كه با ديدن اين نمايش، براي نخســتين بار به موضوع داســتان هاي 
محلي درباره افراد بشردوستي كه به دليل انجام كارهاي نيكويي نظير 
بازگرداندن اشياي گمشده به صاحبانشان، در جامعه مورد تحسين واقع 
شده بودند، علاقه مند شدم. آنها به دليل انجام اين اعمال انسان دوستانه 

در مدت كوتاهي تبديل به قهرماناني محلي مي شدند.
فرهادي گفت: اين ايده كه جوامع قهرمانان را مي سازند در تمام مدت 
ذهن من را به خود مشــغول كرده بود. با اين حــال آن موقع من فكر 
نمي  كردم كه روزي قرار است درباره اين موضوع فيلمي بسازم. سال ها 

بعد و زماني كه فيلمسازي حرفه اي شده بودم و مدت كوتاهي پس از 
ساخت فيلم اســپانيايي »همه مي دانند«، دوباره به اين ايده رجوع و 

شروع به پرداخت آن در ذهنم كردم.
اين فيلمساز ايراني در ادامه گفت: به اين نتيجه رسيده ام كه براي ساخت 
فيلم هاي ثمربخش مدت طولاني مرور، تمرين و پرداخت ذهني لازم 
است. در خيلي مواقع شما نسبت به شكل گيري و پرداخت يك ايده در 
ذهن تان به طور كامل واقف نيستيد. برخي مواقع شما شب ها يكباره از 
خواب مي پريد و حس مي كنيد كه چيزي ذهن تان را آشفته و پريشان 

كرده است؛ چيزي كه شما بايد درباره آن فكر كنيد.
فرهادي همچنين به اين مسئله اشاره كرد كه چند روز قبل و در زمان 
ديدار از لس آنجلس نيز احساس كرده بود كه ايده اي جديد در ذهنش 
بروز كرده است. او در اين باره توضيح داد: شب نمي توانستم بخوابم و 
ناگهان حس كردم كه ايده جديدي براي فيلمي كه مي خواهم در آينده 
بسازم در ذهنم در حال شكل گرفتن است. بنابراين شروع به نوشتن 
كردم و تمام آن شب را به نگارش ادامه دادم. زماني كه شما نگارش يك 
فيلمنامه را شروع مي  كنيد ذهن تان مانند يك آهن ربا سعي دارد هر 
چه به درد موضوع داستان فيلمنامه مي خورد، به خود جذب كند. اين 
كارگردان برنده جايزه اسكار در ادامه درباره ايده فيلم جديدش چيزي 
نگفت و تنها به اين مسئله اشاره كرد كه در حال كار روي اين ايده هستم، 
اما به من اجازه دهيد تا زماني كه اين ايده تبديل به ايده اي جدي نشده 
چيزي درباره آن نگويم. به گفته فرهادي، زمان، حافظه و تجربيات اوليه 
از ابزار مهم يك فيلمساز هستند. او افزود: من خيلي از ايده هاي خود را 
از دوران كودكي ام گرفته ام. تصور مي كنم دوره كودكي هر هنرمندي 
سرمايه گرانبهاي ذهني براي او مي سازد. فرهادي همچنين به اين نكته 
اشاره كرد كه او از وقفه اي كه به دليل اوج گيري كرونا در توليد فيلمش 
ايجاد شده بود، به عنوان فرصتي براي تمرين بيشتر با بازيگران و عوامل 
فيلمش استفاده كرده كه اين تمرين ها به غايت در بهتر شدن فيلم مؤثر 
بوده اند. ددلاين در انتهاي اين گزارش از اين خبر داده كه فيلم قهرمان 
قرار است هفتم ژانويه 2022توســط كمپاني آمازون در سينماهاي 
آمريكا اكران شود و اين فيلم قرار است از 21ژانويه 2022توسط آمازون 

پرايم از طريق اينترنت در دسترس كاربران قرار گيرد.

مل گيبسون، اسلحه مرگبار 5 را مي سازد
مل گيبسون بازيگر، كارگردان 
و تهيــه كننده اي كــه بيش از 
30سال قبل در نخستين فيلم 
»اسلحه مرگبار« بازي كرده بود، 
قرار است فيلم »اسلحه مرگبار 
5« را كه به احتمال زياد آخرين 
فيلم از اين سري فيلم هاي اكشن 

خواهد بود، كارگرداني كند. »اســلحه مرگبار« از ســري فيلم هاي 
كمپاني وارنر بروز است كه توانست، محبوبيت زيادي ميان تماشاگران 
طرفدار فيلم هاي اكشن كســب كند. به گزارش ورايتي، پنجمين 
فيلم سري اسلحه مرگبار از ســال ها قبل در حال توسعه بوده است، 
در ســال هاي قبل چندين فيلمنامه براي اين فيلم نگاشته شده و 
اخيرا نيز »ريچارد ونك« پيش نويسي جديد براي فيلمنامه اسلحه 
مرگبار 5نوشته اســت. قرار بود اين فيلم را ريچارد دانر، كارگردان 
همه نسخه هاي قبلي فيلم »اسلحه مرگبار« بسازد، اما او در 5 ژوئيه 
2021 در 91سالگي درگذشت و طرح ساخت اين فيلم براي مدتي 
در هاله اي از ابهام قرار گرفت. مل گيبســون اخيــرا در رويدادي در 
لندن در گفت وگو با نشــريه ســان فاش كرد كه به احتمال زياد او 
وظايف كارگرداني فيلم »اسلحه مرگبار 5« را عهده دار خواهد شد 
و به آرزوهاي ريچارد دانر، كارگردان فقيد جامه عمل خواهد پوشاند. 
گيبسون در اين باره گفت: ريچارد دانر كه در حال توسعه فيلمنامه 
»اسلحه مرگبار 5« بود و تا حد زيادي توانسته بود اين كار را به انجام 
برساند، روزي به من گفت: پسر، من ديگر به پايان راه رسيده ام و تو در 
آينده كار من را در زمينه ساخت پنجمين سري از فيلم هاي اسلحه 
مرگبار  به انجام خواهي رساند. گيبسون افزود: او اكنون فوت كرده، 
اما قبلا از من خواســته بود كه اين كار را انجام دهم. من در آن زمان 
چيزي نگفتم، اما او در اين باره با همسرش، استوديوي توليد كننده 
فيلم و تهيه كننده صحبت كرده اســت؛ بنابراين من پنجمين فيلم 
اسلحه مرگبار را كارگرداني خواهم كرد. اولين قسمت از اين فيلم در 
سال 1987 و با نقش آفريني »گلوور« و »گيبسون« در نقش 2 مأمور 
پليس متفاوت ساخته شد و به فروش 156ميليون دلاري رسيد و پس 
از آن 3 دنباله سينمايي موفق نيز براي آن ساخته شد. مجموع فروش 
4 قسمت از سري فيلم هاي »اسلحه مرگبار« كه بين دهه 80 تا 90 
ميلادي ساخته شد بيش از 955ميليون دلار بود و آخرين سري اين 

فيلم نيز در سال 1998 اكران شد.

آرش نهاوندي 
 مترجم

منتظر يك دعوت هستم 
گفت وگو با محمد احصايي درباره تحرير و چاپ قرآن دست نويس

تحرير اين قرآن در سال1398 به پايان 
رسيده است، دليل وقفه در آمادگي آن براي چاپ 

چه بود؟
علت توقف آن از 2ســال پيش تا كنــون، كرونا بود. 
دوستاني كه قرار بود زحمت انجامش را بكشند به خاطر 
همه گيري اين بيماري، يك سال ديرتر كارشان را شروع 
كردند. استادمجيد فدائيان كه از دوستان صميمي من 
هستند و تجربه كتاب سازي و چاپ چند مجلد قرآن 
را دارند و از ابتدا هم در جريان نوشتن اين كتاب قرار 
داشتند؛ پس از اتمام كتابت آن گفتند كه مي خواهند 
بقيه كارهای آماده سازي را انجام دهند. هم اكنون، كتاب 
دست ايشان اســت و من خبرندارم در چه مرحله اي 

قرار دارد.
تا كنون چه مراحلي از كار آماده سازي و 

تزئينات كتاب انجام شده است؟
كتاب در مرحله  انجام سرسوره ها و گل آيه هاست. در 
قرآن هاي نفيس، براي اين گل آيه ها تزئينات دستي 
انجام مي دهند كه هر كدام شــان به يك شكل است. 
در گل آيه ها جزء چهارم شــروع شده اســت؛ اما در 
سرسوره ها، جريان فرق مي كند. سرسوره ها با خط رقاع 
نوشته مي شوند و داخل كادر قرار مي گيرند؛ بنابراين 
كارش مشــكل تر و تخصصي تر اســت و بيشتر طول 

مي كشد كه اين هم تا 3جزء انجام شده است.
چه كارهاي ديگري تا تكميل تزئينات 

كتاب پيش روست؟
تذهيب. براي كارهاي تذهيب، نياز به صفحه هاي بدرقه 
دارد كه شروع كتاب را با آن تزئين مي كنند. علاوه بر 
اين، سوره حمد كه نخستين سوره است كاملا تزئين 

مجللي خواهد داشــت و صفحه نخســت سوره بقره. 
آخر قرآن)جزء آخر( هم مجلل تر تذهيب مي شــود و 

در پايان انجامه آن.
چقدر زمان نياز اســت تــا اين قرآن 

دست نويس، آماده تحويل براي چاپ شود؟
به دليل دقت و وسواســي كه آقاي فدائيــان دارند و 
دوست دارند كار بي نظيري شود، فكر مي كنم بيشتر 

از يك  تا يك ســال ونيم ديگر 
طول بكشد.

چاپ اين كتاب 
قرار اســت به چه ناشري 

سپرده شود؟
در زمان تحرير اين قرآن چند 
ناشر به من مراجعه كردند تا 
چاپ آن را عهده دار شــوند؛ 
اما حاضر نشــدم و قصد اين 
كار را هم نداشــتم. من فقط 
آمادگي روحي بــراي تحرير 
يك قرآن به خــط محقق را 
داشتم و مهياكردن وسايل آن 
را به صاحب وحي سپردم. مثلا 
زماني كه كار به پايان رسيد، 
آقاي فدائيان خودشان گفتند 

پاپهاپيشقدمميشوند
سرپرست دفتر موسيقي وزارت ارشاد از درخواست گروه هاي موسيقي و صدور مجوزها براي 

برگزاري كنسرت مي گويد

با انجام و ادامه پرشــتاب واكسيناســيون، 
كنسرت هاي موســيقي فعاليت خود را از 
ســر مي گيرند و ايــن در حالي اســت كه 
محمدمهدي اســماعيلي، وزير فرهنگ و 
ارشاد اسلامي هم اعلام كرده كه برگزاري 

كنسرت ها از اول آذر شروع مي شود.
طي 20 ماه گذشته، هيچ گروه موسيقي در 
ايامي كه سالن هاي ســينما و تئاتر به روي 

مخاطبان باز بود، درخواستي براي برگزاري 
كنسرت نداشتند. طي 20 ماه گذشته تنها 
چند كنسرت برخط توســط تالار وحدت 
برگزار شد و در نهايت كنسرت ها كوچ خود 
را به جزيره كيش و برخي نيز خارج از كشور 

آغاز كردند.
حالا با نزديك شــدن به زمــان برگزاري 
كنسرت ها، محمد اللهياري، سرپرست دفتر 
موسيقي وزارت ارشاد درباره وضعيت اجراي 
كنسرت ها به همشهري مي گويد: »اكنون در 
دوران كرونا به مرور به مقطعي مي رسيم كه 

چراغ كنسرت هاي حضوري موسيقي روشن 
و امكان حضور مخاطبان در سالن ها فراهم 
مي شود. مقدمات امور اداري انجام شده و در 
هفته جاري به صورت مجزا با مديران سالن ها 
و مؤسسات برگزاركننده اجراهاي صحنه اي 
موسيقي گفت وگوهايي داشتيم و به دنبال 
برگزاري جلســات دفتر موسيقي آمادگي 
صدور مجوز اجراهاي صحنه اي از آذر ماه را 
با رعايت پروتكل هاي بهداشتي اعلام كرد.« 
وي در ادامه به اين نكته اشــاره مي كند كه 
»مؤسسه هاي موسيقي در حال آماده سازي  

گروه هاي خود شامل نوازندگان و خواننده 
براي اجراي صحنه اي هستند و با آمادگي 
كه ايجاد مي شود، به زودي تقاضاهاي خود را 
براي صدور مجوز به دفتر موسيقي خواهند 

فرستاد.«
اين مدير به تمهيــدات لازم براي برگزاري 
كنسرت ها نيز اشاره مي كند: »در جلسات 
مشترك قرار شــد با تمهيد پروتكل هاي 

بهداشــتي خيال مردم از جهت شــرايط 
بهداشتي راحت شــود و از طرفي با كنترل 
قيمت بليت ها اين امكان فراهم شــود كه 
مردم از عهده خريد بليت و حضور در برنامه ها 
برآيند.«  اللهياري در پاسخ به اين سؤال كه 
با توجه به اعلام آمادگي گروه هاي موسيقي 
پيش بيني تان از استقبال كنسرت گذاران 
چيست؟ توضيح مي دهد: »پيش بيني ام اين 
است كه تقاضاهاي اوليه براي ژانر پاپ باشد 
و در ادامه و با آمدن مخاطبان به سالن هاي 
موســيقي، گروه هاي موســيقي سنتي، 
كلاسيك و نواحي پس از آغاز اجراها، مايل 
به برگزاري اجراي صحنه اي شوند. به طور 
حتم بعد از تقريبا 2سال بازگشت مردم به 
سالن هاي موسيقي زمان  خواهد برد. با اين 
حال وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي آمادگي 
دارد دامنه حمايت هاي خود را گسترش دهد 

تا اقتصاد هنر زودتر رونق يابد.«

پهنه رودكي
ميزبان جشنواره نمايش هاي آييني و سنتي

دبيــر اجرايي بيســتمين 
نمايش هــاي  جشــنواره 
آييني و ســنتي گفت: آثار 
بخــش آيين هــا و بازي ها، 
خيمه شــب بازي و نقالي در 
پهنه رودكي اجــراي زنده 

خواهند داشت.
بــه گــزارش همشــهري، 
جشنواره نمايش هاي آييني 
و ســنتي به صورت پخش 
مجازي و اجراي زنده برگزار 

مي شود. بيستمين جشنواره نمايش هاي آييني و سنتي از 14 آذر با برگزاري سمينارها كارش 
را آغاز مي كند و از 16آذر اجراها آغاز مي شود. با توجه به محدوديت ها به دليل شيوع ويروس 
كرونا  ستاد برگزاري جشنواره تصميم گرفته تا ســمينارها و نمايش هاي صحنه اي از طريق 
سامانه هاي تلويزيون تئاتر ايران و تيوال پخش شود و آثار بخش آيين ها و بازي ها، خيمه شب 

بازي و نقالي نيز در پهنه رودكي اجراي زنده داشته باشند.
همچنين ضبط آثار نمايشي استان تهران و البرز از 6 تا 10 آذر در پرديس تئاتر تهران انجام 
خواهد شد و ضبط آثار نمايشي شهرستان ها نيز با تامين هزينه توسط دبيرخانه جشنواره و 
بر اساس ابلاغ دستورالعمل هايي توسط گروه نمايشي صورت خواهد گرفت و درصورتي كه 
دستورالعمل هاي ابلاغ شده از سوي گروه نمايشي به صورت كامل رعايت نشود مجبور به حذف 
اثر از اين رويداد خواهيم بود. رونمايي از 5 كتاب و بزرگداشت 10 هنرمند از برنامه هاي اين دوره 

از جشنواره است كه به دبيري داوود فتحعلي بيگي برگزار مي شود.

فهيمه پناه آذر
روزنامه نگار

محمد احصايي نيم قرن است كه در زمينه خوشنويسي، نقاشي 
و گرافيك فعاليت مي كند. احصايي علاوه بر اينكه هنرمند 
ملي است مي توان گفت يكي از هنرمندان بين المللي است كه 
آثارش در جهان شناخته شده است. به تازگي از وي نمايشگاهي با عنوان »مشق شب هاي محمد احصايي« 
در گالري گلستان داير شده است. بهزاد حاتم در كتاب نفيسي كه به مناسبت همين نمايشگاه منتشر شد 
از پايان  يافتن نگارش قرآن كريم با خط محمد احصايي خبر داده است. به همين بهانه سراغ اين هنرمند 
معاصر كشور رفتيم تا در مورد اين اثر از آغاز تصميم به نگارش آن تاكنون كه در مرحله تزئين و آماده سازي 

براي در دست چاپ قرار گرفتن است، بيشتر بدانيم.

ساناز رحيم بيكي
روزنامه نگار

كه از اينجا به بعد كار را به من بســپار. شايد به عهده 
ايشان است. كســي از غيب خبر ندارد. الحمدلله همه 
كارهاي اين اثر تــا امروز به خوبي پيش  رفته اســت، 
مطابق همان يقيني كه داشــتم. از طرفي چون چاپ 
اين كتاب، هزينه زيادي مي برد، بايد يك حامي مالي 
پيدا شود ولي اكنون دست هيچ انتشاراتي نيست چون 
من با هيچ كس قراري نگذاشــتم و قرار هم نبوده به 
انتشاراتي بدهم. فعلا منتظر يك دعوت هستم براي 

به عهده گرفتن آن.
چرا كتاب قرآن را براي تحرير انتخاب 

كرديد؟
خيلي وقت است، بيشتر از 40سال است كه مي خواهم 
اين كار را انجام دهم. آرزو داشتم در زندگي ام 2كار را 
انجام دهم. نخست كتابت كلام الله بود و ديگري نوشتن 
ديوان خواجه شــيراز. دومي انجام شده و خدا را شكر 

اولي هم در حال انجام است.
با وجود اينكه تخصص شما نستعليق 
اســت، چرا خط محقق را براي نوشتن انتخاب  

كرديد؟
علاوه بر قرآن هاي به خط نسخ، در صدر اسلام و كوفي، 
قرآن به قلم محقق هم داشــتيم. قلــم محقق را در 
زيباترين قرآن ها، به ويژه قرآن هاي بزرگ 5 ســطري 
دوره غزنوي همچنين دوره تيمــوري كه دوران اوج 
اين خط است، مي بينيم. من اينها را ديدم و خيلي به 
اين قلم و شيوه علاقه مند شــدم. به عقيده من از نظر 
تصويري مناسب تر از هر قلمي براي نوشتن قرآن است. 
يك نوع خطي  اســت كه هم باصلابت است و هم بايد 
جوري نوشته شود كه تركيب هاي خوب و زيبايي پيدا 
كند و البته راحت خوانده شود. به همين دليل اين خط 
را خيلي پســنديدم و از قديم هم آن را دوست داشتم 
و تصميم گرفتم از آن اســتفاده كنم. به نظرم از منظر 
زيبايي شناختي و آناتومي، بهترين بيانگر و تصويركننده 
كلام خداوند اســت. از طرفي چون قصــد چاپ، در 
دسترس قرار گرفتن و به خصوص خوانده  شدن آن را 
داشتم، الزاما بايد قابل خوانش مي نوشتم. قلم محقق 

تجلي همين امر است.
نمونه هاي ديگــري از اين خط در دوره 

حاضر وجود دارد؟
اين خط از اواخر دوره صفوي ديگر نوشته نشده است 
و من ســعي كردم اين خط را احيــا كنم. پيش تر هم 
در ســفارش هايي كه براي روزهــاي خاص مذهبي 
داشــتم به اين خط نوشتم و 
كم كم رواج پيــدا كرد و احيا 
شد. البته هر چند، در نوشتن 
قرآن، ملزم به اجراي قواعد اين 
خط بودم، به دليل زمان نگارش 
كه دوره معاصر بود و بنابر ذوق 
خودم از نظر تصويري، اندك 
تصرفي در آن كردم كه البته 
مغايرتــي با تاريــخ اين خط 
ندارد. مثلا بعضي از صفحه ها 
به تابلــوي خطاطي شــبيه 
است و از شكل متن معمولي 
فاصلــه دارد؛ دليلش هم آن 
است كه هنگام ورق زدن حس 
يكنواختي را القا نكند و چشم 
را متوجــه تركيب بندي هاي 

معاصر بكند. از نظر تركيب بندي و ســطربندي هم 
تصرف هاي كوچكي كردم كه به خوانش صحيح قرآن 
لطمه نمي زند. مثلا كلمات انتهاي برخي ســطرها را 
متمايل به سمت پايين نوشــتم يا آغاز سطرهايي كه 
»ي« يا »كاف« داشته اســت را تا حاشيه كشيده ام يا 
ابتكارهايي در كشيدگي رو به پايين قوس هاي »جيم« 
و »ح« انجام دادم و يا بعضي تغييرات كوچك در تركيب 
كه در گفتن خيلي قابل نشان  دادن نيست و همگي در 

جهت تسهيل خوانش بوده است.
با توجه به اين امور و طبق گفته هاي شما 

نگارش اين كتاب چقدر طول كشيده است؟ 
نگارش اين كتاب را سال هاي پيش از انقلاب آغاز كردم 
اما همانطور كه مي دانيد دستي كه تخصصش نستعليق 
است و در اين خط تجربه ندارد، بايد زياد ببيند و تجربه 
كند. چون ما اســتاد اين خط را نداشتيم و هنوز هم 
نداريم. بنابراين من شــخصا تجربه كردم و آموختم 
و موضوع مهم تر اينكه براي نوشــتن قرآن بايد خط، 
يكدست باشد. تا دست من به نوشتن اين خط عادت 
كرد و يكدست شد، زمان زيادي طول كشيد. مثلا وقتي 
به صورت جدي شــروع به نگارش قرآن كردم، پس از 
پايان سوره  »بقره« و »آل عمران« كه بسيار هم طولاني 
هستند)در مجموع حدود 500صفحه( برگشتم و ديدم 
يكدست نيست و مجبور شــدم دوباره آنها را بنويسم. 
الان كه كار نگاشــتن اين قرآن تمام  شــده و مقايسه 
مي كنم با تمرين ها، از حدود 1265صفحه ، هزارصفحه 
آن را دوباره نوشتم تا يكدست شود. نگارش نهايي آن 

9سال طول كشيد.

در سفري كه به وين داشتم هنگام گشت 
 زدن در مغازه هاي فروش ملزومات هنري، 
به كاغذي برخوردم كه رنگ هاي بســيار 
زيبايي داشت؛ رنگ هايي كه اصطلاحا به 
آنها پاستلي گفته مي شــود. كاغذ تقريبا 
دست ساز بود و اطراف آن حالت بريدگي 
نداشت. متوجه  شدم كه در آلمان ساخته 
مي شود و سفارش دادم. اين كاغذ 8رنگ 
دارد؛ ولي تنها 5رنگ آن مناسب اين كار 
است. اندازه آن حدود 70 در 50سانتي متر 
است كه وقتي از وسط تا شــود، هر تكه 
كاغذ مي شــود 2ورق و 4صفحه كه من 
به صورت پشــت و رو در آنها نوشــته ام تا 
زماني كه به انجام مي رسد، هنگام تورق، 
صفحات پشت سر هم نوشته شده باشد. 
اما مركب و قلم آن را از داخل كشور تهيه 
كردم. مركب آن معمولي است و تركيب 
شده از 2مركب خشك كه من سال هاي 
قبل از 50 در بازار بزرگ از شــخصي كه 
خودش درست مي كرد و به خواص مي داد، 
يك كيلو تهيه  كرده بودم و شخص ديگري 
هم، نوعي مركب براي اســتادان درست 
مي كند كه از آن به من لطف كرد و داد. من 
اين 2مركب را با هم مخلوط كردم و با آنها 

نوشتم. قلمم هم، قلم ني بود؛ قلم دزفولي.

تحرير با قلم نی دزفولي

در زمان تحرير اين قرآن چند 
ناشر به من مراجعه كردند تا 
چاپ آن را عهده دار شــوند؛ 
اما حاضر نشــدم و قصد اين 
كار را هم نداشتم. من فقط 
آمادگي روحي براي تحرير 
يك قرآن بــه خط محقق را 
داشتم و مهياكردن وسايل 
آن را به صاحب وحي سپردم
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كيوسك

سياست بلاروس براي افزايش فشار به 
اتحاديه اروپــا با اســتفاده از بحران گزارش

پناهجويــان، نتيجه عكس داشــته و 
اروپايي ها همانطور كه پيش تر تهديد كرده بودند، 
تحريم هاي جديــدي را عليه اين كشــور تصويب 

كرده اند.
اتحاديه اروپا بــلاروس را متهم به ايجــاد بحراني 
كرده كه به واســطه آن هزاران نفر از پناهجويان در 
سرماي منجمد كننده جنگل هاي مرزي اين كشور 
با لهستان آواره شده اند. اروپا در شرايطي تحريم ها 
عليه بلاروس را تشــديد كرده كه دولت اين كشور 
تهديد كرده بود درصورت وضع تحريم هاي جديد، 
انتقال گاز به اروپا را متوقف خواهد كرد؛ چراكه يكي 
از مهم ترين خطوط لوله انتقال گاز روســيه به اروپا 
از خاك بلاروس مي گــذرد. اكنون مقامات اروپايي 
بي توجه بــه تهديد هاي بلاروس پنجمين بســته 
تحريمي عليه دولت الكساندر لوكاشنكو را تصويب 
كرده اند. جوزپ بورل، مســئول سياســت خارجي 
اتحاديه اروپا با تأييد تصويب تحريم هاي جديد گفت 
كه از پناهجويان در »جنگي تركيبي« كه هرلحظه 
درحال شديدتر شدن است سوءاستفاده شده است. 
هايكو ماس، وزير امور خارجه آلمان هم تحريم ها را 
مشمول تمامي افرادي مي داند كه در »پروژه قاچاق 

انسان لوكاشنكو« همكاري كرده اند.

مقصران پنهان بحران مرزي پناهجويان
تحريم جديــد اتحاديــه اروپــا بيــش از هرچيز 
شــركت هاي هواپيمايي و آژانس هاي مســافرتي 
كشــورهاي ثالث را كه در حمل ونقل پناهجويان به 
مرز بلاروس و لهســتان، كه در واقع مرزهاي شرقي 
اتحاديه اروپا به شمار مي رود، نقش داشته اند را هدف 
گرفته است. جزئيات دقيق بســته پنجم تحريم ها 
عليه بــلاروس در روزهاي آينده بــه تأييد مقامات 
اروپايي خواهد رسيد، اما آنچه مســلم است اينكه 
شــركت ملي هواپيمايي بلاروس يعنــي »بلاويا« 
يكي از اصلي ترين شــركت هاي تحريمي اروپايي ها 
خواهد بود. آژانس هاي مسافرتي كه پرواز مهاجران 
از خاورميانه و ديگر كشــورها را به مينسك تسهيل 
كرده اند هم در اين ليســت قرار خواهند داشــت. 
لوكاشــنكو يك روز پيش از تصويــب تحريم هاي 
جديد تهديد به مقابله به مثل كرده بود. او ادعا دارد 
كه كشورش در نقل و انتقال پناهجوياني كه خود را 
به پشت دروازه هاي اتحاديه اروپا رسانده اند، نقشي 
ندارد. به گفته لوكاشنكو، مقامات بلاروسي در تلاشند 
پناهجويان را به كشورهاي خود مســترد كنند اما 
بسياري از پناهجويان از اين كار خودداري مي كنند.

چرا خطوط هواپيمايي؟
براساس گزارش دويچه وله، بسياري از پناهجوياني 
كه اكنون در مرز ميان بلاروس و اتحاديه اروپا آواره 
شده اند، از مسيرهاي هوايي براي رسيدن به بلاروس 
استفاده كرده اند. بيشتر پروازها به سمت مينسك از 
شهرهاي اربيل، شيلادزه و سليمانيه در كردستان 
عراق بوده اســت. بلاروس از ماه هــا پيش با هدف 
سرازيركردن پناهجويان پشــت مرزهاي اتحاديه 
اروپا، تغييراتي در قوانين خود ايجاد كرد و رواديد با 
چند كشور را لغو كرد تا متقاضيان راحت تر بتوانند 
خود را به بلاروس برســانند. بــلاروس حتي براي 
سرعت بخشيدن به شكل گيري اين مسير مصنوعي 
مهاجرت، از سفارت هاي خود در كشورهاي مختلف 
درخواســت كرد روند صدور ويــزا را به آژانس هاي 
مســافرتي واگذار كننــد. يك شــبكه تلويزيوني 
بلاروســي گزارش كرده كه 12آژانس مســافرتي 
اجازه صدور ويزا براي پناهجويان را دريافت كرده اند. 
ويزاها به بهانه هاي مختلف مانند گردشگري، بازديد 
يا شكار صادر شده اند. نكته قابل توجه اين است كه 
هر سفر از كشــور مبدا، مثلا عراق به مينسك براي 
هر نفر حدود هــزار و 250دلار تا 4هزار دلار هزينه 
داشته است. در اين ميان فرانس24 گزارش مي دهد 

كه آژانس هاي مسافربري در بغداد شيوه اي جديد 
براي ارسال مسافران به بلاروس در پيش گرفته اند 
و مســافران را از طريق ويزاي روســيه به بلاروس 
مي رسانند؛ سفري كه مي تواند بيش از 2هزار دلار 
براي هر نفر هزينه داشــته باشــد. براساس اسناد 
منتشرشده از سوي لهســتان و ليتواني و براساس 
گزارش وب سايت مانيتورينگ پروازها، »فلايت رادار 
24«، تمامي اين اقدامات منجر به افزايش دو برابري 
تعداد پروازهاي شــركت بلاويا و تركيش ايرلاينز 
در مسير اســتانبول به مينسك شده است. به بياني 
ديگر، 2شركت در مجموع طي ماه هاي اخير 124بار 
به مقصد مينســك پرواز داشــته اند. طي روزهاي 
گذشــته مقاماتي از اروپا به كشورهايي نظير عراق، 
لبنان و امارات سفر كرده اند تا تلاش هاي ديپلماتيك 
براي متوقف ســاختن جريان ورود پناهجويان به 

بلاروس را شدت بخشــند؛ تلاش هايي كه به توقف 
پرواز يا اعمال محدوديت انتقال مســافر از ســوي 
تركيش ايرلاينز، شركت هواپيمايي عراق و شركت 
هواپيمايي شام وينگز متعلق به سوريه منجر شده 
است. علاوه بر اين، عراق قصد دارد براي بازگرداندن 
داوطلبانه پناهجويان آواره در مرز هواپيماهايي را به 
مينسك ارسال كند. به گفته سخنگوي وزارت امور 
خارجه عراق، 571شهروند عراقي براي بازگشت به 

كشورشان اعلام آمادگي كرده اند.

پنجمين بسته تحريم
ســابقه وضع تحريــم اروپا  عليه بلاروس به ســال 
1997باز مي گردد. شوراي اروپا در اين سال بلاروس 
را در واكنش به تقلب در انتخابات رياست جمهوري 
در اين كشــور، از ميان اعضاي خود حذف كرد. در 

ســال2006 اتحاديه اروپا بار ديگر بــلاروس را به 
اتهاماتي مشــابه تحريم و اموال لوكاشنكو را بلوكه 
كرد. از ســال2020 و پس از اعلام پيروزي دوباره 
لوكاشــنكو در انتخابات رياست جمهوري بلاروس، 
موجــي از ناآرامي و آشــوب در اعتــراض به تقلب 
در انتخابات در اين كشور آغاز شــد كه با سركوب 
خشونت بار دولت لوكاشنكو مواجه شد. همين اقدام 
بســته جديدي از تحريم ها از جانب اروپا، آمريكا، 
كانــادا و انگليس را براي بلاروس به دنبال داشــت. 
تحريم بعدي در ارديبهشت سال جاري و پس از آن 
وضع شد كه مقامات بلاروســي با هدف دستگيري 
يك فعال سياسي مخالف لوكاشنكو، يك هواپيماي 
شركت »رايان اير« متعلق به ايرلند را مجبور به تغيير 
مســير و فرود كردند. اروپا تا به امروز 166شخص 
حقيقي و 15شــخص حقوقي در بلاروس را هدف 

تحريم هاي خود قرار داده است.

وضعيت آوارگان در مرز
هم اكنون حــدود 3500پناهجــو در فاصله ميان 
مرزهاي بلاروس و لهســتان در وضعيتي دشــوار 
و غيرانســاني محبوس شــده اند. مقامات بلاروس 
مي گويند در بزرگ ترين كمپ پناهجويان واقع در 
روستاي »بروژگي« درحدود 2هزار نفر در وضعيتي 
نامناسب و در دماي نزديك به صفر زندگي مي كنند. 
تا به امروز بيــش از 10نفــر از پناهجويان به دليل 
وضعيت نامناسب زندگي در شرايط زمستاني جان 
خود را از دســت داده اند. الجزيره به نقل از مقامات 
لهســتاني گزارش داده كه اين كشور در  ماه جاري 
شــاهد 5100مورد تلاش بــراي ورود غيرقانوني 
به مرزهايش بوده اســت. با اين همــه حضور 15تا 
20هزار نيــروي امنيتي در اين منطقــه مانع از هر 
نوع نفوذي به خاك لهســتان شده است. بلاروس و 
روسيه در واكنش به افزايش نيروهاي مرزي در اين 
منطقه، روز 22آبان ماه مانور نظامي مشتركي برگزار 
كرده اند. گزارش هاي مختلف حاكي از آن است كه 
بيشتر پناهجويان از كشــورهاي عراق و افغانستان 
 هستند. در ميان آنها اتباع كشورهاي سوريه و يمن 

هم ديده مي شوند.

تجمع هزاران پناهجو در مرزهاي بلاروس و لهستان و وضع 
تحريم هاي تازه عليه مينسك، اروپا را وارد بحراني جدي كرده است سرماي آوارگي در بلاروس جهان نما

دوستانه، زير سايه يك مشكل حل نشدني 
رؤساي جمهور آمريكا و چين، با وجود تلاش ها براي گرم 

كردن روابط در نشست مجازي بر سر مسئله تايوان باهم به 
تقابل پرداختند

جو بايدن، رئيس جمهور آمريكا، در تــلاش براي كاهش تنش با 
چين، به صورت مجازي با شــي جين پينگ همتاي چيني خود 
ملاقات كرد و خواســتار ارتباطات صادقانه بين 2كشــور شد اما 

همين اقدام نمادين هم تا حدودي به تنش كشيده شد.
به گزارش الجزيره، هردو رهبر در اين نشســت مجازي، بر روابط 
نزديك و دوستانه با يكديگر تاكيد كردند اما تلاش هاي آنها براي 
ايجاد فضايي صميمانه، به خاطر اختلاف  نظر درباره مسئله تايوان 

دوباره به سمت تنش رفت.
2رهبر از طريق ويدئوكنفرانس در اين نشست باهم مذاكره كردند. 
تنش بين چين و آمريكا، بر سر مسائلي مانند تايوان، هنگ كنگ و 
رفتار چين با اقليت مسلمان اويغور در سين كيانگ در منتهي اليه 
غربي اين كشور به شدت اوج گرفته است. از ميان اينها، تايوان با 
حساسيت بسيار زيادي از سوي هر دو كشور مورد توجه قرار دارد.

بايدن در صحبت هايش  تأييد كرده كه رقابت بين آمريكا و چين 
وجود دارد اما با اين حال گفت كه مسئوليت شخصي خودش و شي 
به عنوان رهبران كشورانشان اين اســت كه نگذارند اين رقابت به 

سمت مناقشه كشيده شود.
براساس روايت كاخ سفيد، بايدن گفته است: »به نظر من ضروري 
است كه ما زمينه همكاري را براساس فهم مشترك ترسيم كنيم، 
در مواردي كه با هم اختلاف نظر داريم صادق و شــفاف باشيم و 
در مواردي كه منافعمان يكي است همكاري كنيم، به خصوص در 

مسائل حياتي جهاني مثل تغييرات اقليمي.«
صحبت هاي بايدن با مواضع دولت او در شروع كارش تفاوت هاي 
بسيار دارند؛ در ابتدا،  دولت او رويكردي كاملا خصمانه داشت و در 
همان ماه هاي اول، ملاقات مقامات ارشد دوطرف چنان به بيراهه 
رفت كه يان جيچي، يكي از ديپلمات هاي ارشد چين و همينطور 
عضو دفتر سياسي حزب كمونيست چين، از آنتوني بلينكن، وزير 

خارجه آمريكا خواست در امور داخلي چين دخالت نكند.

از آن زمان، دولت بايدن و پكن در مسائل حساسي ازجمله نفوذ 
اخير جنگنده هاي نظامي چين به آسمان تايوان باهم صحبت هاي 
تندي را رد و بدل كرده اند. پكن مدعي است اين جزيره، كه يك 
حكومت دمكراتيــك با 23ميليون نفر جمعيت اســت، يكي از 
استان هاي چين است و بايد به سرزمين اصلي بازگردانده شود. 
در مقابل، آمريكا تايوان را يك متحد كليدي در استراتژي دفاعي 
هند و پاسيفيك خود مي داند. آمريكا با تايوان روابط ديپلماتيك 
ندارد و دهه هاست رؤساي جمهور اين كشــور، سعي مي كنند 
به صورت آشكارا درباره سياست هاي دولت خود  درمورد تايوان 
صحبت نكنند. با اين حال دولت ها در آمريكا براساس يك قانون 
در اين كشور موظف هستند كه به تايوان كمك كنند تا از خود 

دفاع كند.
بايدن در تماس با شي، گفته است كه آمريكا مخالف »تلاش هاي 
يكجانبه براي تغيير وضعيت موجود و ناديده گرفتن صلح و ثبات 

در سراسر تنگه تايون است«.
به گزارش بي بي سي، در مقابل شــي هم به بايدن هشدار داده كه 
ورود به مســئله تايوان، بازي با آتش است. گلوبال تايمز، روزنامه 
دولتي چين نوشته كه شــي تنش هاي اخير را نتيجه »اقدامات 
متعدد مقامات تايواني براي درخواست كمك از آمريكا براي پيش 
بردن ادعاي اســتقلال خود و همينطــور اراده آمريكايي ها براي 
اســتفاده از تايوان براي مهار چين« خوانده است. اين روزنامه به 
نقل از رئيس جمهور چين نوشته است: »چنين اقداماتي به شدت 
خطرناك هستند، درست مثل بازي كردن با آتش. هركسي كه با 

آتش بازي كند خواهد سوخت.«
با وجود اين تقابل در مسئله تايوان، 2رهبر تلاش زيادي كرده اند تا 
روابط شخصي خود را دوستانه نشان بدهند و بر آن تأكيد كرده اند. 
بايدن در صحبت هايش گفته است كه 2رهبر، هميشه با يكديگر 
رابطه اي صادقانه و شفاف داشته اند. شــي هم بايدن را »دوست 
قديمي من« خطاب قرار داده اســت. او همچنين گفته است كه 
2كشــور نياز دارند تا باهم در ارتباط باشــند و در كنار يكديگر با 
چالش ها روبه رو شــوند. شي گفته است: »انســان در دهكده اي 
جهاني زندگي مي كند و ما همگي با چالش هــاي زيادي مواجه 
هســتيم. چين و آمريكا بايد ارتباطات خود را بيشتر كنند و باهم 

همكاري كنند.«
تايوان تنها محل اختلاف 2كشور نيســت و علاوه بر اين مسئله، 
2رهبــر درباره مســائل ديگري هــم صحبت كرده انــد. بايدن 
نگراني هايي را دربــاره نقض حقوق بشــر در هنگ كنگ و عليه 
اويغورها مطرح كرده. چين اظهارنظر درباره اين مسائل را دخالت 

در امور داخلي خودش مي داند.
در مســئله تجارت، بايدن »نياز به محافظت از كارگران و صنايع 
آمريكايي در برابر اقدامات اقتصادي و تجاري ناعادلانه جمهوري 
خلق چين« را پيش كشيده است. شي هم در اين موضوع اظهارنظر 
تندي داشته و رويترز گزارش داده است كه به بايدن گفته »آمريكا 
بايد به سوءاستفاده از ايده امنيت ملي با هدف سركوب شركت هاي 
چيني پايان دهــد«. از زماني كه بايدن به كاخ ســفيد رفته ، اين 
سومين بار بود كه 2رهبر باهم صحبت كرده اند. نشست مجازي 
آنها 3ساعت و نيم طول كشيده است، كه بسيار بيشتر از انتظارها 
بوده است. شي جين پينگ از زمان شروع همه گيري كرونا در دنيا، 

از چين خارج نشده است.
اوج گيري تنش ها، زنگ خطر را براي هر دو كشور و البته تمام دنيا 
به صدا درآورده است. پكن خواســتار اين است كه روابط چين و 
آمريكا كه در دوران دونالد ترامپ وارد تنش هاي متعددي شــده 
بود، به شرايط طبيعي نزديك شود. با اين حال تضاد منافع 2كشور، 
روابط آنها را به صورت طبيعي به سوي تقابل پيش برده و مسئله اي 

مانند تايوان، شرايط را حتي بدتر هم كرده است.
هر دو رهبر در داخل مشكلات زيادي دارند؛ بايدن درنظرسنجي ها 
به شدت افت كرده و به خاطر خروج نيروهاي نظامي آمريكايي از 
افغانســتان و مديريت كرونا تحت فشار اســت. شي هم به شدت 

درگير كمبود انرژي و بحران در بخش مسكن در چين است.

روزنامه تايمز ]انگليس[

روزنامه واشنگتن پست ]آمريكا[

روزنامه العربي الجديد ]قطر[

شناسايي بمب گذار ليورپول 

چين و مسأله زغال سنگ

رقيب جديد كانال سوئز

پليس انگليس هويت بمب گذار ليورپول را اعلام 
كرد. به گفته پليس، »عماد السؤالمين« ۳۲ ساله 
عامل انفجار روز يكشنبه در اين شهر بوده است. 
او در سال ۲014درخواست پناهندگي در انگليس 
داده بود، اما درخواست او  رد شده بود. به نوشته 
روزنامه تايمز، عماد السؤالمين چند سال قبل به 

مسيحيت تغيير دين داده بود. 

واشنگتن  پست نوشته كه چين با هدف تامين 
انرژي مورد نياز ميليون ها خانه و كســب وكار، 
استفاده از زغال ســنگ را افزايش داده است. 
۳ استان زغال ســنگ خيز، به افزايش سطح 
توليد متعهد شــده اند. از ۲ ماه قبل، تعدادي از 
استان هاي چين با كمبود برق و خاموشي دست 

به گريبان بوده اند. 

راه اندازي كريدور زميني- دريايي شــارجه تا 
بندر مرسين تركيه از طريق ايران و خليج فارس، 
تهديد جديدي براي منافع كانال سوئز، به عنوان 
يكي ازگذرگاه هاي سنتي تجارت جهاني به شمار 
مي رود. پيش از اين،كريدور شــمال-جنوب با 
محوريت هند- ايران- روسيه، به عنوان مهم ترين 

رقيب كانال سوئز در بلندمدت مطرح شده بود. 

مسير انتقال پناهجويان 
از خاورميانه به بلاروس

دوبي

بيروتبغداد

مينسك

استانبول

آنتاليا

بلاروس

3500نفر
3500پناهجو در جنگل های ســرد مرز 
بلاروس و لهســتان بازیچــه نبرد قــدرت میان 
بــلاروس و اتحادیــه اروپــا شــده اند. لهســتان 
حــدود 15تــا 20هــزار نیــروی امنیتــی را بــرای 
جلوگیــری از ورود غیرقانونــی پناهجویــان بــه 

خاك خود در این مناطق مستقر كرده است.

   سهم مسكو از بحران پناهجويان 
بسياري از تحليلگران سياسي باور دارند مينسك 
بدون حمايت هاي بي دريغ مسكو پا در چنين مسير 
پرتنشي نمي گذارد. تحليلگران، بلاروس را از نظر 
اقتصادي، سياسي و حتي زبان شناسي تكه ضعيف تر 
و كوچك تر روسيه توصيف مي كنند. روسيه در چند 
دهه اخير به سپر بلاي بلاروس در برابر طردشدگي 
از سوي اروپا تبديل شده است و اقتصاد ضعيف آن 
را به كمك وام هاي ميليارد دلاري پشتيباني كرده 
است. بخشي از اين حمايت از آن رو است كه بلاروس 
تماميت ارضي ندارد و با روسيه يك اتحاديه تشكيل 
داده است كه به تدريج به يكســان شدن دولت و 
واحد پولي ۲كشــور منجر خواهد شــد. »نيكلاي 
ميتروخين« پژوهشگر دانشگاه برمن آلمان معتقد 
است كه به همين دلايل، نمي توان تصور كرد بلاروس 
بدون پشتيباني كرملين دســت به چنين اقدامي 
زده باشد. ديگر كارشناســان معتقدند لوكاشنكو 
قصد دارد بحران انساني ايجاد شــده در مرزها را 
به بهانه اي كلاســيك براي ايجاد درگيري نظامي با 
لهستان تبديل كند. سپس از اين درگيري به عنوان 
دستاويزي براي اعلام حكومت نظامي در كشورش 
بهره ببرد و به نيروهاي روســيه با عنوان »حافظان 

صلح« اجازه استقرار در بلاروس را بدهد.

سميرا مصطفي نژاد
روزنامه نگار

@hamshahrinews

hamshahrinewspaper
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درصد
نزدیك به ۸۶ درصد مشتركین 

خانگی كمتر از ۳۰۰ كیلووات ساعت 
در ماه برق مصرف می كنند. بنابراین 
درصورت توجه، می توانند مصرف 
خود را به گونه ای مدیریت كنند كه 
همواره كمتر از الگوی مصرف برق 

استفاده داشته باشند.

86

درصد
در كل نزدیك به ۳۵ درصد مصرف 

در تابستان و مناطق غیرگرم به 
كولرهای آبی، ۲۷ درصد به یخچال و 
فریزر، ۲۰ درصد به تجهیزات صوتی 

و تصویری، ۵ درصد به روشنایی 
و مابقی به سایر تجهیزات ازجمله 
جاروبرقی، ماشین لباسشویی، اتو 

سشوار و.... اختصاص دارد.

35

كیلووات
بهای برق ۲ ماه یك مشترك كه 

 متوسط مصرف ماهانه آن
  ۸۶۰ كیلووات ساعت است، قریب 
یك میلیون و ۲۰۰ هزار تومان است. 

به عبارتی با افزایش ۲/9برابری 
مصرف، مبلغ برق ۲۲ برابر افزایش 

خواهد یافت.

860

كیلووات
یك مشترك با مصرف قدری بیشتر 
از ۳۰۰ كیلووات ساعت می تواند با 
جلوگیری از اتلاف انرژی در بخش 
روشنایی و صوتی و تصویری، به 

مصرف كمتر از ۳۰۰ كیلووات ساعت 
در ماه دست یابد.

300

عدد خبر

آستانه
ما وقتي مي خوابيم 2جفت چشم  داريــم: يكي آن چشــم هاي كريستينا پري روسي
بيروني كه كارشــان ديدن ظاهر چيزهاســت و با روشنايي 
ســروكار دارند و ديگري چشــم رويابين. وقتي چشم اول را 
مي بنديم، چشم هاي ديگر باز مي شوند... بيشتر روياها مثل 
صندوق هستند، روياهاي ديگري توي آنهاست. گاهي اوقات 
پيش مي آيد كه ما به جاي اينكه در رؤياي اول بيدار شويم، در 

رؤياي دوم از خواب مي پريم و اين نگرانمان مي كند.

بوك مارك
فروشنده

اصغر فرهادي
- چيكار دارند مي كنند با اين شــهر. 
دلم مي خواست با لودر مي زدم زيرش 
و همه  چيز رو خراب مي كــردم و از نو 

دوباره مي ساختم.
+ اينها رو همه يــه دور خراب كردند و 

دوباره ساختند تا اين شده.

ديالوگ

حافظ

بگرفت كار حسنت چون عشق من كمالي

خوش باش زان كه نبود اين هر دو را زوالي

توضيح واضحات 2

مرداني كه بر شهر مي بارند

نويسندگان باشگاه

نيما حسني نسب

شهنام صفاجو

چهارشنبه

آش چنان شور شد كه خان هم فهميد و بالاخره 
صداي اصغر فرهادي درآمد! او كه سال ها كوشيد از 
حاشيه فرار كند و بخشي از هوش و حسابگري اش 
را خرجِ پرهيز و دوري از جنجال ها كرده بود – و تا حد بسياري هم موفق  شده 
بود – حالا خودش را وسط مهلكه اي مي بيند كه با گسترش عجيب و سريع 
فضاهاي رسانه اي و تكثر غيرعادي تريبون هاي رسمي و غيررسمي و التهاب 
فضاي اجتماعي در شكل گيري و داغ شدن آن نقش اساسي دارند. درست 
وقتي دوربين فرهادي به سمت رسانه و نقش آن چرخيد، انگار درِ »جعبه 
پاندورا« باز شد و اتهام و ابهام و حرف و حديث و پرسش و حاشيه از در و ديوار 
بر سرش آوار شد. ابتدا صبر كرد تا جو مثل گذشته بخوابد كه نخوابيد. بعد 
كوشيد مثل هميشه محافظه كارانه جلو برود و جوري وسط ماجرا بايستد كه 
سيخ و كباب را با هم از سوختن نجات بدهد كه نشد. رسانه هاي جورواجور 
از ريز و درشت و داخلي و خارجي، دوست تا دشــمن، از معاند و مخالف و 
اپوزيسيون تا خودي و متصل و وابسته هركدام به شكلي وسط آمدند و سؤال و 
ابهام و انِ قُلت پيش كشيدند. دوگانه آشكار و صف بندي مشخصي پيش آمد 
كه مدل و روش و الگوهايش بيش از هرچيز شبيه حزب و گروه ها و جناح بندي 
سياسي بود تا مباحث فرهنگي و سينمايي. دو طرف ماجرا از زمان افتتاحيه 
فستيوال كن و معرفي فيلم به اسكار و تا امروز كه فيلم اكران عمومي شده، 
با چشم باز خوابيدند تا مبادا حرف و خبر و نكته اي در مورد فرهادي مغفول 
بماند؛ عده اي بيهوده خود را موظف ديدند كه هر حرف و حركت فرهادي را 
نيت خواني و تفسير كنند، اگر حمله اي شده دفاع كنند و اگر مخالفي ديدند 
به او ناسزا بگويند و متهمش كنند. بساط عربده كشي و لات بازي رسانه اي 
هيچ وقت آشكارتر از امروز و اين مورد قابل تشخيص و تحليل نبوده و نيست. 
اين فضا شــايد هيچ  ربطي به خواست و نظر و پســند فرهادي نداشت، اما 
بي ترديد بزرگ ترين لطمه را به او و فيلم و اعتبارش وارد كرد و جالب اينكه 
نقش مدافعان و جلودارانِ لشكر دفاع از فرهادي در تخريب او از مخالفان و 

دشمنان دوآتشه اش هم جدي تر و مؤثرتر شد.
انفجار بزرگ هم در اين  ميان ناگهان مثل اجل مُعلق از راه رســيد؛ ادعاي 
پردامنه و پيگيرانه يكي از هنرجويان قبلي فرهادي كه مدعي شــده )و با 
انتشار فيلم مستندش سعي كرد ثابت كند( منبع و سوژه فيلم »قهرمان« مال 
اوست و فرهادي بدون ذكر نام و بدون حفظ حقوق مادي و معنوي براساس 
آن فيلم ســاخته اســت. ماجرا طبعاً پيچيدگي هاي حقوقي و كارشناسي 
قضايي لازم دارد و تشخيص راست و دروغ ماجرا يقيناً از عهده رسانه چي و 
منتقد و خبرنويس خارج است. ادامه درگيري و تقابل و زدوخوردهاي قلمي 
و كلمي)!( سر اين موضوع بيشتر تداوم منطقي همان دوگانه اي است كه صبر 
و محافظه كاري و سكوت فرهادي را شكست. ابتدا از زبان وكلايش راجع به 
اين ادعا بيانيه داد )كه همين متن باعث طرحِ حرف هاي تازه شــد( و حالا 
شخصاً وارد بازي شده و جالب  اينكه بيش از منتقدان و مخالفان، به آنهايي 
تاخته كه اين روزها از هر مسند و تريبون و جايگاهي، پرچم حمايت و تأييد 
فرهادي را برافراشتند و از تندرو تا اصلاحات چي شاكي شده كه خواستند 
فرهادي و افتخارات و ايراداتش را به اسم خودشان سند بزنند و حتي كار به 
واكنش صريح سخنگوي وزارت خارجه در تأييد فرهادي و معرفي فيلمش 
به آكادمي اسكار رسيد. عجالتاً به نظر مي رســد آنچه اين روزها فرهادي را 
آزار مي دهد و طاقتش را طاق كرده، همين واكنش هاي اصحاب سياســت 
است كه نظرات آنها بيش از قبل مي تواند دوگانه شكل گرفته حول فرهادي 
را وارد مرحله خطيرتري كند؛ مخالفان و منتقدان فيلمساز با استناد به اين 
ادعاها، او را چهره اي مقبول و مطلوب و اي بسا هم سو معرفي كردند و بيانيه 
فرهادي، البته بدون ارجاع و اطلاقِ مشــخص، از اين موضع و افراد برائت 
مي جويد و مي كوشد اين وسط لااقل از سايه اين  يكي بيرون بيايد تا برسد 
به باقي مشكلات و حواشي و ماجراهايي كه به نظرم سرِ دراز دارد و عاقبت و 
نتيجه اش هنوز مشخص نيست. پس به شيوه مرسوم اين روزهاي سريالي: 

اين داستان ادامه دارد...

تابلوهاي نقاشــي با موضوع باران از ديرباز بر بوم 
نقاشان بزرگ جهان نقش بسته است؛ از كلود مونه 
گرفته تا ونسان ون گوگ و يا تابلوي مفهومي »در 
باران« فرانتس مارك و اثر برجسته جان كنستبل با عنوان »مطالعه مناظر 
دريايي با ابر باران«؛ اما متفاوت ترين تابلوي باراني كه ايده شاعرانه و رگه هاي 
اجتماعي هم بر خود مي بيند، گلكوند ) Golconde( رنه ماگريت است؛ 
نقاشی سوررئاليستی كه در ســال 1953خلق شده و در هيوستون آمريكا 
نگهداري مي شود. در اين تابلو، مرداني كه مثل باران مي بارند به شكل مكرر 
و متقارن رديف شده اند؛ با كت هاي تيره و كلاه هاي لبه دار كه به نظر مي رسد 
چون قطره هاي باران در حال سقوط هســتند و يا مثل بالن هاي هليوم در 
هوا شناورند. اين مردها با ويژگي هاي ظاهري مشابه و چهره هايي متفاوت، 
در يك مدار قرار گرفته اند و در لايه هاي شبكه لوزي شكل به عمق مي روند. 
پرسپكتيو كار هم ساختمان هاي خاكستري سرد با سقف قرمز و آسمان آبي 
نيمه ابري است كه در اوج ايستايي رنگ و خطوط، در حركت به نظر مي رسند.

ماگريت مشخصاً مجذوب فريبنده بودن عناصر ايده اي است كه بازنمايي آن 
مي تواند واقعي نباشد؛ به اين معنا كه اينها فقط تصاويري از مرداني است كه 
مجبور نيستند از هيچ قانون طبيعي پيروي كنند. اين فقط يك نقاشي است 
كه شايد ما را به بازنمايي حقيقتي در ذهن خود وادار و آگاه كند. اين تفسير 
كه مرز بين فرديت و تفكر گروهي چيست و اين نگاه كه چگونگي غرقه شدن 
انسان را نشان مي دهد. جالب اينكه برخي از اين مردان روي زمين هستند؛ 
بي حركت و حواسشان به نگاه ما هســت، گويي مي توانند واقعيت انسان را 
تشــخيص دهند؛ اما زندگي دقيقاً جاي ديگري در جريان است و هنرمند 

نقاش از ما عبور مي كند و مي گريزد...
تابلوي نقاشي گلكوند به نام شهري باستاني و ويران شده در ايالت آندراپرادش 
هند كه مركز افسانه اي صنعت سنگ هاي قيمتي معروف چون الماس كوه نور 
بوده، نامگذاري شده است؛ اما بدون ترديد روايت آن مبتني بر علاقه شخصي 
رنه ماگريت به ادگار آلن پو است، نويسنده مشــهور داستان هاي رازآلود، 
ترســناك و كارآگاهي كه خود مرگي مرموز و معماگونه داشت. او  مستعد 
و باهوش بود و حق زندگي بهتري داشت، اما روزگار همراهي اش نكرد تا به 

دنياي روياهايش پناه ببرد. نقاش 
بلژيكي هم كه فرزند يك خياط و 
آسيابان فقير بود، در نوجواني و 
پس از خودكشي مادرش به عمق 
روح و روياهاي خود فرو مي رود و 
شيفته »آلن  پو«يي مي شود كه با 

شخصيت او شباهت هايي دارد.

اسكان گران، مسافران نگران
فاطمه عباسي 
با سرعت گرفتن واكسيناســيون در كشور، 
آنطور كه پيش بيني مي شــود، تــا اول آذر 
70درصد افراد جامعه واكسينه خواهند شد 
و به همين دليل قرار است از اين تاريخ طرح 
هوشمند كردن سفرها هم برقرار شود. پيش 
از اين هم البته مسافرت ها برقرار بود اما حالا 
بناست فقط كساني كه واكسن زده اند بتوانند 
ســفر كنند و آنهايي كه از واكسينه شدن جا 
مانده اند، براي رفتن به شــهرهاي ديگر بايد 
تست پي سي آر بدهند. آنطور كه در خبرها 
آمده، قيمت هتل ها هم مطابق سال گذشته تا 
30درصد افزايش داشته و اين نشان مي دهد 
كه با برقراري سفرها و فروكش كردن كرونا، 
كار و كاســبي هتل ها و اقامتگاه ها هم دارد 
رونق مي گيرد و مثل ســال گذشــته ديگر 
خبــري از تعطيلي و مراكز اقامتي نيســت. 
رئيس جامعه هتل داران ايــران مي گويد كه 
اين تغيير نرخ كه دامنه آن از 10 تا 30درصد 
تعيين شده، متناسب با وضعيت هتل از حيث 

استانداردسازي و اخذ گواهي استاندارد كيفيت 
خدمات اعمال مي شود. ضمن اينكه در يكي 
،2 ســال اخير قيمت ها بــدون توجه به نرخ 
تورم افزايش داده  شده اســت، چون اگر قرار 
بود شاخص تورم سالانه درنظر گرفته شود، 
افزايش قيمت ها بيش از اين حرف ها مي شده 

است.
حالا كه به گفته جمشــيد حمزه زاده، قيمت 
هتل ها به نســبت تورم افزايش كمي داشته، 
خوب است كه در ســفر به جاي اجاره كردن 
مراكز غيرمجاز اقامتي، در هتل ها و مهمانسراها 
ساكن شويد. البته فراموش نكنيد كه ويروس 
كرونا هنوز هم همه جا خودنمايي مي كند ولي 
مسئولان اقامتگاه ها قرار است حواسشان به 
رعايت پروتكل ها اعم از ضد عفوني كردن مداوم 
اتاق ها و وادار كردن تمام مسافران به رعايت 
دستورات بهداشتي ازجمله استفاده از ماسك 
باشد تا مجبور نباشند امسال هم طعم تعطيلي 
را بچشند. اين سفر و اسكان در مراكز اقامتي 
رسمي در واقع آغاز حركت مجدد در مسيري 

است كه ماه ها به خاطر كرونا مسدود بود.
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اول آخر

 من چگونه نوازش كنم اين تشنه را كه هست؟
 من چگونه بگويم كه اين خزان زيباترين بهار؟

 من چگونه بخوانم سرود فتح
 من چگونه بخواهم كه مهر باشد ای مرگ مهربان

 زيباترين بهار در اين شهر
 زيباترين خزانست

 من چگونه بر اين سنگفرش سخت
 با چه گونه گياهی نظر كنم

 با چگونه رفيقی سفر كنم
 من چگونه ستايش كنم اين زنده را كه مرد؟

 من چگونه نوازش كنم آن مرده را كه زيست؟
 پرنده ها به تماشای بادها رفتند

 شکوفه ها به تماشای آب های سپيد
 زمين عريان مانده ست و باغ های گمان

 و ياد مهر تو ای مهربان تر از خورشيد

م. آزاد

رواج پريدن جلوي قطار
در بســياري از كشــور هاي 
دنيــا برخــي افراد، خــود را 
جلوي خودرو هــا مي اندازند 
تا حق بيمــه دريافت كنند و 
پولي به جيب بزنند. اين روند 
اما در مجارســتان به سمت 
قطار ها چرخش محسوســي 
داشــته اســت. به گــزارش 

آديتي سنترال، از آنجا كه كسي اگر خود را جلوي قطار بيندازد، ممكن است 
معادل 3ميليون و 200هزار دلار غرامت بگيرد، اين اقدام نســبت به يك دهه 
پيش افزايش داشته است. براي نمونه مرد 54ساله اي به نام سندورسي اس، 
پس از اينكه خود را جلوي قطار انداخت، 2 پايش قطع شد و حالا براي گرفتن 
اين مبلغ وكيل گرفته و به واريز شدن اين مبلغ به حسابش نزديك شده است.

تيك تاك عليه تمسخر آنلاين آموزگار ها
پس از اينكه برخی آموزگار ان 
در كلاس هــاي درس آنلاين 
مورد تمســخر قــرار گرفته 
بودند، حالا قرار اســت برخي 
از پلتفرم هــاي شــبكه هاي 
اجتماعي براي پيشگيري از 
بازنشــر اين ويدئو ها، تجهيز 
شوند. ماجرا زماني آغاز شد كه 

ويدئوي تمسخر آموزگاري به نام تام راجرز فقط در يكي از صفحه هاي اجتماعي 
حدود 12هزار بيننده داشت و اين فرد از اين روند شكايت كرد. حالا قرار است 
دولت انگليس قوانيني درنظر بگيرد كه شبكه هاي اجتماعي مانند اينستاگرام 
و تيك تاك را موظف به پيشگيري از انتشار اين ويدئو ها كند. تيك تاك به اين 

موضوع واكنش مناسبي نشان داد و اين قوانين را پيشاپيش پذيرفت.

پزشك مهاجران
ارســلان عزالدين، پزشــك 
عراقي-لهســتاني  كــرد 
 40 ســال پيش به لهستان 
رفت و حالا به عنوان پزشك 
مهاجران شهرت يافته است. 
او در بيمارســتان بيلســك 
پولداسكي در 45 كيلومتري 
مرز با بلاروس كار مي كند و 

حالا بايد تيماردار هموطناني باشد كه احتمالا با رؤياي مشابه يك زندگي آرام 
در اروپا به مرز رسيده اند. به گزارش يورونيوز، دكتر عزالدين مي گويد: »بنابر 
اطلاعات مدارك رسمي، هيچ كدام از بيماران من به بلاروس فرستاده نشده اند. 
آنها يك جايي در همين لهستان هســتند. اما خيلي ها را بر مي گردانند. اين 

وضعيت عذابم مي دهد.« 

جادوي موسيقي عليه آلزايمر
مفهوم اين خبر شايد شبيه همان گوش دادن به قطعه درياچه قوي چايكوفسكي توسط آن زن سالمند 
مبتلا به آلزايمر باشد. موسيقي پخش مي شود و زن بي حرف و حركت ناگهان واكنش نشان مي دهد 
به خاطره اي از سال هاي دور زندگي اش. ويدئوي اين واكنش البته تازه نيست اما حرف هاي جديد 
محققان رنگ تأييد و تازگي دارد كه معتقدند:  گوش دادن مكرر به موسيقي معنادار براي شخص باعث 
انعطاف پذيري مفيد مغز در بيماران مبتلا به اختلال شناختي خفيف يا بيماري آلزايمر اوليه مي شود. 
تغييرات در مسيرهاي عصبي مغز با افزايش عملكرد حافظه در تست هاي عصب روان شناختي مرتبط 
است و از پتانسيل باليني مداخلات شخصي شده مبتني بر موسيقي براي افراد مبتلا به زوال عقل 
پشتيباني مي كند. دكتر »مايكل تاوت«، عضو تيم تحقيق دانشگاه تورنتو تأكيد كرده: »ما شواهد 
جديدي بر پايه مغز داريم كه نشان مي دهد موسيقي برجسته در زندگي يعني موسيقي كه براي يك 
فرد داراي معناي خاصي است، مانند موسيقي مراسم عروسي اش، ارتباطات عصبي را به روش هايي 
تحريك مي كند كه به حفظ سطوح بالاتر عملكرد مغز كمك مي كند.« وي در ادامه مي افزايد: »معمولاً، 
نشان دادن تغييرات مثبت مغزي در بيماران آلزايمري بسيار دشوار است. اين نتايج اوليه و در عين 
حال دلگرم كننده بهبود در يكپارچگي مغز را آشكار ساخته و دري را براي تحقيقات بيشتر در مورد 
كاربردهاي درماني موسيقي براي افراد مبتلا به زوال عقل نشان مي دهد.« تيم تحقيقاتي تغييرات 
ساختاري و عملكردي را در مسيرهاي عصبي شركت كنندگان حاضر در مطالعه، به ويژه در قشر 
جلوي مغز كه مركز كنترل آن است و درونش فرايندهاي شناختي عميق رخ مي دهد، گزارش كردند.

گرينويچ

آخر مصور

پاك بان روزنامه خوان
عكس: ولی خليلی

بمانيد برای هم 
طرح: مجيد خسروانجم 
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